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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΒΙΒΛΙΟ

Αλλιώτικες χριστουγεννιάτικες ιστορίες
Οι παλιοί μύθοι επέστρεψαν μέσω της λογοτεχνίας του τρόμου. Οι παγανιστι-
κές δοξασίες της υπαίθρου ενσωματώνονται σε καινούργιες ιστορίες. Με ση-
μείο εκκίνησης το κλασικό έργο του Ντίκενς, «Χριστουγεννιάτικη Ιστορία» σή-
μερα στην «Κ» δοκιμάζουμε ένα πέρασμα στο υπερφυσικό. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Τραγωδία δωματίου από το ΜΙΤΟΣ
Το Κέντρο Παραστατικών Τεχνών ΜΙΤΟΣ παρουσιάζει τη νέα θεατρική του παρα-
γωγή, «Αντιγόνη», σε σκηνοθεσία Έλενας Αγαθοκλέους, η οποία λέει στην «Κ»
ότι είδε την παράσταση ως μια πολιτική συζήτηση, που βασίζεται στον Κ. Καστο-
ριάδη, ο οποίος δεν ηθικολογεί, αλλά αναλύει πολιτικά το κείμενο. Ζωή, σελ. 3

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Ο δημιουργικός παραβάτης των δεδομένων
Ο εικαστικός Κωστής Γεωργίου μιλάει στην «Κ» για το εμβληματικό γλυπτό
που θα κοσμεί τη Μαρίνα της Αγίας Νάπας αλλά και για τη δουλειά του. «Η δική
μου αλήθεια είναι η μανία και το πάθος μου να υπηρετώ με συνέπεια και χωρίς
δεύτερες σκέψεις αυτό που μου έχει ορίσει η μοίρα μου». Ζωή, σελ. 4

Η παραπομπή
κρύβει βαρίδια
Ο Τραμπ σε τοξική ατμόσφαιρα

Ο Αμερικανός πρόεδρος θα επιχειρήσει
να εκμεταλλευτεί την παραπομπή του
για ψηφοθηρικούς σκοπούς, εμφανίζοντας
εαυτόν ως θύμα ενός κυνηγιού μαγισσών.
Οι δε Δημοκρατικοί εκφράζουν φόβους
για τις εκλογές του 2020 και τα διλήμματα
δεν αργούν να εμφανιστούν. Σελ. 19

Π Α Ρ Ε Μ Β Α Σ Η

Αμετροεπείς
και νοικοκυραίοι

O Όμιλος Spp Media, στον οποίο ανήκει η Καθη-
μερινή Κύπρου, ήταν πάντα συνεπής στις υποχρε-
ώσεις του έναντι των τραπεζών και του κράτους,
χωρίς να ζητάει εκδουλεύσεις και χωρίς να δια-
πραγματεύεται την ανεξαρτησία του λόγου των
Μέσων του για οικονομικές ή άλλες διευκολύνσεις.
Στηρίξαμε όσο κανένας άλλος το τραπεζικό σύστημα
είτε απέναντι στη λαίλαπα Βγενόπουλου και των
επιθυμιών αυτού και των συνεταίρων του της τότε
Τράπεζας Πειραιώς που ήθελαν να «καταβροχθί-
σουν» την Τράπεζα Κύπρου, φτιάχνοντας την «Τρά-
πεζα Πρωταθλητή» (τίτλος ημερήσιας εφημερίδας),
είτε τοποθετούμενοι ανοικτά –πολλές φορές μό-
νοι– υπέρ των σοφών πλην αντιλαϊκών ρυθμίσεων
που σκοπό είχαν τη διάσωση του τραπεζικού συ-
στήματος και της οικονομίας (Λαϊκή – Συνεργατι-
σμός). Θα θέλαμε, όμως, να μοιραστούμε με τους
επικεφαλής των τραπεζών και δη τους κ.κ. Νικολάου
και Μάτσηκαι τους συν αυτοίς, πως η επιβράβευση
των ασυνεπών και αμετροεπών εις βάρος των νοι-
κοκυραίων της κυπριακής οικονομίας και κοινωνίας
με δέλεαρ το πρόσκαιρο λογιστικό κέρδος, είναι
στήριξη της παλιάς ηθικά χρεοκοπημένης Κύπρου
απέναντι στη νέα Κύπρο που θέλουμε. Φυσικά,
δεν αναφερόμαστε στον απλό πολίτη που τον επη-
ρέασε η οικονομική κρίση και η ανεργία και δεν
μπορεί να ανταποκριθείως ήθελε στις υποχρεώσεις
του. Αναφερόμαστε στον επιχειρηματικά διαχρονικά
αποτυχημένο μεγαλοφειλέτη που η τράπεζα τον
προσεγγίζει κατά παράβαση οδηγιών του SSM «δη-
μιουργικά» με κούρεμα οφειλών και νέες χρημα-
τοδοτήσεις. Σ’ αυτές τις πρακτικές θα μας βρουν
απέναντί τους με την ίδια δύναμη που ήμασταν
για χρόνια δίπλα τους. Οι σημερινές μεγάλες
τράπεζες δεν είναι συνηθισμένες εταιρείες, αλλά
ιδρύματα που ζουν στην κυριολεξία από το αίμα
του Κύπριου πολίτη. Είναι καιρός οι τραπεζίτες να
αντιληφθούν τον ρόλο και να ζυγίσουν καλά το
βάρος της καρέκλας που καλούνται να γεμίσουν.
Πριν να είναι αργά για τη χώρα και για τους ίδιους. 

Δημήτρης Θ. Λοττίδης
Εκδότης

ΝΙΚΟΣ ΝΟΥΡΗΣ

Η φιλοξενία τόσων
μεταναστών είναι 
πρακτικά αδύνατη 

Τη μετακίνηση περί-
που πέντε χιλιάδων με-
ταναστών προς άλλα
κράτη μέλη της Ε.Ε. ζη-
τάει η Λευκωσία ώστε

να μπορεί να διαχειριστεί τις μετανα-
στευτικές ροές, αναφέρει στην πρώτη
συνέντευξή του ο υπ. Εσωτερικών Νί-
κος Νουρής. Θεωρεί, δε, πως στην
παρούσα χρονική στιγμή η Κύπρος εί-
ναι μόνη της στο θέμα του μετανα-
στευτικού. Σχετικά με τη μεταρρύθμι-
ση της τοπικής αυτοδιοίκησης, τονίζει
πως στόχος είναι να ολοκληρωθεί η
συζήτηση και ψήφιση των νομοσχε-
δίων το συντομότερο δυνατόν. Σελ. 10

Οι κυπριακές τράπεζες θα προχωρή-
σουν μέσα στο 2020 στην επιβολή
αρνητικών επιτοκίων, δηλαδή τις
χρεώσεις των μεγάλων καταθετών.
Η ΕΚΤ έχει ανακοινώσει ότι το επι-
τόκιο επί των καταθέσεων που «απο-
θηκεύονται» θα ανέλθει στο 0,5%.
Εκτιμάται ότι οι κυπριακές τράπεζες
θα εφαρμόσουν το μέτρο έως τον

Ιούνιο. Η χρονική καμπή δεν έχει
ιδιαίτερη σημασία, απλώς θα γίνει
περίπου τρεις μήνες μετά την προ-
ειδοποίηση μέσω PSD2, δηλαδή μέσω
της ρύθμισης των υπηρεσιών πλη-
ρωμών στην ευρωπαϊκή αγορά. Εκείνο
που έχει ιδιαίτερη σημασία είναι το
ύψος της κατάθεσης, η οποία θα θε-
ωρείται μεγάλη. Οικονομική, σελ. 5

Αρνητικά επιτόκια φέρνει το 2020
Οι τράπεζες θα χρεώνουν τους μεγάλους καταθέτες με 0,5%

Ελληνο-ισραηλινή συμμαχία
άλλαξε πράγματα στις ΗΠΑ
Η Τουρκία βρίσκεται υπό πίεση, αλλά δεν έπαιξε ακόμη το τελευταίο της χαρτί

ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΗ 

Τα τουρκικά drones
που προσγειώνουν 
και το Κυπριακό 
Οι επενδύσεις της Άγκυρας στην οικοδόμηση
Αεροπορικής και Ναυτικής βάσης στην Κύ-
προ, στο πλαίσιο μιας λύσης του Κυπριακού
προφανώς θα ενταχθούν στο πλαίσιο δι-
μερών συμφωνιών που έχουν ήδη «συνο-
μολογηθεί» με τη «ΤΔΒΚ». Σε μια τέτοια
εξέλιξη η Τουρκία θα μπορούσε να απεμ-
πολήσει τα πολύκροτα εγγυητικά και επεμ-
βατικά δικαιώματά της, τα οποία πλέον θα
στερούνται στρατηγικής σημασίας. Σελ. 6

ΔΗΣΥ

Πλάνο για το ’21
ετοιμάζει ο Αβέρωφ
Ο Λευτέρης Χριστοφόρου υπέβαλε
παραίτηση και άνοιξε την πόρτα για
τη θέση του αναπληρωτή προέδρου
στον Χάρη Γεωργιάδη. Με τις ανακα-
τατάξεις, ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ επι-
χειρεί να αλλάξει το προφίλ του κόμ-
ματος για τις βουλευτικές του 2021,
φέρνοντας κοντά τους φιλελεύθε-
ρους και προοδευτικούς.  Σελ. 8

ΚΟΥΝΤΡΕΤ ΟΖΕΡΣΑΪ

«Προσαρμοζόμαστε
στην τεχνολογία»
Στη συνέντευξή του στην «Κ» ο «αν-
τιπρόεδρος της κυβέρνησης» και
«υπ. Εξωτερικών» Κουντρέτ Όζερσαϊ
αναφέρεται στα νέα στρατιωτικά σχέ-
δια στα Κατεχόμενα και προειδοποιεί
για τις επιπτώσεις των μέτρων που
σχεδιάζει η Κυπριακή Δημοκρατία για
το προσφυγικό ζήτημα και προβάλλει
μια εναλλακτική προσέγγιση για τη
λύση του Κυπριακού. Σελ. 16

Ένα διαρκές, επίπονο και συνδυασμένο
ελληνο-ισραηλινό πολιτικό ροκ που είχε
κατά κύριο λόγο ως πεδίο εξέλιξής του
το αμερικανικό Κογκρέσο ήταν αυτό που
άλλαξε άρδην τα πράγματα για την Κύπρο
και την Ελλάδα στις ΗΠΑ, με την άρση
του αμερικανικού εμπάργκο όπλων στην

Κ.Δ. και τον Νόμο για την Ανατολική Με-
σόγειο. Πίσω από τη συνεργασία στην
Ανατολική Μεσόγειο είναι η ιδέα που ανέ-
πτυξε στην Ουάσιγκτον το 2013 ο τέως
υπουργός Εξωτερικών, Ιωάννης Κασου-
λίδης, να λειτουργήσει στην Ανατολική
Μεσόγειο η σύμπραξη για την ενέργεια

κατά τον ίδιο τρόπο που λειτούργησε για
το ατσάλι και τον άνθρακα στη δημιουργία
της Ε.Ε. Σε αυτόν τον άξονα δημιουργή-
θηκε μια ισχυρή συμμαχία αμερικανο-
εβραϊκών και ελληνο-αμερικανικών ορ-
γανώσεων που εργάστηκε για την υλο-
ποίησή της. Σελ. 5 

Η ρευστή μεταπολεμική πραγματικότητα, με το ισλάμ σε πρωτοφανή θέση ισχύος και τα γεωπολιτικά παιχνίδια σε πλήρη εξέλιξη, το
μέλλον για τους δοκιμαζόμενους χριστιανικούς πληθυσμούς της Μέσης Ανατολής μόνο ευοίωνο δεν προοιωνίζεται. Παραμονές Χρι-
στουγέννων, δύο πανεπιστημιακοί, ο καθηγητής των Αβρααμικών Σπουδών στο Κέμπριτζ της Μεγάλης Βρετανίας Γκαρθ Φόουντεν
και ο ομόλογός του (ομότιμος πλέον) των Ελληνοαραβικών Σπουδών στο Γέιλ των ΗΠΑ Δημήτρης Γούτας, μιλούν στην «Κ» για την τύ-
χη των χριστιανικών κοινοτήτων στη Μέση Ανατολή και στη Μεσοποταμία. Σελ. 16

Η Έξοδος των χριστιανών από τη Μέση Ανατολή

ΑΝΑΛΥΣΗ Σελ. 9

Συμμόρφωση με
ευρωπαϊκά θέσμια 
Στο άρθρο του ο πρώην πρό-
εδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου
σημειώνει ότι η ΚΔ δεν είναι πλέ-
ον ελεύθερη να διαφοροποιεί με
νομοθεσία τα των δήμων.

Του ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΘΕΛΟΝΤΕΣ: [...] Η εν
Σουηδία φινλανδική Επι-
τροπή θα οργανώση σώμα
εθελοντών το οποίον θα
αποσταλή εις Φινλανδίαν
όπως μετάσχη του αγώνος.
Πολλοί Σουηδοί αξιωμα-
τικοί και υπαξιωματικοί

της εφεδρείας θα μετάσχουν του εθελοντικού αυτού σώ-
ματος. Οι εθελονταί [φωτ] οι οποίοι ανεχώρησαν σήμερον
εκ Στοκχόλμης διά Φινλανδίαν ήσαν άριστα εφωδιασμένοι
και προεπέμφθησαν από πολλού κόσμου [...].
ΕΥΧΕΣ: Οι κ.κ. Χίτλερ και Ρίμπεντροπ απέστειλαν
σήμερον θερμά συγχαρητήρια τηλεγραφήματα προς τον
κ. Στάλιν επί τη 60ή επετείω των γενεθλίων του, ευχόμενοι
μακροημέρευσιν [...]. Οι Ρώσσοι αεροπόροι απεπειρά-
θησαν σήμερον να προσφέρουν ως δώρον εις τον κ.
Στάλιν την καταστροφήν του Ελσίνκι, αλλά τα αντιαε-
ροπορικά πυροβολεία της πόλεως εματαίωσαν τας φι-
λόφρονας αυτάς προθέσεις. Εις τον κ. Στάλιν απενεμήθη
υπό του Ανωτάτου Σοβιέτ, επί τη σημερινή επετείω του,
το ανώτατο παράσημον του Λένιν.
ΕΠΙΔΟΜΑΤΑ: Δι’ αποφάσεως του υφυπουργείου Ερ-
γασίας, καθωρίσθησαν ως ακολούθως τα της διανομής
των επιδομάτων ανεργίας: Βοηθήματα δικαιούνται μόνον
οι άνεργοι ησφαλισμένοι εις τας Κοινωνικάς Ασφαλίσεις,
ως και εις κλαδικά ταμεία, αλλά μη τυχόντες ουδεμιάς,
κατ’ άλλον τρόπον, ενισχύσεως αυτών, επ’ ευκαιρία των
εορτών, εκ μέρους Ασφαλιστικού Οργανισμού. Ινα τύχουν
βοηθήματος οι άνεργοι ούτοι, πρέπει να διατελούν εν
ανεργία από 20ημέρου τουλάχιστον, εφ’ όσον πρόκειται
περί εργατοτεχνιτών, και επί 40 ημέρας, εφ’ όσον πρόκειται
περί υπαλλήλων...

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
22.XII.1939

Βγήκε τη Δευτέρα δημό-
σια ο γενικός εισαγγελέας
(ΓΕ) Κώστας Κληρίδης
και κατηγόρησε δύο εφη-
μερίδες για διαφθορά,
χωρίς να τις κατονομά-

σει. Είπε: «Υπάρχει συγκεκριμένη εφη-
μερίδα, μια-δύο εφημερίδες, οι οποίες
τα πρώτα χρόνια, ήταν ο μεγαλύτερος
υποστηρικτής του ΓΕ μέχρι παρεξη-
γήσεως. Παρεξηγήσεως από άλλα Μέσα
τα οποία έψεγαν αυτή την εφημερίδα
ότι συνεχώς υπερασπίζεται από κριτική
τον ΓΕ. Και όταν άρχισε η συγκεκριμένη
διερεύνηση σοβαρής ποινικής υπόθε-
σης είχα άμεση πληροφόρηση από
τους ίδιους ότι ‘ξέρετε, έχουμε οικο-
νομικά προβλήματα ανυπέρβλητα και
θα τύχουμε κάποιας οικονομικής ενί-
σχυσης’ από συγκεκριμένο πρόσωπο,
το οποίο μου κατονόμασαν, και ‘θα
αλλάξει άρδην η γραμμή της εφημε-
ρίδας εναντίον σας. Θα αρχίσει ένας
ανελέητος πόλεμος’. Μου ελέχθη αυτό
ως προειδοποίηση. Και έγινε έργο από
την επόμενη ημέρα και συνεχίζει μέχρι
σήμερα». Δηλαδή, ο ΓΕ βγήκε και κα-
τάγγειλε δημοσίως και ενώπιον μάλιστα
των αρχηγών όλων των κοινοβουλευ-
τικών κομμάτων, εκβιασμό από πλευ-
ράς μιας (;) εφημερίδας. Εκβιασμός
που ενδεχομένως και να επηρέασε και
τη διερεύνηση σοβαρής ποινικής υπό-
θεσης. Και το έκανε χωρίς να αποκα-
λύψει το έντυπο ή τα πρόσωπα που
ισχυρίζεται ότι του είπαν όσα αφηγή-
θηκε. Προφανώς, ο κ. Κληρίδης θεω-
ρούσε ότι ο δείκτης ευφυΐας όλων ημών
των υπολοίπων είναι πολύ κατώτερος
του δικού του και πως τα όσα είπε θα
τα καταπίναμε αμάσητα. Μάλιστα,
παρ’ ολίγον να δικαιωνόταν μια αντί-
ληψή του περί χαμηλού IQ ημών των
υπολοίπων, αφού αρχικά μεταδόθηκαν
οι δηλώσεις του, χωρίς να τεθούν τα
δύο κορυφαία ερωτήματα που προ-
έκυπταν: Σε ποια έντυπα αναφερόταν;
Και γιατί δεν προέβη αμέσως σε δη-
μόσια καταγγελία των όσων διαδρα-
ματίσθηκαν; Την επόμενη μέρα όμως
ο κ. Κληρίδης κλήθηκε να σχολιάσει
δημοσιεύματα αλλά και την ανακοί-
νωση του νομικού Κρις Τριανταφυλ-
λίδη, που έθεταν τα ερωτήματα και
ζητούσαν να μάθουν από ποια ΜΜΕ
ο ΓΕ δέχεται «αήθη και ανελέητο πό-
λεμο»; Ο ΓΕ της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας απάντησε εξίσου σοβαρά, όπως

μίλησε και την προηγούμενη μέρα:
«Αυτοί στους οποίους αναφερόμαστε,
ενεργούν με τόσο γελοίο και άτσαλο
τρόπο που αυτοαποκαλύπτονται κα-
θημερινά». Ο κ. Κληρίδης ερωτήθηκε
επί του ιδίου ζητήματος και την Πέμπτη
από το ΚΥΠΕ και ανέφερε: «Είχα πει
ότι αυτές οι ίδιες οι εφημερίδες το
πράττουν με τόσο γελοίο και άτσαλο
τρόπο που αυτοαποκαλύπτονται κα-
θημερινά. Προσθέτω ότι είναι ακόμα
πιο γελοίο να καμώνονται κάποιοι ότι
δεν γνωρίζουν ή δεν έχουν καταλάβει
ακόμα, ποιους εννοώ και γιατί το κά-
νουν». Στη δικαιοσύνη εκτός από τεκ-
μήρια γίνονται δεχτά και καμώματα;
Πάντως, είναι σοβαρό σε μια χώρα μέ-
λος της Ε.Ε. ο γενικός εισαγγελέας να
επιμένει να λοιδορεί συλλήβδην δη-
μοσιογράφους και ΜΜΕ, αποφεύγοντας
να δώσει σοβαρή έστω εξήγηση. Ας
μας επιτραπεί λοιπόν να θέσουμε εμείς
σειρά ερωτημάτων που κατά την αν-
τίληψή μας θα καταδεικνύουν γιατί
δεν απαντά στην ουσία των ερωτημά-
των που του τίθενται, ο κ. Κληρίδη:
Κύριε ΓΕ της ΚΔ, δεν είναι από δημο-
σιογραφικά χέρια που πήρατε τα έγ-
γραφα που αποκάλυπταν ποια πολιτικά
πρόσωπα και κόμματα χρηματοδοτή-
θηκαν από τη FOCUS; Γιατί οι υποθέσεις
εκείνες δεν κατέληξαν στο δικαστήριο;
Πού πήγαν εκείνα τα έγγραφα; Τι λέει
η σχετική αστυνομική έκθεση; Υπήρξε
αντίτιμο για να μην πάνε ενώπιον της
δικαιοσύνης; Θυμάστε που στις 17 Σε-
πτεμβρίου 2017 από αυτήν εδώ τη στή-
λη, με τίτλο «Όταν χωλαίνουν οι θε-
σμοί» σας ρωτούσαμε αν όντως ευστα-
θούσε δημοσίευμα της «Σημερινής»
για «πάρτι προσλήψεων φίλων και συγ-
γενών στη Νομική Υπηρεσία». Τελικά
αποδείχθηκε ότι το «πάρτι» έγινε με
στοιχεία και ονόματα και με πρόεδρο
της επιτροπής προσλήψεων τον ΓΕ
αλλά ουδείς στη Νομική Υπηρεσία θε-
ώρησε ως υποχρέωση να απαντήσει
στα όσα τους καταμαρτυρήθηκαν. Μή-
πως τέτοιες ενέργειες δεν είναι επιλή-
ψιμες, αφού βολέψατε παιδιά φίλων
και συνεργατών σας; Δεν γίνεται να
είσαι υπέρ της δικαιοσύνης για κάποι-
ους ανθρώπους και να μην είσαι υπέρ
της δικαιοσύνης για όλους τους αν-
θρώπους, είχε πει ο Μάρτιν Λούθερ
Κινγκ.

Γιατί δεν απαντά ο εισαγγελέας 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στον κοριό. Μετά το αρχικό σοκ της
σύλληψης των στελεχών της εταιρεί-

ας του ισραηλινού Van καταλάβαμε τον
λόγο που τους μπαγλάρωσαν όταν πα-
ρουσιάστηκε η υπόθεση στα δικαστή-
ρια: Είχαν στους σέρβερ τους χακαρι-
σμένα 9 εκατ. κινητά. Η στήλη αποκαλύ-
πτει 8 συνομιλίες που βρήκε η αστυνο-
μία στους σέρβερ του ισραηλινού Van. 

2 Στις συνομιλίες. Έλα Μαρία, έλα
αγάπη μου θα αργήσω απόψε με

φώναξε ο ακατονόμαστος να κάνουμε
ανασχηματισμό. Πάλι καλά που δεν μου
το έβαλε μεσημέρι και δεν θα εξηγιόμα-
σταν. Φίλα μου τον Περικλή. 

3 Στο χάζι. Νίκο, πιάσε τον κοντό και
θέλω να τον γ@#%&$ς να μην πάει

ξανά να δει τον Ακιντζί κρυφά από εμένα. 

4 Στις εμμονές. Έλα Χρύσανθε, πολε-
μούν με οι καλαμαράδες για το 2023

ρε φίλε, εν καθαρό. Νομίζεις πως εν τα
ξέρουμε; Έχουμε κι άλλες πηγές εμείς. 

5 Στα υπόγεια. Ρε σύντροφε, μα ο Αν-
τρος έννα μας μείνει αγγονί φαίνε-

ται. Ακούεις έταξε του ο Φούλης Προ-
εδρία της Βουλής, ρε πελλέ μου. 

6 Στα συμφέροντα. Άκου υπουργέ
μου, έτσι όπως πάτε θα μας κλείσε-

τε. Σκοτώσατε το πρόγραμμα των διαβα-
τηρίων και θα μείνουν χιλιάδες άνεργοι,
το ξέρει ο πρόεδρος, υπουργέ μου; Έχω
πάντως έτοιμες τις τροποποιήσεις και
σου τις στέλνω. 

7 Στο στανταράκι. Άκου Αβέρωφ μου,
για να ψηφίσουμε τον νόμο σας για

τον Συνεργατισμό, θέλω εκείνες τις
προαγωγές στην αστυνομία που σου
έστειλα. Οκ;

8 Στο χρέος. Πρόεδρέ μου, στέλνω
σου μια λίστα από το κίνημα για κα-

θαρίστριες στα νοσοκομεία. Κανόνισε,
όχι να κάνεις αυτούς του πρίγκιπα, εμείς
σε φκάλαμε. 

9 Στην έκπληξη. Μα άκουσες, ο πρό-
εδρος θέλει να μας φέρει τη Γιολίτη

στο Υπουργικό. Αύριο θα του πω πως έν-
να φύγω. 

10 Στο κουίζ. Αν πετύχατε από τις 8
απαντήσεις 3 σωστούς συγγρα-

φείς, είστε ψιλοαρχάριος από το Κυ-
πριακό power game. Αντίστοιχα αν βρεί-
τε από 3-6 σωστές είστε στις παρυφές
της εξουσίας. Έξι με επτά σωστές απαν-
τήσεις τρώτε healthy σουβλάκια τουλά-
χιστον μία φορά το εξάμηνο. Αν βρήκατε
και τις 8 σωστές, είστε βαρόνος της
εξουσίας. Σας προσκυνούμε και σας φο-
βόμαστε. 

ΥΓ. Οι σωστές απαντήσεις θα δημοσιευ-
θούν στην επόμενη έκδοση. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10
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«Αν δεν μπορείς να απαλλαγείς από τους σκελετούς της ντουλάπας σου, καλά θα κάνεις να τους μάθεις να χορεύουν».
Τζωρτζ Μπέρναντ Σω. 

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

«Καλημέρα και τα Φώτα και τις... υποψηφιό-
τητες πρώτα!» Κάπως έτσι θα μπορούσε να
προσαρμοστεί το γνωστό ποιηματάκι των
Θεοφανείων για τον ΔΗΣΥ, αφού μια μέρα
μετά τα Φώτα θα υποβληθούν οι υποψηφιό-
τητες για τις ηγετικές θέσεις που χηρεύουν
και θα γνωρίσουν άπαντες τους ενδιαφερό-
μενους και θα μπορούν με σιγουριά πια να
κάνουν και σενάρια και σχόλια και συσχετι-
σμούς δυνάμεων.

Η θέση του αναπληρωτή προέδρου και οι
δύο θέσεις αντιπροέδρου που άδειασαν με-
τά την παραίτηση του Λευτέρη Χριστοφόρου
και της Στέλλας Κυριακίδου που την έκαναν
για την Ευρώπη και του Νίκου Νουρή που
ανηφόρισε για Λόφο και Αρχιγραμματεία θα
πληρωθούν με εσωκομματικές εκλογές από
το Ανώτατο Συμβούλιο το Σάββατο 1η Φε-
βρουαρίου 2020. Τυπικά ο προεκλογικός
των υποψηφίων θα διαρκέσει για 24 μέρες
αλλά ακούω πως από κάποιους έχει ήδη αρ-
χίσει... Η νέα χρονιά θα βρει τον ΔΗΣΥ με
νέο πρόσωπο και νέα πρόσωπα. 

Το ενδιαφέρον βέβαια στρέφεται στον Χά-
ρη και τη μεγάλη επιστροφή του στην Πινδά-
ρου. Όλες οι προβλέψεις λένε πως ο Χάρης
θα εκλεγεί στη θέση του αναπληρωτή προ-
έδρου χωρίς ανθυποψήφιο και πλέον η κα-
τάσταση στην Πινδάρου θα αλλάξει άρδην.
Το ίδιο και η σχέση της ισχυρής δυάδας της
Πινδάρου με τον Λόφο...

Για τις θέσεις των δύο αντιπροέδρων ακού-
γονται ήδη τρία ονόματα, των Ευθύμιου Δί-
πλαρου, της Αννίτας Δημητρίου και του
Ονούφριου Κουλλά. Η μάνταμ του Φούλη
μου έλεγε τις προάλλες πως «εάν ο μεγάλος
αρχηγός κάνει τα μαγικά του και τελικά είναι
δύο οι υποψήφιοι ίσως και να αποφευχθούν
οι εκλογές και όλοι να εκλεγούν χωρίς αν-
θυποψήφιους».

Αναταραχή προκάλεσε σε κάποια στελέχη
του ΑΚΕΛ μια πρόσφατη δήλωση της Ειρή-
νης Χαραλαμπίδου για τα θέματα διαπλοκής
και διαφθοράς. Η βουλευτίνα του ΑΚΕΛ
έγραψε στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης:
«Είναι άποψή μου, όταν συζητούνται θέματα
διαπλοκής και διαφθοράς, ότι δεν μπορεί να
αγνοείται ο ρόλος των τραπεζών. Τράπεζες
που συμμετείχαν στο ξέπλυμα βρώμικου
χρήματος, τράπεζες που έδιναν δάνεια σε
πολιτικούς για να τους έχουν στο χέρι και να

επηρεάζουν τα κέντρα απόφασης. Και όπως
έχω ξαναπεί η σύγκρουση συμφέροντος
έχει κυρίαρχη θέση στον πόλεμο κατά της
διαφθοράς». 

Όπως μου αποκάλυψε η κυρία Γιαννούλα,
η οποία ως γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυ-
ρίζονται στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και
ακόμη περισσότερα, σε πηγαδάκι από στε-
λέχη του κόμματος συζητήθηκε η ανάρτη-
ση με κάποια δεικτικά σχόλια. Ένα από αυ-
τό έλεγε: «Μα δεν γνωρίζει η Ειρήνη ότι
υπάρχουν και πολιτικοί από το κόμμα μας
που έλαβαν δάνεια από τράπεζες, ακόμα
και βουλευτές και τα οποία είναι κόκκινα,
κατακόκκινα; Μήπως εννοεί πως οι τράπε-
ζες δάνεισαν και αυτούς για να τους έχουν
στο χέρι; Γιατί κάποιοι από αυτούς αποτε-
λούν «κέντρα αποφάσεων». Βρίσκονται
στη Βουλή και ψηφίζουν για τις τράπεζες
και τα δάνεια»...

Βγήκαν τα μαχαίρια από τα θηκάρια στην
ΕΔΕΚ και δύσκολα θα... επιστρέψουν πίσω.
Η ανακοίνωση του Δημήτρη Παπαδάκη με
ευθείες βολές κατά του Σιζό λίγο πριν από
την εκπνοή του 2019 επιβεβαιώνει τους φό-

βους στελεχών του κόμματος για ένα δύ-
σκολο και «διχαστικό» 2020. 

Ο κ. Παπαδάκης, αφού καυτηριάζει «την κα-
κόπιστη στάση του κ. Σιζόπουλου, καθώς και
την αστήριχτη σε βάρος μου καταγγελία»
επιφυλάσσεται να δώσει στη δημοσιότητα
την απάντηση στις κατηγορίες εναντίον του.
Το ενδιαφέρον βρίσκεται στην αναφορά
του: «είναι δεδομένη η αποφασιστικότητά
μου να αντισταθώ με όλα τα νόμιμα μέσα
στις όποιες ανίερες ενέργειες εναντίον μου
και να υπερασπιστώ τις αρχές της δημοκρα-
τίας και της διαφάνειας που οφείλει να υπε-
ρασπίζεται το κόμμα». Και να μην ξεχνάμε
και τη δηλωμένη πρόθεσή του να φτάσει μέ-
χρι και στα δικαστήρια προκειμένου να δι-
καιωθεί. Κάτι όπως μαθαίνω το συζητά όλο
και πιο συχνά τελευταία...

ΚΟΥΙΖ: Ποιος υψηλός προσκεκλημένος του
Νίκαρου ενδέχεται να μας επισκεφθεί αρ-
χές του νέου έτους; Η επίσκεψή του θα μπο-
ρούσε να ερμηνευθεί και ως απάντηση στις
έκνομες και προκλητικές ενέργειες της Άγ-
κυρας και στα σίγουρα θα κάνει τον Ερντο-
γάν να γίνει... Τούρκος...

Το νέο τοπίο στην Πινδάρου, τα... μαχαιρώματα
στην ΕΔΕΚ και η διαπλοκή με τις τράπεζες 

«Εμείς με τον νέο χρόνο γυρίζουμε νέα σελίδα. Αν τολμούν, ας το κάνουν και άλλοι» 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΤΑΓΚΟΥ

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Η περίοδος αυτή που κλείνει το
2019 χαρακτηρίζεται από μια σειρά
σχεδιασμών της Άγκυρας στο με-
γάλο μέτωπο, που απλώνεται από
την Λιβύη μέχρι τα παράλια της
Κύπρου και της Συρίας, με την Κύ-
προ και το Ισραήλ να είναι κάτω
από τον τουρκικό φακό. Συνοψί-
ζοντας τους τουρκικούς στόχους,
πηγή που γνωρίζει τα τεκταινόμενα
στο προεδρικό στην Άγκυρα λέει
: «Το ζήτημα της ενεργειακής απε-
ξάρτησης της Τουρκίας από ξένες
δυνάμεις όπως η Ρωσία και το Ιράν
είναι ύψιστης σημασίας, όπως είναι
και το εγχείρημα της καταπολέμη-
σης διάφορων τρομοκρατικών ορ-
γανώσεων, όπως η ΦΕΤΟ, το ΡΚΚ
και το Ντάες (Ισλαμικό Κράτος).
Χρειαζόμαστε εναλλακτικές ενερ-
γειακές πηγές και πρέπει να μετα-
τρέψουμε την Τουρκία σε ενεργει-
ακό κόμβο, αν και εφόσον φιλοδο-
ξούμε να αναλάβουμε πρωταγωνι-
στικό ρόλο στην Ανατολική Με-
σόγειο κατά τον 21ο αιώνα».

Τις τελευταίες  εβδομάδες η
Τουρκία ανέλαβε πρωτοβουλίες,
οι οποίες σχετίζονται με τους νέους
ενεργειακούς σχεδιασμούς της: 1)
προχώρησε στην σύσφιξη των σχέ-
σεων της με την Τρίπολη, 2) προ-
σέγγισε με παρασκηνιακές κινήσεις
το Ισραήλ και 3) άνοιξε νέο δρόμο
για εντατικοποίηση της στρατιω-
τικής της παρουσίας στα Κατεχό-
μενα. Την ίδια ώρα το Υπουργείο
Ενέργειας και Φυσικών Πόρων της
Τουρκίας ανακοίνωνε τον νέο ενερ-
γειακό οδικό χάρτη της Τουρκίας
και ο υπουργός Ενέργειας, Φατίχ
Ντονμέζ προανήγγειλε νέες τουρ-
κικές γεωτρήσεις σε «νέες περιο-
χές», κατά τους πρώτους μήνες του
2020, με βάση το νέο «σύμφωνο»
Τουρκίας-Λιβύης.

Αναλύοντας τον νέο ενεργειακό
οδικό χάρτη της Άγκυρας, το τουρ-
κικό κέντρο στρατηγικών ερευνών,
Seta, το οποίο διατηρεί στενές σχέ-
σεις με την κυβέρνηση Ερντογάν,
σε σχετική ανάλυσή του τονίζει τα
εξής: «Για μια χώρα όπως η Τουρκία,
η οποία έχει υψηλή εξάρτηση από
το εξωτερικό για τους (αναγκαίους)
ενεργειακούς πόρους, η ανάπτυξη
εθνικών ενεργειακών πολιτικών
που δίνουν προτεραιότητα στη χρή-
ση εγχώριων πόρων καθίσταται

απαραίτητη. Υπό αυτή την έννοια,
είναι χρήσιμο να εντατικοποιηθεί
η συνεργασία του δημόσιου και του
ιδιωτικού τομέα και να ενθαρρυνθεί
περισσότερο ο ιδιωτικός τομέας
στο πεδίο της ενέργειας. Με αυτόν
τον τρόπο, θα ήταν δυνατόν να επι-
τευχθούν οι στόχοι που έχουν τεθεί
στο ενεργειακό πεδίο για το 2023
(την 100η επέτειο ίδρυσης της Τουρ-
κικής Δημοκρατίας). Με μπούσουλα
λοιπόν, την ενεργειακή απεξάρτηση
της Τουρκίας από το εξωτερικό, το
Seta υποδεικνύει ότι ένας από τους
βασικούς στόχους της Τουρκίας στο
πεδίο της ενέργειας είναι «η αύξηση
της παραγωγής ενέργειας με εγχώ-
ριους πόρους».

Με άλλα λόγια, η Τουρκία στο-
χεύει στην εντατικοποίηση της
παραγωγής ενέργειας με πρώτη
ύλη και κοιτάσματα τα οποία θα
ελέγχει ή θα διευθύνει η ίδια. Πα-
ράλληλα η Τουρκία επικεντρώνει
την προσοχή της στο εγχείρημα
της «βελτίωσης της ασφάλειας του
ενεργειακού εφοδιασμού», που
σχετίζεται με το νέο σχέδιο που
δρομολογεί η Άγκυρα στο πεδίο
της ενέργειας σε συνεργασία με
την Μόσχα: «Ανάπτυξη του εθνικού
ενεργειακού προφίλ μέσω της χρή-
σης εναλλακτικών πόρων, όπως η
πυρηνική ενέργεια». Τέλος, η κυ-
βέρνηση Ερντογάν, στο πεδίο της

ενέργειας, στρέφει το βλέμμα της
σε δυο ακόμη σημαντικούς στό-
χους: «Εντατικοποίηση των ερευ-
νών και των γεωτρήσεων τόσο στο
εσωτερικό της Τουρκίας όσο και
στο εξωτερικό» και «συνέχιση των
επενδύσεων σε υποδομές ώστε να
μετεξελιχθεί η Τουρκία σε ενερ-
γειακό κόμβο της περιοχής». 

Λιβύη και Ισραήλ
Τα προαναφερόμενα πέντε «θε-

μέλια» του νέου ενεργειακού χάρτη
της Τουρκίας αποτελούν το σημείο
εκκίνησης των σχεδιασμών της
Άγκυρας στην ευρύτερη περιοχή
της Ανατολικής Μεσογείου. Σύμ-
φωνα με πληροφορίες μας από
πηγή που γνωρίζει τα του τουρκικού
Υπουργείου Άμυνας (ΥΕΑ), «στην
νέα περίοδο, το Προεδρικό, το ΥΕΑ
και το Υπουργείο Ενέργειας καθο-
ρίζουν από κοινού τις προτεραι-
ότητες σε θέματα εθνικής ασφά-
λειας και ενεργειακής πολιτικής
ενώ τα υπόλοιπα υπουργεία, όπως
λ.χ. το Υπουργείο Εξωτερικών, ανα-
λαμβάνουν πρωτοβουλίες για την
προβολή των τουρκικών θέσεων».
Γνωστόν ότι στο πλαίσιο της συγ-
κεκριμένης στρατηγικής, η Τουρκία
υπέγραψε πρόσφατα το περιβόητο
σύμφωνο με την Λιβύη, επιθυμεί
δε μακροπρόθεσμα να πλαισιώσει
αυτή την κίνηση με παρόμοια σύμ-
φωνα με γειτονικές χώρες όπως η
Συρία και ο Λίβανος.

Μέχρι όμως να επιλυθούν τα
προβλήματα στις διμερείς σχέσεις
με τις εν λόγω χώρες, η Άγκυρα ρί-
χνει το βάρος της στο μέτωπο της
Λιβύης. Έτσι, την προηγούμενη
εβδομάδα, ο Πρόεδρος της Τουρκίας
άφησε ανοιχτά όλα τα ενδεχόμενα
σε ό,τι αφορά την εμπλοκή της χώ-
ρας του στον εμφύλιο της Λιβύης,
τασσόμενος στο πλευρό της κυ-
βέρνησης της Τρίπολης.

Αυτήν την στιγμή, η Άγκυρα
υποστηρίζει την διοίκηση της Τρί-
πολης με την αποστολή εμπειρο-
γνωμόνων, στελεχών των Τουρκι-
κών Ενόπλων Δυνάμεων και των
Τουρκικών Μυστικών Υπηρεσιών
και πολεμοφοδίων. Μελλοντικά,
τουρκικές χερσαίες δυνάμεις θα
μπορούσαν να αναπτυχθούν στην
πρωτεύουσα της Λιβύης. Παράλ-
ληλα, ο Υπουργός Ενέργειας κ.
Ντονμέζ προειδοποιεί ότι επίκεινται
καινούργιες έρευνες-γεωτρήσεις

της Τουρκίας στην Αν. Μεσόγειο
σε «νέες περιοχές», με βάση το νέο
σύμφωνο Τουρκίας-Λιβύης. 

Άλλο ένα σημαντικό βήμα της
Άγκυρας, είναι η κίνηση προς το
Ισραήλ. ‘Οπως μεταδίδουν ισραη-
λινές δημοσιογραφικές πηγές που
διατηρούν σχέσεις με την απερ-
χόμενη κυβέρνηση του Μπένζιαμιν
Νετανιάχου, πριν από λίγο καιρό
η Άγκυρα προσέγγισε μέσω του

Ισραηλινού Επιτετραμμένου το Τελ
Αβίβ σχετικά με το ζήτημα του φυ-
σικού αερίου. Υψηλόβαθμο στέλε-
χος του τουρκικού Προεδρικού
απευθυνόμενο στο Ισραήλ άφησε
να εννοηθεί ότι η Τουρκία είναι
πρόθυμη και έτοιμη για διαπραγ-
ματεύσεις με βάση την προοπτική
της δημιουργίας ενός τοΥρκο-ισ-
ραηλινού αγωγού φυσικού αερίου.
Η απάντηση του Ισραήλ στην πρό-

ταση της Άγκυρας δεν άργησε να
έρθει. Μέσω Ισραηλινών δημοσιο-
γράφων, το Τελ Αβίβ χαρακτήρισε
ως «συζητήσιμη» την τουρκική
πρόταση, σε περίπτωση που φυσικά
«η Τουρκία εννοεί αυτά που προ-
τείνει» και εφόσον η ενδεχόμενη
συνεργασία Τουρκίας-Ισραήλ δεν
θα επισκιάσει τα ξεχωριστά σχέδια
του Ισραήλ με την Κύπρο, την Ελ-
λάδα και την Ιταλία.

Η Τουρκία φλερτάρει 
μέχρι και με το Ισραήλ
Κινήσεις για ενεργειακή απεξάρτησή της κάνει η Άγκυρα
στο μέτωπό που εκτείνεται από τη Λιβύη μέχρι και τη Συρία 
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Μετά το περιβόητο σύμ-
φωνο με την Λιβύη, η Άγ-
κυρα επιθυμεί μακρο-
πρόθεσμα να πλαισιώσει
την κίνησή της αυτή με
παρόμοια σύμφωνα με
γειτονικές χώρες όπως η
Συρία και ο Λίβανος.
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Η Τουρκία στοχεύει στην
εντατικοποίηση της πα-
ραγωγής ενέργειας με
πρώτη ύλη και κοιτάσμα-
τα τα οποία θα ελέγχει ή
θα διευθύνει η ίδια.  

Π ιθανότατα να μην υπάρχει
πια άλλο ουσιαστικό να ει-
πωθεί και να γραφεί για την

αντιμετώπιση της τουρκικής μέ-
γα-πρόκλησης σε αυτή τη φάση.
Η επόμενη φάση εξαρτάται από
τη βούληση και τις ορέξεις του Τα-
γίπ Ερντογάν και παραμένει ερώ-
τημα πού και ποια είναι τα άκρα
στα οποία προτίθεται να φτάσει.
Και τότε βέβαια θα φανεί η νέα αν-
τίδραση της ελληνικής πλευράς.
Εως τότε όμως μπορούν να προ-
στεθούν στη σχετική φιλολογία
κάποιες παρατηρήσεις και ιδέες,
ενδεχομένως χρήσιμες για όσους

αναγνωρίζουν ότι η χώρα μας απει-
λείται θανάσιμα από την Τουρκία.

Η καλή διαπίστωση είναι ότι
φαίνεται να πληθαίνουν διεθνώς
όσοι ενοχλούνται τόσο από τις προ-
κλήσεις, όσο και από την ακραία
επιθετική ρητορική του τουρκικού
καθεστώτος στην περιοχή της Ανα-
τολικής Μεσογείου, στην οποία πε-
ριλαμβάνεται και η Ελλάδα. Ο ευ-
ρωπαϊκός Τύπος ανακαλύπτει τώρα
ότι ο Ερντογάν επιχειρεί την ανα-
σύσταση μιας νεοοθωμανικής αυ-
τοκρατορίας και δημοσιεύματα κα-
τηγορούν την Τουρκία ότι πάει να
βάλει μπουρλότο σε ολόκληρη την

περιοχή με τα καμώματά της. Πα-
ράλληλα κάποιοι Ευρωπαίοι βλέ-
πουν να απειλούνται συμφέροντά
τους και με αιχμή την ιταλική κυ-
βέρνηση προσπαθούν να ομαλο-
ποιήσουν την κατάσταση στη Λι-
βύη, χωρίς όμως αυτό να σημαίνει
αναγκαστικά ότι το αποτέλεσμα θα
εξυπηρετεί πλήρως τις δικές μας
θέσεις. Ευτυχώς, φαίνεται ότι κά-
ποια ισχυρά λόμπι, όπως το εβραϊκό
στις ΗΠΑ και το αρμενικό στη Γαλ-
λία, λειτουργούν αντιτουρκικά.

Η κακή διαπίστωση είναι ότι ο
Ερντογάν καθοδηγεί προσωπικά
την προκλητική πολιτική και ο

ίδιος καθοδηγεί την επιθετική ρη-
τορική της Αγκυρας. Αυτή η προ-
κλητική πολιτική και η αντίστοιχη
επιθετική ρητορική έχουν αποδέ-
κτες τόσο το διεθνές περιβάλλον,
όσο και το εσωτερικό της Τουρκίας,
άρα το εύλογο συμπέρασμα είναι
ότι πολύ δύσκολα και μόνο κάτω
από πολύ μεγάλη διεθνή πίεση ο
Τούρκος πρόεδρος θα βάλει νερό
στο κρασί του. Επιδίωξε και κατά-
φερε να είναι συνομιλητής των
ισχυρών του πλανήτη, δείχνοντας
πάντα έτοιμος για σύγκρουση ακό-
μη και μαζί τους και δεν θα θέλει
«να χάσει πρόσωπο». Αλλωστε έχει

αρκετούς άσους στο μανίκι του. Η
Τουρκία είναι μια μεγάλη χώρα σε
εξαιρετικά σημαντική γεωπολιτική
θέση με ισχυρές ένοπλες δυνάμεις
και έτοιμη να απορροφήσει αν-
θρώπινες απώλειες, δίχως να προ-
κληθεί εσωτερική δυσαρέσκεια.
Είναι επίσης μεγάλη αγορά. 

Επιπλέον, γίνεται όλο και πιο
σαφές ότι η σημερινή Αγκυρα χρη-
σιμοποιεί σαν μοχλούς πίεσης απέ-
ναντι στη Δύση, πρώτον, την προ-
σέγγισή της με τη Ρωσία του Βλαν-
τιμίρ Πούτιν, που λαμβάνει όλο και
πιο στρατηγικές διαστάσεις, δεύ-
τερον, τους τουρκικούς πληθυ-

σμούς που έχουν μεταναστεύσει
και ζουν σε ευρωπαϊκές χώρες, τρί-
τον, τον μεγάλο αριθμό των προ-
σφύγων που έχουν καταφύγει στην
Τουρκία. Τουλάχιστον για την Αγ-
κελα Μέρκελ, αυτοί είναι τρεις βα-
σικοί λόγοι για τους οποίους δείχνει
να ανέχεται τις προκλήσεις του
Ερντογάν. Κάτι ανάλογο ισχύει και
για τον  Μπόικο Μπορίσοφ της
Βουλγαρίας. Η αναγνωρισμένη
τουρκική μειονότητα αποτελεί το
12% περίπου του βουλγαρικού πλη-
θυσμού, αλλά η Σόφια χολώθηκε
επίσης που η Ελλάδα αναγνώρισε
τη μακεδονική γλώσσα...

Καλές και κακές διαπιστώσεις

Στρατιωτικοί σχεδιασμοί της Αγκυρας για την Κύπρο
Οι προαναφερόμενες κρίσιμες
εξελίξεις ήρθαν στο προσκήνιο
την στιγμή που η Άγκυρα ανακοί-
νωνε την ανάπτυξη μη επανδρω-
μένων κατασκοπευτικών αερο-
σκαφών (drones) στο κατεχόμενο
αεροδρόμιο του Λευκονοίκου. Με
μια αιφνιδιαστική κίνηση, η Άγκυ-
ρα έστειλε στο νησί drones και
απαραίτητο εξοπλισμό ο οποίος
τέθηκε σε λειτουργία μέσα σε
σύντομο χρονικό διάστημα. Για
τον έμπειρο διπλωμάτη Κουντρέτ

Όζερσαϊ, η νέα κίνηση της Άγκυ-
ρας σχετίζεται με τους ενεργει-
ακούς σχεδιασμούς της Τουρκίας
στην περιοχή και τις νέες κινήσεις
της Λευκωσίας στο πεδίο της
ενέργειας. Μετά την σύσφιξη των
σχέσεων της Κύπρου με το Ισ-
ραήλ και την απόκτηση drones για
την ενίσχυση της ασφάλειας των
ερευνών και των γεωτρήσεων της
Κυπριακής Δημοκρατίας, η τουρ-
κική πλευρά δεν είχε άλλη επιλο-
γή παρά να «εξισορροπήσει» την

ενεργειακή συνάρτηση της περιο-
χής με τα δικά της ξεχωριστά σχέ-
δια. Αξίζει να σημειωθεί ότι οι τε-
λευταίες ανεπιβεβαίωτες πληρο-
φορίες δείχνουν ότι το νέο βήμα
της Άγκυρας στην Κύπρο ενδέχε-
ται να έχει συνέχεια. Όπως επε-
σήμανε προηγουμένως η «Κ»,
Τούρκοι αξιωματικοί και στρατιω-
τικοί μελετούν σχέδια που αφο-
ρούν την δημιουργία μιας μεγά-
λης ναυτικής βάσης στα περίχωρα
της Αμμοχώστου.  

Υψηλόβαθμο στέλεχος του τουρκικού Προεδρικού απευθυνόμενο στο Ισραήλ άφησε να νοηθεί ότι η Τουρκία είναι
πρόθυμη και έτοιμη για διαπραγματεύσεις με βάση την προοπτική της δημιουργίας ενός τουρκο-ισραηλινού αγωγού
φυσικού αερίου. Σύμφωνα με ισραηλινά ΜΜΕ, το Τελ Αβίβ χαρακτήρισε «συζητήσιμη» την τουρκική πρόταση, σε περί-
πτωση που φυσικά «η Τουρκία εννοεί αυτά που προτείνει» και εφόσον η ενδεχόμενη συνεργασία Τουρκίας-Ισραήλ δεν
θα επισκιάσει τα ξεχωριστά σχέδια του Ισραήλ με την Κύπρο, την Ελλάδα και την Ιταλία. 
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Σκληρό ελληνο-ισραηλινό ροκ στο Κογκρέσο 
Πώς έφτασαν τα πράγματα στην άρση του αμερικανικού εμπάργκο όπλων στην Κ.Δ. καθώς και στο νόμο για την Ανατολική Μεσόγειο

Ουάσιγκτον - Ανάλυση 
του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Υπογράφοντας ο πρόεδρος Τραμπ
την Παρασκευή δύο νόμους που
ενέκριναν Βουλή και Γερουσία,
για τον Προϋπολογισμό της Εθνι-
κής Άμυνας και την Κατανομή
των Κονδυλίων του Προϋπολογι-
σμού, αφενός ήρε το από το 1987
αμερικανικό εμπάργκο όπλων στην
Κυπριακή Δημοκρατία κι αφετέρου
ενέκρινε στο σύνολό του το νο-
μοσχέδιο «Μενέντεζ – Ρούμπιο»
για την «εταιρική σχέση ασφάλειας
και ενέργειας στην Ανατολική Με-
σόγειο», στο οποίο περιλαμβάνεται
επίσης η άρση του εμπάργκο. Επί
της ουσίας, η μεν άρση του εμ-

πάργκο απλά επικυρώνει το πε-
περασμένο της διατήρησής του,
τη στιγμή που οι ΗΠΑ, αφερνός,
θεωρούν την Κύπρο εδώ και λίγα
χρόνια στρατηγικό  εταίρο  κι αφε-
τέρου με τη νομοθεσία τους «κυ-
νηγούν» απειλώντας με κυρώσεις,
χώρες που προμηθεύονται ρωσικά
οπλικά συστήματα. Εκείνο ωστόσο
που αλλάζει τις παραμέτρους στην
περιοχή είναι ο Νόμος για την
Ανατολική Μεσόγειο, αφού βάζει
την αμερικανική σφραγίδα στις
συνεργασίες που βρίσκονται σε
εξέλιξη εδώ και τρία χρόνια, είτε
τις τριμερείς που πραγματοποιούν
Κύπρος και Ελλάδα με Ισραήλ και
Αίγυπτο (κυρίως, αλλά και άλλους),
είτε το Ενεργειακό Φόρουμ του

Καΐρου, κατά τρόπο που να λει-
τουργεί αποτρεπτικά σ’ αυτό που
οι ΗΠΑ χαρακτηρίζουν «κακόβου-
λες επιρροές», υπονοώντας κατά
πρώτο λόγο τη Ρωσία και στη συ-

νέχεια το Ιράν και οργανώσεις
που στηρίζει η Τεχεράνη.

Πώς γεννήθηκε η ιδέα
Πίσω από τη συνεργασία για την

Ανατολική Μεσόγειο βρίσκονται
πρώτα απ’ όλα οι ανακαλύψεις με-
γάλων κοιτασμάτων υδρογοναν-
θράκων στην περιοχή, αλλά και η
ιδέα που πρωτοανέπτυξε δημόσια
σε ομιλία του στην Ουάσιγκτον (και
ιδιωτικά στις συναντήσεις του με
αμερικανούς επίσημους) τον Μάιο
του 2013 ο τέως υπουργός Εξωτε-
ρικών, Ιωάννης Κασουλίδης, προ-
τάσσοντας το όραμα να λειτουρ-
γήσει στην Ανατολική Μεσόγειο η
συνεργασία για την ενέργεια κατά
τον ίδιο τρόπο που λειτούργησε η

συνεργασία για το ατσάλι και τον
άνθρακα στην δημιουργία της Ευ-
ρωπαϊκής Κοινότητας. Σ’ όλα αυτά
λειτούργησαν υποβοηθητικά και
οι βελτιωμένες σχέσεις Κύπρου –
Ισραήλ (το γεγονός ότι ο Δημήτρης
Χριστόφιας δεν επέτρεψε τον ελ-
λιμενισμό του «Μαβί Μαρμαρά»
έσπασε τον πάγο), της Ελλάδας με
το Ισραήλ επί πρωθυπουργίας Γιώρ-
γου Παπανδρέου και η ραγδαία
αναβάθμιση της συνεργασίας των
Αμερικανοεβραϊκών και των Ελλη-
ναμερικανικών οργανώσεων. «Πριν
από 7 χρόνια, το Συμβούλιο Ελλη-
νοαμερικανικής Ηγεσίας (HALC)
από κοινού με την Αμερικανοεβραϊ-
κή Επιτροπή (AJC) δημιουργήσαμε
την Ελληνο-Ισραηλιτική Συμμαχία

του Κογκρέσου (CHIA) υπό την προ-
εδρία των βουλευτών Κώστα Μπι-
λιράκη και Τεντ Ντόιντς. Κι αρχί-
σαμε να οικοδομούμε πάνω σε επι-
στολές της «Συμμαχίας», καθώς και
άλλα νομοθετήματα και ψηφίσματα
που προωθούσε», δήλωσε ο εκτε-
λεστικός Διευθυντής του HALC,
Έντι Ζεμενίδης. Στις 28 Ιανουαρίου
2016 πραγματοποιείται στη Λευ-
κωσία η πρώτη τριμερής συνάντηση
κορυφής Κύπρου –Ελλάδας- Ισραήλ,
με συμμετοχή του προέδρου Νίκου
Αναστασιάδη και των πρωθυπουρ-
γών Αλέξη Τσίπρα και Μπενιαμίν
Νετανιάχου. Ακολούθησαν πέντε
τριμερείς με το Ισραήλ, ενώ ξεκί-
νησαν τριμερείς με την Αίγυπτο κι
άλλες χώρες.

Μετά την ολοκλήρωση της δίκης
του Προέδρου Τραμπ στη Γερουσία,
αναμένεται να ασχοληθεί με το νο-
μοσχέδιο για τις κυρώσεις στην
Τουρκία, που έχει ήδη περάσει από
τη Βουλή κι έχει παγώσει ο ηγέτης
της πλειοψηφίας Μιτς ΜακΚόνελ
κι αυτή τη φορά δεν θα το σταμα-
τήσει. Επίσης υπάρχουν κι άλλα
νομοσχέδια στη Βουλή, όπως αυτό
του Κώστα Μπιλιράκη για την απο-
μάκρυνση των πυρηνικών από το
Ιντσιρλίκ. Ωστόσο, ο Ντέιβιντ Χάρις
δεν βιάζεται να βγάλει την Τουρκία
από το χάρτη. «Πολλά πρέπει να
γίνουν και η Τουρκία δεν έχει παίξει
το τελευταίο της χαρτί. Δεν ξέρω
ποιο θα είναι το τελευταίο χαρτί
της, αλλά ήδη είδαμε τους Τούρκους
να κάθονται και σχεδιάζουν στρα-

τηγική με τη HAMAS. Κι αυτό δεν
είναι μόνο ένα μήνυμα προς το Ισ-
ραήλ, αυτό ένα πολύ σαφές μήνυμα
προς τις Ηνωμένες Πολιτείες». 

Η Τουρκία κάθε άλλο παρά ασή-
μαντη χώρα είναι. Κι όταν ένας
νταής (ταραξίας, bully) μπει στη
γωνία, γίνεται και προβλέψιμος για
το ότι θα αντιδράσει, αλλά και απρό-
βλεπτος για το πώς θα αντιδράσει.
Στα χαρτιά του συμπεριλαμβάνον-
ται η Ρωσία, το Ιράν, η Συρία, η Λι-
βύη, η Χαμάς, η Χεζμπολάχ, η τουρ-
κική στρατιωτική μηχανή κι ο τουρ-
κικός στόλος στην Ανατολική Με-
σόγειο. «Από τη δική του οπτική
γωνία έχει τα χαρτιά του και δεν
υπάρχει αμφιβολία ότι θα τα παίξει.
Δεν μπορώ να σας πω με ποιο συν-
δυασμό και ποια σειρά, αλλά η πρώ-

τη αρχή είναι να υπάρξει ένα ενω-
μένο μέτωπο που θα σταθεί ατα-
λάντευτο και θα ξεκαθαρίσει ότι

δεν θα ενδώσει». Ο Ντέιβιντ Χάρις
υπενθυμίζει την ιστορία των κυ-
βερνήσεων Μπους, Ομπάμα και
την πρώτη περίοδο του προέδρου
Τραμπ, οι οποίες έδιναν ανάμικτα
μηνύματα και στο τέλος ο Ερντογάν
πίστευε ότι πάντα θα μπορούσε
να κάνει ελιγμούς, μασάζ και να
διαχειριστεί τον αμερικανικό πρό-
εδρο μέσα από ένα συνδυασμό δε-
λεασμού και απειλής. 

«Η Αμερική θα δοκιμαστεί ξανά
τώρα, με ένα ή περισσότερα από
αυτά τα χαρτιά της Τουρκίας που
μόλις ανέφερα, μέρος της δουλειάς
μας στην προσεχή περίοδο είναι
να ενθαρρύνουμε αυτούς τους αν-
θρώπους να κατανοήσουν την κα-
τάσταση και να μην αρχίσουν ξαφ-
νικά να διστάζουν ή να υποχω-

ρούν». Σε σχέση με την οργή που
βγάζει η Τουρκία, απειλώντας την
ΑΟΖ της Κύπρου, παραβιάζοντας
τον ελληνικό εναέριο χώρο και
κάνοντας συμφωνίες με τη Λιβύη,
το μήνυμα που ο Ντέιβιντ Χάρις
δίνει σε Ουάσιγκτον και Βρυξέλλες
είναι πως «οι νταήδες (ταραξίες -
bullies) καταλαβαίνουν τη δύναμη
κι όχι την αδυναμία, την αναπο-
φασιστικότητα και τον κατευνα-
σμό. Οι ΗΠΑ, το Ισραήλ, η Ελλάδα,
η Κύπρος - και θα προσθέσω και
την Αίγυπτο – είναι σημαντικό
να σταθούν ως ένας απέναντι σ’
αυτόν τον περιφερειακό νταή. Αυ-
τό δεν είναι το τέλος της στρατη-
γικής, αλλά η αρχή», πρόσθεσε ο
ηγέτης της Αμερικανοεβραϊκής
Επιτροπής.

Η Τουρκία δεν έχει παίξει το τελευταίο της χαρτί

Η στενή σχέση που αναπτύχθηκε
μεταξύ των Αμερικανοεβραϊκών
και Ελληνοαμερικανικών οργανώ-
σεων πολλαπλασίασε τις δυνάμεις
του ελληνοαμερικανικού λόμπι
στην Ουάσιγκτον, όπου μετά το
2017 υπάρχουν κοινές λομπιστικές
δραστηριότητες για την προώθηση
νομοσχεδίων, από το HALC και την
AJC. Τον Ιούνιο του 2016, κατόπιν
τροπολογίας του δημοκρατικού γε-
ρουσιαστή Νέας Ιερσέης, Ρόμπερτ
Μπενέντεζ, ψηφίζεται πρόνοια
στον προϋπολογισμό Εθνικής Άμυ-
νας να υποβληθούν εκθέσεις στο
Κογκρέσο από τους υπουργούς
Εξωτερικών και Άμυνας για τις επι-
πτώσεις του εμπάργκο όπλων που
υπάρχει στην Κύπρο, σημειώνοντας
ότι συμβάλλει στην ανάπτυξη δε-
σμών της Κυπριακής Δημοκρατίας
με τη Ρωσία. Οι εκθέσεις των δύο
υπουργείων δεν έλεγαν σπουδαία
πράγματα, ωστόσο για πρώτη φορά
η πιθανότητα άρσης του εμπάργκο
άρχισε να συζητείται σοβαρά στην
Ουάσιγκτον, σε διασύνδεση με τις
αναβαθμιζόμενες σχέσεις Κύπρου
– ΗΠΑ, αλλά και τις εξελισσόμενες
τριμερείς Ελλάδας – Κύπρου – Ισ-
ραήλ. 

Μάιο του 2017 οι σωματοφύλα-
κες του Ταγίπ Ερντογάν ξυλοκο-
πούν διαδηλωτές στο Πάρκο Λα-
φαγιέτ απέναντι από το Λευκό
Οίκο και εμπλέκονται σε επεισόδια
με άνδρες της Αμερικανικής Μυ-
στικής Υπηρεσίας, προκαλώντας
κατακραυγή και ομόφωνη κατα-
δίκη του Κογκρέσου. Αυτή ήταν
και η πρώτη σκληρή αντίδραση
κατά του Ερντογάν που επηρέασε
την αμερικανική κοινή γνώμη. Την
ίδια στιγμή η σύλληψη του Πά-
στορα Άντριου Μπράνσον (κυρίως)
και υπαλλήλων της αμερικανικής
πρεσβείας στην Τουρκία, προκά-
λεσαν σοβαρές τριβές με την κυ-
βέρνηση Τραμπ, με τον αμερικανό
πρόεδρο να δέχεται έντονες πιέσεις
από τους πανίσχυρους προτεστάν-
τες υποστηρικτές του. Τον Μάρτιο
του 2018, το Συμβούλιο Ελληνοα-
μερικανικής Ηγεσίας και η Εθνική
Επιτροπή Αρμενίων Αμερικής ξε-
κινούν εκστρατεία για την απα-
γόρευση των F-35, προβάλλοντας

τις απειλές της Τουρκίας, την από-
φαση της Άγκυρας να προμηθευτεί
ρωσικούς πυραύλους S-400 και την
υπόθεση του πάστορα Μπράνσον.
Οι πιέσεις του Κογκρέσου αυξά-
νονται και τον Αύγουστο του 2018,
μέσω του νόμου για τον Προϋπο-
λογισμού Εθνικής Άμυνας, απα-
γορεύεται η μεταφορά στην Τουρ-
κία των μαχητικών F-35 που της
είχαν ήδη παραδοθεί και στάθ-
μευαν σε βάση της Αριζόνας για
την εκπαίδευση των Τούρκων πι-
λότων. Ήταν η πρώτη φορά μετά
το 1975 που το Κογκρέσο νομοθέ-
τησε κάτι συγκεκριμένο σε βάρος

της Τουρκίας, μετά το εμπάργκο
όπλων για την εισβολή στην Κύπρο
και ακολούθησαν περισσότερα. 

Στις 9 Απριλίου οι γερουσιαστές
Ρόμπερτ Μενέντεζ και Μάρκο Ρούμ-
πιο καταθέτουν στη Γερουσία το
δικομματικό νομοσχέδιο για την
Ανατολική Μεσόγειο. Ακολουθεί
η κατάθεση αντίστοιχου νομοσχέ-
διου στη Βουλή από τους Κώστα
Μπιλιράκη, Τεντ Ντόιτς και Ντέι-
βιντ Σιτσιλίνε και στις 24 Μαΐου η
κατάθεση από το γερουσιαστή Με-
νέντεζ νομοσχεδίου για την άρση
του αμερικανικού εμπάργκο όπλων.
Ουσιαστικά όλα αυτά τα νομοθε-
τήματα χτίστηκαν πάνω στα ψη-
φίσματα και προηγούμενα νομο-
θετήματα που προωθούσε η Ελλη-
νο-Ισραηλιτική Συμμαχία στο Κογ-
κρέσο, με την στήριξη του HALC
και της AJC. 

«Όλη αυτή τη δουλειά, από τη

στιγμή που ξεκινήσαμε πέρυσι να
εργαζόμαστε με τον γερουσιαστή
Μενέντεζ, τη βάλαμε μαζί και στην
αρχή του νέου Κογκρέσου μπορέ-
σαμε να διασφαλίσουμε δικομμα-
τική υποστήριξη. Προχώρησε πολύ
πιο γρήγορα απ’ ότι οποιοσδήποτε

από μας θα ανέμενε και τμήματα
της νομοθεσίας – η άρση του εμ-
πάργκο και η μόνιμη απαγόρευση
των F-35 μπήκαν στο νομοσχέδιο
του προϋπολογισμού Εθνικής Άμυ-
νας», είπε ο εκτελεστικός διευθυν-
τής του HALC, Έντι Ζεμενίδης. Ση-

μείωσε μάλιστα ότι το νομοσχέδιο
για την Ανατολική Μεσόγειο ήταν
η πρώτη προτεραιότητα στο Παγ-
κόσμιο Φόρουμ του AJC τον Μάιο,
καθώς και της κοινής διάσκεψης
HALC – AJC στην Ουάσιγκτον, τον
περασμένο Οκτώβριο.
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Εκείνο που αλλάζει τις
παραμέτρους είναι 
ο Νόμος για την Ανατολι-
κή Μεσόγειο, αφού βάζει
την αμερικανική σφρα-
γίδα στις συνεργασίες
που βρίσκονται σε εξέλι-
ξη εδώ και τρία χρόνια.

Ιστορικής 
σημασίας 
το νομοσχέδιο 
Ο διευθύνων σύμβουλος της
AJC, Ντέιβιντ Χάρις, χαρακτή-
ρισε το νομοσχέδιο για την
Ανατολική Μεσόγειο «ιστορι-
κό», σημειώνοντας ότι θα
συμβάλει στη μεταμόρφωση
της σχέσης των ΗΠΑ με την
Ελλάδα και την Κύπρο, στην
Ανατολική Μεσόγειο. «Δεν εί-
ναι απλώς ένα ακόμη γεγονός
στην Ουάσιγκτον, αλλά κάτι
για το οποίο πολλοί από μας
πάλεψαν κι ονειρεύτηκαν. Εί-
ναι ένα τεράστιο βήμα βαθιάς
στρατηγικής σημασίας για την
περιοχή», πρόσθεσε. 
Η ουσία του νόμου είναι πως
θεσμοθετεί την εμπλοκή των
ΗΠΑ στην τριμερή συνεργα-
σία Ελλάδας – Κύπρου-Ισραήλ
(3+1) κι όπως αναφέρει ο Έντι
Ζεμενίδης, «την επισημοποιεί
ως θεσμό». «Από τις συνεχείς
εκθέσεις που πρόκειται να
υποβάλει ο Υπουργός Εξωτε-
ρικών και εντολή ο Υπουργός
Ενέργειας να συμμετέχει
στην ενεργειακή διπλωματία,
μέχρι τη θεμελιώδη αλλαγή
της αμυντικής μας πολιτικής
για την Κύπρο και την επανέν-
ταξη της Ελλάδας στο πρό-
γραμμα στρατιωτικής βοήθει-
ας των ΗΠΑ μετά από περισ-
σότερα από 20 χρόνια». 
Ο Έντι Ζεμενίδης παρομοι-
άζει τα θέματα συνεργασίας
για την ενέργεια και την
ασφάλεια που εγείρονται στο
νόμο, με το ρόλο που έπαιξε
το ατσάλι κι ο άνθρακας για
την δημιουργία της ΕΟΚ. «Λέ-
ει πως οι ΗΠΑ υιοθετούν αυτά
που συμβαίνουν στην Ανατο-
λική Μεσόγειο. Λέει επίσης
πως θα βασίσουν την στρατη-
γική τους στους τρεις δημο-
κρατικούς εταίρους, χωρίς
πλέον να μας υποχρεώνουν
να συμμετέχει άλλη χώρα,
όπως γινόταν πριν λίγα χρό-
νια, όταν μας ζητούσαν να
συμπεριλαμβάνεται κι η
Τουρκία». 
Για τον διευθύνοντα σύμβου-
λο της AJC Ντέιβιντ Χάρις, το
επόμενο βήμα πρέπει είναι η
διασφάλιση της εφαρμογής
των προνοιών του νομοσχεδί-
ου, που δεν γίνεται εν μια νυ-
κτί. Πέραν της θεσμοθέτησης
της σχέσης Ελλάδας – Κύπρου
– Ισραήλ μέσω του νόμου, αυ-
τό που ο Ντέιβιντ Χάρις βλέ-
πει είναι η επανατοποθέτηση
της αμερικανικής γεωστρατη-
γικής πολιτικής. Όπως σημει-
ώνει, για πολλά χρόνια οι ΗΠΑ
βασίζονταν κυρίως στην Τουρ-
κία για την Ανατολική Μεσό-
γειο. «Τώρα Δημοκρατικοί και
Ρεπουμπλικανοί έχουν εξ
ίσου αντιληφθεί πως δεν μπο-
ρούμε πλέον να βασιζόμαστε
στην Τουρκία. Τώρα η πρώτη
μας γραμμή είναι αυτό που για
χρόνια ήταν φανερό για το
HALC και την AJC, η Ελλάδα, η
Κύπρος και το Ισραήλ. Κι ελπί-
ζουμε να δούμε αυξανόμενη
εμπλοκή αρκετών Αράβων
εταίρων, ξεκινώντας με την
Αίγυπτο και την Ιορδανία».
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Η στενή σχέση μεταξύ
Αμερικανοεβραϊκών Ελ-
ληνοαμερικανικών οργα-
νώσεων πολλαπλασίασε
τις δυνάμεις του ελληνοα-
μερικανικού λόμπι. Mετά
το 2017 υπάρχουν κοινές
δραστηριότητες για προ-
ώθηση νομοσχεδίων, από
το HALC και την AJC.

Ηταν σκληρή μάχη
η ψήφιση των νόμων
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Oταν ένας νταής μπει στη
γωνία, γίνεται προβλέψι-
μος για το ότι θα αντιδρά-
σει, αλλά και απρόβλε-
πτος για το πώς θα αντι-
δράσει. Η πρώτη αρχή εί-
ναι να υπάρξει ένα ενωμέ-
νο μέτωπο που θα ξεκα-
θαρίσει ότι δεν θα ενδώ-
σει, τονίζει ο Ντ. Χάρις.

«Οι ΗΠΑ, το Ισραήλ, η Ελλάδα, η Κύπρος - και θα προσθέσω και την Αίγυπτο – είναι σημαντικό να σταθούν ως ένας απέ-
ναντι σ’ αυτόν τον περιφερειακό νταή, την Τουρκία. Αυτό δεν είναι το τέλος της στρατηγικής, αλλά η αρχή», τονίζει ο
ηγέτης της Αμερικανοεβραϊκής Επιτροπής Ντέιβιντ Χάρις (αριστερά), ο οποίος φωτογραφίζεται δίπλα στον ισχυρό σύμ-
μαχό του εκτελεστικό διευθυντή του HALC, Έντι Ζεμενίδη.
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Τα τουρκικά drones προπομπός της άλλης λύσης 

Π λείστοι αναλυτές και δημο-
σιογράφοι αλλά και πολιτικά
κόμματα σχολιάζουν την

άφιξη των τουρκικών drones στο
Λευκόνοικο, επισημαίνοντας ή τις
τεχνικές τους δυνατότητες ή τις
επιπτώσεις στην περιφερειακή
ασφάλεια. Αδυνατούν, όμως, να
δουν πώς τα drones και οι υπό δη-
μιουργία υποδομές στο Λευκόνοικο
αποτελούν τμήμα ενός ευρύτερου
τουρκικού σχεδιασμού που ονο-
μάζεται κυρίαρχη βάση. Αυτή πε-
ριλαμβάνει και ναυτικό τμήμα που
θα κατασκευαστεί στο παρακείμενο
Μπογάζι. Αυτή η βάση έχει να κάνει
με τον νέο τουρκικό στρατηγικό
σχεδιασμό για τη δημιουργία της
Γαλάζιας Πατρίδας. Όπως πολύ ξε-
κάθαρα εξήγησε ο πατέρας της Γα-
λάζιας Πατρίδας ναύαρχος Cem
Gurdeniz στο πλαίσιο της Γαλάζιας

Πατρίδας η «ΤΔΒΚ» δεν θα πρέπει
να αφεθεί να ενσωματωθεί σε μία
κυπριακή ομοσπονδία αλλά να χρη-
σιμοποιηθεί ως εφαλτήριο για την
προβολή δύναμης σε Ανατολική
Μεσόγειο και Ερυθρά Θάλασσα και
ακόμα πιο πέρα.

Όπως παραδέχεται και ο τέως
τούρκος διπλωμάτης και ειδικός
στα θέματα δικαίου της θάλασσας
Yunus Emre Acikgonul η θαλάσσια
πολιτική της Τουρκίας αυτό το και-
ρό χαράσσεται όχι από διπλωμάτες
και νομικούς, αλλά από ναυάρχους
εν αποστρατεία, εννοώντας τόσο
τον Gurdeniz όσο και τoν Cihat
Yayci. Ο τελευταίος είναι ο δημι-
ουργός και του χάρτη στον οποίο
βασίστηκε το μνημόνιο που η Τουρ-
κία υπόγραψε με την κυβέρνηση
του Σάρατζ στην Τρίπολη της Λι-
βύης. Όπως φαίνεται η ιδέα για

χωριστό υπό τουρκική επιρροή τ/κ
κράτος έχει τύχει επεξεργασίας
από τα στρατηγικά μυαλά της Τουρ-
κίας και από εκεί προέκυψε το σχέ-
διο για κυρίαρχη βάση. Κάτι τέτοιο
θα επιτρέπει τη διασφάλιση της
οιονεί παρουσίας της Τουρκίας
στην Κύπρο.

Ταυτόχρονα και παράλληλα θα
διασφαλίζεται και ο έλεγχος του

νότου και των Ε/κ μέσα από τις δο-
μές ενός κοινού κράτους με ομο-
σπονδιακό ή και συνομοσπονδιακό
χαρακτήρα και τη συνένωση των
κατεχομένων με την Κ.Δ. Δεν είναι
καθόλου τυχαίο που την άφιξη των
drones ακολούθησαν οι πληροφο-
ρίες για τη ναυτική βάση στο Μπο-
γάζι. 

Πέραν, όμως από τον πολιτικό
σχεδιασμό για την κυρίαρχη βάση
τα drones εξυπηρετούν και τακτικές
ανάγκες των τουρκικών ενόπλων
δυνάμεων και της ΜΙΤ. Αυτές έχουν
να κάνουν πρωτίστως με τη συνεχή
και άνετη επιτήρηση των θαλάσ-
σιων ζωνών μεταξύ της Κύπρου
και του Λιβάνου, του Ισραήλ και
της Αιγύπτου. Η περιορισμένη ακτί-
να δράσης τους, μόλις 200 χιλιό-
μετρα, δεν επιτρέπει την επιτήρηση
από το Λευκόνοικο των γεωτρή-

σεων στα δυτικά της Κύπρου. Αυτή
γίνεται πολύ πιο άνετα από την
αντίστοιχη βάση drones του Da-
laman (μία από τις συνολικά 9 που
διαθέτει σήμερα η Τουρκία) στις
τουρκικές ακτές απέναντι από τη
Ρόδο. Η δυνατότητα κάποιων τύ-
πων τουρκικών drones να φέρουν
οπλισμό επιτρέπει και τη χρήση
τους σε στρατιωτικές επιχειρήσεις
σε βάρος της Εθνικής Φρουράς.
Ακόμα πιο επικίνδυνο είναι το εν-
δεχόμενο για χρήση τους σε πε-
ρίοδο ειρηνική σε ειδικές επιχει-
ρήσεις από τη ΜΙΤ κατά κυπριακών
υποδομών στο πρότυπο των επι-
θέσεων του Ιράν κατά των διυλι-
στηρίων της Aramco στη Σαουδική
Αραβία. 

Έχω την αίσθηση ότι λειτουρ-
γούμε ως Επιμηθείς τη στιγμή που
το τουρκικό πρόγραμμα ανάπτυξης

και παραγωγής drones εξελίσσεται
εδώ και 12 χρόνια. Παράλληλα τα
τελευταία 2 χρόνια λαμβάνει χώρα
η επιχειρησιακή χρήση τους στα
πεδία των μαχών σε νοτιοανατο-
λική Τουρκία, Συρία, Ιράκ και Λιβύη.
Όλα αυτά έστω και καθυστερημένα
θα πρέπει να θέσουν σε συναγερμό
την Κ.Δ. τόσο για τη στρατηγική
αξιολόγηση και παρακολούθηση
των τουρκικών κινήσεων όσο και
για την τακτική αντιμετώπιση των
drones με ηλεκτρονικά μέσα, καθώς
και εξειδικευμένα αντιαεροπορικά
μέσα. Η επαναλειτουργία του Γε-
ωστρατηγικού Συμβουλίου καθί-
σταται απαραίτητη όσο ποτέ. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

Του ΓΑΒΡΙΗΛ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Με την πρόσφατη προσγείωση του
μη επανδρωμένου αεροσκάφους
BAYRACTAR  TB2 στο «ξεχασμένο»
αεροδρόμιο Λευκονοίκου η Τουρκία
επιχειρεί να επιτύχει δύο στρατη-
γικούς στόχους : Πρώτον, την προ-
ώθηση της βάσης εξόρμησης των
UAV για συνεχή επιτήρηση των πε-
ριοχών, στις οποίες πραγματοποιεί
παράνομες και έκνομες έρευνες και
γεωτρήσεις με παράλληλη την εδραί-
ωση της «ανώδυνης» παρουσίας
της στο χώρο της Ανατολικής Με-
σογείου. Φαίνεται ότι η απογείωση
των UAV από τα νότια αεροδρόμιά
της αντιμετωπίζει προβλήματα εμ-
βέλειας, αυτονομίας και ελέγχου
λόγω μεγάλης απόστασης των πε-
ριοχών που θέλει να καλύψει.

Δεύτερον, την επαναλειτουργία
και αναβάθμιση του αεροδρομίου
ώστε σταδιακά να αποκτήσει τις
αναγκαίες υποδομές μιας πλήρους
αεροπορικής βάσης για μόνιμη ή
προσωρινή στάθμευση μαχητικών
αεροσκαφών. Η εγκαθίδρυση μιας
μόνιμης Αεροπορικής Βάσης , μαζί
με την φημολογούμενη ή κυοφο-
ρούμενη Ναυτική Βάση στο Τρί-
κωμο, εδραιώνουν την Νεοθωμα-
νική επεκτατική πολιτική της Τουρ-
κίας στο χώρο της Ανατολικής Με-
σογείου. Οι στρατιωτικές και με-
γάλου κόστους επενδύσεις της
στην οικοδόμηση Αεροπορικής και
Ναυτικής βάσης προφανώς δεν θα
εγκαταλειφθούν με οποιαδήποτε
λύση του Κυπριακού προβλήματος,
αλλά θα ενταχθούν στο πλαίσιο δι-
μερών συμφωνιών που έχουν ήδη
συνομολογηθεί με το Τουρκοκυ-
πριακό συνιστών κράτος.

Σε μια τέτοια εξέλιξη, η Τουρκία
θα μπορούσε να υποχωρήσει και
να απεμπολήσει τα πολύκροτα εγ-
γυητικά και επεμβατικά δικαιώματά
της, τα οποία πλέον θα στερούνται
στρατηγικής σημασίας. Συγκεκρι-
μένα, στις 16 Δεκεμβρίου πραγμα-
τοποιήθηκε στο παράνομο αερο-
δρόμιο Λευκονοίκου η πρώτη προσ-
γείωση μη επανδρωμένου αερο-
σκάφους τύπου BAYRACTAR  TB2
της Τουρκικής πολεμικής αεροπο-
ρίας. Μία ακόμα επεκτατική επί-
δειξη της Τουρκικής διπλωματίας
με την συναίνεση της «Τουρκοκυ-
πριακής Διοίκησης», τηρουμένων

των προσχημάτων «διακρατικών»
συμφωνιών. Η κίνηση αυτή και τα
επιχειρησιακά χαρακτηριστικά των
μη επανδρωμένων αεροσκαφών
αυτής της κατηγορίας δεν αποτε-
λούν στρατιωτική απειλή ούτε επι-
βαρύνεται το ισχύον ανισοζύγιο
δυνάμεων στην Κύπρο. Επιδίωξη
όμως είναι η επαναλειτουργία και
σταδιακή αναβάθμιση της αερο-
πορικής βάσης στο κατεχόμενο
Λευκόνοικο. Το αεροδρόμιο Λευ-
κονοίκου (Gecit Kale) κατασκευά-
στηκε το 1990 με προοπτική να
αποτελέσει αεροπορική βάση της
Τουρκικής πολεμικής Αεροπορίας.
Διαθέτει υποδομές προσγείωσης
μαχητικών αεροσκαφών αλλά όχι
επανεξυπηρέτησης. Δηλαδή δια-
θέτει διάδρομο προσγείωσης μή-
κους 3 KM και πλάτους 45 Μ, τερ-
ματικό σταθμό επιβατών, πύργο
ελέγχου, πίστα στάθμευσης αερο-
σκαφών και ραδιοναυτιλιακά βοη-
θήματα.

Δεν διαθέτει καταφύγια ή υπό-
στεγα αεροσκαφών , αποθήκες καυ-
σίμων και πυρομαχικών και άλλες
υποδομές που απαιτούνται για την
επανεξυπηρέτηση μαχητικών αε-
ροσκαφών. Στην δεκαετία του 1990,
περίοδος διεξαγωγής των εκατέ-
ρωθεν μεγάλης κλίμακας διακλα-
δικών ασκήσεων «ΤΑΥΡΟΣ» και
«ΝΙΚΗΦΟΡΟΣ-ΤΟΞΟΤΗΣ», χρησι-
μοποιήθηκε για την προσγείωση
και προσωρινή στάθμευση μαχη-
τικών αεροσκαφών F-16. Η ενέργεια
αυτή αποτελούσε αντίδραση στην
προσγείωση Ελληνικών μαχητικών
αεροσκαφών στην αεροπορική βά-
ση Πάφου.

Τελευταία στάθμευση μαχητικών
αεροσκαφών πραγματοποιήθηκε
το 2000 όταν στο πλαίσιο εφαρμο-

γής Μέτρων Οικοδόμησης Εμπι-
στοσύνης (ΜΟΕ) και οι δύο πλευρές
Ελλάδα-Τουρκία ανακοίνωναν ακύ-
ρωση των μεγάλης κλίμακας δια-
κλαδικών ασκήσεων στην ευρύτερη
περιοχή της Κύπρου. Στην περίοδο
2002-2004 όταν στο πολιτικό αε-
ροδρόμιο της Τύμπου γίνονταν
έργα ανακατασκευής και αναβάθ-
μισης, λειτουργούσε ως αεροδρόμιο
εξυπηρέτησης επιβατών. Έκτοτε
εγκαταλείφθηκε και όπως είναι γνω-
στό όταν ένα αεροδρόμιο δεν λει-
τουργεί παραδίδεται στη φθορά
του χρόνου με πασιφανές παρά-
δειγμα τη σημερινή κατάσταση του
αεροδρομίου Λευκωσίας .

Τεχνολογία αεροσκαφών
Η επιχειρησιακή ανάπτυξη των

μη επανδρωμένων αεροσκαφών
αποτελεί την τεχνολογία του μέλ-
λοντος για την αεροδιαστημική
και εξελικτικά θα φτάσουμε σε ρομ-
ποτικές αερομαχίες. Εξοπλισμένα
με πυρομαχικά ή συστήματα έρευ-
νας και επιτήρησης κατηγοροποι-
ούνται σύμφωνα με την οροφή

πτήσης, ταχύτητα, ακτίνα δράσης
και αυτονομία σε μεγάλου ύψους
(HALE - High Altitude Long Endu-
rance) , σε μεσαίου ύψους (MALE-
Medium Altitude Long Endurance)
και χαμηλού ύψους επιτήρησης
πεδίου μάχης (TACTICAL) . 

Η Τουρκία ξεκίνησε την ανά-
πτυξη της τεχνολογίας μη επαν-
δρωμένων αεροσκαφών το 2000
και βρίσκεται εξελικτικά σε πολύ
προχωρημένο στάδιο . Στη βιομη-
χανία ανάπτυξης της τεχνολογίας
UAV πρωτοποριακή θέση κατέχει
η βιομηχανική μονάδα BAYKAR,
η οποία κατασκευάζει το MALE-
UAV BAYRACTAR  TB2 που είδαμε
να προσγειώνεται στο αεροδρόμιο
Λευκονοίκου. Πρωτοποριακή θέση
στην τεχνολογία αλλά και προνο-
μιακή στην αγορά καθότι η εταιρεία
αυτή ανήκει στην οικογένεια Μπαϊ-
ρακτάρ μέλος της οποίας ο Σελτζούκ
Μπαϊρακτάρ τυγχάνει γαμπρός του
Ερντογάν. Η BAYKAR λοιπόν δρα-
στηριοποιείται με κρατικές χορηγίες
πολλών εκατομμυρίων για έρευνα
και ανάπτυξη τεχνολογίας.

Το UAV BAYRACTAR παραδό-
θηκε στην Τουρκική πολεμική αε-
ροπορία το 2014 και χρησιμοποι-
ήθηκε ευρέως στις επιχειρήσεις «
Ασπίδα του Ευφράτη» , « Κλάδος
Ελαίας» και « Πηγή Ειρήνης» στη
Συρία. Δεν είναι εξοπλισμένο με
πυρομαχικά αλλά με συστήματα
έρευνας και επιτήρησης, δηλαδή
Ραντάρ , ηλεκτροοπτική κάμερα
και θερμική κάμερα για αποστολή
ζωντανής εικόνας σε συγκεκριμένα
κέντρα ελέγχου χερσαία , εναέρια
ή πλωτά.

Επίσης φέρει συστήματα ανί-
χνευσης ή και παρεμβολής συχνο-
τήτων ασυρμάτων επικοινωνιών
και εκπομπών σταθμών Ραντάρ.
Αξιοσημείωτο το γεγονός ότι με
τις ανάλογες πολιτικές εγγυήσεις
και στήριξη του Τούρκου προέδρου
το προϊόν της εταιρείας BAYKAR
έχει εξαχθεί ή συνομολογήθηκαν
συμβόλαια με την Ουκρανία, το
Κατάρ, το Κουβέιτ, το Αζερμπαϊτζάν
και τη Μαλαισία.

Στις 6 Δεκεμβρίου πραγματο-
ποιήθηκε η πρώτη δοκιμαστική

πτήση του εξοπλισμένου με πυρο-
μαχικά μη επανδρωμένου αεροχή-
ματος του AKINCI που σημαίνει
«Επιδρομέας» . Πρόκειται για δι-
κινητήριο μη επανδρωμένο αερο-
σκάφος με μεγάλη αυτονομία και
ακτίνα δράσης που θα δύναται να
μεταφέρει ένα τόνο εξωτερικά φορ-
τία ρουκέτες , βόμβες και πύραυλο
πλεύσης ακτίνας 250 KM. Ακόμα
όμως βρίσκεται στο στάδιο δοκιμών
και η πλήρης ανάπτυξή του δια-
φημίζεται για τα τέλη του προσε-
χούς έτους.

Πρόσφατα πραγματοποιήθηκε
στην Κωνσταντινούπολη η μεγάλη
έκθεση «Teknofest», μία τεχνολο-
γική φιέστα που οργανώνει τα τε-
λευταία δύο χρόνια ο γαμπρός του
Ερντογάν, Σελτσούκ Μπαϊρακτάρ,
προκειμένου να παρουσιάσει ό,τι
νεότερο έχει παράξει και αναπτύξει
η Τουρκική Αμυντική βιομηχανία.
Εκεί παρουσιάστηκε το νέο μη
επανδρωμένο εξοπλισμένο αερο-
σκάφος της Τουρκίας το AKINCI. 

Η Τουρκία φιλοδοξεί, παρά την
οικονομική κρίση που αντιμετω-
πίζει, να εντάξει στο οπλοστάσιο
της μεγάλου βεληνεκούς και βαριά
οπλισμένα μη επανδρωμένα αερο-
σκάφη που θα έχουν την ικανότητα
ακόμη και για αεροπορικά χτυπή-
ματα ακριβείας. Το εξοπλισμένο
Ak nc  μπορεί κάλλιστα να αντι-
καταστήσει τα F-16 που επιχειρούν
στο βόρειο Ιράκ, στην βόρεια Συρία
καθώς και σε κάθε μέτωπο επιχει-
ρήσεων της Τουρκικής πολεμικής
αεροπορίας.

Με την επιτυχή ολοκλήρωση
του προγράμματος η Τουρκία θα
αποκτήσει την δυνατότητα με χα-
μηλού κόστους τεχνολογία να επι-
τηρεί καθόλο το 24ωρο την «Γα-
λάζια Πατρίδα» της, δηλαδή το Αι-
γαίο και την Ανατολική Μεσόγειο.
Προς το παρόν, το πρόγραμμα βρί-
σκεται στο στάδιο δοκιμών και δια-
φήμισης . Η ολοκλήρωσή του αν-
τιμετωπίζει προβλήματα προμή-
θειας του κατάλληλου κινητήρα
που δεν παράγεται στην Τουρκία
, της αεροπλοϊμότητας και αερο-
δυναμικής ευστάθειας με τα εξω-
τερικά φορτία και των συστημάτων
πλοήγησης.

Ο κ. Γαβριήλ Δημητρίου είναι Υποπτέραρ-
χος ε.α. πρώην Διοικητής Αεροπορίας

ΤοUΑV που «προσγειώνει» και το Κυπριακό
Εγκαινίασε την αεροπορική βάση Λευκονοίκου που μαζί με τη ναυτική Τρικώμου εδραιώνουν την παρουσία της Τουρκίας στη Μεσόγειο

Οι επενδύσεις της Άγκυρας στην οικοδόμηση Αεροπορικής και Ναυτικής βάσης στην Κύπρο, στο πλαίσιο μιας λύσης
προφανώς θα ενταχθούν στο πλαίσιο διμερών συμφωνιών που έχουν ήδη συνομολογηθεί με τη «ΤΔΒΚ». Σε μια τέτοια
εξέλιξη η Τουρκία θα μπορούσε να απεμπολήσει τα πολύκροτα εγγυητικά και επεμβατικά δικαιώματά της, τα οποία
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Η κίνηση αυτή και τα
επιχειρησιακά χαρακτη-
ριστικά των μη επανδρω-
μένων αεροσκαφών αυ-
τής της κατηγορίας δεν
αποτελούν στρατιωτική
απειλή ούτε επιβαρύνε-
ται το ισχύον ανισοζύγιο
δυνάμεων στην Κύπρο. 

������

Πέραν όμως από τον πο-
λιτικό σχεδιασμό για την
κυρίαρχη βάση τα dro-
nes εξυπηρετούν και τα-
κτικές ανάγκες των τουρ-
κικών ενόπλων δυνάμε-
ων και της ΜΙΤ.
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Του ΚΥΡΙAΚΟΥ Ν. ΠΟΧAΝΗ

Με «ΑΝΤΙ- NAVTEX» αντέδρασε η Άγκυρα
στην κοινή άσκηση Κύπρου-Γερμανίας
που έγινε νότια της κυπριακής ΑΟΖ και
ολοκληρώθηκε το μεσημέρι της Πέμπτης.
Κατά τη διάρκεια της άσκησης ο υδρογρα-
φικός σταθμός της Αττάλειας εξέδωσε
«ΑΝΤΙ- NAVTEX» διά της οποίας χαρακτη-
ρίζεται άκυρη η οδηγία που εξέδωσε το
ΚΣΕΔ δεσμεύοντας την περιοχή νότια της
Κύπρου. Ταυτόχρονα, προχώρησε στην
παράνομη δέσμευση περιοχών εντός της
Κυπριακής ΑΟΖ και της Ελληνικής υφαλο-
κρηπίδας για τη διεξαγωγή ασκήσεων από
το τουρκικό ναυτικό προσεχώς. Τι όμως
είναι οι «NAVTEX» και οι «ΑΝΤΙ- NAVTEX»,
οι οποίες μπήκαν αιφνιδίως στη ζωή μας;
Τα τελευταία χρόνια όχι μόνο μάθαμε για
αυτές, αλλά ακούμε και για τις «παράνομες
NAVTEX»  η χρήση των οποίων, λίγο πολύ,
«απειλεί» και τα κυριαρχικά μας δικαιώματα.
Το πλέον αδόκιμο από όσα έχουμε ακούσει,
είναι οι περιβόητες «ΑΝΤΙ- NAVTEX» οι
οποίες σκοπό έχουν την ακύρωση κάποιων
άλλων. Το «NAVTEX» είναι η συντετμημένη
ονομασία του διεθνούς συστήματος μετά-
δοσης πληροφοριών και οδηγιών που αφο-
ρούν στους ναυτιλλομένους, και που ονο-
μάζεται NAVigational TEleX.

Είναι μία διεθνής, αυτοματοποιημένη,
μεσαίων συχνοτήτων και απευθείας εκτύ-
πωσης Υπηρεσία, μέσω της οποίας μετα-
φέρονται οι λεγόμενες «Αγγελίες προς τους
Ναυτιλλομένους» (Notice to Mariners) που
σχετίζονται με την ασφάλεια της ναυσι-
πλοΐας. Αυτές οι Αγγελίες αφορούν κυρίως
σε μετεωρολογικά δελτία, ναυτιλιακούς
κινδύνους, καταστάσεις φάρων και άλλων
ναυτιλιακών βοηθημάτων, περιορισμούς
θαλάσσιας κυκλοφορίας, πεδία ναυτικών
ασκήσεων και ναυτικών πυρών όπως επίσης
σε περιπτώσεις ναυτικών αποκλεισμών
και σε χαρακτηρισμό θαλασσίων περιοχών
ως εμπόλεμων. Η Υπηρεσία NAVTEX είναι
εργαλείο του Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργα-
νισμού (ΙΜΟ), του Διεθνούς Υδρογραφικού
Οργανισμού (ΙΗΟ) και της Παγκόσμιας
Υπηρεσίας Ναυτιλιακών Προειδοποιήσεων
(WWNWS). Είναι επίσης κύριο στοιχείο
του Παγκόσμιου Ναυτιλιακού Συστήματος
Ασφάλειας Κινδύνων (GMDSS) και της Διε-
θνούς Συνθήκης για την Ασφάλεια της
Ζωής στη Θάλασσα (SOLAS). Για την απο-
δοτικότερη χρησιμοποίηση της εν λόγω

υπηρεσίας, οι ωκεανοί και οι θάλασσες
έχουν χωριστεί σε 21 περιοχές, οι οποίες
ονομάζονται Περιοχές Ναυσιπλοΐας (NA-
VAREAS – NAVigational AREAs) οι οποίες
αναγνωρίζονται με λατινικούς αριθμούς (I
– XXI) και περιλαμβάνουν Παράκτιους Ρα-
διοφωνικούς Σταθμούς (NAVTEXCRS – Co-
astal Radio Stations). Για κάθε NAVAREA,
έχει ορισθεί μία χώρα ως συντονιστής και
που είναι επιφορτισμένη με την ενοποίηση
και διανομή των Πληροφοριών Ασφάλειας
Ναυσιπλοΐας (MSI – Maritime Safety In-
formation). Μέσα σε κάθε NAVAREA, έχουν
καθοριστεί οι λεγόμενες Περιοχές Εξυπη-
ρέτησης (Service Area). Τα κράτη της Με-
σογείου και Μαύρης Θάλασσας κι ως εκ
τούτου η Κύπρος, η Ελλάδα και η Τουρκία,
ανήκουν στην NAVAREA III, όπου συντο-
νιστής είναι η Ισπανία. Η Κ.Δ., για την εξυ-
πηρέτηση της περιοχής ευθύνης της έχει
συγκροτήσει τον Παράκτιο Σταθμό, το
γνωστό «Κύπρος Ράδιο».  Ο Παράκτιος
Σταθμός «Κύπρος Ράδιο» με διακριτικό
κλήσεως 5ΒΑ άρχισε να εκπέμπει «Αγγελίες
προς Ναυτιλλομένους» το 1987 και από τις
30 Ιουνίου 2015 η παροχή υπηρεσιών του
έχει περιέλθει στις αρμοδιότητες του ΚΣΕΔ
Λάρνακας. Οι Αγγελίες εκπέμπονται με
βάση τα καθορισμένα πρότυπα και τις δια-
δικασίες που προβλέπονται στο «Εγχειρίδιο
IMONAVTEX» και μπορούν να καλύψουν,
περιφερειακά τους σταθμούς εκπομπής,

μία περιοχή 250 ναυτικών μιλίων ή 450 χι-
λιομέτρων. Ο καθορισμός των περιοχών
εξυπηρέτησης του κάθε Παράκτιου μέσα
σε κάθε NAVAREA, έγινε από ειδική επι-
τροπή που συστάθηκε από το Διεθνή Υδρο-
γραφικό Οργανισμό, με γνώμονα τη δημι-
ουργία ενός συντονισμένου δικτύου εκ-
πομπών για την παροχή των πληροφοριών
και για τις οποίες αναφερθήκαμε πιο πάνω.
Από την πιο πάνω συνοπτική ανάλυση εξά-
γεται το συμπέρασμα ότι η εκπομπή των
εν λόγω αγγελιών μέσα στις περιοχές εξυ-
πηρέτησης των Παράκτιων Σταθμών, δεν
συνδέεται και δεν είναι συνυφασμένη με
κυριαρχία ή κυριαρχικό δικαίωμα σε αυτές
αλλά ούτε και δεσμεύει οτιδήποτε.

Οι «Αγγελίες προς Ναυτιλλομένους», ή
οι γνωστές «NAVTEX», αποτελούν προει-
δοποιήσεις που αφορούν στην εν γένει
ασφάλεια της ναυσιπλοΐας και όχι σε δε-
σμεύσεις περιοχών. Με λίγα λόγια αποτελεί
μία αρμοδιότητα του παράκτιου κράτους
που την έχει αναλάβει μέσα στο πλαίσιο
διεθνών τεχνικών οδηγιών η οποία θα πρέ-
πει να τυγχάνει της ανάλογης αποδοχής
και σεβασμού από τα λοιπά γειτνιάζοντα
κράτη προκειμένου να μην δημιουργούνται,
υπερκαλύψεις περιοχών (overlapping areas)
και ως εκ τούτου, σύγχυση από τους ναυ-
τιλλομένους και το ενδεχόμενο ναυτικού
ατυχήματος.  Το 2006, ο Συντονιστής της
NAVAREA III, κατέθεσε σχετικό χάρτη

στον οποίο καθορίστηκαν με σαφήνεια τα
όρια των περιοχών ευθύνης και εξυπηρέ-
τησης κάθε Παράκτιου, χωρίς να υπάρχει
ένσταση από τα εμπλεκόμενα κράτη της
Αν. Μεσογείου. Το 2008, η Τουρκική Υδρο-
γραφική Υπηρεσία ζήτησε από το Συντο-
νιστή της NAVAREA ΙΙΙ, τον επανακαθο-
ρισμό των υπόψη περιοχών εξυπηρέτησης
κάτι που απορρίφθηκε από τον Γενικό Συν-
τονιστή, με σχετική υπόδειξη ότι αλλαγές
των ορίων των υπόψη περιοχών θα μπορούν
να γίνουν αποδεκτές μετά από συμφωνία
όλων των εμπλεκομένων κρατών. Έτσι,
λοιπόν, η Τουρκία, μέσα πάντα στο πλαίσιο
των προσχεδιασμένων διεκδικήσεων της,
τόσο στο Αιγαίο όσον και στην Αν. Μεσό-
γειο, άρχισε μετά από το 2008, να εκπέμπει
σταδιακά δικές της αγγελίες σε περιοχές
εξυπηρέτησης του Κύπρος Ράδιο, αρχικά
κατόπιν αιτήσεως προς και μέσω της NA-
VAREA III (Ισπανία), και μετά με απευθείας
μετάδοση από τους δικούς της Παράκτιους
Σταθμούς, προκαλώντας σχετική σύγχυση
κυρίως στις περιοχές που βρίσκονται επί-
σημα στην ευθύνη της Κ.Δ. Η Τουρκία, δια-
τηρώντας την ίδια προκλητική στάση,  επα-
νήλθε το 2017 με χάρτη απεικόνισης προ-
τεινομένων Περιοχών Εξυπηρέτησης, στη
Μαύρη Θάλασσα, Αιγαίο και Αν. Μεσόγειο,
που λίγο – πολύ ταυτίζονται με τις γνωστές
διεκδικήσεις της σε ΑΟΖ και Υφαλοκρηπίδα.
Εδώ όμως, θα πρέπει να διευκρινισθεί ότι
οι υπόψη λειτουργικές θαλάσσιες ζώνες
όπως και οι ζώνες εθνικής κυριαρχίας,
καμία απολύτως σχέση έχουν με τις περιοχές
εξυπηρέτησης από τους Παράκτιους Σταθ-
μούς.

Θα πρέπει επίσης να τονισθεί ότι οι πα-
ράτυπες ενέργειες της Τουρκίας, μέσα στο
πλαίσιο αυτής της ναυτιλιακής εξυπηρέ-
τησης, δεν κατοχυρώνουν κάποια δικαιο-
δοσία στις περιοχές και πόσο μάλλον κυ-
ριαρχία ή παρόμοιο δικαίωμα. 

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοίαρχος
(ε.α.) του Πολεμικού Ναυτικού. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν το περασμένο καλοκαίρι η
Τουρκία εισέβαλε στην κυπριακή
ΑΟΖ, η κυβέρνηση υποστήριζε πως
η Ε.Ε. θα λάβει μέτρα που θα «πο-
νέσουν» την Τουρκία. Ακολούθησαν
το φθινόπωρο οι συζητήσεις στην
Ε.Ε. για «στοχευμένα» μέτρα, νομικές
κυρώσεις δηλαδή κατά εταιρειών
και φυσικών προσώπων εντός της
κυπριακής ΑΟΖ με το Συμβούλιο
των Κρατών Μελών της Ε.Ε. (σε σύν-
θεση Υπουργών Εξωτερικών) να υιο-
θετεί τον Νοέμβριο τα περιοριστικά

μέτρα σε σχέση με τις παράνομες
δραστηριότητες γεώτρησης της
Τουρκίας στην Ανατολική Μεσόγειο.
Το τελευταίο δεκαήμερο, ωστόσο,
καθώς γίνεται προεργασία γύρω από
τις κυρώσεις, παρατηρείται έντονο
παρασκήνιο, με κράτη μέλη της Ε.Ε.
να παρουσιάζονται απρόθυμα στο
να τα βάλουν με την Τουρκία, ενώ
σύμφωνα με την ενημέρωση που
έχει η «Κ», οι κυρώσεις θα περιορι-
στούν πλέον σε πρόσωπα και όχι
σε εταιρείες που συνεργάζονται με
την τουρκική Κρατική Εταιρεία Πε-
τρελαίου (ΤΡΑΟ), δύσκολο θεωρείται
δε και το ενδεχόμενο κυρώσεων

ακόμα και στην TPAO. Όλα αυτά
ενώ η Λευκωσία αναμένει το επόμενο
διάστημα κορύφωση των τουρκικών
προκλήσεων με επεισόδια στην Πρά-
σινη Γραμμή. 

Τι μεσολάβησε από το καλοκαίρι,
όταν θεωρούσαμε δεδομένες τις
κυρώσεις που θα στοιχήσουν οικο-
νομικά στην Τουρκία, μέχρι σήμερα,
είναι ένα ζήτημα το οποίο συζητείται
εντόνως στις Βρυξέλλες αλλά και
στη Λευκωσία. Όπως αναφέρουν
ξένοι διπλωματικοί κύκλοι, η Λευ-
κωσία το τελευταίο διάστημα κα-
τέβαλε σοβαρές προσπάθειες για
να πετύχει συγκεκριμένες κυρώσεις

σε αρκετά πρόσωπα, αλλά και σε
εταιρείες που συνεργάζονται με την
TPAO. Μάλιστα, η Κυπριακή Δημο-
κρατία έδωσε λεπτομερή στοιχεία
για τη δράση προσώπων και εται-
ρειών που σχετίζονται με την TPAO,
με τους Ευρωπαίους να είναι πλήρως
ενήμεροι. Όπως αναφέρουν κύκλοι
των Βρυξελλών δύο κράτη μέλη, η
Φιλανδία και η Ουγγαρία, είχαν υπο-
σχεθεί στην Τουρκία ότι δεν θα λη-
φθούν μέτρα και πως η σελίδα με
τις κυρώσεις που αφορούν πρόσωπα
και τις συγκεκριμένες εταιρείες θα
μείνει λευκή. 

Η σελίδα των κυρώσεων βεβαίως

δεν θα παραμείνει λευκή, καθώς θα
ληφθούν μέτρα εναντίον προσώπων.
Πρόσωπα που σίγουρα δεν είναι
πολιτικά, όπως ανέμεναν κόμματα
της αντιπολίτευσης, αλλά μικρός
αριθμός υπαλλήλων των εταιρειών
(και χαμηλόβαθμοι αλλά υψηλόβαθ-
μοι) που θα τους απαγορεύεται στην
ουσία η είσοδος στην Ε.Ε. και θα
παγοποιηθεί περιουσία στην Ε.Ε,
σε όσους διαθέτουν. Ένα από τα
ζητήματα που θα κρίνουν και την
αποτελεσματικότητα των μέτρων
είναι κατά πόσο τα πρόσωπα που
βρίσκονται στη λίστα των κυρώσεων
έχουν περιουσία στην Ε.Ε. Το σε-

νάριο πάντως πρόκλησης οικονο-
μικού κόστους στις εταιρείες που
συνεργάστηκαν με την τουρκική
εταιρεία απομακρύνεται, καθώς δι-
πλωματικοί κύκλοι θεωρούν πολύ
δύσκολη ακόμη και τη συμπερίληψη
της TPAOσε κυρώσεις, πόσο μάλλον
τη συμπερίληψη άλλων εταιρειών. 

Συναντήσεις με Άγκυρα
Σημειώνεται πως στις προθέσεις

επιβολής κυρώσεων ήταν το πά-
γωμα των συναντήσεων κορυφής
Ε.Ε. – Τουρκίας και ο τερματισμός
των επαφών υψηλού επιπέδου των
28 με την Τουρκία. Μέτρα τα οποία

απομακρύνονται, αν λάβουμε υπό-
ψη τις τοποθετήσεις Ευρωπαίων
αξιωματούχων και κυβερνήσεων
κρατών μελών για την ανάγκη σύ-
σφιξης της συνεργασίας Ε.Ε. με
την Τουρκία, δεδομένων και των
προκλήσεων που υπάρχουν στο
μεταναστευτικό. Φάνηκε και με
την πρόσφατη επίσκεψη του αν-
τιπροέδρου της Κομισιόν Μαργα-
ρίτη Σχοινά στην Άγκυρα για το
μεταναστευτικό, σε συνδυασμό με
τη συνέντευξή του στην «Κ», υπο-
στηρίζοντας ότι είναι πολύ σημαν-
τικό να υπάρχουν κανάλια επικοι-
νωνίας Ελλάδας –Τουρκίας.

Οι «NAVTEX» και η τουρκική συμπεριφορά Σε τι αποσκοπούν
οι παράτυπες
τουρκικές NΑVTEX
Η Τουρκία δεν αναγνωρίζει την Κ.Δ. και
ως εκ τούτου δεν συνεργάζεται με αυτή.
Αν δηλαδή ήθελε να εκδώσει κάποια Αγ-
γελία μέσα στα πλαίσια της ασφάλειας
των ναυτιλλομένων, εντός της Περιοχής
Εξυπηρέτησης του Κύπρος Ράδιο, η εν-
δεδειγμένη ενέργεια θα ήταν η συνεργασία
και ο συντονισμός, όπως συμβαίνει σε πα-
ρόμοιες περιπτώσεις μεταξύ άλλων κρατών.
Είναι προφανές όμως ότι ο στόχος της
είναι η συνύφανση ενός πολιτικού προ-
βλήματος με  διεθνείς τεχνικές διαδικασίες
που καμία απολύτως σχέση έχουν μεταξύ
τους. Η εκπομπή Αγγελιών, από πλευράς
Τουρκίας, σε περιοχές αρμοδιότητας του
Κύπρος Ράδιο, αποτελεί παρατυπία τεχνι-
κής φύσεως η οποία είναι αντίθετη προς
τους κανονισμούς ασφαλείας που έχουν
θεσπιστεί μέσα στο πλαίσιο του Διεθνούς
Ναυτιλιακού Οργανισμού και του Διεθνούς
Υδρογραφικού Οργανισμού. Παρατυπία
που δυνατόν να αντιμετωπισθεί αρμοδίως,
με συστάσεις για συμμόρφωση από την
πλευρά των Οργανισμών, διότι δημιουργεί
σύγχυση στους ναυτιλλομένους με πιθανό
κίνδυνο ατυχήματος, κάτι που σίγουρα
δεν επιθυμούν. Από την άλλη, αν το πε-
ριεχόμενο της Αγγελίας αφορά σε δρα-
στηριότητες που σκοπό έχουν την αμφι-
σβήτηση της δικαιοδοσίας της Κ.Δ. στην
επίσημα καθορισθείσα περιοχή ευθύνης
της, οι ενδεδειγμένες παραστάσεις είναι
σίγουρο ότι γίνονται από το Υπουργείο
Εξωτερικών σε διεθνές επίπεδο, όπως και
για κάθε άλλη παρόμοια ενέργεια. Η εκ-
πομπή όμως «ANTI-NAVTEX» όπως συχνά
συμβαίνει από πλευράς Τουρκίας προκει-
μένου να «καταργήσει» «NAVTEX» που
εκδόθηκαν από το Κύπρος Ράδιο με σκοπό
πολιτικό όφελος, αποτελεί κατάχρηση του
Συστήματος, κατάφωρη παραβίαση των
θεσπισμένων κανονισμών ασφαλείας,
αλλά και επικίνδυνη ενέργεια. Οι ενέργειες
που γίνονται μέχρι σήμερα από τους αρ-
μόδιους Οργανισμούς για αντιμετώπιση
του φαινομένου, εκτιμώνται ως αναποτε-
λεσματικές και οι συστάσεις χλιαρές παρά
τις εντονότατες παραστάσεις από την
πλευρά μας, το δε ενδεχόμενο ναυτικού
ατυχήματος, είναι μεγάλο και κυρίως σε
μια περιοχή η οποία χαρακτηρίζεται από
«συνωστισμό» πολεμικών και εμπορικών
πλοίων, ερευνητικών και εξεδρών γεώ-
τρησης.     

������

Πρόκειται για Αγγελίες –
προειδοποιήσεις που
αφορούν στην εν γένει ασφά-
λεια της ναυσιπλοΐας και
όχι σε δεσμεύσεις περιοχών

������

Η Κυπριακή Δημοκρατία
έδωσε το τελευταίο δε-
καήμερο στοιχεία γύρω
από τα πρόσωπα και τις
εταιρείες που σχετίζονται
με την τουρκική εταιρεία
TPAO, κρατώντας πλήρως
ενήμερους τους Ευρω-
παίους αξιωματούχους
για όσα διαμείβονται.

Η εκπομπή «ANTI-NAVTEX» όπως συχνά συμβαίνει από πλευράς Τουρκίας προκειμένου να
«καταργήσει» «NAVTEX» που εκδόθηκαν από το Κύπρος Ράδιο με σκοπό πολιτικό όφελος,
αποτελεί κατάχρηση του Συστήματος, κατάφωρη παραβίαση των θεσπισμένων κανονισμών
ασφαλείας, αλλά και επικίνδυνη ενέργεια σε μια περιοχή η οποία χαρακτηρίζεται από «συ-
νωστισμό» πολεμικών και εμπορικών πλοίων, ερευνητικών και εξεδρών γεώτρησης. 

Κυρώσεις σε πρόσωπα, όχι σε εταιρείες 
Έντονο παρασκήνιο στις Βρυξέλλες γύρω από τα στοχευμένα μέτρα με απομακρυσμένο και το σενάριο επιβολής ποινών σε TΡΑO

Εντάσεις στην
Πράσινη Γραμμή
Από πλευράς της η κυβέρνηση
πάντως διαψεύδει πως υπάρχει
πρόβλημα στο θέμα των κυρώ-
σεων. Κληθείς από την «Κ» να
τοποθετηθεί ο υπουργός Εξωτε-
ρικών Νίκος Χριστοδουλίδης ση-
μείωσε πως η κυβέρνηση δεν
πρόκειται να τοποθετηθεί δημό-
σια γι’ αυτό το θέμα σε καμία
απολύτως περίπτωση. Διπλωμα-
τικοί κύκλοι υπογραμμίζουν πως
όποιες δημόσιες αναφορές επί
του συγκεκριμένου θέματος μό-
νο αρνητικά αποτελέσματα μπο-
ρεί να έχουν. Στη Λευκωσία,
πάντως, ανησυχούν πως οι προ-
κλήσεις δεν θα περιοριστούν
στη θάλασσα, αλλά εκτιμούν βά-
σει πληροφοριών πως θα υπάρ-
ξει κορύφωση των προκλήσεων
με επεισόδια στην Πράσινη
Γραμμή. Ήδη υπήρξε σειρά πα-
ραβιάσεων στην πράσινη γραμ-
μή, με τη Λευκωσία να κρατά
ενήμερα τα Ηνωμένα Έθνη. Τα μέτρα που θα είχαν κόστος την Τουρκία φαίνεται να επικεντρώνονται πλέον σε υπαλλήλους των εταιρειών, στους οποίους θα απαγορευθεί η είσοδος

στην Ε.Ε. και παγοποίηση –εάν έχουν– περιουσιών τους σε ευρωπαϊκό έδαφος.
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Η παραίτηση του Λευτέρη Χριστο-
φόρου από τη θέση του αναπληρωτή
προέδρου του ΔΗΣΥ δεν αποτέλεσε
κεραυνό εν αιθρία στην Πινδάρου,
αλλά ήταν η προδιαγεγραμμένη πο-
ρεία μετά και την περιρρέουσα που
είχε δημιουργηθεί για να θέσει εαυ-
τόν στη διάθεση του κόμματος. Η
κίνησή του, αποτελεί την τελευταία
πράξη στη διαδικασία ανανέωσης
του κόμματος. Διαδικασία που ξε-
κίνησε με τον διορισμό της Στέλλας
Κυριακίδου στην Κομισιόν, τον ανα-
σχηματισμό της κυβέρνησης και τις
αλλαγές στην κοινοβουλευτική ομά-
δα. Αυτές οι αλλαγές λένε εντός Πιν-
δάρου ότι θα βοηθήσουν το κόμμα
να στείλει το μήνυμα ότι ο ΔΗΣΥ
ανανεώνεται και ίσως να ορθοπο-
δήσει από τη φθορά που υπέστη,
όντας 7 χρόνια στη διακυβέρνηση
του τόπου, λαμβάνοντας ποσοστά
που θα του επιτρέψουν να διατη-
ρήσει την πρωτιά. Για τη διατήρηση
της πρωτιάς, ο Αβέρωφ Νεοφύτου
στοχεύει στο να ενισχύσει με πρό-
σωπατη φιλελεύθερη τάση του κόμ-
ματος την οποία απώλεσε τα τελευ-
ταία χρόνια. 

Συμφωνία των τριών
Μετά και την προαναγγελθείσα

παραίτηση του Χάρη Γεωργιάδη από
το Υπουργείο Οικονομικών και τη
δήλωσή του στην «Κ» πως βλέπει
θετικά την επιστροφή στην Πινδά-
ρου, άρχισαν πολλοί να μιλούν για
παραίτηση του Λευτέρη Χριστοφό-
ρου από τη θέση του αναπληρωτή
και τη διεκδίκησήτης από τον απερ-
χόμενο υπουργό Οικονομικών. Και
δεν λέχθηκε τυχαία, καθώς υπήρξε,
όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», μία άτυπησυμφωνία μεταξύ Νί-
κου Αναστασιάδη, Αβέρωφ Νεοφύτου
και Χάρη Γεωργιάδη για μία τέτοια
διευθέτηση, καθώς ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας θέλει τον κ. Γεωργιάδη
να αναλαμβάνει τα ηνία του κόμμα-
τος. Φάνηκε άλλωστε με την ανάρ-
τησή του αμέσως μετά τον ανασχη-
ματισμό, δίδοντάς του, σύμφωνα με
συναγερμικούς κύκλους, το δακτυλίδι
για το κόμμα. Υπενθυμίζεται ότι ο
Χάρης Γεωργιάδης, μέχρι και τις
εκλογές του 2018 και ιδιαίτερα πριν
από την κατάρρευση του Συνεργα-
τισμού, θεωρείτο από πολλούς ως ο

επόμενος πρόεδρος του ΔΗΣΥ και
ο κύριος εσωκομματικός αντίπαλος
του Αβέρωφ Νεοφύτου σε μία περίοδο
που οι σχέσεις του με τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας δεν ήταν οι καλύ-
τερες. Φιλοδοξία που για άλλους εγ-
καταλείφθηκε, ενώ για άλλους θεω-
ρείται πως επί του παρόντος παίρνει
παράταση, διεκδικώντας τη θέση
του δεύτερου τη τάξει και προετοι-
μάζοντας το έδαφος για την προεδρία
στη συνέχεια. 

Η διευθέτηση της τριανδρίας,
όμως, δεν περιλάμβανε τον κ. Χρι-
στοφόρουκαι το τι σκέφτεται ο ίδιος
να κάνει. Καθόλου τυχαίο ότι το
πρώτο διάστημα, στον στενό του
περίγυρο υποστήριζε πως κανείς
δεν είχε συζητήσει μαζί του το εν-
δεχόμενο να παραιτηθεί, ενώ δη-
μοσίως υπογράμμιζε με νόημα πως
μόλις πριν από έναν χρόνο επανε-
ξελέγη χωρίς ανθυποψήφιο στη θέ-
ση.Οι θέσεις του διαφοροποιήθηκαν
μετά και το μήνυμα που έστειλε
προς τις Βρυξέλλες η Πινδάρου ότι
στη γενική συστράτευση του κόμ-
ματος, όλοι θα πρέπει να θέσουν
εαυτόν στη διάθεση του ΔΗΣΥ. Ο
Λευτέρης Χριστοφόρου, γνωστός
για τον κομματικό του πατριωτισμό,
ξεκαθάρισε, όπως και το 2014, όταν
τέθηκε ζήτημα παραίτησής του, πως
μπορεί να υπηρετήσει το κόμμα και
από τη θέση του απλού μέλους και
αυτό κλείδωσε μετά και την κίνηση
της περασμένης Παρασκευής. Ο
ίδιος, πάντως, διαψεύδει ότι υπήρξε
οποιαδήποτε συμφωνία για παραί-
τησή του ούτως ώστε να αναλάβει
ο Χάρης Γεωργιάδης, αν και εκφράζει
την ελπίδα πως οι αλλαγές θα βοη-
θήσουν το κόμμα.

Οι σκέψεις Αβέρωφ
Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ φαίνεται

να αντιλαμβάνεται πως οι χειρισμοί
της διακυβέρνησης Αναστασιάδη
δεν έχουν αφήσει ανεπηρέαστο το
κόμμα, ενώ και το αποτέλεσμα των
ευρωεκλογών έχει δείξει πως η σκλη-

ρή στροφή του ΔΗΣΥ στο Κυπριακό,
όχι μόνο δεν του έχει βγει, αλλά έχει
απομακρύνει την προοδευτική τάση
του κόμματος. Μία επανάληψη των
όσων διαμείφθηκαν στις ευρωεκλο-
γές θεωρείται πως θα αποβεί μοιραία.
Όχι μόνο για τα ποσοστά του κόμ-
ματος αλλά και για τις ευγενείς φι-
λοδοξίες του Αβέρωφ Νεοφύτου.
Ένα κακό αποτέλεσμα θα θεωρηθεί
–έστω και αδίκως– εν πολλοίς δική
του ήττα και θα ανοίξει τον δρόμο
για την εξεύρεση άλλου υποψηφίου
για τις προεδρικές εκλογές του 2023.
Θα επαναληφθεί συνεπώς το σενάριο
του 2008, όταν ο Νίκος Αναστασιά-
δης έριξε στην προεκλογική μάχη
τον Ιωάννη Κασουλίδη. Αυτή τη φο-
ρά τη θέση του κ. Κασουλίδη λέγεται
πως θα λάβει ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης, ο οποίος έχει σημαντικό έρεισμα
στο συναγερμικό ακροατήριο αλλά
και ευρύτερα.Νίκη στις βουλευτικές
εκλογές ιδιαίτερα μετά και το δύ-
σκολο κλίμα που επικρατεί από τη
διακυβέρνηση Αναστασιάδη θα θε-
ωρηθεί προσωπική του νίκη που θα
του προσδώσει τους κατάλληλους
πολιτικούς πόντους για να διεκδι-
κήσει με αξιώσεις το 2023.

Σε αυτό το πλαίσιο, στόχος είναι
ένα δυνατό ψηφοδέλτιο στη Λευ-
κωσία που θα φέρει κοντά την αστική
Λευκωσία. Πέραν της επιστροφής
Χάρη και της παρουσίας του Δημή-
τρη Δημητρίου που «τσιμπά» από
όλο το συναγερμικό και ευρύτερο
ακροατήριο, η είσοδος των Ξένιας
Κωνσταντίνου, η οποία έχει ιδιαίτερο
έρεισμα στο προοδευτικό ακροατή-
ριο και Μιχάλη Σοφοκλέους, με έρει-
σμα στη φιλελεύθερη αστική Λευ-
κωσία, ενώ αμφότεροι έχουν δια-
φωνήσει ανοικτά με τον τρόπο που
κινήθηκε ο ΔΗΣΥ στις ευρωεκλογές,
αλλά και με τον πρόεδρο Αναστα-
σιάδη, θεωρείται ως μήνυμα ότι ο
Αβέρωφ Νεοφύτου στοχεύει όχι
μόνο να φέρει κοντά τηφιλελεύθερη
τάση που απώλεσε τα προηγούμενα
χρόνια, αλλά και να την ενισχύσει,
αλλάζοντας το προφίλ του κόμματος,
το οποίο είχε καθαρά συντηρητικό
χρώμα τα τελευταία χρόνια. Το ερώ-
τημα που εγείρεται είναι κατά πόσο
αυτές οι αλλαγές είναι αρκετές για
να διατηρήσουν τον ΔΗΣΥ στην
πρωτιά και να αποσείσουν την όποια
φθορά έχει υποστεί το τελευταίο
διάστημα. 

Αλλαγές Αβέρωφ
με ορίζοντα το 2021
Δίνει έμφαση στο αστικό ακροατήριο με την επιστροφή Χάρη
και τις αλλαγές στην κοινοβουλευτική ομάδα του κόμματος

Το να ξανακερδίσει την αστική Λευκωσία και τη φιλελεύθερη τάση που απομακρύνθηκε τα τελευταία χρόνια από τον
ΔΗΣΥ είναι το κύριο στοίχημα του συναγερμικού προέδρου.

Είτε ισχύει είτε όχι η συμφωνία,
το σίγουρο είναι πως ο Χάρης Γε-
ωργιάδης θα διεκδικήσει στο ανώ-
τατο συμβούλιο του κόμματος τη
θέση του αναπληρωτή προέδρου,
με τις απόψεις να διχάζονται κατά
πόσο αυτή η κίνηση είναι ένδειξη
ανανέωσης. Το κατά πόσο τον
βοηθά στην εικόνα του για παρά-
δειγμα η αίσθηση που δόθηκε ότι
προωθείται τόσο από τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας όσο και από τον
πρόεδρο του ΔΗΣΥ είναι ένα ζή-
τημα που σηκώνει συζήτηση.

Ο τέως υπουργός Οικονομικών
έχει ακόμα σημαντικό έρεισμα
στους Συναγερμικούς με δεδομένο
ότι στη βάση πέρασε το αφήγημα
ότι ανεξαρτήτως της εξέλιξης του
Συνεργατισμού, ο ίδιος έβαλε πλά-
τη για να σώσει το καράβι που
ονομάζεται κυπριακή οικονομία.
Καθόλου τυχαία και η κίνηση των
πλείστων υποψηφίων βουλευτών
του 2016, να ζητήσουν από τον
Χάρη Γεωργιάδη να ανοίξει τον
προεκλογικό τους. Θεωρείται πως
ο ίδιος θα δώσει ιδιαίτερη έμφαση
στην προεκλογική καμπάνια –κάτι
το οποίο δεν μπορούσε να κάνει

ο Λευτέρης Χριστοφόρου όντας
στις Βρυξέλλες– καθώς είναι το
χαρτί του για να αποδείξει ότι ο
Συνεργατισμός δεν έκαψε το πο-
λιτικό του μέλλον και να εκλεγεί
βουλευτής Λευκωσίας το 2021.

Καταδεικνύει βεβαίως και ότι
ο Αβέρωφ Νεοφύτου έχει θέσει
ως στόχο να φέρει κοντά το αστικό
ακροατήριο και τη φιλελεύθερη
τάση. Τάση που απομακρύνθηκε
λόγω Κυπριακού αλλά και εξαιτίας
της προεκλογικής εκστρατείας
του κόμματος στις ευρωεκλογές.
Υπάρχουν, ωστόσο, και οι φωνές
εντός του ΔΗΣΥ που θεωρούν πως
η θέση που αναλαμβάνει ο Χάρης
Γεωργιάδης δεν στέλνει μήνυμα
ανανέωσης, καθώς είναι ήδη αρ-
κετά λαβωμένος πολιτικά από την
παραμονή του στο Υπουργείο Οι-
κονομικών. Αυτό σε συνδυασμό
με την απομάκρυνση του Λευτέρη
Χριστοφόρου από την ηγεσία,
μπορεί να έχει αρκετές προεκτά-
σεις για τον Συναγερμό. Ο ίδιος
ξεκαθάρισε βεβαίως πως θα μείνει
κοντά στο κόμμα, δουλεύοντας
με τον ίδιο τρόπο, ωστόσο, ερώ-
τημα είναι ποιος θα καλύψει τη
λαϊκή Δεξιά κατά τη διάρκεια της
προεκλογικής εκστρατείας. Ακρο-
ατήριο που έχει ως κύριο εκπρό-
σωπο τον Λευτέρη Χριστοφόρου
και αποτελεί τη σπονδυλική στήλη
του κόμματος. 

������

Άτυπη συμφωνία μεταξύ
Αναστασιάδη, Αβέρωφ
και Χάρη για να διεκδι-
κήσει τη θέση του ανα-
πληρωτή προέδρου.

Δύο αναγνώσεις για Γεωργιάδη

Στη Λευκωσία θα υπάρξει συνωστι-
σμός νέων στελεχών που θα διεκδι-
κήσουν εκλογή, ενώ για τον Χάρη
Γεωργιάδη αποτελεί την κρίσιμη
καμπή που θα καταδείξει αν η βάση
τον επιβραβεύει για τη θητεία του
στο Υπουργείο Οικονομικών ή όχι.

Η περιοδεία του υπουργού Εξω-
τερικών Νίκου Δένδια στην
περιοχή του Κόλπου ήταν

μια ανειλημμένη υποχρέωση που
η ελληνική διπλωματία είχε αναβάλει
για αρκετό καιρό για διάφορους λό-
γους. Το παράθυρο σοβαρής κρίσης
που άνοιξε στην Ανατολική Μεσό-
γειο, μετά το τουρκολιβυκό σύμφωνο
για τις θαλάσσιες ζώνες, υποχρεώνει
την Αθήνα να αναζητήσει διαύλους
με τις σουνιτικές μοναρχίες του

αραβικού κόσμου, από τον Κόλπο
μέχρι το Μαγκρέμπ. Οι βλέψεις επέ-
κτασης της επιρροής της Αγκυρας
στην περιοχή από τη βόρεια Συρία
και τη Λιβύη μέχρι το Κατάρ, το
Σουδάν και τη Σομαλία, όσες δόσεις
μεγαλομανίας και αν υποδηλώνουν,
αποτελούν ένα αγκάθι στο πλευρό
του αραβικού εθνικισμού και των
ιδιότυπων χαρακτηριστικών του. 

Η Τουρκία του Ερντογάν ουσια-
στικά «φλερτάρει» με δυνάμεις οι

οποίες απεργάζονται την ανατροπή
πολιτικών δεδομένων δεκαετιών
στον αραβικό κόσμο. Οι μοναρχίες
που αποτελούσαν την καρδιά του
Αραβικού Συνδέσμου αμφισβητούν-
ται, οι δυνάμεις που αναδύονται
στη θέση τους είναι αμφίβολο αν
προοιωνίζονται θετικές εξελίξεις
για το σύνολο της Μεσογείου, πε-
ριλαμβανομένου του ανατολικού
μέρους της, που αφορά και την Ελ-
λάδα. Σε αυτό το πλαίσιο, η Ελλάδα

πρέπει να είναι ενεργή και, υπό
αυτή την έννοια τουλάχιστον, θα
πρέπει να υπάρξει μια μικρή διπλω-
ματική επανάσταση. 

Ο διπλωματικός μαραθώνιος του
κ. Δένδια είναι εξαιρετικά χρήσιμος,
ωστόσο θα πρέπει να εμπλακούν
ενεργά και οι κατά τόπους ελληνικές
αντιπροσωπείες. Οι πρεσβείες θα
πρέπει να μετατραπούν σε μικρές
αεικίνητες μονάδες εκπροσώπησης
των ελληνικών συμφερόντων, με

σκοπό τη μεταφορά της συζήτησης
στην ουσία. Η εποχή που οι διπλω-
μάτες αποτελούσαν καλοντυμένους
φορείς των εθνικών χρωμάτων οφεί-
λει να περάσει ανεπιστρεπτί. Η Ελ-
λάδα παραμένει μια χώρα βαθιά ρι-
ζωμένη στις ευρωατλαντικές δομές,
ωστόσο, σε μια περίοδο αναδόμησης
των ισορροπιών στην ευρύτερη πε-
ριοχή, δεν επιτρέπεται επανάπαυση
σε κανένα επίπεδο. Ο,τι ισχύει για
τον αραβικό κόσμο, ισχύει και για

τη Ρωσία. Η Αθήνα πρέπει να απο-
καταστήσει ταχείς και αποτελεσμα-
τικούς διαύλους με τη Μόσχα, η
οποία αποτελεί σίγουρα έναν εταίρο
δίχως τη συγκατάθεση του οποίου
η Αγκυρα δύσκολα μπορεί να κινηθεί
στη βόρεια Συρία, αλλά και στη Λι-
βύη. Αυτή η εξαιρετικά δύσκολη
περίοδος που έχει ήδη ανοιχτεί
απαιτεί ένα ρεσιτάλ «ολοκληρωτι-
κής» διπλωματίας από την πλευρά
της Αθήνας. Ιδωμεν. 

Ολοκληρωτική διπλωματία
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Οι νομικές αδυναμίες της συγχώνευσης δήμων
Του ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ

Η προτεινόμενη μεταρρύθμιση
της τοπικής αυτοδιοίκησης,
με κύρια κατεύθυνση τη συγ-

χώνευση δήμων και κοινοτήτων,
παρουσιάζεται ως δεδομένη ως να
αφορά μόνο την εξασφάλιση της
απαιτούμενης κοινοβουλευτικής
πλειοψηφίας. Καλό όμως είναι να
αντιλαμβανόμαστε ότι ενδέχεται
να υπάρχουν νομικές αδυναμίες
στη διαδικασία με την οποία επι-
διώκεται η συγχώνευση και όρια
στη δυνατότητα της Βουλής να νο-
μοθετήσει προς τούτο. Το άρθρο
αυτό δεν αφορά τα τεχνοκρατικά
πλεονεκτήματα και μειονεκτήματα
της προτεινόμενης μεταρρύθμισης
ούτε τη σοφία οποιασδήποτε επί
μέρους συγχώνευσης, παρά μόνο
τη νομική διάσταση του πράγματος. 

Κατ’ αρχάς, η δομή και η λει-
τουργία της τοπικής αυτοδιοίκησης
δεν είναι πλέον αποκλειστικά θέμα
που αφορά την κυπριακή νομοθεσία
ώστε να εμπίπτει στην απόλυτη
κρίση του Κυπρίου νομοθέτη. Από
το 1988 η Κυπριακή Δημοκρατία
έχει κυρώσει τον Ευρωπαϊκό Χάρτη
Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης με τον Κυ-
ρωτικό Νόμο 27/1988. Ως εκ τούτου,
ο Χάρτης όχι απλώς αποτελεί μέρος
του Κυπριακού δικαίου, αλλά και
έχει αυξημένη ισχύ έναντι της κυ-
πριακής νομοθεσίας δυνάμει του
Άρθρου 169 του Συντάγματος εφ’
όσον συνιστά διεθνή συμφωνία. Η
θεμελιακή αρχή του Χάρτη, όπως
διατυπώνεται στο προοίμιό του,
είναι η αρχή της δημοκρατικότητας
στην τοπική αυτοδιοίκηση, βάσει
της οποίας και αναγνωρίζεται ευθέως
το δικαίωμα των πολιτών να συμ-
μετέχουν στη διαχείριση των αφο-
ρώντων την τοπική αυτοδιοίκηση.
Σε αυτό το πνεύμα, το Άρθρο 5 του
Χάρτη ορίζει συγκεκριμένα όσον
αφορά το θέμα μας, ότι: «Για κάθε
τροποποίηση των τοπικών εδαφικών
ορίων, πρέπει να διεξάγονται εκ

των προτέρων διαβουλεύσεις με
τους ενδιαφερομένους οργανισμούς
τοπικής αυτοδιοίκησης, ενδεχομέ-
νως μέσω δημοψηφίσματος εφόσον
επιτρέπεται από τον νόμο».

Εφαρμόζοντας την αρχή αυτή
του Χάρτη υπεράνω της δικής της
νομοθεσίας, η Κυπριακή Δημοκρατία
έχει τροποποιήσει αναλόγως τον
περί Δήμων νόμο ακόμα και πριν
από την κύρωση του Χάρτη. Συγ-
κεκριμένα – Το άρθρο 5 του νόμου
προνοεί ότι συγχώνευση μονάδας
τοπικής αυτοδιοίκησης (όρος που
περιλαμβάνει και δήμο) με όμορο
δήμο μπορεί να γίνει με διάταγμα
του Υπουργικού Συμβουλίου εφ’
όσον υποβάλλεται αίτημα από την
εν λόγω μονάδα τοπικής αυτοδιοί-
κησης ή ο ίδιος κρίνει ότι είναι επι-
θυμητή η συγχώνευση και εφ’ όσον
συγκατατίθεται ο όμορος δήμος,
οπότε και διεξάγεται δημοψήφισμα
στην εν λόγω μονάδα το οποίο να
απολήγει στην έγκριση της συγχώ-
νευσης για να καταστεί δυνατή η
έκδοση του διατάγματος.

Στο ίδιο πνεύμα είναι και το άρ-
θρο 6, το οποίο αφορά την κατάρ-
γηση δήμουμε διάταγμα του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου και απαιτεί δη-
μοψήφισμα εφ’ όσον τούτο ζητηθεί

από τον επηρεαζόμενο δήμο, το άρ-
θρο 7, το οποίο αφορά την αλλαγή
ονόματος δήμου με διάταγμα του
Υπουργικού Συμβουλίου (την οποία
εμμέσως συνεπάγεται και η συγ-
χώνευση δήμων) και απαιτεί από-
φαση του Δημοτικού Συμβουλίου
με πλειοψηφία τριών τετάρτων των
μελών του, και το άρθρο 8, το οποίο
αφορά τον επανακαθορισμό, τρο-
ποποίηση, επέκταση ή περιορισμό
των δημοτικών ορίων δήμου με διά-
ταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου
(τα οποία εμμέσως συνεπάγεται και
η συγχώνευση δήμων) και απαιτεί
προς τούτο αίτηση των ενδιαφερο-
μένων αρχών. Στα άρθρα αυτά, λοι-
πόν, όπως και στο άρθρο 5, ανα-
γνωρίζεται η αρχή της συμμετοχής
και συγκατάθεσης των δημοτών
και της τοπικής αρχής σε ενέργειες
της κεντρικής κυβέρνησης που την
επηρεάζουν, σύμφωνα με τη θεμε-
λιακή αρχή του Χάρτη, και ειδικά
όσον αφορά τη συγχώνευση όμορων
δήμων σύμφωνα με τη ρητή επιταγή
του Άρθρου 5 αυτού για δημοψή-
φισμα.

Εφ’ όσον, λοιπόν, ισχύουν οι ως
άνω πρόνοιες του περί Δήμων Νό-
μου, δεν είναι νομικά δυνατή η συγ-
χώνευση όμορων δήμων χωρίς δη-

μοψήφισμα σύμφωνα με το άρθρο
5, ούτε η επακόλουθη της συγχώ-
νευσης αλλαγή του ονόματος δήμου
χωρίς απόφαση τριών τετάρτων
των μελών του Δημοτικού Συμβου-
λίου σύμφωνα με το άρθρο 7, ούτε
ο επακόλουθος της συγχώνευσης
επανακαθορισμός, τροποποίηση,
επέκταση ή περιορισμός των δη-
μοτικών ορίων των επηρεαζόμενων
δήμων χωρίς προς τούτο αίτησή
τους σύμφωνα με το άρθρο 8. Η
συγκατάθεση του δήμου ή και των
δημοτών του είναι έτσι απαραίτητη
για κάθε μεταβολή που τον αφορά.
Περαιτέρω, η συγχώνευση βάσει
του άρθρου 5 επιτρέπεται μόνο με-
ταξύ όμορων δήμων, που δεν είναι
πάντοτε η περίπτωση στις προτει-
νόμενες συγχωνεύσεις, αφού, π.χ.
στην περίπτωση της Δερύνειας, αυ-
τή δεν είναι όμορος με την Αγία Νά-
πα. Η πρόνοια για συγχώνευση μόνο
μεταξύ όμορων δήμων δεν είναι τυ-
χαία αλλά πολύ λογική και πραγμα-
τιστική, βασιζόμενη στη γεωγραφική
συνάφεια των δήμων που καθορίζει
και τα ενδεχόμενα κοινά τους συμ-
φέροντα.

Εξ άλλου, η διαδικασία την οποία
ο ίδιος ο νόμος καθορίζει στα άρθρα
5, 6, 7 και 8 είναι διά διατάγματος

του Υπουργικού Συμβουλίου. Ως εκ
τούτου, δεν είναι δυνατή η διά νόμου
μεταβολή της υπόστασης και των
δεδομένων των δήμων ως άνω παρά
μόνο μέσω της διαδικασίας που
προβλέπεται στα εν λόγω άρθρα.

Ενδεχόμενη δε κατάργηση των
άρθρων 5, 6, 7 και 8 και συγχώνευση
των δήμων με νόμο χωρίς την εμ-
πλοκή και συγκατάθεση των δήμων
και των δημοτών θα αντιστρατεύε-
ται τόσο τη γενική αρχή όσο και ει-
δικά το άρθρο 5 του Χάρτη, που
όπως ελέχθη δεν μπορεί να γίνει,
αφού ο Χάρτης υπερισχύει της κυ-
πριακής νομοθεσίας, και θα συνιστά
καθολική αναίρεση της αρχής της
δημοκρατικότητας που διέπει τον
Χάρτη και το Άρθρο 5 αυτού αφού
θα αποκλείει εντελώς τους πολίτες
και τους επηρεαζόμενους δήμους
από το να έχουν δημοκρατικό λόγο
στη συγχώνευση. Συγχρόνως, θα
συνιστά κατάργηση κεκτημένων
δικαιωμάτων των δήμων και των
δημοτών που μόνο ως οπισθοδρό-
μηση της δημοκρατικής διακυβέρ-
νησης θα μπορεί να χαρακτηρισθεί.
Σε τέτοια περίπτωση, ο επηρεαζό-
μενος δήμος και ενδεχομένως και
οι δημότες του θα μπορούν και οφεί-
λουν να απευθυνθούν προς το Κογ-
κρέσο Τοπικών και Περιφερειακών
Αρχών του Συμβουλίου της Ευρώ-
πης, το οποίο είναι επιφορτισμένο
με το καθήκον της παρακολούθησης
της εφαρμογής του Χάρτη και να
του ζητήσουν να εξετάσει κατά
πόσο η Δημοκρατία τηρεί τις υπο-
χρεώσεις της βάσει του Χάρτη, ιδι-
αίτερα την αρχή της δημοκρατι-
κότητας ως προς τη διαδικασία της
συγχώνευσης. Και εν πάση περι-
πτώσει βέβαια, οποιοσδήποτε επη-
ρεαζόμενος δήμος ή δημότης θα
μπορεί να εγείρει θέμα παρανομίας
της συγχώνευσης και λειτουργίας
του νέου δήμου ως κατά παράβαση
του Χάρτη με προσφυγή ενώπιον
του Διοικητικού Δικαστηρίου, προ-

σβάλλοντας οποιαδήποτε απόφαση
του νέου δήμου που τους επηρεάζει,
οπότε το θέμα μπορεί τελικά να κα-
ταλήξει και στο Ευρωπαϊκό Δικα-
στήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων
ανατρέποντας όλη τη μεταρρύθμιση
και εκθέτοντας τη Δημοκρατία.

Η ουσία του θέματος είναι ότι η
Δημοκρατία δεν είναι πλέον ελεύ-
θερη να διαφοροποιεί με νομοθεσία
τα των δήμων παρά μόνο ενεργών-
τας στοπλαίσιοτου Χάρτη τον οποίο
έχει ενσωματώσει στο δίκαιό της
και ο οποίος, ως κυρωθείσα διεθνής
σύμβαση έχει αυξημένη ισχύ από
τους δικούς της νόμους. Υπάρχουν
αξίες, όπως είναι η δημοκρατική
συμμετοχή των πολιτών στα αφο-
ρώντα την τοπική αυτοδιοίκηση,
που έχουν τεθεί από τον Χάρτη και
τον ίδιο τον νόμο υπεράνω οποι-
ωνδήποτε τεχνοκρατικών επιδιώ-
ξεων όσον αφορά την αποτελεσμα-
τικότητα της τοπικής αυτοδιοίκησης
που λέγεται ότι διέπει τους σκοπούς
της προτεινόμενης μεταρρύθμισης.
Οι τελικές επιλογές που απευθύ-
νονται στις αλλαγές στη δομή και
λειτουργία των δήμων ανήκουν
στους ίδιους τους δημότες, οι οποίοι
και επηρεάζονται ευθέως και όχι
στην οποιαδήποτε πατερναλιστική
πολιτική της κεντρικής κυβέρνησης
που προκαθορίζει μονομερώς τι
είναι για το καλό των δήμων. Ούτε
θα άρμοζε να ήταν διαφορετικά. Η
αναγκαστική διά νόμου συγχώνευση
δήμων την οποία έστω και ένας δή-
μος δεν επιθυμεί προσβάλλει όχι
μόνο την ιδέα της τοπικής αυτοδι-
οίκησης, αλλά και την ίδια την ιδέα
της τοπικής ταυτότητας ως συνι-
σταμένης από ανθρώπους με συ-
ναισθήματα και όχι απρόσωπα οι-
κονομολογικά και τεχνοκρατικά δε-
δομένα.

Ο κ. Δημήτρης Χατζηχαμπής
είναι πρώην πρόεδρος
του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

������

Η Κυπριακή Δημοκρατία
δεν είναι πλέον ελεύθερη
να διαφοροποιεί με νο-
μοθεσία τα των δήμων
παρά μόνο ενεργώντας
στο πλαίσιο του Ευρω-
παϊκού Χάρτη Τοπικής
Αυτοδιοίκησης του Συμ-
βουλίου της Ευρώπης
τον οποίο έχει ενσωμα-
τώσει στο δίκαιό της.
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Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Στην πρώτη του συνέντευξη ως
υπουργός Εσωτερικών ο Νίκος Νου-
ρής παρουσιάζει το πλαίσιο των
ενεργειών του, καθορίζοντας την
ατζέντα και τις προτεραιότητές
του. Ο κ. Νουρής αξιολογεί ως το
πιο σοβαρό πρόβλημα που καλείται
να διαχειριστεί και να επιλύσει τις
παράνομες ροές από τα Κατεχόμε-
να. Για την ολοκλήρωση της με-
ταρρύθμισης της τοπικής αυτοδι-
οίκησης ο υπουργός Εσωτερικών
εμφανίζεται ανοιχτός σε διάλογο
όχι όμως σε αλλαγές που αγγίζουν
τον πυρήνα των αλλαγών. Δεικτικός
είναι ο κ. Νουρής και για το επεν-
δυτικό πρόγραμμα με τις υπηκοό-
τητες.
–Είστε σε ένα υπουργείο, το με-
γαλύτερο από πλευράς αρμοδιο-
τήτων. Υπάρχουν θέματα τα
οποία χρήζουν άμεσης αντιμε-
τώπισης;

–Σαφέστατα υπάρχουν. Αυτή
τη στιγμή, ύψιστης προτεραιότητας
είναι η προώθηση της μεταρρυθ-
μιστικής προσπάθειας για την το-
πική αυτοδιοίκηση. Είμαστε σε πά-
ρα πολύ καλό δρόμο. Το ένα νομο-
σχέδιο, το ένα από τα τρία, των
επαρχιακών συμπλεγμάτων, είναι
ήδη στη Βουλή και έχει τύχει επε-
ξεργασίας, για το δεύτερο περί Δή-
μων είμαστε στην τελική φάση.
Ευελπιστώ αρχές Ιανουαρίου να
έχει ολοκληρωθεί, που είναι και το
δυσκολότερο και των περί κοινο-
τήτων το οποίο θεωρώ ότι θα είναι
έτοιμο για να προωθηθούν στη
Βουλή. Η μεταρρύθμιση θα αλλάξει
τη ζωή των πολιτών και θέλω να
ελπίζω ότι τα κοινοβουλευτικά κόμ-
ματα θα τη στηρίξουν. Είμαι έτοιμος
να παρακάθομαι στις συνεδρίες
της Επιτροπής Εσωτερικών και δύο
φορές την εβδομάδα για να ολο-
κληρώσουμε αυτή τη μεταρρύθμι-
ση, το συντομότερο δυνατόν για
να πάει στην Ολομέλεια για ψήφιση.
Δεύτερη προτεραιότητα είναι το
μεταναστευτικό, το οποίο δεν επι-
δέχεται καμιάς καθυστέρησης στην
αντιμετώπισή του. Είναι ένα πρό-
βλημα που εάν δεν το αντιμετω-
πίσουμε σωστά, μπορεί να απο-
δειχθεί ότι αποτελεί κίνδυνο και
για τον κοινωνικό ιστό της χώρας.

–Όπως είναι δομημένο το
Υπουργείο Εσωτερικών μπορεί να
παράγει αποτελεσματικό έργο;

–Δεν πρόκειται να κρυφτώ. Η
κρατική μηχανή αντιμετωπίζει σο-
βαρά προβλήματα και έχει πολλές
δυσλειτουργίες, όμως αυτό που
έχω βιώσει τις πρώτες μέρες πα-
ρουσίας μου στο Υπουργείο είναι
πως μέσα σε αυτή τη δαιδαλώδη
κρατική μηχανή υπάρχει ένα πολύ
αξιόλογο στελεχιακό δυναμικό και
είναι πρόκληση για τον κάθε υπουρ-
γό να εντοπίσει, αυτό το προσωπικό
για να μπορέσουμε να μεγιστοποι-
ήσουμε την παραγωγή έργου. Θε-
ωρώ, και έτσι είναι το Υπουργείο
Εσωτερικών είναι Υπουργείο του
πολίτη και σε αυτή την κατεύθυνση
θα κινηθώ.
–Προκύπτει ανάγκη κάποιες

υπηρεσίες να μετακινηθούν σε
άλλα Υπουργεία;

–Υπάρχει συνάφεια με αρκετά
Υπουργεία και θα μπορούσε να με-
τακινηθούν, κάποιες υπηρεσίες.
Όπως για παράδειγμα στο Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, όπου υπάρχουν
κάποιες επικαλύψεις. Είναι θέματα
που μπορούμε να συζητήσουμε,
ενδεχόμενα δε να μπορούσε να
δημιουργηθεί ένα πρόσθετο Υπουρ-
γείο, το οποίο θα αναλάβει ευθύνες
του ΥΠΕΣ. Αφενός θα δώσω όλες
τις δυνάμεις για να τιμήσω και να
ικανοποιήσω την πρόταση του προ-
έδρου της Δημοκρατίας και αφε-
τέρου θεωρώ πρόκληση την πα-
ραγωγή έργου, υπέρ των πολιτών.
–Έχετε ενώπιόν σας δύο σοβαρά
ζητήματα. Το πρώτο αφορά το
μεταναστευτικό. Τι παραλάβατε
και τι πρέπει να γίνει;

–Ήδη έχουμε τεράστιους ρυθ-
μούς ροών, ιδιαίτερα από τη γραμμή
αντιπαράταξης προς τις ελεύθερες
περιοχές, και είναι γι’ αυτό τον
λόγο που έχουμε αποφασίσει πολύ
συγκεκριμένα μέτρα με πρώτο τις
πεζές, μεικτές περιπολίες Αστυνο-
μίας και Στρατού, ξεκινώντας από
τη Λευκωσία σε μια προσπάθεια
να αντιμετωπίσουμε τις παράνομες
εισροές και σε ένα δεύτερο στάδιο
να εμπεδώσουμε το αίσθημα ασφά-
λειας των πολιτών. Τρέχουμε μια
διαδικασία σύντμησης του χρόνου
εξέτασης των αιτήσεων πολιτικού
ασύλου. Σήμερα ο χρόνος εξέτασης
είναι υπέρμετρα μεγάλος. Έχουμε
πολλές συνεργασίες, ανάμεσα σε

αυτές και με το Ανώτατο το Δικα-
στήριο, προκειμένου να ξεπερά-
σουμε κάποιας νομικής φύσεως
προβλήματα. Έχουμε συμφωνήσει
με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην
αποστολή έτοιμων μονάδων γρα-
φειακών και της επιχορήγησης
συγκεκριμένου αριθμού γραφει-
ακού προσωπικού, ώστε να ενδυ-
ναμωθεί η εξεταστική υπηρεσία
της Υπηρεσίας Ασύλου. Ανάλογα
με τις εξελίξεις θα ακολουθήσουν
και άλλες πολλές συγκεκριμένες
κινήσεις για να μπορέσουμε να
ελέγξουμε τους αριθμούς, παρα-
μονής μεταναστών στην Κύπρο. 
–Για την Πράσινη Γραμμή ειδι-
κότερα;

–Χρειάζονται λεπτοί χειρισμοί.
Έχει εκπονηθεί συγκεκριμένο σχέ-
διο για να μπορέσουμε να ελέγξου-
με τις μεταναστευτικές ροές. Εάν
κάποιος αναλογισθεί πως το 80%
των μεταναστών που εισρέουν πα-
ράνομα στη Δημοκρατία προέρχε-
ται από τα Κατεχόμενα και το υπό-
λοιπο από θαλάσσης, αντιλαμβά-
νεται πως το πρόβλημα είναι υπαρ-
κτό. 
–Εδώ και κάποιο χρονικό διά-
στημα το Υπουργικό Συμβούλιο
ενίσχυσε τον κανονισμό διέλευ-
σης από τα οδοφράγματα. Έχετε

στοιχεία που να δείχνουν ότι τα
μέτρα αποδίδουν;

–Είναι πρώιμο και πρόωρο να
εξάγονται συμπεράσματα. Είναι
μια αλληλουχία δράσεων που πρέ-
πει να γίνουν με πολλά συναρμόδια
υπουργεία, όπως Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και το Υπουργείο Άμυ-
νας. Επί της πολιτικής και όχι επί
της στατιστικής, είναι ξεκάθαρη
η βούληση της κυβέρνησης και θα
προσπαθήσουμε άμεσα να υλοποι-
ήσουμε τις εξαγγελίες.
–Μέχρι ποιο βαθμό η Κύπρος
από μόνη της μπορεί, αν μπορεί,
να διαχειριστεί τις μεταναστευ-
τικές ροές;

– Εκ των πραγμάτων η Κύπρος
αυτή τη στιγμή είναι μόνη της. Η
προσδοκία και η προσπάθεια που
γίνεται είναι μόνο προς μια κατεύ-
θυνση, τη μεγάλη μας οικογένεια,
την Ε.Ε. Εάν η Ε.Ε. ανταποκριθεί
θετικά στο αίτημά μας, για την επα-
νεγκατάσταση συγκεκριμένου αριθ-
μού προσφύγων, τότε η Κυπριακή
Δημοκρατία μπορεί κάλλιστα από
μόνη της να διαχειριστεί το πρό-
βλημα στα υπόλοιπα. Και στη δη-
μιουργία των κατάλληλων υποδομών
και στον τρόπο σίτισης και ενσω-
μάτωσης στον κοινωνικό ιστό. Υπάρ-
χει τρόπος να αντιμετωπιστεί το

πρόβλημα, φθάνει να υπάρχει και
η συναίνεση και η διάθεση εκ μέ-
ρους της Ε.Ε. για να αντιληφθεί πως
δεν μπορεί η Κύπρος να φιλοξενεί
στα εδάφη της μετανάστες που το
ποσοστό τους ανέρχεται στο 3,5%
του πληθυσμού. Είναι ένας αριθμός
υπέρμετρα μεγάλος που πρέπει να
συγκρατηθεί και ο μοναδικός τρόπος
είναι να αποδεχθούν οι ευρωπαϊκές
χώρες μια ισότιμη και ισομερή κα-
τανομή μεταναστών που εμείς τους
έχουμε υπολογίσει στις 5 χιλιάδες.
Η μοναδική βοήθεια που θέλουμε
είναι στην απορρόφηση αριθμού
μεταναστών .
–Ποια η ανάγκη για κοινές πε-
ριπολίες Αστυνομίας και Εθνικής
Φρουράς;

–Για αντιμετώπιση της παρά-
νομης μετανάστευσης, ξεκινώντας
από συγκεκριμένη περιοχή. Επίσης,
θέλουμε να στείλουμε το ξεκάθαρο
μήνυμα προς τους πολίτες και τους
επισκέπτες πως αυτή η χώρα έχει
σώματα ασφαλείας. Από την άλλη
είμαι κατηγορηματικός, δεν στρα-
τιωτικοποιούμε το ζήτημα και ούτε
θέλουμε να στείλουμε αυτό το μή-
νυμα και γι’ αυτό οι περιπολίες που
γίνονται είναι διακριτικές, έχει
υπάρξει εκπαίδευση των συγκε-
κριμένων σωμάτων ασφαλείας.

Εάν η Ε.Ε. ανταποκριθεί
θετικά στο αίτημά μας,
για την επανεγκατάσταση
συγκεκριμένου αριθμού
προσφύγων, τότε η Κυ-
πριακή Δημοκρατία μπο-
ρεί κάλλιστα από μόνης
της, να διαχειριστεί το
πρόβλημα στα υπόλοιπα.

Δεν στρατιωτικοποιούμε
το ζήτημα και ούτε θέ-
λουμε να στείλουμε αυτό
το μήνυμα και γι’ αυτό 
οι περιπολίες που γίνον-
ται είναι διακριτικές, 
έχει υπάρξει εκπαίδευση
των συγκεκριμένων 
σωμάτων ασφαλείας.

Ο ΝΙΚΟΣ ΝΟΥΡΗΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Εκ των πραγμάτων η Κύπρος 
είναι μόνη της στο μεταναστευτικό

Οι παράνομες ροές από τα κατεχόμενα αλλά και η μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι ψηλά στην ατζέντα του νέου ΥΠΕΣ

–Το δεύτερο μεγάλο ζήτημα
αφορά τη μεταρρύθμιση στην
τοπική αυτοδιοίκηση. Πότε θα
πάει το πακέτο νομοσχεδίων
στη Βουλή;

–Η προσδοκία μου είναι εντός
Ιανουαρίου. Κλείνουμε την τελική
προσπάθεια με την Ένωση Δή-
μων. Θέλω να ελπίζω πως τις επό-
μενες λίγες μέρες θα είναι ενώπιον
όλων μας και το τελικό κείμενο,
με τις προσθαφαιρέσεις που έχουν
γίνει. 
–Με τους ρυθμούς που υπάρχουν
είναι εφικτό η μεταρρύθμιση να
είναι πραγματικότητα μέχρι τον
ερχόμενο Μάρτιο;

–Όπως και στο ΓεΣΥ έτσι και

στη μεταρρύθμιση, οι εμπλεκόμενοι
είναι πολλοί, τα κοινοβουλευτικά
κόμματα έχουν διαφορετικές από-
ψεις. Θα γίνουν πολλές συνεδρίες
για να καταλήξουμε σε ένα τελικό
αποτέλεσμα. Δεν μπορώ να προ-
εξοφλήσω τη στάση των κομμάτων,
αυτό που μπορώ να πω είναι πως
η πόρτα μου θα είναι ανοιχτή, ιδι-
αίτερα για τα κόμματα. Δεύτερον
είμαι έτοιμος να συζητήσω με οποι-
οδήποτε θα το ήθελε, επί των συγ-
κεκριμένων νομοσχεδίων για να
λύσουμε απορίες. Η κυβέρνηση θα
υποστηρίξει τη συγκεκριμένη πρό-
ταση, με επιχειρήματα και θέλω
να πιστεύω ότι θα είμαστε αρκούν-
τως πειστικοί για να μπορέσουμε

να φέρουμε κοντά και συναινετικά
το κοινοβουλευτικά κόμματα για
να περάσουμε και να ψηφίσουμε
τη νομοθεσία.
–Επί της αρχής, η στάση του
ΑΚΕΛ είναι βοηθητική;

–Δεν θέλω να τοποθετηθώ για
το κάθε κόμμα. Σέβομαι τις θέσεις
του κάθε κόμματος. Θα έχω συ-
ναντήσεις μαζί τους. Η προσδοκία
μου είναι να επικρατήσει, εάν είναι
δυνατόν, μια ομόφωνη προσέγγιση
στη μεταρρύθμιση.
–Σε σχέση με το μέγεθος των
αλλαγών, οι αντιδράσεις που κα-
ταγράφονται είναι διαχειρίσιμες.
Οι αντιδράσεις αυτές μπορούν
να επιφέρουν αλλαγές;

–Οι αντιδράσεις είναι απόλυτα
κατανοητές και δικαιολογημένες.
Όταν προχωράς σε μια τόσο ριζο-
σπαστική μεταρρύθμιση θα ήταν
αφύσικο, αδιανόητο, να μην υπήρ-
χαν αντιδράσεις. Από εκεί και μετά
με σεβασμό στην αντίθετη άποψη
δεν έχω ακούσει καμία από τις αν-
τιδράσεις να εστιάζεται σε συγκε-
κριμένες διαφωνίες επί των νομο-
σχεδίων πέρα από τα τοπικιστικού
χαρακτήρα θέματα. Ο καθένας που
έχει διαφωνήσει είναι γιατί δεν θέ-
λει να ενσωματωθεί με τον άλφα
ή τον βήτα, στα θέματα των συνε-
νώσεων. Για την κυβέρνηση δεν
ήταν και δεν είναι αυτοσκοπός οι
συνενώσεις δήμων ή κοινοτήτων.

Είναι όμως αναγκαία προϋπόθεση
και το όχημα μετάβασης στη νέα
εποχή. Όλοι, μηδενός εξαιρουμέ-
νου, έχουν συμφωνήσει ότι το υφι-
στάμενο μοντέλο τοπικής αυτοδι-
οίκησης έχει κλείσει τον κύκλο
του. Κρατώ την τελευταία απόφαση
της Ένωσης Δήμων που ήταν ομό-
φωνη. Το έχουν πει οι τοπικοί άρ-
χοντες με τον πλέον δημοκρατικό
τρόπο. Για το θέμα των αλλαγών.
Εμείς έχουμε τη θέση μας, θα επι-
χειρηματολογήσουμε, δεν είμαστε
δογματικοί. Εμείς δεν θα έχουμε
ένσταση να συζητήσουμε κάποιες
διαφοροποιήσεις, αλλά το να αλ-
λάξουμε δομικά συστατικά της με-
ταρρύθμισης αυτό δεν θα το πρά-

ξουμε. Δεν συζητούμε αλλαγές. Εί-
μαστε ανοιχτοί σε συζήτηση.
–Έτσι όπως έχει διαμορφωθεί
το σκηνικό, σε πολιτικό και το-
πικό επίπεδο, πιστεύετε πως η
μεταρρύθμιση θα ολοκληρωθεί
αισίως;

–Οι πρώην συνάδελφοί μου,
στην τοπική αυτοδιοίκηση, γιατί
από εκεί προέρχομαι, θα ακούσουν
τους πολίτες τους, τις ανάγκες τους
και είμαι σίγουρος πως στο τέλος
της ημέρας θα μπουν στην άκρη
όλα εκείνα τα προβλήματα οι πι-
κρίες ή οι διαφωνίες που υπάρχουν,
μεταξύ τοπικών αξιωματούχων και
θα πρυτανεύσει αυτό που ο πολίτης
θέλει.

Για την κυβέρνηση δεν είναι αυτοσκοπός οι συνενώσεις δήμων ή κοινοτήτων

Aδικες οι βολές 
για τα διαβατήρια

–Η έρευνα για τα διαβατήρια που
δόθηκαν στο πλαίσιο του επεν-
δυτικού προγράμματος πού βρί-
σκεται;
–Η Κύπρος βρέθηκε στο στόχα-
στρο και θεωρώ άδικο, τον τρό-
πο διαχείρισης της Κυπριακής
Δημοκρατίας απ’ όλους, συμπε-
ριλαμβανομένων και των βολών
που δέχθηκε το επενδυτικό πρό-
γραμμα, κυρίως από το εσωτερι-
κό, από την αντιπολίτευση. Το
λέω αυτό γιατί οι αριθμοί μιλούν
από μόνοι τους. Έχουμε παρα-
χωρήσει συνολικά γύρω στις 4
χιλιάδες υπηκοότητες και φαίνε-
ται να υπάρχουν προβληματικές
γύρω στις 26 περιπτώσεις, που
έχουν προωθηθεί στην τριμελή
επιτροπή για έρευνα.
–Δεν έχουν αφαιρεθεί διαβατή-
ρια;
–Όχι. Το ποσοστό είναι εξαιρετι-
κά χαμηλό σε σχέση με τον συ-
νολικό αριθμό και τα οφέλη τα
οποία έχει προσφέρει το πρό-
γραμμα, στη συγκεκριμένη δύ-
σκολη στιγμή που βίωσε η Κύ-
προς. Την ίδια ώρα ξεκαθαρί-
ζουμε. Επειδή τα κριτήρια ήταν
διαφορετικά και σαφώς πιο χα-
λαρά κατά την έναρξη του προ-
γράμματος, ναι, ενδεχόμενα αρ-
κετές υπηκοότητες που δόθη-
καν τότε, εάν σήμερα υποβάλ-
λονταν, οι αιτήσεις με τα νέα
κριτήρια που ισχύουν να μην εγ-
κρίνονταν. Σήμερα έχουμε τα
πλέον αυστηρά κριτήρια, μετα-
ξύ των κρατών μελών της Ε.Ε.
Έχουμε βάλει οροφή στην πα-
ραχώρηση, μέχρι 700 διαβατή-
ρια για κάθε χρόνο. Ήδη για φέ-
τος δεν φθάνουν το ανώτερο
όριο. Έγινε υπέρμετρα φασαρία
και κριτική εναντίον της κυβέρ-
νησης. Ωστόσο και σήμερα
υπάρχει λάθος στον τρόπο με
τον οποίο πολιτευόμαστε στο
πρόγραμμα. Θεωρώ πως τα νέα
κριτήρια μπορούσε να μην ήταν
τόσο αυστηρά, όπως ενδεχόμε-
να και το 2011 δεν υπήρχε η εμ-
πειρία του προγράμματος να
μπορούσαν τα κριτήρια να ήταν
πιο αυστηρά. 
–Μπορεί να συνεχισθεί το επεν-
δυτικό πρόγραμμα ή πρέπει να τερ-
ματισθεί;
–Θα εκφράσω την προσωπική
μου θέση και θα πω ναι πρέπει
να συνεχισθεί. Είναι ένα εργα-
λείο που έχει βοηθήσει τα μέγι-
στα την Κύπρο. Αυτό δεν σημαί-
νει πως υποστηρίζω, πως θα
πρέπει να γίνουν λάθη ή να αφή-
σουμε να γίνονται λάθη. Θα στεί-
λουμε λανθασμένο μήνυμα, κα-
τά την εκτίμησή μου, εάν προχω-
ρήσουμε σε αναστολή του προ-
γράμματος, είναι ωσάν να ομο-
λογούμε ότι φτιάξαμε μια μηχα-
νή παραγωγής υπηκοοτήτων για
να υπηρετήσουμε κάποιους συγ-
κεκριμένους σκοπούς.

Το επενδυτικό πρόγραμμα των υπηκοοτήτων θα πρέπει να συνεχισθεί, ξεκαθαρίζει ο Νίκος Νουρής. Ο υπουργός Εσω-
τερικών θεωρεί πως τα ύποπτα περιστατικά είναι λίγα σε σχέση με το σύνολο των διαβατηρίων που παραχωρήθηκαν.
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Κάτι τρέχει..
Κάτι ψήνεται στον χώρο της υγείας που,
όπως πληροφορούμαι, θα εκτονώσει το
συγκρουσιακό κλίμα που υπάρχει για το Γε-
ΣΥ. Εμπλοκή έχουν τρία κόμματα τα οποία
βγαίνουν μπροστά για να σπάσει ο πάγος
μεταξύ ιδιωτικού τομέα υγείας και κυβέρνη-
σης. Πρόσωπο που γνωρίζει από πρώτο χέρι
τα τεκταινόμενα, υποστηρίζει πως η προ-
σπάθεια που καταβάλλεται έχει σοβαρές πι-
θανότητες να στεφθεί με επιτυχία, αρκεί και
ο Λόφος του Προεδρικού να πατήσει πάνω
στην πρόταση που έχει ετοιμασθεί. Η πρό-
ταση με βάση τα όσα γνωρίζω δεν αλλάζει
τη φυσιογνωμία του ΓεΣΥ, αλλά βελτιώνει
σημαντικά προβλήματα του συστήματος, τα
οποία θα έπρεπε να είχαν επιλυθεί, πριν το
ΓεΣΥ μπει στη ζωή μας.

••••
Ανοίγει ο δρόμος
Η σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε την πε-
ρασμένη Παρασκευή στη Βουλή, μου έλεγε
πρόσωπο που συμμετείχε, ουσιαστικά άνοιξε
τον δρόμο για διορθωτικές κινήσεις στο ΓεΣΥ.
Ακόμα και κόμματα που στο παρελθόν δεν
ήθελαν να ακούσουν κουβέντα, φαίνεται να
κατανοούν πως χρειάζονται κάποιες αλλαγές
για να δουλέψει το σύστημα. Το μόνο κόμμα
που παραμένει αμετακίνητο είναι το ΑΚΕΛ, το
οποίο συνεχώς επαναλαμβάνει όχι σε αλλαγή
της φυσιογνωμίας του ΓεΣΥ, τη στιγμή που
και ο Δημοκρατικός Συναγερμός διαβεβαι-
ώνει πως το ΓεΣΥ δεν αλλάζει. Ακόμα και αυ-
τές οι ιδιωτικές κλινικές, λένε τώρα πως το
ΓεΣΥ ήλθε για να μείνει και πως η ένταξή τους
στο σύστημα είναι μονόδρομος.

••••
Οι κινέζοι της ΕΣΚ
Οι αναφορές του γενικού εισαγγελέα για
διεφθαρμένα μέσα και δημοσιογράφους,
στη τετριμμένη λογική κάποιος, κάπου, κά-
ποτε δεν με εξέπληξε. Αυτό που προκαλεί
τεράστια έκπληξη είναι η απουσία του εκ-
φραστικού οργάνου των δημοσιογράφων,
της Ένωσης Συντακτών Κύπρου. Ούτε μια
ανακοίνωση, όχι για υπεράσπιση των μελών
της, αλλά για να μπει επιτέλους ένα τέρμα
στην επικίνδυνη και προσβλητική τακτική
του τσουβαλιάσματος ενός επαγγελματικού
κλάδου. Στην ΕΣΚ το παίζουν Κινέζοι και δεν
βγήκαν να καλέσουν τους δύο γενικούς, ει-
σαγγελέα και ελεγκτή, να πουν δημόσια τα
πράγματα με το όνομά τους. Και ύστερα
ενοχλεί που λένε πως είναι μόνο για χορούς
και πανηγύρια. 

••••

Έκλεισαν το μαγαζί
Και όμως συμβαίνει στην Κύπρο του πολιτι-
σμού. Την περίοδο των γιορτών, Χριστου-
γέννων και νέου έτους, οι οργανισμοί που
παράγουν έργο πολιτισμού κατεβάζουν τα
ρολά και πάνε διακοπές. Εν αντιθέσει με άλ-
λες χώρες όπου την περίοδο των γιορτών,
θεατρικά σχήματα και άλλα σύνολα είναι επί
σκηνής, στην Κύπρο η Συμφωνική Ορχήστρα
άφησε το φιλοθεάμον κοινό στα κρύα του
λουτρού. Σε άλλες χώρες το συγκεκριμένο
κομμάτι ψυχαγωγίας βρίσκεται επί ποδός
προσφέροντας πολλές προτάσεις στο κοινό.
Εδώ μάλλον λειτουργούν με δεδομένα δη-
μόσιου τομέα. Κλείνουν το μαγαζί πριν από
τα Χριστούγεννα και το ανοίγουν μετά τα

Φώτα. Όχι θα κάτσουν να σκάσουν. Υπάρ-
χουν μέρες και μετά τις γιορτές.

••••
« Έφυγε» κύριος 

Η παραίτηση του Λευτέρη Χριστοφόρου,
από τη θέση του αναπληρωτή προέδρου του
ΔΗΣΥ δεν εξέπληξε. Αυτό που αφήνει πίσω
με τον τρόπο εξόδου του, αφορά τον ίδιο
πρώτα ως άνθρωπο και μετά ως πολιτικό. Η
παραίτηση δεν ήταν επιλογή του και όσα
επικαλέστηκε δημόσια τιμούν τον ίδιο. Βε-
βαίως ανοιχτά δεν πιέστηκε να παραιτηθεί
αλλά η περιρρέουσα ατμόσφαιρα ήταν αυτή
που οδήγησε τον Αμμοχωστιανό ευρωβου-

λευτή του ΔΗΣΥ να δώσει χώρο στην Πινδά-
ρου για την επιστροφή του Χάρη Γεωργιάδη
στο κόμμα, βάζοντας στην άκρη για την ώρα,
τις όποιες κομματικές του φιλοδοξίες. Στάση
που καταγράφεται στα θετικά και που σίγου-
ρα θα την εξαργυρώσει όταν θα έλθει το
πλήρωμα του χρόνου. 

••••
Τα δώρα του προέδρου
«Και του χρόνου να είναι μια χρονιά με ευ-
χάριστες προοπτικές για την Ελλάδα μας, αλ-
λά και για την Κύπρο μας. Μπορεί να είστε
μακριά από τα σπίτια σας, αλλά πάλι είστε σε
δική σας πατρίδα, σε δικό σας χώμα». Το πιο

ζεστό προεδρικό δώρο προς τη δύναμη της
ΕΛΔΥΚ για τα Χριστούγεννα και την Πρωτο-
χρονιά. Μια αγκαλιά και ένα ευχαριστώ διά
στόματος του Νίκου Αναστασιάδη. Η ΕΛΔΥΚ
που διαχρονικά και δικαιωματικά συνεχίζει να
έχει μια ξεχωριστή θέση στις καρδιές όλων
μας. Άξιος πρεσβευτής της Ελλάδας στην Κύ-
προ. Όλα καλά και άγια. Καμία τετραήμερη
για Ελλάδα κ. πρόεδρε για τα παιδιά…

••••
Οι φόβοι του ΥΠΕΣ
Στο Υπουργείο Εσωτερικών τρέχουν να
ολοκληρωθεί ο έλεγχος των νομοσχεδίων
για τη μεταρρύθμιση, της τοπικής αυτοδιοί-
κησης από τη Νομική Υπηρεσία, προκειμέ-
νου να ξεκινήσει η συζήτηση στη Βουλή. Η
ανησυχία του νέου υπουργού είναι να έχει
ολοκληρωθεί η ψήφιση των νομοσχεδίων
πριν ξεκινήσει η προεκλογική περίοδος, για
τις βουλευτικές του 2021. Και οι λόγοι είναι
προφανείς. Οι μουχταραίοι που αντιδρούν
με τις συνενώσεις, ήδη έχουν διαμηνύσει
στη Λευκωσία πως τους περιμένουν στην
επόμενη κάλπη για να τους στολίσουν κα-
ταλλήλως. Προειδοποιήσεις που στρέφον-
ται και προς το ΑΚΕΛ που έχει πει ναι. Ο Νί-
κος Νουρής με εμπειρία στα κοινοβουλευτι-
κά, γνωρίζει από πρώτο χέρι πως λειτουρ-
γούν τα κόμματα σε προεκλογικές περιό-
δους, σε παντός είδους πιέσεις και εφαρμό-
ζει το ρητό «Των φρονίμων τα παιδιά πριν
πεινάσουν μαγειρεύουν». 

Οι τρεις μάγοι της Βουλής και τα δώρα τους για το ΓεΣΥ

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

«Υπουργέ, σου ετοιμάζω μια πρόταση για το ΓεΣΥ με την οποία ο φίλος μου ο Άντρος θα κόβει κούρβες, τώρα τις γιορτές, στις Πάνω και Κάτω
Αρόδες».

Η Επιτροπή «Ελλάδα 2021», που
διοργανώνει τους εορτασμούς των
200 ετών της σύγχρονης Ελλάδας,
παρουσίασε την περασμένη εβδομά-
δα το επιτελικό σχέδιό της για τη με-
γάλη επέτειο. Λάθος, συγγνώμη! Για
να είμαι ακριβής, όταν λέω ότι η Επι-
τροπή παρουσίασε, εννοώ ότι η Γιάν-
να παρουσίασε. Η επιτροπή των 31
επιλέκτων παρίστατο βεβαίως, αφού
ήταν η πρώτη ολομέλειά της, και μά-
λιστα μίλησαν αργότερα. Το σχέδιο,
όμως, το παρουσίασε η Γιάννα.

Το πρώτο που σημείωσα είναι ότι,
τόσο στην προετοιμασία όσο και
στις εκδηλώσεις του εορτασμού, η
Επιτροπή έχει αποφασίσει να
απλώσει τις δράσεις της σε ολόκλη-
ρη την επικράτεια, αλλά και στην
ομογένεια. Προφανώς, αυτό γίνεται
επειδή η πρόθεση της οργανωτικής
επιτροπής (και του πρωθυπουργού)
είναι να αξιοποιηθεί ο εορτασμός
για την τόνωση της εθνικής αυτοσυ-
νειδησίας – κατά κάποιον τρόπο,
σαν φάρμακο στην κουλτούρα του
διχασμού. Ολο αυτό το ωραίο «τα-
ρατατζούμ», εν πάση περιπτώσει,
να εξάψει έναν πατριωτισμό, του
είδους εκείνου που μας κάνει για
λίγο να υπερβαίνουμε τις γραμμές
του διχασμού. Ελπίζω, βέβαια, να
πρόκειται για έναν σύγχρονο πα-
τριωτισμό, όχι για εκείνον της φου-
στανέλας· και θεωρώ τις ελπίδες
μου βάσιμες, διότι, αντικειμενικά,
στην Επιτροπή υπερτερούν αριθμη-
τικά οι σοβαροί άνθρωποι.

Αν αυτός είναι ο σκοπός, δηλαδή ο
εορτασμός να τονώσει (και είθε να
εκσυγχρονίσει, θα προσέθετα) τον
πατριωτισμό όλων των Ελλήνων, τό-
τε σωστά ανοίγεται η διοργάνωση
σε ολόκληρη την Ελλάδα. Θα ήταν
ανόητο να συγκεντρωθεί σε μεγα-

λειώδεις εκδηλώσεις που θα αφο-
ρούσαν μόνο τα μεγάλα αστικά κέν-
τρα. Από την άλλη πλευρά, βέβαια,
η διεύρυνση είναι πάντα εχθρός της
εμβάθυνσης. Αν λοιπόν δεν υπάρ-
χει τουλάχιστον κεντρική ιδέα, η
διοργάνωση κινδυνεύει να διασπα-
ρεί σε ασημαντότητες, που δεν θα
αφήσουν κάτι ουσιαστικό (δηλαδή,
πνευματικό – γιατί ντρέπομαι να το
πω;), αλλά μόνο βρυσούλες, γεφυ-
ράκια και άλλα τέτοια, στην καλύτε-
ρη περίπτωση. Σωστά το θέτει η
Γιάννα, ότι η επιτυχία της διοργάνω-

σης θα εξαρτηθεί εντέλει από τη
συμμετοχή του κόσμου. Οταν όμως
προσθέτει ότι «αυτή η γιορτή είναι
από όλους για όλους χωρίς απο-
κλεισμούς και μπορεί να εκφραστεί
με τρόπους όσους η φαντασία και η
δημιουργικότητα επιτρέπουν», ένα
«ωχ!» σου περνά αστραπιαία από το
μυαλό. Στην Ελλάδα δεν είμαστε;

Οι δράσεις της διοργάνωσης θα
αναπτυχθούν επάνω σε τέσσερις
άξονες. Ο πρώτος, προσωπικά, με
ενθουσιάζει: είναι η σύνδεση της

Ελληνικής Επανάστασης με τον κύ-
κλο των ευρωπαϊκών επαναστάσε-
ων της περιόδου. Αυτό είναι ό,τι
ακριβώς μας λείπει και το χρειαζό-
μαστε, δηλαδή η κατανόηση της
Ιστορίας μας μέσα στην ευρύτερη
εικόνα του κόσμου. Δεν μας μικραί-
νει αυτό –ας το πούμε απώλεια της
ιστορικής μοναδικότητάς μας–,
όπως φοβούνται ορισμένοι. Αντιθέ-
τως, μας μεγαλώνει στις σωστές
διαστάσεις μας, διότι από την αφή-
γηση προβάλλει η εικόνα μιας χώ-
ρας η οποία για τα μέτρα της συχνά

βρίσκεται στην πρωτοπορία των τά-
σεων της Ευρωπαϊκής Ιστορίας.

Η πολυτιμότερη προσφορά αυτής
της υπόθεσης θα ήταν αν μας άφηνε
μια εικόνα της ιστορικής διαδρομής
μας που επιτέλους θα περιέχει και
τον υπόλοιπο κόσμο. Θα ήταν ου-
σιώδης συμβολή στην αντιμετώπιση
αυτού που, καλώς ή κακώς, το λέμε
συχνά «εθνικό αυτισμό». Μάλιστα, η
σύνδεση της δικής μας Επανάστα-
σης με την Ευρωπαϊκή Ιστορία είναι
ένας έξυπνος τρόπος για να εισαγά-

γεις εμμέσως στη συζήτηση διάφο-
ρα «ευαίσθητα» θέματα χωρίς να
χρειασθεί να διακινδυνεύσεις ενο-
χλήσεις και παρεξηγήσεις. Ας πού-
με, δεν χρειάζεται να θέσεις ρητώς
το ζήτημα ότι και εμείς χρωστάμε
στους ξένους, δεν είναι μόνον εκεί-
νοι που μονίμως μας χρωστάνε. Τί-
θεται από μόνο του, το υποβάλλει η
ίδια η αφήγηση.

Ο δεύτερος άξονας είναι «η δυναμι-
κή της σύγχρονης ελληνικής κοινω-
νίας», δηλαδή το σήμερα. Ομολογου-
μένως, εδώ υπάρχει ένα σημαντικό
χρονικό άλμα: πηδήξαμε δύο αι-
ώνες, τι έγινε στο μεταξύ και φθάσα-
με στο σήμερα; Σοφό το άλμα, όμως·
διότι αν καθίσεις να εμπλακείς με
τους κατά καιρούς διχασμούς που
σημάδεψαν την πορεία μας, εφαρ-
μόζεις τη συνταγή της αυτοκατα-
στροφής. Η Επιτροπή θα κατέληγε
μια διαρκής αναπαράσταση των επι-
κών εμφύλιων συγκρούσεων της
σύγχρονης Ιστορίας μας – σαν πα-
ραλλαγή του σκετς των Μόντι Πάιθον
με τις κυρίες. Αλλωστε, η δυναμική
που προκύπτει από την εικόνα των
200 ετών της ανεξαρτησίας είναι ευ-
ρωπαϊκή. Με παθογένειες, κουσού-
ρια, σακατιλίκια, πείτε τα όπως θέλε-
τε, πάντως σαφώς ευρωπαϊκή.

Τώρα, για τους άλλους δύο άξονες
δεν έχω χώρο να επεκταθώ. Θα εί-
μαι σύντομος, λοιπόν. Ο ένας είναι
«οι προοπτικές για το μέλλον», και
η σύνδεσή του με τους δύο προ-
ηγούμενους είναι αυτονόητη. Ο άλ-
λος είναι οι μεγάλοι Ελληνες των
200 ετών, αλλά δεν έχει σημασία:
με τη Γιάννα πρόεδρο, κανείς άλλος
δεν έχει πιθανότητες...

Μέχρι εδώ ωραία
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

Ο εκ Πάφου υπουργός Εξωτερικών
έδωσε το άπαν των δυνάμεών του για
τις κυρώσεις στην Τουρκία, οι οποίες
όπως όλα δείχνουν θα είναι σαν αυτές
που εξαγγέλλει μέρα παρά μέρα ο Ντό-
ναλντ  Τραμπ. Θα χαϊδεύουν τον σουλτά-
νο της Άγκυρας και τα αφτιά τα δικά μας.



Η πρόθεση έχει σημασία στον ποι-
νικό κώδικα. Στην πολιτική, ση-
μασία έχει το αποτέλεσμα. Γιατί
το λέμε όμως αυτό;  Όταν η Τουρκία
απειλούσε με γεώτρηση στην κυ-
πριακή ΑΟΖ, η κυβέρνηση διαβε-

βαίωνε μέσω διαρροών σε ΜΜΕ, πως κάτι τέτοιο
δεν πρόκειται να γίνει καθώς η Τουρκία δεν
έχει τέτοια τεχνογνωσία, δεν έχει τρυπάνια και
δεν πρόκειται να βρει τρυπάνια γιατί καμιά
εταιρεία δεν πρόκειται να συνεργαστεί σε μία
παράνομη γεώτρηση. Και ενώ από το 2016 δια-
μηνύαμε πως η κυβέρνηση θα μελετήσει νομικά
μέτρα στο ενδεχόμενο νέας πρόκλησης στην
κυπριακή ΑΟΖ, βρεθήκαμε για ακόμη μία φορά
προ εκπλήξεων. Χρειάστηκε δηλαδή, να περά-
σουν λίγοι μόνοι μήνες για να διαπιστωθεί πως
και τρυπάνια βρήκε η Τουρκία και με εταιρείες
μπορούσε εύκολα να συνεργαστεί παρά το πα-
ράνομο της γεώτρησης.

Ήταν τότε που ο πρόεδρος Αναστασιάδης
μέσα στην παραζάλη των αερίων, πετρελαίων,
τριμερών και της χειραψίας που αντάλλαξε με
τον υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ Μάικ Πομπέο,
ο οποίος, ειρήσθω εν παρόδω, παρουσιάστηκε
στην τριμερή σύνοδο για να στηρίξει τον Νε-
τανιάχου στον προεκλογικό του– διαμήνυσε
πως η ΑΟΖ είναι διασφαλισμένη. Υποστήριζε
μάλιστα πως οι δηλώσεις Πομπέο, ότι δηλαδή
δεν θα επιτρέψουν διενέργεια παράνομης γε-
ώτρησης από την Τουρκία στην κυπριακή ΑΟΖ,
«είναι ένα ισχυρό μήνυμα» και «αποτέλεσμα
των συντονισμένων ενεργειών Κύπρου και Ελ-
λάδας». Το ισχυρό μήνυμα των ΗΠΑ ακόμα το
περιμένουμε, ασφαλώς, ενώ το Ισραήλ, έστω
κι αν εμείς παίζαμε αφελώς το αντιτουρκικό
παιχνίδι - αφήγημα για την επανεκλογή Νετα-
νιάχου, περιορίστηκε σε χλιαρές δηλώσεις εναν-
τίον της Τουρκίας. 

Όμως πέραν των Τριμερών που, όπως δια-
μηνύαμε, διασφαλίζουν την ΑΟΖ, δημιουργούν
τόξα που απομονώνουν στην ουσία την Τουρκία
και μετατρέπουν την Κύπρο σε αβύθιστο αε-
ροπλανοφόρο η κυβέρνηση έστειλε στη συνέχεια
το μήνυμα πως η Ε.Ε. δεν πρόκειται να μείνει
άπραγη. Ενδεικτικά τα μέτρα που όπως λέγαμε
θα ληφθούν από τους Ευρωπαίους εταίρους μας
και θα πονέσουν την Τουρκία. Αρχίσαμε, μάλιστα,
να αναλαμβάνουμε ενέργειες, επιδίδοντας εν-
τάλματα σύλληψης της τουρκικής εταιρείας
TPAO, ενώ μέχρι και πριν από λίγες μέρες στέ-
λεχος της αντιπολίτευσης θεωρούσε πως στο
πλαίσιο των μέτρων της Ε.Ε. θα εντάσσονταν
και συλλήψεις πολιτικών προσώπων. Αλησμό-

νητες και οι διαρροές της κυβέρνησης ότι η
Ε.Ε. θα λάμβανε τα ίδια μέτρα εναντίον της
Τουρκίας, όπως αυτά που λήφθηκαν εναντίον
της Ρωσίας στο ζήτημα της Ουκρανίας.

Θλιβερές καταστάσεις, αν λάβουμε υπόψη
το σημερινό αποτέλεσμα. Και λέμε το σημερινό
αποτέλεσμα αν λάβουμε υπόψη πως στις Βρυ-
ξέλλες εξελίσσεται έντονο παρασκήνιο με τα
όποια μέτρα κυρώσεων εναντίον της Τουρκίας
για τις τουρκικές προκλήσεις να περιορίζονται
σε πρόσωπα και όχι σε εταιρείες που συνδέονται
με την TPAO. Κράτη μέλη προσπαθούν να απο-
φύγουν τα όποια δυναμικά μέτρα, άλλα πίσω
από κλειστές πόρτες υπόσχονται «λευκή» την
κόλλα των κυρώσεων προς την Τουρκία. Είτε
γιατί δεν θέλουν να τα βάλουν μαζί τους φο-
βούμενοι τις μεταναστευτικές ροές που απειλούν
τις χώρες τους είτε γιατί τη θεωρούν έναν καλό
σύμμαχο τον οποίο δεν θέλουν να χάσουν.
Ακόμα και η Ελλάδα και δεν το λέμε καταγγελ-
τικά, διά του Ευρωπαίου επιτρόπου Μαργαρίτη
Σχοινά, διαμηνύει πως είναι πολύ σημαντικό
να υπάρχουν κανάλια επικοινωνίας Ελλάδας -
Τουρκίας. Καταρρίπτοντας το αφήγημα και τις
επιδιώξεις για πάγωμα υψηλών διαλόγων και
συναντήσεων.

Μεγαλοϊδεατισμοί και υπερφίαλες προσεγ-
γίσεις που μόνο ζημιά μας έκαναν, αποτρέποντάς
μας από το να ακολουθήσουμε πολιτική με ψυ-
χραιμία και ρεαλισμό. Οι υπεραπλουστεύσεις
και οι λεονταρισμοί υπήρξαν διαχρονικά μία
από τις μεγαλύτερες παθογένειες αυτού του τό-
που. Από την αλαζονεία του Μακαρίου, τις δια-
βεβαιώσεις του Σπύρου Κυπριανού ότι δεν θα
ιδρυθεί το ψευδοκράτος, από την πολιτική του
ενεργού ηφαιστείου του Κληρίδη, τους παλλη-
καρισμούς του Τάσσου στα Ηνωμένα Έθνη
μέχρι και την πολιτική που ακολουθεί ο Νίκος
Αναστασιάδης σήμερα. Κοινός παρονομαστής
είναι η δημιουργία ψευδαισθήσεων για να δια-
σωθεί το γόητρο και η εικόνα της διακυβέρνησης
στο εσωτερικό. 

Η πολιτική όμως σήμερα ξεπερνά την όποια
επικοινωνιακή διαχείριση.  Και με δεδομένο
ότι οι τουρκικές προκλήσεις δεν λένε να κοπά-
σουν, αλλά να ενταθούν, ίσως να είναι καιρός
να σκεφτούμε λίγο πιο ώριμα. Αφήνοντας κατά
μέρος τις μαγκιές ότι θα απομονώσουμε την
Τουρκία αλλά κυρίως τη δημιουργία ψευδαι-
σθήσεων στο εσωτερικό. Γιατί είμαστε θλιβερά
μόνοι. Και κανείς δεν πρόκειται να έρθει να
μας σώσει. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 
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Ξακουστός έλληνας ιερωμένος στις Ηνω-
μένες Πολιτείες, την ώρα κατά την οποία
χιλιάδες πιστοί προέπεμπαν για τον ουρανό
τον γέροντα της Αριζόνας, τον Εφραίμ τον
Φιλοθεΐτη, την ώρα της εξοδίου ακολουθίας,
παραδεχόταν την αποτυχία του δικού αγώ-

να, για να φέρει νέους –ομογενείς– στην Εκκλησία. Έλεγε
ότι εμείς πολεμούσαμε με πάρτι, με γιορτές, με παρελάσεις
και χίλιες δυο άλλες εκδηλώσεις, χωρίς αποτελέσματα
τις περισσότερες φορές. Ένας ταπεινός μοναχός, με λίγα
λόγια και πολλά θαύματα, κατάφερε για πρώτη φορά
στην ιστορία της Αμερικής, να ιδρυθούν πέραν των 20
ορθόδοξων μοναστηριών και πέτυχε να σχηματίζουν
ουρές, νέοι και νέες, για να πάρουν τις συμβουλές και
τις ευχές του. Για την ιστορία, ο άγιος ιερομόναχος
Εφραίμ, πνευματικοπαίδι του αγίου γέροντος Ιωσήφ του
Ησυχαστή, ήταν ηγούμενος στην Ιερά Μονή Φιλοθέου
του Αγίου Όρους και συνέβαλε στην ανασύσταση πολλών
μοναστηριών στο Άγιο Όρος και στην ίδρυση πολλών
μοναστηριών σε όλη την Ελλάδα.

Το μοναξιασμένο μελαγχολικό πλήθος των Χριστου-
γέννων πολεμά συνήθως στις μεγαλουπόλεις του κόσμου
για να περάσει καλά τα Χριστούγεννα, κάτω από φαν-
τασμαγορικά δέντρα, αμέτρητα λαμπάκια και πελώρια
γεύματα και δείπνα. Ο Τζέρολντ Ροζενμπάουμ, καθηγητής
ψυχολογίας στο Χάρβαρντ λέει ότι: «οι άνθρωποι προσ-
δοκούν να περάσουν τις πιο υπέροχες γιορτές, όμως η
πραγματικότητα τους απογοητεύει. Ευθύνονται και τα
Μέσα Ενημέρωσης. Η ιδανική εικόνα που προβάλλουν
δεν ανταποκρίνεται στην πραγματική ζωή. Μόλις ανάβουν
τα πολύχρωμα λαμπάκια, αυτομάτως όλοι σκέπτονται
όσα πρέπει να κάνουν, όσα δεν πρόλαβαν πέρυσι, όσα
θα ήθελαν, πόσο ωραία περνούσαν μικροί... Το άγχος
στα ύψη. Ακόμη κι αν νιώθουν χάλια, πρέπει να δείχνουν
χαρούμενοι». Στο μικρό χωριό Καντού της επαρχίας Λε-
μεσού έφτιαξαν ένα διαφορετικό χριστουγεννιάτικο
δέντρο, με λάστιχα αυτοκινήτων. Τα μεγάλα κάτω και
τα μικρά πάνω. Τα έβαψαν με διάφορα χρώματα, τοπο-
θέτησαν στην κορυφή ένα ξεχωριστό αστέρι και έβαλαν
γύρω-γύρω λαμπάκια. Πριν από μερικές μέρες, μαζεύτηκαν
τα παιδιά του χωριού, μαζί με τους γονείς και τους φίλους
τους, άναψαν τα λαμπάκια και τραγούδησαν γύρω από
το δέντρο. Η χαρά των παιδιών και των μεγάλων ήταν
απερίγραπτη. Οι πόλεις και τα χωριά της Κύπρου, αυτές
τις μέρες ανταγωνίζονται σε πανάκριβους εορταστικούς
στολισμούς. Κάθε πάσσαλος και εντυπωσιακή φωτιστική
σύνθεση και κάθε πλατεία πλαστικοί αηβασίλιδες και
ψεύτικα δεντράκια. Ακόμη χριστουγεννιάτικα χωριά και
πανηγυράκια, ώστε όλοι να γιορτάζουν, όπως οι συμπολίτες
μας, στις ψυχρές χώρες της βόρειας Ευρώπης.

Το μοναξιασμένος πλήθος κράζει και στην Κύπρο.
Αναζητά ένα χέρι για να αγγίξει και ένα αφτί για να
ακούσει τον πόνο του. Τρέχει, όπως τον Θανάση Βέγγο,
από ρεβεγιόν σε πάρτι και τα τανάπαλι. Στα μπαράκια
και τα νυκτερινά κέντρα, η δυνατή μουσική και τα εκτυ-
φλωτικά φώτα, δεν σε αφήνουν να μιλήσεις και να συ-
ναντήσεις τον άλλο, τον διπλανό σου, τον αγαπημένο
σου. Έπρεπε να ασπρίσουν τα λιγοστά μαλλιά του αεί-
μνηστου Βέγγου, για να πει: «έπρεπε να γεράσω αγόρι
μου, για να μάθω τι είναι «ευτυχία»! Τελικά ευτυχία είναι
ένα ζευγάρι χέρια, δύο χέρια σφιχτά δεμένα. Αυτά που
θα σε αγκαλιάσουν, θα σε κρατήσουν, θα σε κοιμίσουν,
θα σε περιποιηθούν, θα σου μαγειρέψουν, θα σε χαϊδέψουν
και στο τέλος θα σου κλείσουν τα μάτια. Τα πολλά χέρια
απλώς σε κατσιάζουν. Είναι μόνο χάσιμο χρόνου. Θα το
δεις κι εσύ όσο μεγαλώνεις».

Στο διάβα του χρόνου, ανάμεσα στους «Κύκλωπες
και τους Λαιστρυγόνες» της ζωής, εμφανίζεται εκεί που
δεν το περιμένεις το θαύμα. Αν είσαι «τυχερός», αν τολ-
μήσεις, θα βρεις τον δρόμο για την πραγματική ειρήνη,
η οποία γεννάται στις ψυχές, μέσα από την αγάπη, προς
τον άλλο, προς τον αδελφό, ακόμη και προς τον εχθρό.
Ο Χριστός που γεννάται σήμερα, όπως ψάλλει η Εκκλησία,
γεννιέται και στις ψυχές όλων των ανθρώπων, οι οποίοι
δεν κρατούν την ομπρέλα του εγωισμού. Αρκεί ο άνθρωπος
να πει με την ψυχή του: «Δόξα εν υψίστοις Θεώ και επί
γης ειρήνη...» Τότε το θαύμα φανερώνεται. Η χαρά έρχεται
στη γη. Ο άνθρωπος ανεβαίνει στον ουρανό. Ο φόβος
και η κόλαση διαλύονται και ο παράδεισος της αγάπης
και της ευτυχίας βασιλεύει.

Η χαρά
των Χριστουγέννων

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Δυστυχώς (ή ευτυχώς) δεν πείθει κα-
νέναν πολίτη ούτε το ξαφνικό ενδια-
φέρον του προέδρου της Βουλής αλλά
ούτε και του προέδρου του ΔΗΣΥ για
τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει
το ΓΕΣΥ. Μπορεί η μνήμη μας σ’ αυτό

τον τόπο να συναγωνίζεται με κείνη του χρυσόψαρου
(και είναι γνωστό πλέον ότι σ’ αυτό το θλιβερό
δεδομένο ποντάρουν οι πολιτικοί μας αρχηγοί για
να μας εμπαίζουν) αλλά υπάρχει και ένα όριο, το
οποίο όταν το περάσουν, ξυπνά η χαμένη μας μνήμη.
Και αρχίζουμε να θυμόμαστε ποιοι πολέμησαν (κρυφά
και φανερά) το ΓΕΣΥ και ποιοι ακόμα και την υστάτη,
όταν ο πρώην υπουργός Υγείας κ. Παμπορίδης μιλούσε
για Ιούδες, προσπάθησαν να δυναμιτίσουν, για δικά
τους μικροκομματικά συμφέροντα, το μεγαλύτερο
καλό που είδε ποτέ ο τόπος. Και είναι κάτι περισσότερο
από τραγικό να εμφανίζονται σήμερα οι πολέμιοι
του ΓΕΣΥ ώς προστάτες του, έχοντας την εσφαλμένη
βεβαιότητα ότι θα μας πείσουν πως εκείνο για το
οποίο κόπτονται είναι να διορθώσουν τις όποιες
στρεβλώσεις του συστήματος υγείας.

Και μόνο που αποφασίζει ο κ. Συλλούρης όλως
«τυχαίως», την ώρα που βρίσκεται σε τελική ευθεία
ο διάλογος για την ένταξη των ιδιωτικών νοσηλευ-
τηρίων, να συγκαλέσει σύσκεψη πολιτικών αρχηγών,
όχι μόνο δεν προκαλεί ανακούφιση η κίνησή του,
αλλά το ακριβώς αντίθετο. Δημιουργεί τις εύλογες
υποψίες πως και πάλι παίζονται «παιχνίδια» πίσω
από την πλάτη του κόσμου και πως «ομάδες πίεσης»
κινούν υπόγεια νήματα εις βάρος του δημόσιου συμ-
φέροντος. Πότε προηγουμένως και για ποιο σημαντικό
θέμα ο κ. Συλλούρης επέδειξε ενδιαφέρον να συγ-
καλέσει σύσκεψη πολιτικών αρχηγών; Και με ποια
αρμοδιότητα η Βουλή ανακατεύεται στη διαχείριση
των προβλημάτων του ΓΕΣΥ; Το έργο της Βουλής,
αν δεν απατώμαι, έχει τελειώσει με την ψήφιση των
σχετικών νομοσχεδίων, για τα οποία –θυμόμαστε
πολύ καλά– έπρεπε να δώσει μάχη ο πρώην υπουργός
Υγείας προκειμένου οι φίλτατοι βουλευτές να τα ψη-
φίσουν. Από πού και ώς πού τώρα συσκέπτονται για
να κάνουν και εισηγήσεις για την επίλυση των προ-
βλημάτων; Δεν τους περνά καν από το μυαλό ότι ο
σκεπτόμενος πολίτης δεν είναι διατεθειμένος να
δεχτεί το παραμικρό κήρυγμα από αυτούς, εφόσον
πλέον γνωρίζει πως την ώρα που έπρεπε, είναι αυτοί
οι ίδιοι που προσπάθησαν υπογείως να δυναμιτίσουν
το σύστημα υγείας;

Μέσα σ’ αυτή τη σήψη και τη διαφθορά που πνίγει
τον δημόσιο βίο μας, αν κάτι έγινε προς το συμφέρον
του κόσμου είναι μόνο το ΓΕΣΥ. Κι’ αυτό χάρη στις
μάχες που έδωσε ο πρώην υπουργός Υγείας, ο οποίος
είχε το τσαγανό να τα βάλει με τα μεγαλοσυμφέροντα
και να μην πτοηθεί από τις μικροκομματικές μανούβρες
των πολιτικάντηδων μας. Αντιθέτως, τους ξεμπρόστιασε
όλους, υπογραμμίζοντας πως μέσα από το ΓΕΣΥ θα
κριθούν όλοι. Και είχε απόλυτο δίκαιο. Διότι κρίθηκαν
και απέτυχαν παταγωδώς να περάσουν το τεστ, δε-
δομένου ότι ο πολίτης εξακολουθεί να παρακολουθεί
τις συζητήσεις για το ΓΕΣΥ να επικεντρώνονται μόνο
στα συμφέροντα των γιατρών, των συνδικαλιστών
και των όποιων άλλων εμπλεκόμενων ομάδων δεν εν-
νοούν να αντιληφθούν πως πρόκειται για τη μεγαλύτερη
μεταρρύθμιση που έγινε ποτέ και πως ως τέτοια
οφείλουν να τη σεβαστούν, παραμερίζοντας τα ιδιοτελή
τους συμφέροντα. Γι’ αυτό βέβαια χρειάζεται να έχει
κανείς συλλογική συνείδηση και όχι ατομική, κι αυτή
τη συνείδηση είναι που οφείλει κανείς να ξυπνήσει
σε όλους τους εμπλεκόμενους στο ΓΕΣΥ αν γνοιάζεται
πραγματικά για το συμφέρον του πολίτη. Αυτού του
πολίτη που για χρόνια σερνόταν σε ένα άθλιο σύστημα
δημόσιας υγείας, το οποίο εξευτέλιζε την αξιοπρέπειά
του, προκειμένου κάποιοι να συνεχίσουν απτόητοι
την ασυδοσία εις βάρος του. Ο πολίτης σήμερα είναι
διατεθειμένος να κάνει υπομονή ώστε να ξεπεραστούν
τα προβλήματα του ΓΕΣΥ. Εκείνο όμως το οποίο δεν
είναι διατεθειμένος να κάνει είναι να ανεχτεί τους
πάλαι ποτέ πολέμιους της αξιοπρέπειας του να παρι-
στάνουν σήμερα, με απύθμενο θράσος, τους υπέρμαχους
της φιλοσοφίας που διέπει το ΓΕΣΥ.

Υπάρχουν όρια
στον εμπαιγμό

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η ελληνική κυβέρνηση ανακοί-
νωσε πρόσφατα τη χρηματο-
δότηση σειράς μέτρων για

την αντιμετώπιση του λεγόμενου
«brain drain». Παρόλο που αυτή η
απόφαση έχει πολλά θετικά σημεία,
διερωτώμαι μήπως αξίζει να σκε-
φτούμε διαφορετικά. Μήπως είναι
καλύτερα αντί για χρηματοδότηση
του επαναπατρισμού των Ελλήνων
με «υψηλή ειδίκευση και επιστημο-
νική εμπειρία», να χρηματοδοτή-
σουμε ακριβώς το αντίθετο; Να στη-
ρίξουμε, δηλαδή, τις σπουδές σε διε-
θνώς αναγνωρισμένα πανεπιστη-
μιακά κέντρα του εξωτερικού, των
αρίστων νέων μας, των κορυφαίων
εγκεφάλων της κάθε γενιάς, για να
αποκτήσουν υψηλή εξειδίκευση και
επιστημονική εμπειρία την οποία
μετά θα μεταφέρουν πίσω στη χώρα
μας. Η ιδέα είναι να θεσμοθετηθεί

η διευκόλυνση των πιο λαμπρών
νέων Ελλήνων να εκπαιδευθούν και
να μετεκπαιδευθούν στο Χάρβαρντ,
στο MIT, στο Στάνφορντ, στο Κέμ-
πριτζ, και σε όλα τα άλλα κορυφαία
πανεπιστήμια του κόσμου, με την
παράλληλη υποχρέωση της επιστρο-
φής και εργασίας στην Ελλάδα μετά
το τέλος των σπουδών τους.

Ιστορικά, συνήθως οι πλούσιες
οικογένειες της χώρας μας και οι
απόφοιτοι των επώνυμων ιδιωτικών
σχολείων είχαν και έχουν αυτές τις
δυνατότητες. Αντίθετα, οι λιγότερο
εύπορες οικογένειες ή οι άριστοι μα-
θητές των δημόσιων σχολείων και
ειδικά εκείνων της επαρχίας δεν
έχουν τις δυνατότητες για προετοι-
μασία για τα IB certificates ή τις εξε-
τάσεις για SAT 1 ή SAT2. Δεν γνω-
ρίζουν τις πολύ διαφορετικές διαδι-
κασίες που απαιτούνται για να γίνουν

δεκτοί στα μεγάλα πανεπιστήμια
του κόσμου, έστω και αν έχουν τα
ουσιαστικά προσόντα ή ακόμη πε-
ρισσότερα από εκείνους που τελικά
γίνονται δεκτοί. Πόσο σημαντική γι’
αυτούς και για τη χώρα μας θα ήταν
η δημιουργία ενός κρατικού οργα-
νισμού που θα διευκόλυνε την εκ-
παίδευση και μετεκπαίδευσή τους
στα κορυφαία ακαδημαϊκά κέντρα
διεθνώς, με την προϋπόθεση ότι θα
επιστρέψουν για να προσφέρουν
στη χώρα τους την «υψηλή ειδίκευση
και επιστημο-νική εμπειρία» που θα
αποκτήσουν στο εξωτερικό;

Αν κάποιος ισχυρισθεί ότι δεν θα
επιστρέψουν, υπάρχουν αντίθετα
επιχειρήματα. Οι χρηματοδοτούμενοι,
π.χ., με τις σημαντικές υποτροφίες
Fulbright νέοι Ελληνες επιστήμονες,
που έχουν μετεκπαιδευθεί στα κα-
λύτερα αμερικανικά πανεπιστήμια,

υποχρεούνται νομικά να επιστρέψουν
και να εργαστούν στη χώρα τους για
τουλάχιστον δύο χρόνια πριν τους
δοθεί η άδεια να συνεχίσουν να ερ-
γάζονται στις ΗΠΑ σε περίπτωση
που το επιθυμούν. Μεγάλες και οι-
κονομικά ισχυρές χώρες της Ασίας,
όπως π.χ. η Σιγκαπούρη, στηρίζουν
ουσιαστικά την εκπαίδευση των μελ-
λοντικών δημοσίων λειτουργών τους
με μεγάλα ποσά τόσο για τη μετεκ-
παίδευσή τους στο εξωτερικό όσο
και τη μισθοδοσία τους (με εντυπω-
σιακά ποσά) όταν επιστρέφουν στη
χώρα τους. Μήπως είναι καλύτερα
να χρηματοδοτήσουμε ένα θεσμο-
θετημένο προσωρινό brain drain
ώστε να έχουμε ένα ποιοτικά καλύ-
τερο και μονιμότερο brain gain;

Ο κ. Δημήτρης Λινός είναι καθηγητής Ια-
τρικής στο Πανεπιστήμιο Αθηνών.

Πώς το brain drain θα ωφελήσει την Ελλάδα
ΑΡΘΡΟ / Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΛΙΝΟΥ

Η Ταϊλανδή περφόρμερ «’Beea’» κατά τη διάρκεια του φεστιβάλ (20 με 22 Δεκεμβρίου) Siam Street Fe-
stival 2019 στην Μπανγκόγκ. Στο φεστιβάλ διοργανώνονται 21 παραστάσεις από 10 διαφορετικές χώρες.
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Να διευκολύνεται η εκπαίδευση νέων Ελλήνων σε κορυφαία πανεπιστήμια
(στη φωτ. το Χάρβαρντ) με τον όρο της επιστροφής στην Ελλάδα.
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Το 2019 επιταχύνθηκαν
οι πολιτικές εξελίξεις
και τα φυσικά φαινό-
μενα που επηρεάζουν
όλο τον πλανήτη. Οι
τρομακτικές συνέπειες

της κλιματικής κρίσης, οι σκιές πάνω
από την παγκόσμια οικονομία, τα
κύματα μεταναστών και προσφύγων,
η χαλάρωση των κανόνων της διε-
θνούς διακυβέρνησης που ενθαρρύνει
την επιθετικότητα ολοένα και πε-
ρισσότερων ηγετών και χωρών, επη-
ρεάζουν όλο τον πλανήτη. Πόσο μάλ-
λον τη χώρα μας, που βρίσκεται στην
πρώτη γραμμή των εξελίξεων, που
είναι στο ευαίσθητο στάδιο της ανά-
καμψης, που δεν έχει ξεφύγει από
την κρίση και τις συνέπειές της. Ο
χρόνος που κλείνει έδειξε ότι, όσο
και αν προσπαθεί η Ελλάδα να συ-
νέλθει, το μέλλον της εξαρτάται από
εξελίξεις που η ίδια δεν μπορεί να
επηρεάσει. Αυτό που μπορεί και οφεί-
λει να κάνει είναι να είναι έτοιμη, με
την κοινωνία ενημερωμένη και τον
πολιτικό κόσμο να επιχειρεί κάποια
συνεννόηση.

Με τις εθνικές εκλογές του Ιουλίου
έκλεισε ο κύκλος των κυβερνήσεων
συνεργασίας που άνοιξε με την κρίση,

όταν το ΠΑΣΟΚ του Γιώργου Παπαν-
δρέου, παρότι κέρδισε το 43,9% των
ψήφων στις εκλογές του 2009, δεν
άντεξε μόνο του το βάρος της δια-
χείρισης της κρίσης. Τώρα, με αυτο-
δυναμία, η κυβέρνηση της Ν.Δ. είναι
σε θέση να κυβερνήσει όπως θέλει,
ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται σε αναζήτηση
νέας ταυτότητας και πορείας: θα επι-
χειρήσει να «ενσωματώσει» τους κεν-
τροαριστερούς και κεντρώους ψη-
φοφόρους που τον στήριξαν ή θα
επιστρέψει στην εστία της ριζοσπα-
στικής αριστεράς; Το γεγονός ότι το
κόμμα του Αλέξη Τσίπρα κέρδισε
31% τον Ιούλιο δίνει στον ίδιο την
πρωτοβουλία των κινήσεων για την
επόμενη ημέρα. Επιπλέον, όμως, τον
καθιστά υπεύθυνο να διαχειριστεί
αυτή τη δύναμη και προς όφελος της
χώρας. Για να αντιμετωπίσει η Ελλάδα
τα ιδιαίτερα προβλήματά της και για
να αντεπεξέλθει στις προκλήσεις της
εποχής, πρέπει να αποφευχθούν οι
άνευ ουσίας διχασμοί που χαρακτη-
ρίζουν την πολιτική μας. Ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και ο Αλέξης Τσίπρας
είναι ικανοί να έρθουν σε τέτοια συ-
νεννόηση, παρά τους «πολεμοχαρείς»
στους κόλπους των παρατάξεών τους.

Η τουρκική επιθετικότητα είναι

η πιο ορατή εκδήλωση των κινδύνων
που συσσωρεύονται. Μας αναγκάζει
να διαπιστώσουμε ότι, όσο και αν
βαυκαλιζόμαστε ότι είμαστε το κέντρο
του κόσμου και έχουμε πάντα δίκιο,
οι απειλές απαιτούν αίσθηση της
πραγματικότητας, νηφαλιότητα, απο-
φασιστικότητα και συνεργασίες. Οσο
εμείς ομφαλοσκοπούμε, τόσο η Τουρ-
κία θα επιχειρεί να μας φέρει προ τε-
τελεσμένων· όσο εμείς πιστεύουμε
ότι προτεραιότητα είναι οι μεταξύ
μας διαμάχες (και κάθε ημέρα υπάρχει
από μία για να φανατίζει τους οπα-
δούς), τόσο εμποδίζεται η εξέλιξη
της Ελλάδας σε μια σύγχρονη χώρα
όπου θα ήταν αυτονόητη η συνερ-
γασία για τη λύση προβλημάτων και
για την εξάλειψη προβληματικών,
ακραίων συμπεριφορών (είτε συνδι-
καλιστών, είτε αστυνομικών, είτε αν-
τιεξουσιαστών).

Το 2019 βρεθήκαμε, επίσης, με
νέο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, με νέες
ηγεσίες στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και στην
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Οι
μηχανισμοί αυτοί καλούνται να προ-
ωθήσουν τα συμφέροντα των ευρω-
παϊκών λαών και να τους προστα-
τεύσουν μέσα σε έναν κόσμο ολοένα

πιο έντονου ανταγωνισμού και αυ-
ξανόμενης αστάθειας. Επίσης, πρέπει
να διαχειριστούν την υπονόμευση
του ΝΑΤΟ από τον Αμερικανό πρό-
εδρο Τραμπ, καθώς και τις αντιδη-
μοκρατικές συμπεριφορές που ανα-
πτύσσονται σε χώρες που συνορεύουν
με την Ε.Ε. αλλά και σε κάποια από
τα μέλη της. Επικίνδυνη αδυναμία
της Ε.Ε. είναι η ασάφεια που επικρατεί
στην ισχυρότερη χώρα της, τη Γερ-
μανία, καθώς βαίνει προς το τέλος
της η θητεία της Αγκελα Μέρκελ
στην καγκελαρία χωρίς να διαφαίνεται
η πορεία της χώρας τα επόμενα χρό-
νια. Ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ
Μακρόν διατυπώνει αναγκαίους προ-
βληματισμούς και προτείνει λύσεις
για το μέλλον της Ε.Ε., όμως χωρίς
τη συνεργασία της Γερμανίας τίποτα
δεν μπορεί να γίνει. Μια ισχυρή Ευ-
ρώπη είναι προϋπόθεση για την ανά-
καμψη και την επιβίωση της Ελλάδας.
Αυτό δεν σημαίνει ότι δεν πρέπει να
προσπαθήσουμε κι εμείς, αλλά ότι
χωρίς την Ευρώπη, ό,τι και αν κάνουμε
δεν θα αρκεί. Γι’ αυτό, προτεραιότητα
είναι η σοβαρότητα, η εσωτερική συ-
νοχή και συνεννόηση, η δραστική
συμμετοχή στην Ε.Ε. και η ανάπτυξη
αξιόπιστων συμμαχιών.

Το 2019 σήμανε συναγερμό
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Η «στιγμή της αλήθειας»
στα ελληνοτουρκικά

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οταν ο πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ Αλέξης Τσί-
πρας ανεδείχθη πρω-
θυπουργός τον Ια-
νουάριο του 2015, η
Ευρωπαϊκή Ενωση

ήταν ακόμη μία συγκροτημένη και
στέρεη οντότητα, θωρακισμένη
απόλυτα ώστε να εξουδετερώσει
τις ερασιτεχνικές, επαναστατικές
απόπειρες της νέας κυβερνήσεως,
εξαναγκάζοντάς την σε οδυνηρή
προσαρμογή στα ευρωπαϊκώς
ισχύοντα.

Αντίθετα, ο σημερινός πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
είναι αναγκασμένος να κινηθεί,
κατά το νέο έτος, σε μίαν Ευρώπη,
στην οποία από την 31η Ιανουαρίου
2020 δεν θα ανήκει πλέον το Ηνω-
μένο Βασίλειο, μετά τον πρόσφατο

εκλογικό θρίαμβο του Μπόρις Τζόν-
σον. Από άποψη οικονομική, πο-
λιτική και ευρυτέρων συνεπειών
της ευρωπαϊκής εικόνας στη διεθνή
σκηνή, η αποχώρηση της Βρετα-
νίας είναι μια εξέλιξη, οι επιπτώσεις
της οποίας δεν είναι δυνατόν να
προσδιορισθούν με ακρίβεια, αν
και ασφαλώς θα είναι σοβαρότα-
τες.

Ισως τα πράγματα να ήταν δια-
φορετικά, εάν η πολιτική τάξη της
Γερμανίας δεν ενεφάνιζε συμπτώ-
ματα κοπώσεως και γηράνσεως
και αδυναμία πειστικής ανανεώ-
σεως των δύο μεγαλυτέρων κομ-
μάτων εξουσίας. Ισως να ήταν δια-
φορετικά, εάν δεν διαψεύδονταν
οι ελπίδες περί ενός ανανεωτικού
μετασχηματισμού της Γαλλίας αλλά
και της Ε.Ε. που είχε δημιουργήσει
η εκλογή του Εμανουέλ Μακρόν.
Παρέλκει φυσικά να αναφερθεί

κανείς στις διαφοροποιήσεις των
κρατών της  Ανατολικής Ευρώπης
και στο ιδιότυπο αντάρτικο του
Ιταλού Ματέο Σαλβίνι. Απέχουμε
πολύ βεβαίως από την αποσάθρωση
του ευρωπαϊκού οικοδομήματος,
αλλά οι αρρυθμίες είναι σαφείς και
σοβαρότατες.

Από την άλλη πλευρά και έπειτα
από μία μαρτυρική πρωθυπουργία
της Τερέζα Μέι, στη διάρκεια της
οποίας ένα ευρύτατο πλην όμως
αβαθές φιλοευρωπαϊκό βρετανικό
κατεστημένο σε συνεργασία με
«το καρτέλ» των Βρυξελλών προ-
σπάθησε ανεπιτυχώς να ακυρώσει
το αποτέλεσμα του δημοψηφίσμα-
τος εξόδου του Ηνωμένου Βασι-
λείου από την Ε.Ε., ανεδείχθη ο κ.
Τζόνσον. Ακραία θεληματικός πρω-
θυπουργός, ριψοκίνδυνος, θα διο-
χετεύσει τη μαχητικότητά του για
να εξασφαλίσει όρους ευνοϊκότα-
τους εμπορικής συνεργασίας.

Η Γερμανίδα καγκελάριος Αγ-
κελα Μέρκελ διαισθάνθηκε τον
κίνδυνο και στη δήλωσή της ευθύς
μετά το αποτέλεσμα των εκλογών
προειδοποίησε τους εταίρους της
ότι «έχουμε πλέον τον ανταγωνιστή
έξω από την πόρτα μας», τονίζοντας
την ανάγκη αλλαγών και «την τα-
χύτερη λήψη αποφάσεων» στην
Ε.Ε. Κάτι ανάλογο, με τη στομφώδη
γαλατική υπερβολή, είπε και ο πρό-
εδρος Μακρόν. Εύκολα διατυπώ-
νονται ευχολόγια. Δύσκολη η εφαρ-
μογή τους στον δεινοσαυρικό ευ-
ρωπαϊκό μηχανισμό. 

Σε μία κρισιμότατη ιστορική
στιγμή, όπου κυριαρχεί διεθνώς
αστάθεια και τάσεις ισχυρές ανα-
τροπής, η Βρετανία αποχώρησε
από τον ευρωπαϊκό επίγειο παρά-
δεισο. Και ενώ όλοι προεξοφλούσαν
σκληρότατα επιτίμια, ανάλογα του
βιβλικού προπατορικού αμαρτή-
ματος, ήρθε η ώρα να αναλογισθούν
οι ηγέτες μας τις υστερήσεις του
Πύργου της Βαβέλ των ημερών
μας, που ανήγειραν με βαβυλώνεια
υπεροψία. Ισως οι Ευρωπαίοι να
συνετισθούν και τελικώς να προ-
χωρήσουν στις αναγκαίες προσαρ-
μογές. Το βέβαιο είναι ότι η  κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
έχει από πολλές απόψεις να αντι-
μετωπίσει μία δύσκολη χρονιά.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Το «χριστουγεννιάτικο δέντρο» δεν
είναι ούτε δέντρο ούτε χριστου-
γεννιάτικο. Φυσικό κλαδί ή τεχνητή
απομίμηση, με τεχνουργημένη κα-
λωδίωση και με λαμπιόνια, υπηρετεί
τη διακοσμητική εντύπωση. Στη
θέση του εόρτιου ευτρεπισμού το
απατηλό υποκατάστατο, η συναι-
σθηματική ψιμυθίωση. Ευρηματικό
σύμβολο.

Συγκεφαλαιώνει τη θλιβερή
επαρχιωτίλα μας των Ελληνωνύμων.
Ιστορικοί συνεχιστές του αρχαι-
οελληνικού κάλλους και της «βυ-
ζαντινής» αυτοκρατορικής αρχον-
τιάς, έχουμε πνίξει την Ακρόπολη
στην πλουτομανιακή, θρασύτατη
πολυκατοικία. Απευθείας απόγονοι
του Αισχύλου και του Αριστοτέλη,
εθελούσια (δηλαδή αυτοκαταστρο-
φικά) αποκοπήκαμε από τη γλώσσα
που μας ταύτιζε συνεχιστές τους.
Γεννήτορες της πολιτικής και της
δημοκρατίας, έχουμε υποκαταστή-
σει το κατόρθωμα με την ευτελή
μικρόνοια της παραποίησης και
του ευτελισμού τους. Κληρονόμοι
της μεγαλοσύνης των ελληνορθό-
δοξων Ρωμιών (Ρωμαίων), έχουμε
βυθίσει τις εκκλησιές μας στο κι-
τσαριό της τυποποιημένης παρα-
ποίησης, στην ψυχοπαθολογία της
θρησκοληψίας.

Ακόμα κι αν ο κάθε δήμαρχος
αρνιόταν να πιθηκίσει τις εισαγό-
μενες φιοριτούρες της τυποποι-
ημένης «χριστουγεννιάτικης» δια-
κόσμησης, αν στις πλατείες χωριών
και πόλεων, αντί για το αισθητικό
αλαλούμ της βαγδατικής ασυδοσίας,
στήναμε τα εγχώρια σύμβολα της
εόρτιας παραδοσιακής μας εκφρα-
στικής, ο στόχος θα ήταν και πάλι
η ψευδαισθητική συναρπαγή. Γιατί;

Επειδή είναι συντελεσμένη η απο-
ξένωση των μπροστάρηδων, δη-
μοτικών και πολιτικών μας αρχόν-
των, αλλά και της συντριπτικής
πλειονότητας των επισκόπων μας,
από την έκρηξη της βιωματικής
ελπίδας που γεννάει τη Γιορτή.

Ο φορμαλισμός έχει νεκρώσει
ευαισθησίες και βιώματα. Μπαί-
νουμε στην άλλοτε Γιορτή, όπως
οι αγελαίοι τουρίστες στο άλλοτε
«ιερό» του Παρθενώνα. Οι ξεναγοί
φλυαρούν βαρετές αναλύσεις, στο
πλήθος αρκεί ο θησαυρισμός ενός
ακόμα τίτλου επίσκεψης σε κοινά
θαυμαζόμενο αξιοθέατο. Τι ακριβώς
θαυμάζουν στον Παρθενώνα οι αι-
ώνες, ποια αλήθεια, ποιο «νόημα»
του κόσμου και της ζωής έχει απο-
τυπωθεί σε αυτό το αρχιτεκτόνημα,
γιατί αυτή η τέχνη ήταν «πολιτικό»
κατόρθωμα; Ερωτήματα που δεν
γεννιώνται σε αγελαίους τουρίστες.
Ο Παρθενώνας λειτουργεί, όπως
σήμερα το χριστουγεννιάτικο δέν-
τρο: για συναισθηματική ψιμυθίωση
των πρωταρχικών ενδιαφερόντων,
που είναι η αργία, τα ψώνια, το
καλό φαΐ. Τα Χριστούγεννα είναι
ένα εμπορικό εφεύρημα για επι-
πλέον ικανοποίηση της κατανα-
λωτικής μας βουλιμίας, όπως είναι
και ο Παρθενώνας κράχτης για επι-
πλέον εισροή τουριστικού συναλ-
λάγματος.

Οι λέξεις όμως αντιστέκονται
καρφωμένες στην εμπειρία που τις

γέννησε: Θεάνθρωπος, λύτρωση,
νίκη καταπάνω στον θάνατο. Στε-
ριώνουν το καράβι που περιφέρουν
τα παιδιά ψέλνοντας τα κάλαντα
και διαπλέοντας τους αιώνες. Οι
λαθρεπιβάτες στο καράβι, δηλαδή
στη Γιορτή, έρχονται και παρέρ-
χονται. Οι αρμοί του νοήματος αν-
τιστέκονται.

Πώς θα προσεγγίσει τους στέ-
ρεους αρμούς του νοήματος (αν
ποτέ το θελήσει) το σημερινό παιδί,
ο έφηβος, το κατ’ εξοχήν θύμα της
νεοελληνικής εξαχρείωσης; Με τη
νωχέλεια αραχτή στην καφετέρια,
τη μοναξιά ανατριχιαστική στο ορ-
θάδικο, το κενό των ανέραστων
σχέσεων φαρμάκι στα σωθικά του;

Μια τηλεγραφική «κατήχηση»
για λαθρεπιβάτες στη Γιορτή θα
μπορούσε, ίσως, να συνοψισθεί
στο συνωμοτικό ψιθύρισμα: Η οδός
για την αλήθεια και τη ζωή, την
αλήθεια της ζωής και τη ζωή της
αλήθειας, είναι η αμηχανία, όχι η
βεβαιότητα. Οι βεβαιότητες μυρί-
ζουν ιδεολόγημα, εγωτική ψυχο-
λογική θωράκιση, άρνηση της δια-
κινδύνευσης, δηλαδή της ενηλι-
κίωσης. Η ταπεινή αμηχανία είναι
παραίτηση από κάθε πλασματική
αυτασφάλιση, άρα ετοιμότητα σχέ-
σης, αγαπητικής αυτοπροσφοράς.

Η ζωτική και ζωοποιός αμηχανία
ξεκινάει με ερωτήματα: Αν το αδύ-
ναμο βρέφος στη φάτνη της Βη-
θλεέμ δεν είναι μια παραμυθένια
γραφικότητα, αν είναι ο Θεός που
έγινε άνθρωπος, τότε τι θα πει Θεός
και τι θα πει άνθρωπος; Κι αν μόνο
τον έρωτα (όποτε και αν μου χαρι-
στεί) αληθινά τον γιορτάζω, πώς
θα γίνει να ψηλαφήσω εμπειρικά
τον Θεό εραστή και όχι χωροφύ-

λακα του ανθρώπου; Μέσα σε τόση
σκουριά, σε τόση αλλοτρίωση, ποια
είναι η άσκηση για να ξεχωρίζει
το αφτί «ήχο καθαρό εορταζόν-
των»;

Υπάρχει τρόπος να απορείς, ενώ
εμπιστεύεσαι. Οταν οικειωθείς αυ-
τόν τον τρόπο (συνήθως μέσα από
απελπισμό για τις νοητικές και ψυ-
χολογικές παρηγόριες), τότε τα
ερωτήματα της ταπεινής αμηχανίας
έχουν απαντηθεί δίχως απάντηση.
Τα σημαινόμενα γνωρίζονται δίχως
σημαίνοντα. Γίνονται απτά, στην
εγγύτητα της άμεσης σχέσης. Εγ-
καταλείπεσαι στον πόθο κι αυτός
σε βεβαιώνει αν ο Αλλος ποθεί τον
πόθο σου.

Το υπαρκτό και πραγματικό προ-
σεγγίζεται στην απροσδιοριστία
της άμεσης σχέσης. Μεταγγίζει τη
μάθηση η ίδια η περιπέτεια της
σχέσης, όταν απελπιστεί ο άνθρω-
πος με συνέπεια από τις αντικει-
μενοποιημένες καταναλώσιμες βε-
βαιότητες.

Ο απελπισμός είναι εύκολος σε
πρώτο στάδιο: Αρκεί να σταθεί κα-
νείς κάτω από το πλασματικό δέν-
τρο της Δημαρχίας και να κοιτάξει
ολόγυρα την πλημμυρίδα της εμ-
πορευματοποιημένης ψευτιάς: Εμ-
πόριο οι γιορτινές ευχές, εμπόριο
τα δώρα, τα αισθήματα, η παιδική
τρυφεράδα της υπερβόρειας μου-
σικής, τα διαγγέλματα των αρχόν-
των, η ηθικολογική φλυαρία και τα
δογματικά στερεότυπα των θρη-
σκευτικών αξιωματούχων.

Το δύσκολο είναι να απελπιστείς
με συνέπεια. Ο απελπισμός να συν-
δέσει για τον απελπισμένο, εμπει-
ρικά, ψηλαφητά, τη σημασία Θεός
με τη σημασία έρωτας.

Λαθρεπιβάτες στη Γιορτή

Οι πρώτοι μήνες του
2020 θα είναι δύσκο-
λοι για τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις.
Ολα δείχνουν ότι θα
φτάσουμε στη «στιγ-

μή της αλήθειας», καθώς ο Ερντο-
γάν μοιάζει αποφασισμένος να θέ-
λει να προχωρήσει και να βάλει
στο τραπέζι τις τουρκικές διεκδι-
κήσεις τόσο στο Αιγαίο όσο και
στην Ανατολική Μεσόγειο. Το αν
αυτό θα γίνει έπειτα από μια μεγάλη
ένταση ή όχι, θα φανεί. Ο σχεδια-
σμός  και οι προβλέψεις σε αυτά
τα θέματα είναι πολύ επικίνδυνα.

Ο Αλέξης Τσίπρας είπε κάτι πολύ
σωστό πριν από λίγες ημέρες. Η
Ελλάδα και η Κύπρος είναι θύματα
της επιτυχίας τους. Διαδοχικές ελ-
ληνικές κυβερνήσεις από το 2010
και μετά σφυρηλάτησαν την τρι-
γωνική σχέση με το Ισραήλ και κα-
τόπιν και με την Αίγυπτο και εν
μέρει με τις ΗΠΑ. Επαιξαν, επίσης,
σωστά το χαρτί της ενέργειας. Ο
στρατηγικός σχεδιασμός ήταν εξαι-
ρετικός και έφερε αποτελέσματα.

Προειδοποιούσαν βεβαίως πολ-
λοί, και από αυτήν εδώ τη στήλη,
ότι χρειάζεται αυτοσυγκράτηση
από την πλευρά μας, αλλά και ρε-
αλιστικές προσδοκίες. Οποιος Ελ-
ληνας αξιωματούχος συναντήθηκε

με ομολόγους του στο Ισραήλ άκου-
σε, για παράδειγμα, τη στερεότυπη
φράση «η συνεργασία είναι στενή
και θα βαθύνει και άλλο, αλλά σε
αυτή την περιοχή κανείς δεν πο-
λεμάει τον πόλεμο κάποιου άλλου».

Εν τω μεταξύ, τα γεωπολιτικά
δεδομένα άλλαξαν. Ο Ερντογάν
παραμέρισε το υπουργείο Εξωτε-
ρικών του και είναι αγκαλιά με το
παλιό βαθύ κράτος και τους μηχα-
νισμούς των Γκρίζων Λύκων. Εσω-
τερικά πιέζεται. Ο Τραμπ του έδωσε
το πράσινο φως για τη Συρία και
μαζί τη βεβαιότητα ότι μπορεί να
κάνει ό,τι θέλει, άσχετα με το τι
λέει το αμερικανικό βαθύ κράτος.
Η Μέρκελ τον αντιμετωπίζει με
τρόμο λόγω του προσφυγικού. Με
τη Μόσχα τα έχει καλά. Ο Νετα-
νιάχου, που είχε πολύ ισχυρές από-
ψεις για τον Ερντογάν, βρίσκεται
σε πολύ δύσκολη θέση και δεν
είναι εκείνος που λαμβάνει τις απο-
φάσεις.

Ο Ερντογάν έβλεπε ότι το ελ-
ληνικό και κυπριακό παιχνίδι έβγαι-
νε, γεγονός που σήμαινε ότι θα
είχε απέναντί του ζώνες επιρροής
και συμμαχίες που θα τον απέκλει-
αν ουσιαστικά από την Ανατολική
Μεσόγειο. Ζύγισε τα πράγματα,
εσωτερικά και εξωτερικά, και απο-
φάσισε να αντιδράσει δυναμικά.

Εδώ βρισκόμαστε σήμερα. Πρέ-
πει να ζυγίσουμε τις δικές μας συμ-
μαχίες χωρίς να περιμένουμε κά-
ποιο σωτήρα. Και χωρίς κραυγές
και εσωτερικές έριδες.

Οσο για τη Δύση, είτε είναι οι
ΗΠΑ είτε η Ευρώπη, καλό είναι να
γνωρίζει ότι, όπως ξέραμε όλοι, η
στιγμή της αλήθειας για τις σχέσεις
με την Ελλάδα θα ερχόταν σε μία
κρίση με την Τουρκία. Εκεί όπου
μετράς συμμάχους και φίλους.

Η Ευρώπη το 2020

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Πρέπει να ζυγίσουμε 
τις συμμαχίες μας 
χωρίς να περιμένουμε
κάποιο σωτήρα. Και 
χωρίς κραυγές και 
εσωτερικές έριδες.

������

Ηρθε η ώρα να αναλο-
γισθούν οι ηγέτες μας
τις υστερήσεις του 
Πύργου της Βαβέλ των
ημερών μας, που ανή-
γειραν με βαβυλώνεια
υπεροψία.

������

Οι λέξεις αντιστέκονται
καρφωμένες στην εμπει-
ρία που τις γέννησε.
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Η σχέση ανάμεσα στον Τ. Ερν-
τογάν και την τ/κ κοινότητα
έχει παρελθόν, έχει παρόν

και ασφαλώς έχει θέματα και για
το 2020. Θέματα από το παρελθόν:
Με την ανάληψη της εξουσίας από
το ΚΑΔ στην Τουρκία (2002) ο Τ.
Ερντογάν μαζί με το συνιδρυτή
του κόμματος Α. Γκιουλ, έτρεξαν
ζητήματα. Συνοπτικά: πέταξαν τον
Ραούφ στο χρονοντούλαπο της
ιστορίας. Έδωσαν ανοικτή στήριξη
στις διαδηλώσεις των Τ/κ για επί-
λυση και ένταξη στην Ε.Ε. (2003).
Επέβαλαν το δεύτερο στην ιεραρχία
της τ/κ κοινότητας Μ. Α. Ταλάτ ως
διαπραγματευτή στις συνομιλίες
για επίλυση του Κυπριακού, αντί
του Ρ. Ντενκτάς. Στήριξαν το σχέδιο
λύσης του ΟΗΕ (2004), με ανανέωση
της ελπίδας για ένταξη της Τουρκίας
στην Ε.Ε. 

Παρά την αρχική ευφορία που
προκάλεσε ανάμεσα στην πλει-
οψηφία της τ/κ κοινότητας η στάση
Ερντογάν στο Κυπριακό, σταδιακά
οι σχέσεις Ερντογάν –Τ/κ, άλλαξαν
περιεχόμενο. Η τ/κ οικονομία εξαρ-
τάται από την οικονομική βοήθεια
της Τουρκίας (μισθοί, συντάξεις,
υποδομές, λειτουργία του μηχανι-
σμού διοίκησης). Αυτό δεν άρεσε
στον Ερντογάν, ο οποίος ήδη πε-
τύχαινε «κινέζικους» ρυθμούς ανά-
πτυξης στη χώρα του.

Οι συναντήσεις του με την τ/κ
ηγεσία δεν οδηγούσαν σε κάποιο
αποτέλεσμα. Γι’ αυτό είπε στους
Τ/κ δημόσια στις 17 Ιουλιου 2010
τα εξής: «Αν δεν αφήσετε τις παλιές
συνήθειες και συνεχίσεται να λέτε
όχι, εγώ δεν θέλω να ψαρέψω, θέλω

μόνο ψάρι, η κατάσταση αυτή θα
συνεχιστεί... Κάθε χρόνο δίνουμε
περισσότερα στην ΤΔΒΚ. Από τα
200 εκατ. δολάρια στα 600 φέτος...».
Εισηγήθηκε στην ίδια δήλωση και
τους τρόπους ανάπτυξης: «περισ-
σότερες ιδιωτικοποιήσεις εταιρειών,
μεταρρύθμιση τραπεζικού τομέα,
μεταφορά ηλεκτρικής ενέργειας
με υποθαλάσσια καλώδια».

Έκτοτε κύλησε αρκετό νερό στο
αυλάκι. Η επιμονή Ερντογάν για
να αλλάξει η οικονομική πολιτική
των Τ/κ προκάλεσε αντιδράσεις,
και παρά την υπογραφή «μημο-
νίων», τα αποτελέσματα δεν ήταν
ικανοποιητικά. Ο Ερντογάν έχανε
σε δημοτικότητα ανάμεσα στην
τ/κ κοινότητα. Κορυφαίο παράδειγ-
μα, η διεξαγωγή του δημοψηφί-
σματος για τη συνταγματική αλλαγή
στην Τουρκία. Η πλειοψηφία των
κατόχων τουρκικής υπηκοότητας
ανάμεσα στους Τ/κ, ψήφισε κατά
της πρότασης Ερντογάν- «η ψη-
φοφορία που διεξήχθη από τις 5
έως τις 9 Απριλίου 2017 έδωσε
43,39% στο «ναι» και 56,61% στο
«όχι», (ΚΥΠΕ 16/4).

Παρόν: κομβικό σημείο για τις
μετέπειτα σχέσεις Ερντογάν - Τ/κ
υπήρξε το 2017 και η διάσκεψη
στο Κραν Μοντάνα. Παρά την εκτί-
μηση Ακιντζί ότι η λύση είναι εφι-
κτή, ο Ερντογάν έκανε την αντίθετη
εκτίμηση. Θεωρούσε ότι ο Ν. Ανα-
στασιάδης δεν ήθελε διαμοιρασμό
της εξουσίας με τους Τ/κ. Παρά
ταύτα έδωσε πλήρη κάλυψη στον
Μεβλούτ Τσαβούσογλου για να
αποδεχθεί τερματισμό των εγγυή-
σεων και των επεμβατικών δικαιω-

μάτων που προέκυπταν από το
Σύνταγμα του 1960, και αποδέχθηκε
την ταχεία αποχώρηση του τουρι-
κού στρατού. Γι’ αυτό στις 30 Ιου-
νίου 2017 η μόνη εκκρεμότητα που
υπήρχε ήταν η σχετική με τα δύο
αγήματα, της ΕΛΔΥΚ και της ΤΟΥΡ-
ΔΥΚ-15ετής ρήτρα αποχώρησης ή
ανανέωσης, θέμα που θα το συζη-
τούσαν οι πρωθυπουργοί των τριών
εγγυητριών δυνάμεων επί τόπου.
Ο Ν. Αναστασιάδης πήγε με από-
φαση να οδηγήσει τη διαδικασία
σε ναυάγιο. Γι’ αυτό ο γ.γ. του ΟΗΕ
Α. Γκουτιέρες, που έζησε τα γεγο-
νότα από πρώτο χέρι, δύο ημέρες
μετά, σε συνάντησή του με τον Τ.
Ερντογάν, επαίνεσε δημόσια την
Τουρκία για τη στάση της στο Κραν
Μοντάνα. Αυτή η αρνητική εξέλιξη,
οδήγησε τον Τ. Ερντογάν να αλ-
λάξει τις προτεραιότητες της τουρ-
κικής πολιτικής στο Κυπριακό. Ο
Μ. Τσαβούσογλου έναν χρόνο μετά
το ναυάγιο, σε σύσκεψη με τα τ/κ
κόμματα ζήτησε αλλαγή στην αξιο-
λόγηση των προτεραιοτήτων της
τ/κ κοινότητας. Ζήτησε να μπει
στην ατζέντα και το ζήτημα των
«άλλων» λύσεων-δύο «κράτη», συ-
νομοσπονδία, και η διζωνική/δι-
κοινοτική ομοσπονδία με βάση τα
κείμενα του ΟΗΕ να παραμείνει
στο τραπέζ,ι αν η ε/κ ηγεσία το
επιθυμεί. Ο Μ. Ακιντζί διαφώνησε
πλήρως με την πρόταση Τσαβού-
σογλου, την ίδια στιγμή που τα-
λαντευόταν ακόμα και το παραδο-
σιακά φιλικό προς τη λύση ΡΤΚ.
Οι καλές σχέσεις Ερντογάν-Ακιντζί
ανήκουν πλέον στο παρελθόν. 

2020: Σε τέσσερις μήνες οι Τ/κ

πάνε στις κάλπες για την εκλογή
του ηγέτη τους για τα επόμενα πέν-
τε χρόνια. Οι σχέσεις της τουρκικής
ηγεσίας με τον Μ. Ακιντζί φαίνεται
να βρίσκονται στο ναδίρ, παρά ταύ-
τα ο Μ. Ακιντζί στις δημοσκοπήσεις
προηγείται με μεγάλη διαφορά
έναντι κάθε άλλου υποψήφιου.
Πολλοί Ε/κ νομίζουν ότι οι Τ/κ είναι
πειθήνια όργανα της Τουρκίας.
Στην πράξη, όμως, στη μετακεμα-
λική περίοδο, όποιος έχει τη στή-
ριξη της Τουρκίας χάνει τις εκλογές,
παράδειγμα η ανοικτή στήριξη
ΚΑΔ στον Μ. Α. Ταλάτ το 2010, με
τελικό νικητή τον Ν. Έρογλου.
Ακόμα και ο «ΥΠΕΞ» Κ. Όζερσαϊ
υποχρεώθηκε να διαφωνήσει σε
παρεμβάσεις της Άγκυρας στον
χώρο των ΜΜΕ. 

Η μάχη για την «κοινοτική επι-
βίωση» ταυτίζεται με την μάχη για
τη διατήρηση της τ/κ ταυτότητας:
ούτε «εξάρτημα» της Τουρκίας,
ούτε επιστροφή κάτω από την ηγε-
μονία των Ε/κ (1964-74), κοσμική
παιδεία, φιλοευρωπαϊκός προσα-
νατολισμός. Οι Τ/κ διεκδικούν μια
διακριτή ταυτότητα και αυτήν εκ-
φράζει με τον πιο καθαρό τρόπο ο
μετριοπαθής σοσιαλδημοκράτης
πολιτικός Μ. Ακιντζί. Με εντυπω-
σιακή συνέπεια στηρίζει τον εφικτό
συμβιβασμό στο νησί. Ο ΟΗΕ κα-
θόρισε τις βάσεις αυτού του συμ-
βιβασμού, ενώ ο γ.γ. Α. Γκουτιέρες
προσδιόρισε το περιεχόμενό του:
«Λύση στη βάση διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας, με πολιτική
ισότητα», (Βερολίνο, 25/11/2019)

www.larkoslarkou.org.cy

Ερντογάν-Τουρκοκύπριοι συγκατοίκηση μετ’ εμπόδιων...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Οι αριθμοί είναι
αδιαμφισβήτητοι.
Τα τελευταία πολλά
χρόνια, κάθε βδομά-
δα, ένας συμπολίτης
μας σκοτώνεται σε

τροχαίο δυστύχημα. Πολλοί περισ-
σότεροι είναι οι συμπολίτες μας,
που είδαν τα όνειρά τους να θρυμ-
ματίζονται και τις ζωές τους να αλ-
λάζουν δραματικά και οριστικά,
εξαιτίας ενός σοβαρού τραυματι-
σμού, με αμετάβλητες συνέπειες.
Η σκληρή πραγματικότητα, λοιπόν,
είναι πως τα τροχαία δυστυχήματα
συνθέτουν μια μεγάλη, ίσως τη με-
γαλύτερη, κοινωνική μάστιγα στην
Κύπρο. Δύο είναι οι πυλώνες αντι-
μετώπισης αυτής της μάστιγας, με
απώτερο στόχο ασφαλώς την ελα-
χιστοποίηση αυτού του τραγικού
φαινομένου και, κατ’ επέκταση,
την ελαχιστοποίηση του αριθμού
των συνανθρώπων μας που χάνουν
τις ζωές τους ή τραυματίζονται σε
τροχαία στη χώρα μας. Ο πρώτος
πυλώνας αφορά την ατομική ευ-
θύνη. Αφορά δηλαδή το πώς ο κάθε
οδηγός, ο κάθε πεζός, ο κάθε πο-
δηλάτης, ο κάθε μοτοσικλετιστής

ενεργεί με τρόπο, που να προστα-
τεύει τον εαυτό του, τους συνεπι-
βάτες του και τους συνανθρώπους
του. Αφορά, με άλλα λόγια, το πώς
και σε ποιο βαθμό, ο καθένας και
η καθεμία από εμάς τηρούμε αυ-
στηρά τον Νόμο και τον Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας. Η τήρηση
του ορίου ταχύτητας, η χρήση της
ζώνης ασφαλείας, τόσο από τον
οδηγό και τον συνοδηγό, όσο –το
τονίζουμε– και από τους επιβάτες
που κάθονται στα πίσω καθίσματα,
η οδήγηση με τα χέρια στο τιμόνι
και το βλέμμα στον δρόμο και όχι
με το ένα χέρι στο κινητό και το
μισό βλέμμα στην οθόνη του, η
χρήση κράνους, η μη οδήγηση
όταν έχουμε πιει, η χρήση φωσφο-
ρούχου γιλέκου όταν περπατάμε
βράδυ σε δρόμο ή όταν κατεβαί-
νουμε εκτάκτως από το αυτοκίνητο
και το μη παρκάρισμα πάνω στα
πεζοδρόμιο είναι απλές, αλλά θε-
μελιώδεις πρακτικές, οι οποίες, αν
τηρούνται από όλες και όλους, θα
μειώσουν δραστικά τα τροχαία δυ-
στυχήματα και ακόμα πιο δραστικά
τα θύματά τους. Παρακαλώ, μην
με παρεξηγείτε: Δεν νουθετώ, ούτε
υποδύομαι τον αλάνθαστο κριτή.
Αντίθετα. Έτυχε και εγώ, όπως πι-

στεύω όλες και όλοι μας, να παρα-
βιάσω κάποιες από αυτές τις σωστές
πρακτικές. Το θέμα είναι, καθώς
περνούν τα χρόνια, καθώς ωριμά-
ζουμε και, κυρίως, καθώς ακούμε
καθημερινώς για τόσα και τόσα
τραγικά δυστυχήματα, να βελτιω-
νόμαστε. Να συνειδητοποιούμε
την ευθύνη απέναντι στον εαυτό
μας, στις οικογένειές μας, στους
γύρω μας, και να προστατεύουμε
τους πάντες, λίγο περισσότερο.

Ο δεύτερος πυλώνας αφορά τη
συλλογική ευθύνη. Αφορά δηλαδή
το πώς η Πολιτεία, το κράτος, οι
θεσμοί ενεργούν προκειμένου να
προστατεύσουν, άμεσα ή έμμεσα,
τους πολίτες που βρίσκονται διαρ-
κώς στους δρόμους, κατά δεκάδες
χιλιάδες. Το οδικό δίκτυο, η ποι-
ότητα του οδοστρώματος, η οδική
σήμανση, ο έλεγχος της κατάστα-
σης των οχημάτων, ο οδικός φω-
τισμός, καθώς και η ποιότητα και
η προσβασιμότητα των πεζοδρο-
μίων, είναι τα κυριότερα κεφάλαια,
για τα οποία το κράτος και η τοπική
αυτοδιοίκηση έχουν την ευθύνη,
προκειμένου όλα να είναι στο ψη-
λότερο δυνατό επίπεδο ποιότητας.
Και εμείς, ως πολίτες, έχουμε χρέος
και καθήκον να απαιτούμε από την
Πολιτεία να ανταποκρίνεται σε
αυτή της την ευθύνη, με αποτελε-
σματικότητα και συνέπεια, πάντα
και παντού. Όμως, το κλειδί της
επιτυχίας, κατά την άποψή μου,
στον αγώνα για μείωση των τρο-
χαίων δυστυχημάτων στην Κύπρο,
βρίσκεται ακριβώς στο σημείο που
οι δύο πιο πάνω πυλώνες συναν-
τώνται: Στις ποινές. Στις ποινές,
που η συλλογική ευθύνη οφείλει
να επιβάλλει όταν η ατομική ευθύνη
είναι λειψή, ή εντελώς απούσα.
Στις ποινές, που το κράτος και οι
εντεταλμένοι θεσμοί του, δηλαδή
η Αστυνομία και το Δικαστήριο,
οφείλουν να επιβάλλουν στα άτομα
που ενεργούν ανεύθυνα, έναντι
του εαυτού τους και της κοινωνίας,
παραβιάζοντας τον Νόμο και τον
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. 

Ακράδαντα πιστεύω, και απε-
ρίφραστα λέω, πως οι ποινές πρέπει
να είναι πολύ πιο αυστηρές. Και
να επιβάλλονται όσο το δυνατόν
πιο άμεσα. Μόνο όταν οι ποινές εί-
ναι αυστηρές και άμεσες, θα κα-
ταστούν αποτρεπτικές. Και μόνο
η αποτροπή μπορεί να μειώσει ή
να εξαλείψει, τις παραβάσεις που
οδηγούν στα τροχαία, στους θα-
νάτους και τους τραυματισμούς.
Και πριν σπεύσει κάποιος να πει
ότι «εν μέσω οικονομικής κρίσης
δεν θα πρέπει να υπάρχουν ψηλά
πρόστιμα», υποδεικνύω το εξής:
Όποιος τηρεί τον Νόμο και τον Κώ-
δικα Οδικής Κυκλοφορίας, δεν πρό-
κειται να πληρώσει ποτέ του ούτε
ένα ευρώ. Τόσο απλά.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι μέλος
της Γραμματείας του ΔΗΚΟ.

Αυστηρές ποινές
ή θάνατος

Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Και ενώ όλα ήταν
μαύρα κι άραχνα σε
σχέση με την προ-
οπτική επίλυσης του
Κυπριακού και ενώ
η Τουρκία κλιμακώ-

νει την ένταση χωρίς να υπάρχουν
για μας τρόποι αποτροπής, αίφνης
παρουσιάζεται μια μεγάλη δυνα-
τότητα. Αίφνης η κυβέρνηση απο-
φασίζει να προσφύγει στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης. Για να εί-
μαστε σωστοί ήδη είχε προσφύγει
και αυτό διέρρευσε κατά τη διάρ-
κεια του τελευταίου Εθνικού Συμ-
βουλίου.

«Η απόφαση της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας να προσφύγει στο Διε-
θνές Δικαστήριο της Χάγης για επί-
λυση των διαφορών με την Τουρκία
δεν είναι επικοινωνιακό ζήτημα,
αλλά μια ουσιαστική κίνηση», δή-
λωσε ο ΥΠΕΞ Νίκος Χριστοδουλί-
δης, σημειώνοντας παράλληλα πως
η Λευκωσία προβαίνει σε πολλές
κινήσεις αυτού του επιπέδου που
δεν δημοσιοποιούνται.

Το εσωτερικό μέτωπο υποδέχ-
θηκε την κίνηση αυτή ποικιλοτρό-

πως. Οι «πατριωτικές» δυνάμεις,
δηλαδή οι του απορριπτικού με-
τώπου, τη χαιρέτησαν. Μάλιστα,
δήλωσαν ότι ήταν διαχρονικά δική
τους πρόταση. ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ
διεκδικούν την πατρότητα αυτής
της κίνησης. «Το ΔΗΚΟ ανέκαθεν
θεωρούσε ότι το διεθνές δίκαιο
αποτελεί το ισχυρότερο όπλο της
Κυπριακής Δημοκρατίας», δήλωσε
ο Νικόλας Παπαδόπουλος προσθέ-
τοντας ότι αποτελεί μία απάντηση
στην προσπάθεια «γκριζαρίσματος»
που επιχειρεί η Τουρκία στην πε-
ριοχή μας. Οι δυνάμεις της «όποιας
λύσης» αντέδρασαν με προβλημα-
τισμό. Αν και δεν το δήλωσαν δη-
μόσια, ουσιαστικά απογοητεύτηκαν
γιατί περίμεναν ότι οι «μυστικές»
κινήσεις, για τις οποίες περηφα-
νευόταν ο ΥΠΕΞ, θα ήταν ουσια-
στικά μέτρα αντίδρασης και όχι
προσφυγή στη Χάγη.

Από ό,τι φαίνεται αλλάζει η στρα-
τηγική μας. Η φιλοσοφία του Τάσου
Παπαδόπουλου, ο οποίος πίστευε
ότι το Κυπριακό είναι νομικό θέμα,
εφαρμόζεται κατά γράμμα. Εμμέσως
πλην σαφώς αυτό διαμηνύει και ο

Νίκος Χριστοδουλίδης, όταν λέει
ότι η Λευκωσία προβαίνει και σε
πολλές άλλες κινήσεις του επιπέδου
της Χάγης.

Σίγουρα στο άμεσο μέλλον θα
διαφανεί σε πια άλλα διεθνή νομικά
σώματα, αν βέβαια έχουν απομείνει,
θα προσφύγουμε. Ίσως τέτοιες
ενέργειες να έχουν ήδη δρομολο-
γηθεί και εμπίπτουν στα πολλά
που κατά τον ΥΠΕΞ γίνονται αλλά
δεν δημοσιοποιούνται.

Τελικά αυτό που ο Γλαύκος Κλη-
ρίδης έλεγε χαριτολογώντας και
με δόση ειρωνείας, «τι θα κάνουμε,
θα τους αγκαλέσουμε;», υπεραμυ-
νόμενος της φιλοσοφίας ότι το Κυ-
πριακό είναι πρωτίστως πολιτικό
και όχι νομικό θέμα, έγινε η επί-
σημή μας στρατηγική. Τώρα το
πώς κάποιοι ακολουθούν πιστά τις
παρακαταθήκες του πολιτικού τους
πατέρα, υιοθετώντας πολιτικές και
συνταγές Τάσσου Παπαδόπουλου
είναι πραγματικά άξιον απορίας,
το οποίο χρήζει ειδικής επιστημο-
νικής ανάλυσης.

Αν και όλοι αντιλαμβάνονται
τις δυσκολίες αυτού του εγχειρή-

ματος, για τον λόγο ότι δεν υπάρχει
η συναίνεση της Άγκυρας, διάφοροι
διεθνολόγοι και πολιτικοί αναλυτές,
που τις τελευταίες μέρες έχουν εν-
τυπωσιακά αυξηθεί και παρελαύ-
νουν από τα ΜΜΕ, δηλώνουν ότι
η κίνηση αυτή είναι σωστή. Μά-
λιστα, οι πλέον «πονηροί» ισχυρί-
ζονται ότι μόνο και μόνο η άρνηση
της Τουρκίας να αποδεχθεί εκδί-
καση της υπόθεσης αποδεικνύει
την ένοχη της. Απλή αλλά ευρη-
ματική λογική. Αφού φοβάται να
δικαστεί σημαίνει ότι παραδέχεται
ενοχή. Με μια κίνηση ματ εμμέσως
πλην σαφώς έχει καταδικαστεί. 

Αυτό, όμως, που προκάλεσε αί-
σθηση είναι το σκεπτικό που ανέ-
πτυξε ο Αβέρωφ Νεοφύτου. Με μια
αντιφατική δήλωση δύο ταχυτήτων,
δηλαδή κυβερνητική στήριξη και
παράλληλα πραγματισμό, αφού
υπεραμύνθηκε της απόφασης της
κυβέρνησης, γιατί όπως λέει ενι-
σχύει τα πολιτικά μας επιχειρήματα,
αιτιολόγησε τη θέση του ως εξής:
«Με παρευρισκόμενους διπλωμάτες
και ανθρώπους που ασχολούνται
παγκόσμια και με τα θέματα οικο-

νομίας αλλά και εξωτερικών σχέ-
σεων, το ερώτημά τους ήταν: Καλά,
ως Κυπριακή Δημοκρατία γιατί δεν
κάνετε διάλογο με την Τουρκία
όσο αφορά τα θέματα της ΑΟΖ; Και
η απάντησή μου ήταν, μα δεν εί-
μαστε εμείς που αρνούμαστε να
έρθουμε σε διάλογο. Είναι η Τουρ-
κία που από το 1964 αρνείται να
συνομιλήσει με την Κυπριακή Δη-
μοκρατία γιατί κατά τη λανθασμένη
άποψή της, δεν την αναγνωρίζει.
Άρα ποια άλλη διέξοδο είχε η Κυ-
πριακή Δημοκρατία, από το να προ-
σφύγει στη Χάγη;». Λογικότατο
επιχείρημα. Όμως εξαρτάται με
ποιους συνομιλεί. Αν είναι ηλικιακά
νέοι οικονομολόγοι και πολιτικοί
σίγουρα με την προσφυγή στην
Χάγη θα τους αποστομώσει. Το
πρόβλημα είναι όταν συνομιλεί με
παλιούς πολιτικούς γνώστες του
Κυπριακού. Σε τέτοια περίπτωση
αυτό που θα πάρει, στο καλύτερο
σενάριο, θα είναι ένα ευγενικό μεν
αλλά ειρωνικό μειδίαμα.

Αφού, λοιπόν, θέλει να επιχει-
ρηματολογήσει με βάση το πιο πάνω
σκεπτικό θα πρέπει να προετοιμα-

στεί για το τι θα απαντήσει για τις
άλλες δεκάδες διεξόδους που είχαμε
πριν να καταλήξουμε στη Χάγη.

Ειδικότερα θα πρέπει να απαν-
τήσει για τη συμφωνία Κληρίδη –
Ντενκτάς του 1972, για το Αγγλο-
αμερικανο-καναδικό σχέδιο, τις
ιδέες αξιολόγησης Κουρτ Βάλντ-
χαϊμ, τους δείκτες Ντε Κουεγιάρ,
τα σημεία εργασίας Ντε Κουεγιάρ,
το σχέδιο Ανάν και το πολύ πρό-
σφατο Κραν Μοντάνα. Ακόμα, καλό
θα ήταν να μην αναφέρεται σε χρο-
νολογίες όπως το 1964. Καλυτέρα
να αποφύγει παλιές πονεμένες ιστο-
ρίες της περιόδου 1963-1964, όταν
ο εθνάρχης μας με τα 13 σημεία
ουσιαστικά διέλυσε την Κυπριακή
Δημοκρατία με επακόλουθο την
πρώτη διχοτόμηση της πατρίδας
μας. Στο σημείο αυτό το ρητό, «η
σιωπή είναι χρυσός», θα τον βοη-
θήσει τα μέγιστα. Ες Χάγην, λοιπόν,
τα σπουδαία. Έτσι και αλλιώς, κατά
τον Αβέρωφ Νεοφύτου, δεν έχουμε
άλλη διέξοδο.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Ες Χάγην, λοιπόν, τα σπουδαία 
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ο καθεδρικός Ναός του Αγίου Βίτου στην Πράγμα τυλιγμένος σε πέπλο ομίχλης…
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Να συνειδητοποιούμε
την ευθύνη απέναντι
στον εαυτό μας, στις οι-
κογένειές μας, στους
γύρω μας, και να προ-
στατεύουμε τους πάν-
τες, λίγο περισσότερο.
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O ΚΟΥΝΤΡΕΤ ΟΖΕΡΣΑΪ ΣΤΗΝ «Κ»

Οι τελευταίοι που θα μπορούσαν
να μας ασκήσουν κριτική είναι οι Ε/κ

Τα νέα μέτρα της Δημοκρατίας για το προσφυγικό και για τους τουρίστες θα επηρεάσουν αρνητικά τις σχέσεις των δύο κοινοτήτων

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγο μετά την άφιξη τουρκικών μη
επανδρωμένων αεροσκαφών στο
αεροδρόμιο του κατεχόμενου Λευ-
κόνοικου, η «Κ» συνάντησε τον
«αντιπρόεδρο» της «κυβέρνησης»
και «υπουργό Εξωτερικών» Κουν-
τρέτ Όζερσαϊ και συζήτησε τις τε-
λευταίες εξελίξεις στην περιοχή
και πώς αυτές επηρεάζουν τις σχέ-
σεις των δύο κοινοτήτων. Ο κ. Όζερ-
σαϊ μιλάει για τα νέα στρατιωτικά
σχέδια που έρχονται στο προσκήνιο
της τ/κ επικαιρότητας, προειδοποιεί
για τις επιπτώσεις των μέτρων που
σχεδιάζει η κυπριακή κυβέρνηση
για το προσφυγικό ζήτημα και προ-
βάλλει μια εναλλακτική προσέγγιση
για τη λύση του Κυπριακού. 

–Θα ήθελα να ξεκινήσω ζητών-
τας την άποψή σας σχετικά με
την στάθμευση τουρκικών μη
επανδρωμένων αεροσκαφών
(drones) στο βόρειο τμήμα της
Κύπρου; 

–Υπάρχουν δύο θεμελιώδη ζη-
τήματα. Πρώτον, έτσι καθιστούμε
πιο αποτελεσματική μια επιχείρη-
ση, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη. 

–Σε τι αναφέρεστε με τον όρο
«επιχείρηση»;

–Η επιχείρηση των drones (σ.σ.
iha στα τούρκικα) βρίσκεται σε εξέ-
λιξη εδώ και καιρό. Τα drones που
απογειώνονται από το Νταλάμαν
της Τουρκίας επιχειρούν στις πε-
ριοχές όπου διεξάγουμε έρευνες
και γεωτρήσεις. Στη νέα περίοδο
καθιστούμε πιο αποτελεσματική
αυτή την επιχείρηση. Στο παρελ-
θόν, εξαιτίας του παράγοντα της
απόστασης, η παρακολούθηση σε
24ωρη βάση ήταν προβληματική.
Γι’ αυτό τον λόγο παραχωρήσαμε
άδεια για τη χρήση του αεροδρο-
μίου της ΤΔΒΚ, ώστε η όλη επιχεί-
ρηση να είναι πιο αποτελεσματική
στη συνέχεια. Δεύτερον, δεν κά-
νουμε αυτό το βήμα μονάχα λόγω
του ότι κάτι παρόμοιο έπραξε και
η ε/κ πλευρά, αλλά διότι ο 21ος αι-
ώνας συνοδεύεται από νέες ανάγκες
και εμείς είμαστε υποχρεωμένοι
να ανταποκριθούμε σε αυτές. Την
ίδια ώρα, θα πρέπει να υπογραμ-
μίσω ότι έτσι εξισορροπούμε την
κατάσταση με την ε/κ πλευρά στην
περιοχή. 

–Μετά τα drones, ενδέχεται να
ακολουθήσει η ανάπτυξη των
τουρκικών F-16; 

–Την παρούσα στιγμή η Τουρ-
κική Δημοκρατία ήδη διαθέτει στο
Μπογάζι έναν αεροδιάδρομο, τον
οποίο χρησιμοποιεί για στρατιω-
τικές ανάγκες. Στρατιωτικά αερο-
σκάφη προσγειώθηκαν και στο πα-
ρελθόν στο αεροδρόμιο του Γκε-

τσίτκαλε (σ.σ. Λευκονοίκου). Εφό-
σον υπάρξει ανάγκη η ΤΔΒΚ, εντός
των δυνατοτήτων της, θα συνερ-
γαστεί με την Τουρκική Δημοκρα-
τία. Αυτή τη στιγμή δεν τίθεται τέ-
τοιο ζήτημα.

Αν όμως αυτή προκύψει, θα πρέ-
πει να σας υπενθυμίσω ότι η Τουρ-
κία είναι σύμμαχός μας και στρα-
τηγικός μας εταίρος. Προσωπικά,
ελπίζω ότι δεν θα προκύψει κάτι
τέτοιο στο μέλλον. Παράλληλα,
υπενθυμίζω τις συνεργασίες της
ε/κ πλευράς με τις ΗΠΑ, τους Γάλ-
λους και το ζήτημα της χρήσης των
λιμανιών, λ.χ. του Μαρί. Η ε/κ πο-
λιτική ηγεσία παρέχει δικαιώματα
χρήσης (σ.σ. λιμανιών) στους συμ-
μάχους της. Σε συνδυασμό με τις
προαναφερόμενες δύο επισημάν-
σεις θα ήθελα να αναφερθώ και σε
ένα τρίτο ζήτημα.

Εάν βρεθούμε σε κατάσταση
αναμονής (σ.σ. σε θέση θεατή)
στην εν λόγω περιοχή τότε θα χα-
λάσει η ισορροπία. Τότε θα προ-
κύψει το ενδεχόμενο της σύγκρου-
σης. Και αυτό διότι, εάν διαπιστώσω
ότι παραβιάζονται στην πράξη τα
δικαιώματά μου, θα υποχρεωθώ
να αντιδράσω. Γι’ αυτό τον λόγο
επιλέγω να προλάβω τη στιγμή της
αντίδρασης και να εξασφαλίσω εκ
νέου την ισορροπία. 

–Εδώ θα ήθελα να ζητήσω την
άποψή σας για τις φήμες που
αφορούν τη δημιουργία μιας
τουρκικής στρατιωτικής βάσης
στην περιοχή της Αμμοχώστου.

–Σε αυτήν την περιοχή διεξά-
γουμε έρευνες (σ.σ. για φυσικό αέ-
ριο) και γεωτρήσεις εδώ και καιρό.
Κατά διαστήματα, πολεμικά σκάφη
συνοδεύουν τα σκάφη που διεξά-
γουν τις έρευνες. Κάποια από αυτά
τα στρατιωτικά σκάφη επισκέπτον-
ται το λιμάνι της Αμμοχώστου, για
στάση, αναμονή ή τροφοδοσία.
Με λίγα λόγια η συνεργασία μας
με την Τουρκία σε αυτό το πεδίο
βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη. Όπως
συμβαίνει μέχρι σήμερα έτσι και
στο μέλλον, εφόσον υπάρξει ανάγ-
κη, θα συνεργαστούμε με την Τουρ-
κία. Πρόκειται για μια χώρα που
έχει στρατεύματα στο νησί με βάση
τη συνθήκη των εγγυήσεων και η
οποία κατά διαστήματα μας ζητάει
άδεια για χρήση των λιμανιών μας.
Εμείς παραχωρούμε προσωρινές
άδειες. Εν συντομία, εμείς προσαρ-
μοζόμαστε στις ανάγκες και την
τεχνολογία που αλλάζουν. Την ίδια
στιγμή υπογραμμίζω ότι με βάση
τα πρόσφατα βήματά της, η τελευ-
ταία που θα μπορούσε να μας ασκή-
σει κριτική είναι η ε/κ πλευρά. 

Nέα μέτρα για προσφυγικό
–Πρόσφατα ήρθαν στο προσκή-
νιο δηλώσεις σας που αφορούν
τα οδοφράγματα, αλλά και την
αντίδρασή σας στις σκέψεις και
τα σχέδια της ε/κ πλευράς σχε-
τικά με το καθεστώς της Πρά-
σινης Γραμμής. Θα ήθελα να μας
αναπτύξετε τη σκέψη σας. 

–Ποια είναι η τελευταία κατά-
σταση σε αυτό το ζήτημα; Αυτό
πρέπει να το ρωτήσουμε στην ε/κ
πλευρά. Πρώτα από όλα, έχουμε
μια νομοθεσία (σ.σ. ένα καταστα-
τικό) στο πλαίσιο της Ε.Ε. που εφαρ-
μόζεται από το 2004. Όταν στο πα-
ρελθόν η ε/κ πλευρά επιχείρησε
να περιορίσει τη χρήση του, βρέ-
θηκε αντιμέτωπη με την Ε.Ε. Επι-
χείρησαν να δικάσουν Ε/κ που χρη-
σιμοποιούν το αεροδρόμιο Έρτζαν
(σ.σ. Τύμβου). Το ε/κ δικαστήριο
αποφάνθηκε ότι ισχύει η ανωτε-
ρότητα του ευρωπαϊκού δικαίου.
Την ίδια ώρα, η Ε.Ε. παρέχει στην
ε/κ πλευρά τη δυνατότητα κάποιων
ρυθμίσεων με βάση ορισμένες
ανάγκες, όπως η δημόσια τάξη. Σή-
μερα βλέπουμε ότι η ε/κ πλευρά
διατηρεί το καταστατικό και προ-
χωρεί στην τροποποίηση κάποιων
κωδίκων εφαρμογής (σ.σ. άρθρων).
Ακόμη δεν ξεκίνησαν αυτήν τη
διαδικασία. Ωστόσο, εάν επιχειρή-

σουν να εκμεταλλευτούν αυτό το
ζήτημα, να εμποδίσουν τη μετά-
βαση των τουριστών που φτάνουν
στο νησί μέσω του αεροδρομίου
της Λάρνακας στον βορρά, δηλαδή
να επιβάλουν (σ.σ. οικονομική)
ασφυξία στους Τ/κ, οι σχέσεις των
δύο κοινοτήτων θα επηρεαστούν
αρνητικά. Τότε και εμείς θα ξεκι-
νήσουμε να αναρωτιόμαστε τι μπο-
ρούμε να κάνουμε ώστε να πονέσει
η ε/κ πλευρά; 

–Αναφέρεστε σε πιθανά αντί-
ποινα στο πεδίο της οικονο-
μίας…

–Φυσικά. Εσύ πραγματοποιείς
βήματα για να πλήξεις την οικο-
νομία μου. Τι σε ενοχλεί ο τουρίστας
που φτάνει στον βορρά μέσω Λάρ-
νακας; Εάν επιχειρήσεις να εκμε-
ταλλευτείς αυτό το ζήτημα για να
πλήξεις την οικονομία μου, τότε
και εγώ θα κάνω το ίδιο. Το περιε-
χόμενο αυτών των βημάτων δεν
έχει μεγάλη σημασία. Το σημαντικό
είναι το ότι η ε/κ πλευρά ισχυρίζεται
ότι επιδιώκει συνολική λύση. Με
τα νέα της βήματα μας δείχνει ότι
δεν είναι ειλικρινής. Σε μια περίοδο
που ο γ.γ. του ΟΗΕ ζητάει να πλη-
ροφορηθεί για τα μέτρα που λαμ-
βάνονται για τη βελτίωση του κλί-
ματος στις σχέσεις των δύο πλευ-

ρών, συναντιέστε λοιπόν στο Βε-
ρολίνο και ενώ δήθεν καταβάλλον-
ται προσπάθειες για λύση, στην
πραγματικότητα, (σ.σ. η ε/κ πλευρά)
παίρνει το πιάτο από τον συνομι-
λητή της. Από το 2004 μέχρι σήμερα
περιμένουμε την ε/κ πλευρά να αλ-
λάξει στάση, να προσεγγίσει πιο
θετικά την προοπτική του κατα-
μερισμού. Ωστόσο, τα μηνύματα
που λαμβάνουμε είναι προς την
αντίθετη κατεύθυνση. Εν συντομία,
η ε/κ πλευρά πρέπει να ανακοινώσει
αυτό που επιχειρεί να κάνει με τη
νέα αλλαγή. Ποιος είναι ο στόχος
τους; Η παρεμπόδιση της παράνο-
μης διέλευσης ατόμων; Γνωρίζουμε
πολύ καλά ότι αυτή δεν γίνεται
από τις συνοριακές πύλες, αλλά
από άλλες περιοχές. Αν δηλώσουν
ότι επιθυμούν να συνεργαστούμε
για την αντιμετώπιση αυτού του
προβλήματος, είμαστε έτοιμοι για
αυτό, με τη διαμεσολάβηση του
ΟΗΕ. Ελάτε να ανταλλάξουμε πλη-
ροφορίες, να αντιμετωπίσουμε από
κοινού το πρόβλημα της παράνομης
μετανάστευσης χωρίς να εισέλ-
θουμε στο ζήτημα της αναγνώρι-
σης. Σε γενικές γραμμές, λοιπόν,
ζητώ από την ε/κ πλευρά να ξεκα-
θαρίσει τον στόχο της με τις νέες
ρυθμίσεις, και την Ε.Ε. να υψώσει
το ανάστημά της. Δεν είναι δυνατόν
από τη μία η Ε.Ε. να τάσσεται υπέρ
της σύσφιξης των σχέσεων των
δύο κοινοτήτων και από την άλλη
να παραμένει σιωπηλή απέναντι
σε μια πλευρά που πλήττει το πνεύ-
μα της συνεργασίας. Σε μια τέτοια
περίπτωση, η εικόνα της Ε.Ε. στην
ΤΔΒΚ θα δεχθεί ισχυρό πλήγμα. 

–Ποια είναι η εικόνα που έχετε
για τις μη ελεγχόμενες μετακι-
νήσεις ατόμων από την δική σας
πλευρά προς την άλλη; Υπάρχει
μεγάλη αύξηση στους αριθμούς;

–Όχι δεν τίθεται τέτοιο ζήτημα.
Πρόσφατα υποστηρίξαμε τις ερ-
γασίες της Ύπατης Αρμοστείας
του ΟΗΕ για αυτό το ζήτημα. Ου-
δέποτε επιτρέψαμε την παράνομη
διέλευση στις συνοριακές πύλες.
Μάλιστα, υπήρξαν περιπτώσεις
που προχωρήσαμε σε συλλήψεις
και ξεκινήσαμε αστυνομική έρευνα.
Επίσης, η ε/κ πλευρά ισχυρίστηκε
ότι κάποιοι αφρικανικής καταγωγής
φοιτητές στον βορρά, μεταβαίνουν
στη δική της πλευρά. Ως υπουργός
Εξωτερικών ζήτησα από την Ύπατη
Αρμοστεία του ΟΗΕ να με ενημε-
ρώσει για τις λεπτομέρειες αυτών
των υποθέσεων. Και αυτό διότι δεν
εγκρίνω κάτι τέτοιο και είμαι έτοι-
μος να καταπολεμήσω το φαινό-
μενο. Αν μου δώσεις τις σχετικές
ελευθερίες θα μπορώ να εστιάσω
στην υπόθεση, να ερευνήσω αν
αφορά ένα πανεπιστήμιο ή μια συγ-
κεκριμένη χώρα.

–Ποια είναι η άποψή σας για την
επόμενη περίοδο του Κυπριακού
και τις εξελίξεις που ακολουθούν
στο ζήτημα του φυσικού αερίου; 

–Αυτή τη στιγμή δεν υφίσταται
διαδικασία διαπραγματεύσεων. Εάν
δεν εξετάσουμε τους λόγους, τα root
causes, για τους οποίους δεν επι-
τεύχθηκε συνολική λύση τότε ούτε
σε έναν αιώνα δεν πρόκειται να φτά-
σουμε πουθενά. Προσωπικά πιστεύω
ότι το πρόβλημα δεν αφορά την ομο-
σπονδία. Πρόκειται για ένα σύστημα
που εφαρμόζεται σε διάφορες πε-
ριοχές. Θα μπορούσε να έχει θετικά
αποτελέσματα και για την Κύπρο.
Όμως δεν υφίστανται οι συνθήκες
της ομοσπονδίας στην Κύπρο. Οι
δύο πλευρές δεν εμπιστεύονται η
μία την άλλη. Μία από τις πλευρές
δεν επιθυμεί να μοιραστεί τη διοί-
κηση και τον πλούτο. Δεν υπάρχει

κουλτούρα ομοσπονδίας. Βιώσαμε
μια ομοσπονδία για τρία χρόνια, μια
πικρή εμπειρία. Και σαν να μην
έφταναν όλα αυτά, μία από τις πλευ-
ρές δεν έχει τόσο μεγάλη ανάγκη
τη λύση όσο η άλλη. Εφόσον δεν
υφίστανται οι συνθήκες για ομο-

σπονδία, τότε ας ξεκινήσουμε με
βάση τις υφιστάμενες συνθήκες,
από ένα σημείο, τη συνεργασία. Να
οικοδομήσουμε τον συνεταιρισμό
από κάτω προς τα πάνω. Λ.χ. ελάτε
να συνεργαστούμε για την παράνομη
μετανάστευση, τη διεθνή τρομο-
κρατία. Εφόσον έχουμε συνεργασία
για την ανταλλαγή των ένοχων ατό-
μων τρίτων χωρών, γιατί να μη δι-
ευρύνουμε αυτή τη συνεργασία;
Αναφέρομαι στον συνεταιρισμό με
βάση τη συνεργασία. Υπογραμμίζω
τον όρο συνεταιρισμό. Προτείνω
μια εξελικτική προσέγγιση, από
κάτω προς τα πάνω, βήμα προς βήμα.
Ξεκινάμε με τρία θέματα, αυτά στη
συνέχεια γίνονται 13, αναπτύσσεται
κλίμα εμπιστοσύνης και σταδιακά
μετατρέπεται σε συνεταιρισμό. Ελάτε
να μην αποφασίσουμε σήμερα για
το τι θα είναι αυτός ο συνεταιρισμός

ύστερα από 10 ή 15 χρόνια, αν θα
είναι δηλαδή ομοσπονδία, συνομο-
σπονδία, δύο κράτη κ.ο.κ. 
–Εν τω μεταξύ τι θα συμβεί στο
ζήτημα του αερίου; 

–Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι στην
περιοχή μας οι μεγάλες δυνάμεις
παίζουν το δικό τους παιχνίδι. Ποιος
θα είναι ο δικός μας ο ρόλος; Το
βήμα των ΗΠΑ για το εμπάργκο
όπλων μας δείχνει ότι βρισκόμαστε
πλέον στο επίκεντρο μιας μεγάλης
σύγκρουσης. Αν δεν θέλουμε να γί-
νουμε πιόνια πρέπει να συνεργα-
στούμε. Διαφορετικά, επαναλαμβάνω
ότι θα μετατραπούμε σε κομπάρσους. 
–Και ταυτοχρόνως, όπως είχατε
δηλώσει πιο πριν, θα χαιρετιό-
μαστε από τις πλατφόρμες, έτσι
δεν είναι;

–Φυσικά. Οι ξεχωριστές ενέργειες
θα συνεχιστούν. 

Η εξελικτική φόρμουλα για τη λύση του Κυπριακού

«Ξεκινάμε με τρία θέμα-
τα, αυτά στην συνέχεια
γίνονται 13, αναπτύσσε-
ται κλίμα εμπιστοσύνης
και σταδιακά μετατρέπε-
ται σε συνεταιρισμό», ει-
σηγείται ο κ. Όζερσαϊ.

«Εάν διαπιστώσω ότι πα-
ραβιάζονται στην πράξη
τα δικαιώματά μου, θα
υποχρεωθώ να αντιδρά-
σω. Γι’ αυτό τον λόγο
επιλέγω να προλάβω τη
στιγμή της αντίδρασης
και να εξασφαλίσω εκ
νέου την ισορροπία».

«Οι δύο πλευρές δεν
εμπιστεύονται η μία
την άλλη. Μία από τις
πλευρές δεν επιθυμεί να
μοιραστεί τη διοίκηση
και τον πλούτο. ».

«Αν δηλώσουν ότι επιθυμούν να συνεργαστούμε για την αντιμετώπιση του προβλήματος της παράνομης διέλευσης
ατόμων, είμαστε έτοιμοι για αυτό, με τη διαμεσολάβηση του ΟΗΕ», λέει στην «Κ» ο Κουντρέτ Όζερσαϊ.

«Να οικοδομήσουμε τον συνεταιρισμό από κάτω προς τα πάνω. Λ.χ. ελάτε να
συνεργαστούμε για την παράνομη μετανάστευση, τη διεθνή τρομοκρατία» λέ-
ει ο κ. Όζερσαϊ στον συντάκτη της «Κ» Νίκο Στέλγια.
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Μπορεί 
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-
-
-

-
-

-

-

-

-

– Πώς βλέπετε το μέλλον των χρι-
στιανικών πληθυσμών στη μετα-
πολεμική Μέση Ανατολή; Το δι-
αμορφούμενο στάτους εγγυάται 
την ασφάλεια και τα θρησκευτικά 
τους δικαιώματα;  
Γκαρθ Φόουντεν: -

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

– Εσείς, κ. Γούτα, είστε αισιόδο-
ξος ότι ο χριστιανικός πολιτισμός 
θ’ ανθίσει και πάλι;
Δημήτρης Γούτας: -

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

– Η χριστιανική Δύση νομίζετε 
ότι έκανε το χρέος της σε αυτή 
τη δοκιμασία των αδελφών της 
Ανατολής;
Δ. Γ.: 

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

– Είχε θρησκευτικές διαστάσεις 
αυτή η πολεμική σύγκρουση στη 
Μέση Ανατολή;
Δ. Γ.: -

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

– Από τους πρόσφατους πολέ-
μους το σιιτικό Ισλάμ βγαίνει ενι-
σχυμένο. Συνιστά αυτό επιπλέ-
ον απειλή για τους χριστιανικούς 
πληθυσμούς ή μπορεί να έχουν 
καλύτερη αντιμετώπιση από ό,τι 
θα είχαν με σουνιτική κυριαρχία;
Γκ. Φ.: 

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

– Eχουμε εικόνα για τις καταστρο-
φές που υπέστησαν τα χριστιανι-
κά μνημεία; Xάθηκαν κειμήλια;
Γκ. Φ.: 

-
-
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-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
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Οταν -
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-
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Η μεγάλη δοκιμασία των χριστιανών

Οι θαρραλέοι Ελληνες της Μοζαμβίκης που έσωσαν δύο εκκλησίες

Δύο καταξιωμένοι πανεπιστημιακοί μιλούν στην «Κ» για την τύχη των αποδεκατισμένων πληθυσμών στη Μέση Ανατολή

«Οι χριστιανοί  
της Δύσης, καθολικοί 
και προτεστάντες,  
δεν ενδιαφέρονται  
για τους χριστιανούς  
της Μέσης Ανατολής», 
λέει ο Δημήτρης Γούτας.

«Η φυγή των χριστιανών 
υπήρξε μεγάλη.  
Εξ όσων γνωρίζουμε 
δεν υπάρχουν πλέον 
στο Χαλέπι συμπαγείς 
κοινότητες», αναφέρει  
ο Γκαρθ Φόουντεν.

«Μια μέρα ήρθε η αστυ-
νομία και επιχείρησε  
να σπάσει τις πόρτες  
της εκκλησίας. Ηθελαν 
να την κάνουν σινεμά», 
λέει η κ. Τσιπλάκη.

Συριακές 

Η κ. Μαρία Τσιπλάκη 

Ο καθηγητής -

A.
P. 

/ 
H

AS
SA

N
 A

M
M

AR

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ



Το περιοδικό για το σπίτι, τον άνθρωπο και την καλή ζωή

ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 29 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΟΙ ΤΑΣΕΙΣ 
ΤΟΥ 2020

+ 
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Ο ΓΥΡΟΣ ΤΟΥ 
ΚΟΣΜΟΥ ΜΕΣΑ 

ΑΠΟ ΤΑ ΝΕΑ 
ΠΡΟΪΟΝΤΑ

ΚΑΛΩΣΟΡΙΖΟΥΜΕ ΤΗ ΝΕΑ ΧΙΛΙΕΤΙΑ ΜΕ 
ΤΗΝ ΑΙΣΘΗΤΙΚΗ ΤΟΥ ΜΟΝΤΕΡΝΟΥ ΚΑΙ 

ΤΗ ΔΙΑΧΡΟΝΙΚΟΤΗΤΑ ΤΟΥ ΚΛΑΣΙΚΟΥ
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Η Λιβύη
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Το κλίμα 

Οι συζητήσεις για τα εξοπλιστικά

Τέσσερις φορές
που «αγγίξαμε»
το θερμό
επεισόδιο
Οσα συνέβησαν κατά το θυελλώδες 2018

Η «Κ» φέρνει στο φως 
λεπτομέρειες από εκείνα 
τα περιστατικά που λίγο 
έλειψε να οδηγήσουν  
σε γενικευμένη κρίση 
στο Αιγαίο και ήταν  
έως σήμερα άγνωστες.

Τον Οκτώβριο 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Σήμερα  -
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Πρωταρχικό  
-
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Οι ελληνοτουρκικές -

-
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-
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-

-
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Η νέα 
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Ορθώς  -

-

Η Τουρκία -

-

Σήμερα  -
-
-

-
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-

Παρά τις δυσκολίες, -
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-

-
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Για να το πετύχουμε -
-
-

-

-

-

Μια χώρα -
-

-

-

Σήμερα  
-
-
-

-
-

-

-

* H κ. Ντόρα Μπακογιάννη είναι 
βουλευτής της Ν.Δ., πρώην υπουργός.

Είμαστε έτοιμοι  
να προσέλθουμε  
στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων  
με την Τουρκία, όμως 
καταπάτηση της εθνι-
κής μας κυριαρχίας  
δεν θα δεχθούμε ποτέ. 

Α Π Ο Ψ Η

Η ειδική σχέση Τουρκίας - Ε.Ε. και ο δρόμος προς τη Χάγη
Της ΝΤΟΡΑΣ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ*
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Η κοφτή 
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Του PETER BAKER  
THE NEW YORK TIMES
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H πλέον πολωτική φυσιογνωμία μιας χώρας με τοξική πολιτική σκηνή

Η στρατηγική, οι φόβοι και τα διλήμματα των Δημοκρατικών στον δρόμο προς τις προεδρικές εκλογές του 2020

Το μεγαλύτερο 
διακύβευμα  
για το κόμμα είναι  
το κεντρώο, μετριοπαθές 
κομμάτι των 
ψηφοφόρων.

Οι παραπομπές 
προέδρων γίνονται σε 
περιόδους αναταραχής, 
όταν η πολιτική πίεση 
τείνει να προκαλέσει 
κοινωνική έκρηξη.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Οι συμμετέχοντες 

Παραπομπή του Τραμπ με... βαριά καρδιά
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Η στρατιωτική ισχύς
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Δύσκολη η μετά Brexit
εποχή για την Ευρώπη
Ανατροπή εσωτερικών ισορροπιών, ενώ ο Τραμπ έχει κηρύξει οικονομικό πόλεμο

Η δρομολογημένη 
έξοδος της Βρετανίας 
και οι αμερικανικές 
εκλογές του Νοεμβρίου 
καθιστούν το 2020 
εξαιρετικά κρίσιμη 
χρονιά.

Είτε 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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«Ε.Ε. που θα προστατεύει τους λαούς της»
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Η ατζέντα Μόντι
άναψε μεγάλες
φωτιές στην Ινδία 
Ξεσηκώθηκαν οι μουσουλμάνοι

Εκφράζονται φόβοι 
ότι ο πρωθυπουργός 
επιχειρεί να ευνοήσει 
τους ινδουιστές 
έναντι των υπόλοιπων 
θρησκευτικών ομάδων 
της χώρας. 

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Πληροφορίες 
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REUTERS

Η αποκάλυψη  
της Guardian για  
το γνωστό, κοροϊδευτικά, 
ως «κτίριο διαστημικού 
αυγού» προκάλεσε  
την ενόχληση της Ε.Ε. 

Παράτυποι μετανάστες έχτισαν τα νέα αρχηγεία της Ευρωπαϊκής Ενωσης
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Ο Γαλάζιος 
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Τα βασαλτικά πετρώματα
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Π.Γ.Π.

Προσεχώς η πυξίδα θα δείχνει Ρωσία
Η μετατόπιση του μαγνητικού Βορρά από τον Καναδά προς τη Σιβηρία προβληματίζει την επιστημονιική κοινότητα
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Φανταστικοί και πραγματικοί κίνδυνοι
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Είναι ο «Χέωψ» διαφορετικός 
από τους άλλους κυνηγούς εξω-

πλανητών;
-
-
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-
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Τι θα προσπαθήσει να επιτύχει η 
αποστολή «Cheops»;
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Ποιοι είναι οι πρωταρχικοί στό-
χοι του διαστημικού τηλεσκοπίου 

«Cheops»;
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Μπορούμε, άραγε, να αναζητή-
σουμε εξωπλανήτες από τη Γη;
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Τα επόμενα βήματα
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Ο «Χέωψ» αναζητεί κατοικήσιμους πλανήτες
Απαντήσεις σε τέσσερα ερωτήματα για την αποστολή του δορυφόρου - τηλεσκοπίου της Ευρωπαϊκής Διαστημικής Υπηρεσίας

Η κάμερά του θα είναι 
διαρκώς στραμμένη όχι 
προς το φως του Ηλίου, 
αλλά προς το σκοτάδι.

To τηλεσκόπιο -
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Οι μεταβολές του γήι-
νου μαγνητικού  
πεδίου επηρεάζουν  
τα συστήματα GPS και 
την προστασία μας από 
επιβλαβείς ακτινοβολίες.

Του DENNIS OVERBYE
THE NEW YORK TIMES

Aποψη 
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Την επιδημίαπαχυσαρκίας που πλήτ-
τει τον δυτικό κόσμο θα μπορούσε
να αντιμετωπίσει η αναγραφή της
απόστασης που πρέπει να περπα-
τήσει ή να τρέξει κάποιος, έτσι ώστε
να κάψει τις απαραίτητες θερμίδες
τροφίμων ή ποτών. Παρότι όλες οι
τυποποιημένες τροφές υποχρεούνται
να αναγράφουν τα διατροφικά στοι-
χεία τους στη συσκευασία –όπως
την περιεκτικότητα σε θερμίδες–, η
τακτική αυτή δεν φαίνεται να επη-
ρεάζει τις αγοραστικές και διατρο-
φικές συνήθειες των καταναλωτών,
ενώ ο μέσος όρος βάρους του σύγ-
χρονου ανθρώπου συνεχίζει να αυ-
ξάνεται. Μια νέα μελέτη, όμως, προ-
τείνει τη χρήση συμβόλων στη συ-
σκευασία, τα οποία θα δείχνουν πόση
φυσική άσκηση απαιτείται για την
καύση των θερμίδων του συγκεκρι-
μένου προϊόντος. Ενα αναψυκτικό,
για παράδειγμα, που διαθέτει 138
θερμίδες, θα μπορούσε να συνοδεύε-

ται από μικρό σύμβολο ανθρώπου
που βαδίζει για 26 λεπτά ή τρέχει για
13 λεπτά. Στον χρόνο αυτό, οι θερ-
μίδες του αναψυκτικού θα έχουν
καεί.

Η επιστημονική ομάδα αναφέρει
ότι η προσέγγισή της θέτει στο προ-
σκήνιο τις θερμίδες και βοηθά έτσι
στην πρόληψη των υπερβολών στο
τραπέζι, ωθώντας τους ανθρώπους
να κάψουν τις θερμίδες που κατα-
νάλωσαν. «Η πρωτοβουλία αυτή θα

είναι χρήσιμη. Δεν ζητάμε την κα-
τάργηση της υπάρχουσας σήμανσης
διατροφικών προϊόντων, αλλά τον
εμπλουτισμό της με νέες πληροφο-
ρίες», λέει η επικεφαλής της μελέτης,
καθηγήτρια Αμάντα Ντέιλι, από το
Πανεπιστήμιο του Λάουμπορο, στη
Μ. Βρετανία. «Πρέπει να πείσουμε
τις εταιρείες να εντάξουν τις πληρο-
φορίες αυτές στις συσκευασίες τους.
Πρέπει ο πολίτης να μπορεί να κα-
τανοεί τα στοιχεία αυτά χωρίς να
διαθέτει διδακτορικό στα μαθηματικά
για να συνειδητοποιήσει τι σημαίνει
για το σώμα του η κατανάλωση μισής
πίτσας. Αν σας πω ότι κάποια τροφή
χρειάζεται 60 λεπτά βαδίσματος για
να καεί, θα συνειδητοποιήσετε αμέ-
σως τι σημαίνει αυτό», σημειώνει η
δρ Ντέιλι. Στη δημοσίευσή τους στην
επιθεώρηση Journal of Epidemiology
& Community Health, η δρ Ντέιλι
και οι συνάδελφοί της προχώρησαν
στην ανάλυση στοιχείων από 14 πα-

λαιότερες μελέτες, εξετάζοντας τις
επιπτώσεις συστήματος αναγραφής
χρόνου άσκησης. Η ομάδα διαπί-
στωσε ότι οι καταναλωτές επιλέγουν
κατά μέσον όρο τροφές με λιγότερες
θερμίδες, όταν τα προϊόντα αναγρά-
φουν τον χρόνο άσκησης που χρει-
άζεται για την καύση των θερμίδων.
Η δρ Φράνκι Φίλιπς, διατροφολόγος
και εκπρόσωπος της Βρετανικής
Εταιρίας Διαιτολογίας, υποστηρίζει
ότι η αναγραφή χρόνου άσκησης
μπορεί να προκαλέσει σύγχυση, όπως
και η αναγραφή των θερμίδων, καθώς
δεν προσφέρουν ενδείξεις για το αν
μια τροφή είναι υγιεινή. «Οι θερμίδες
ενός συσκευασμένου σάντουιτς είναι
400, ενώ αυτές μιας σοκολάτας 350.
Με αυτή τη λογική, θα μπορούσε
κάποιος να υποθέσει ότι η σοκολάτα
είναι καλύτερη επιλογή, παρότι το
σάντουιτς είναι σαφώς πιο θρεπτικό,
καθώς είναι πιο “πλούσιο” σε θερ-
μίδες», εξηγεί η δρ Φίλιπς.

Oι Αμερικανοί έφηβοι πίνουν λιγότερο οινό-
πνευμα, καπνίζουν λιγότερα συμβατικά τσι-
γάρα και πειραματίζονται λιγότερο με σκληρά
ναρκωτικά. Aυτή την ενθαρρυντική τάση
κατέγραψε μια νέα  ομοσπονδιακή έρευνα.
Ωστόσο, τα ευεργετικά για την υγεία απο-
τελέσματα τούτων των πρακτικών φαίνεται
να εξανεμίζονται από μια δραματική αύξηση
του ατμίσματος μαριχουάνας και νικοτίνης.

Τα συμπεράσματα της ετήσιας έκθεσης
του Εθνικού Ινστιτούτου Κατάχρησης Εξαρ-
τησιογόνων Ουσιών (NIDA), υπό τον τίτλο
«Monitoring the Future», δόθηκαν στη δη-
μοσιότητα και καταγράφουν  τις επικρατούσες
τάσεις μεταξύ μαθητών της Β΄ Γυμνασίου,
της Α΄ Λυκείου και της Γ΄ Λυκείου. Το πιο
ανησυχητικό στοιχείο της εφετινής έκθεσης,
όπως επισημαίνουν οι ειδικοί, είναι η ση-
μαντική αύξηση των εφήβων που ατμίζουν
μαριχουάνα. Μεταξύ των τελειοφοίτων του
Λυκείου, το 14% δήλωσε ότι είχε ατμίσει μα-
ριχουάνα τον τελευταίο μήνα. Πριν από έναν
χρόνο, το ποσοστό αυτό δεν ξεπερνούσε το
7,5%. Το ποσοστό των εφήβων που δήλωσαν
ότι έχουν ατμίσει μαριχουάνα μία ή περισ-
σότερες φορές τον τελευταίο χρόνο διπλα-
σιάστηκε την τελευταία διετία και αυξήθηκε
κατά 7% μεταξύ των μαθητών της Β΄ Γυμνα-
σίου, 19,4% για τους μαθητές της Α΄ Λυκείου
και 20,8% για τους τελειόφοιτους. Το 3,5%
των μαθητών της Γ΄ Λυκείου και το 3% των
μαθητών της Α΄ Λυκείου αναφέρουν ότι κά-
νουν καθημερινή χρήση. 

Η επικεφαλής του Εθνικού Ινστιτούτου
Κατάχρησης Εξαρτησιογόνων Ουσιών, δρ
Νόρα Βολκόφ, αναφερόμενη στην αύξηση
του  ατμίσματος νικοτίνης και μαριχουάνας
επισημαίνει ότι «πρόκειται για μια εξαιρετικά
ανησυχητική τάση». Το άτμισμα μαριχουάνας,
άλλωστε, αποτέλεσε τη ρίζα της υγειονομικής
κρίσης του περασμένου καλοκαιριού, όταν
τουλάχιστον 2.000 άνθρωποι, μεταξύ των
οποίων πολλοί έφηβοι και εικοσάρηδες, πα-
ρουσίασαν επικίνδυνες αναπνευστικές λοι-
μώξεις, με βαριά δύσπνοια. Σύμφωνα με τα
Κέντρα Ελέγχου Λοιμώξεων και Πρόληψης,
καταγράφηκαν 2.409 νοσηλείες λόγω ανα-

πνευστικών προβλημάτων που προκλήθηκαν
από το άτμισμα και 52 θάνατοι.

Παρότι τα αίτια των βλαβερών συνεπειών
του ατμίσματος παραμένουν ασαφή, οι ειδικοί
εκτιμούν ότι προκαλούνται από τον τρόπο
με τον οποίο οι πνεύμονες προσπαθούν να
επεξεργαστούν κάποια έλαια που χρησιμο-
ποιούνται στη «μαύρη αγορά» των συσκευών
ατμίσματος μαριχουάνας. Ως πιθανό αίτιο
αναγνώρισαν το οξικό άλας της βιταμίνης
Ε. Ολες οι μορφές χρήσης μαριχουάνας (κά-
πνισμα, άτμισμα, βρώσιμα) παραμένουν δη-
μοφιλείς μεταξύ των μαθητών λυκείου.

Η χρήση του συμβατικού τσιγάρου μει-
ώνεται διαρκώς: το ποσοστό των τελειόφοιτων
που παραδέχθηκαν ότι καπνίζουν έπεσε στο
5,7%, ενώ πριν από πέντε χρόνια βρισκόταν
στο 13,6%. Οπως επισημαίνει η δρ Σίον Κιμ
Χάρις, παιδίατρος και επικεφαλής του Κέντρου
Κατάχρησης Ναρκωτικών Εφήβων του Παι-
διατρικού Νοσοκομείου της Βοστώνης, «οι
έφηβοι έλαβαν ένα εξαιρετικά λανθασμένο
μήνυμα όσον αφορά το άτμισμα: ότι αυτό
δεν βλάπτει». Τέλος, η δρ Βολκόφ ευελπιστεί
ότι κάποια στιγμή οι έφηβοι θα ξυπνήσουν
και θα διαπιστώσουν ότι η μαριχουάνα είναι
επικίνδυνη. 

Υποσιτισμός
και παχυσαρκία
διπλή μάστιγα
Η κακή διατροφή μαστίζει τα νήπια
των φτωχών χωρών. Μωρά και τα παι-
διά που εμφανίζουν καθυστέρηση
στην ανάπτυξή τους εξαιτίας του υπο-
σιτισμού κινδυνεύουν και από την
παχυσαρκία, καθώς τα σακχαρούχα
ροφήματα και τα υψηλής επεξεργασίας
τρόφιμα υπάρχουν πλέον σε κάθε πε-
ριοχή του κόσμου.

Οι ειδικοί προειδοποιούν για μια
διπλή μάστιγα ακατάλληλης διατροφής
με λιποβαρή και υπέρβαρα παιδιά να
ζουν στις ίδιες κοινότητες, ακόμη και
στις ίδιες οικογένειες. Μία στις τρεις
οικογένειες χαμηλού και μεσαίου ει-
σοδήματος επηρεάζεται από το φαι-
νόμενο, σύμφωνα με ειδικούς του
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ).

Η αιτία και των δύο προβλημάτων
είναι η ίδια: η έλλειψη θρεπτικών τρο-
φίμων. Κάποια παιδιά έχουν πολύ λίγο
φαγητό, ενώ κάποια άλλα καταναλώ-
νουν υπερβολικά πολλές άχρηστες
θερμίδες.

Τα υψηλής περιεκτικότητας σε
λίπη, αλάτι και ζάχαρη σνακς που
υπάρχουν σε αφθονία στις πλούσιες
χώρες είναι διαθέσιμα σχεδόν σε κάθε
χωριό του κόσμου και έχουν ενταχθεί
σε μια σταθερή διατροφή ακόμη και
των φτωχότερων οικογενειών.

Πολλές εκθέσεις που δημοσιεύτη-
καν στην ιατρική επιθεώρηση Lancet
από ειδικούς, περιλαμβανομένων και
επιστημόνων του ΠΟΥ, αναφέρουν
ότι πάνω από το ένα τρίτο των χωρών
χαμηλού και μεσαίου εισοδήματος
επηρεάζεται από το πρόβλημα κακής
διατροφής. «Αντιμετωπίζουμε μια νέα
διατροφική πραγματικότητα», λέει ο
επικεφαλής συγγραφέας της έκθεσης,
ο δρ Φραντσέσκο Μπράνκα, διευθυν-
τής του τμήματος διατροφής για την
υγεία και την ανάπτυξη του ΠΟΥ. «Δεν
μπορούμε πλέον να διακρίνουμε δύο
κατηγορίες χωρών, χαμηλού εισοδή-
ματος και υποσιτιζόμενες ή υψηλού
εισοδήματος και αντιμέτωπες μόνο
με το πρόβλημα της παχυσαρκίας. Η
μία στις τρεις οικογένειες με ένα παιδί
με καθυστερημένη ανάπτυξη είχε
υπέρβαρη μητέρα. 

Πρόκειται για ένα παράδοξο. Βλέ-
πουμε ότι η ανεπάρκεια βιταμινών
και ιχνοστοιχείων αποτελεί όλο και
περισσότερο μια σταθερά παρά τις
έντονες προσπάθειές μας να την αν-
τιμετωπίσουμε με πολλά διαφορετικά
προγράμματα».

Ο εφιάλτης
του κινητού
σε αεροπλάνα
Σίγουρα, τα αεροπορικά ταξίδια αυτή
την περίοδο του χρόνου είναι χαοτικά.
Φανταστείτε, όμως, να είστε στριμωγ-
μένος μέσα στην άτρακτο ενός αερο-
πλάνου και, εκτός από τα άλλα δεινά,
να υφίστασθε μία παραπάνω ενόχλη-
ση: ταξιδιώτες που ουρλιάζουν στα
κινητά τους τηλέφωνα, ενώ πετάτε
στις 35.000 πόδια. Αυτό το εφιαλτικό
σενάριο μπορεί να αποδειχθεί πραγ-
ματικότητα σε ένα ή δύο χρόνια, σύμ-
φωνα με τους ειδικούς. Η τεχνολογία
που επιτρέπει τις τηλεφωνικές κλήσεις
από κινητό, ενώ το αεροπλάνο πετά,
υπάρχει ήδη. Ωστόσο, τα στελέχη των
αεροπορικών εταιρειών δεν πρόκειται
να την εφαρμόσουν προτού νιώσουν
ότι αποτελεί επιτακτικό αίτημα των
επιβατών. Ακόμα και τότε, όμως, οι
αερομεταφορείς μπορεί να κωφεύσουν. 

Τα πληρώματα των αεροσκαφών
επισημαίνουν ότι η χρήση κινητών
στις καμπίνες των αεροπλάνων ενδέ-
χεται να οδηγήσει σε χάος, συγκρού-
σεις και γενικευμένη παραφροσύνη
εν ώρα πτήσης. Πιστεύουν ότι οι τη-
λεφωνικές κλήσεις θα προκαλέσουν
εντάσεις, καθώς οι ομιλούντες θα ενο-
χλούν τους διπλανούς τους με την
ηχηρή φωνή τους, πυροδοτώντας κα-
βγάδες. Επίσης, οι αεροσυνοδοί φο-
βούνται ότι η ελεύθερη χρήση κινητών
θα αποσπά την προσοχή του επιβα-
τικού κοινού από τις οδηγίες τους, σε
περίπτωση έκτακτης ανάγκης. «Στόχος
μας», εξηγεί η αεροσυνοδός Κασάντρα
Μισέλ Μπράουν της Frontier Airlines,
«είναι να εκκενώνουμε το αεροπλάνο
μέσα σε 90 δευτερόλεπτα. Οσο καλός
και αν είναι ένας επιβάτης στην ταυ-
τόχρονη εκτέλεση πολλών εργασιών,
είναι βέβαιο ότι δεν θα καταφέρει να
ακολουθήσει τις οδηγίες μου και να
εξέλθει του αεροσκάφους με ασφάλεια,
εφόσον η προσοχή του είναι εστια-
σμένη στο τηλέφωνό του».

Δεν είναι, όμως, μόνον οι αεροσυ-
νοδοί που αντιτίθενται στα κινητά.
Είναι και πολλοί επιβάτες, οι οποίοι
επιμένουν ότι θα δημιουργείται μια
άκρως ενοχλητική κακοφωνία στους
αιθέρες, με αποτέλεσμα να ξεσπούν
διαρκώς καβγάδες σχετικά με την αρ-
μόζουσα ένταση της φωνής. Για κά-
ποιους, η προστασία της ιδιωτικότητας
του βίου αποτελεί έναν ακόμη λόγο
ανησυχίας. Οπως και να έχει, η χρήση
των νέας τεχνολογίας κινητών είναι
απολύτως ασφαλής για τα σύγχρονα
αεροπλάνα, τα οποία έχουν σχεδιαστεί
έτσι ώστε να παραμένουν αλώβητα
από τις ηλεκτρονικές συσκευές που
μεταφέρουν οι επιβάτες. 

Ο χρόνος άσκησης για καύση θερμίδων κατά της παχυσαρκίας

Οι καταναλωτές επιλέγουν τροφές με λιγότερες θερμίδες, όταν τα προϊόντα
αναγράφουν τον χρόνο άσκησης που χρειάζεται για την καύση τους.

������

«Δεν ζητάμε την κατάρ-
γηση της υπάρχουσας
σήμανσης διατροφικών
προϊόντων, αλλά τον εμ-
πλουτισμό της με νέες
πληροφορίες», λέει η
επικεφαλής της μελέτης.

������

«Οι έφηβοι έλαβαν ένα εξαιρε-
τικά λανθασμένο μήνυμα για το
άτμισμα: ότι αυτό δεν βλάπτει».

Ατμισμα μαριχουάνας, η νέα «τρέλα» των εφήβων

Τουλάχιστον 52 άτομα έχουν χάσει τη ζωή
τους από αναπνευστικές λοιμώξεις που προ-
κλήθηκαν από άτμισμα μαριχουάνας.

H κακή διατροφή αποτελεί διττή απειλή
για τα παιδιά, ιδιαιτέρως των φτωχών
χωρών, καθώς κινδυνεύουν από υποσι-
τισμό, αλλά και παχυσαρκία. 

Πολλοί αντιτίθενται στις κλήσεις από κι-
νητά τηλέφωνα στη διάρκεια αεροπορι-
κού ταξιδιού.



Τέτοιες που είναι οι μέρες, ας ανταλλά-
ξουμε ευχές, δώρα, κάρτες και ειδήσεις.
Μιας και που δεν είμαστε και ζαχαρο-
πλάστες,  φουρνάρηδες ή κατάστημα
παιγνιδιών, ας μας παραγγείλουν μια
είδηση, όποια και αν θέλουν. Να βάλουμε
όλο μας το μεράκι, την τέχνη και να την
παραδώσουμε φρέσκια και εύγευστη
στον παραλήπτη. Να τη μοιράσει ανά-
λογα και να την φάνε όλοι μαζί, όπως

κάνουμε με τα μελομακάρονα ή τους κουραμπιέδες. 
Έχουμε χάσει το μπούσουλα μες στο νησί, σε πολλά

θέματα και στη δημοσιογραφία δυστυχώς. Φτάσαμε
πλέον στο σημείο, αντί για την εξεύρεση είδησης, να
τη διαμορφώνουμε. Πώς δηλαδή ο ανθοπώλης περιποιείται
τα άνθη και τα φυτά του, πριν τα βγάλει προς πώληση;
Κάτι τέτοιο. Μας δίνουν το υλικό και κάποια μικρά
εργαλεία για να το χειριστούμε. Έτσι όπως διαμορφώθηκε
η κατάσταση, προ πολλών ετών, μάλλον και δεκαετιών,
στο εγγύς μέλλον δεν θα υπάρχουν δημοσιογράφοι αλλά
διεκπεραιωτές ειδήσεων και καταστάσεων. 

Και καλά να συμβαίνουν όλα αυτά στο χώρο της αθλη-
τικογραφίας, αναρωτιέμαι τι συμβαίνει σε πολύ σοβα-
ρότερους τομείς, που αφορούν άμεσα ή έμμεσα τη ζωή
μας και των παιδιών μας. Άμα δηλαδή υπάρχει απόλυτος
έλεγχος της εξουσίας στον δημοσιογράφο για ένα πέναλτι
ή οφ σάιτ, διερωτάσαι τι μπορεί να συμβαίνει σε θέματα
όπου διακυβεύονται κονδύλια και τεράστια κομματικά,
οικονομικά ή επιχειρηματικά συμφέροντα. Χωρίς υπερ-
βολές, δεν μπορώ να το διανοηθώ. Γι’ αυτό και μάλλον
παραμένει συνειδητή η επιλογή μας να μην εισχωρήσουμε
ποτέ σε χωράφια που λέγονται πολιτικά, οικονομικά ή
αστυνομικά ρεπορτάζ. Φτου, μακριά από μας, πάνω απ’
όλα η υγεία. Καταντήσαμε ως δημοσιογραφικός κόσμος
να μοιάζουμε πλέον με φουρνάρηδες ή κουλουρτζήδες.
Να παραγγέλλουν και εμείς να  παραδίνουμε. 

Και καλά στην περίπτωση του κουλουρτζή ό,τι πρα-
μάτεια πουλήσει, προκύπτει μέσα από τα χεράκια του
και τον ίδιό του τον ιδρώτα. Στο δικό μας το σινάφι δεν
είμαι σίγουρος. Ό,τι μας λεν, ακολουθούμε. Κρύβουμε,
κόβουμε, μορφοποιούμε και μετά ετοιμάζουμε την εί-
δηση…. δεν είναι και τόσο δύσκολο. Του κουλουρτζή
είναι μακράν πιο δύσκολο και του ευχόμαστε καλές δου-
λειές ολόχρονα και όχι μονάχα στις γιορτές. Άντε καλή
καρδιά και καλά Χριστούγεννα… σε φίλους και «εχ-
θρούς».

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Δυσκολότερο 
του κουλουρτζή 

Έτσι και αλλιώς, ελάχιστες ήταν από την
αρχή οι πιθανότητες για κάθοδο ξένων
διαιτητών. Δεν θα αποτελούσε λύση
στα προβλήματα της κυπριακής διαι-
τησίας, θα μας γλίτωνε όμως από πολλά
προβλήματα. Ίσως τα δεδομένα να ήταν
διαφορετικά, αν η συζήτηση για ένα τέ-
τοιο ενδεχόμενο γινόταν το περασμένο
καλοκαίρι, με άνεση χρόνου αλλά και
δυνατότητα σωστής αξιολόγησης και
κατάλληλου προγραμματισμού, για ένα

τόσο σοβαρό θέμα. Σε πολλά από τα σοβαρά προβλήματα
του κυπριακού ποδοσφαίρου θα μπορούσαν να εξευρεθούν
λύσεις αν αξιοποιούσαμε την καλοκαιρινή περίοδο, αν
γενικότερα λειτουργούσαμε εκ των προτέρων και όχι
εκ των υστέρων και αναλόγως…

Από την άλλη, η πρόσφατη ανακοίνωση της ΚΟΠ,
μετά την άτυπη γενική συνέλευση των σωματείων,
περισσότερο με παραδοχή μοιάζει, αντί για απόρριψη
με επιχειρήματα, της θέσης πως μόνο με ξένους διαιτητές
τελειώνει ομαλά το φετινό πρωτάθλημα. H ΚΟΠ ενη-
μέρωσε πως ο πρόεδρός της Γιώργος Κούμας, ανέλυσε
στα σωματεία το πλάνο για τον «εμβολιασμό της διαι-
τησίας με νέους διαιτητές. Στην ουσία παραδοχή, πως
με το υφιστάμενο «ρόστερ» διαιτητών δύσκολα τελειώνει
ομαλά το φετινό πρωτάθλημα. Λες και το πρόβλημα
έχει να κάνει με γερασμένους διαιτητές, λες και οι πιο
νέοι που σφυρίζουν τα τελευταία χρόνια έχουν καλύτερη
απόδοση… Τη στιγμή που θα έπρεπε να συζητηθεί η
αναγκαιότητα ή όχι για ξένους διαιτητές, ο πρόεδρος
της ΚΟΠ ενημέρωνε για το πλάνο και τον σχεδιασμό
εφαρμογής του VAR τον επόμενο χρόνο. Κάτι σαν πα-
ραδοχή, πως μόνο με τη χρήση της τεχνολογίας μπο-
ρούμε να αποφύγουμε κάποια έστω από τα σοβαρά
λάθη των διαιτητών μας. Πιο απλά, σωπάστε να περά-
σουμε και φέτος και υπομονή μέχρι το VAR να έρθει…

Ζήτησε κατανόηση ο πρόεδρος της ΚΟΠ και συνερ-
γασία, προκειμένου να ολοκληρωθεί η ποδοσφαιρική
χρονιά με τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Υπάρχει κανείς
που πιστεύει πως θα επιδειχθεί κατανόηση απ’ όσους
θα βρεθούν στην πλευρά των αδικημένων από σοβαρά
διαιτητικά λάθη; Υπάρχει κανείς που μπορεί να απαν-
τήσει στο ερώτημα, γιατί τα σωματεία δεν αντιδρούν;
Μπορεί κάποιος να εξηγήσει, γιατί από τη στιγμή που
η συντριπτική πλειοψηφία των ομάδων θεωρεί πως
βρίσκεται στη πλευρά των αδικημένων, δεν προκύπτει
μια οργανωμένη προσπάθεια αλλαγής κάποιων δεδο-
μένων και χρόνιων καταστάσεων στην κυπριακή δι-
αιτησία;

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Κατανόηση 
να υπάρχει...

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Το… άλλοθι της κάρτας 
Εξακολουθούν όσοι «φανατικά» τάσ-
σονται εναντίον της κάρτας φιλάθλου,
να θεωρούν το συγκεκριμένο μέτρο ως
την κύρια αιτία για τις σχεδόν άδειες
κερκίδες στα γήπεδά μας. Κανείς,
ωστόσο, δεν αναφέρεται στη μη συχνή
προσέλευση φιλάθλων, οι οποίοι έχουν
εκδώσει την κάρτα ή στη μη προσέλευ-
ση αρκετών, σε πολλά παιγνίδια, οι
οποίοι είναι κάτοχοι εισιτηρίων διαρ-
κείας! Μπορεί το συγκεκριμένο μέτρο
να μην αποτελεί τον ιδανικό τρόπο για
την αντιμετώπιση της βίας, όπως εξε-
λίσσεται όμως το θέμα, η κάρτα φιλά-
θλου δείχνει να αποτελεί το τέλειο άλ-
λοθι για όσους αποφεύγουν εδώ και
χρόνια να αγγίξουν πολλά άλλα σοβα-
ρά προβλήματα, τα οποία έχουν απο-
μακρύνει τον φίλαθλο από το γήπεδο...

* * * * *  

VAR και κόστος
Το μεγαλύτερο μέρος του ψηλού κό-
στους για την εφαρμογή του VAR στην
Κύπρο, του χρόνου, θα το αναλάβει η
ΚΟΠ. Στην πρόσφατη γενική συνέλευ-
ση τα σωματεία ενημερώθηκαν πως θα
επωμίζονται ετησίως ένα κόστος περί-
που στις σαράντα χιλιάδες ευρώ. Οι
πληροφορίες λένε, πως το ποσό ανα-
λογεί στις πληρωμές των διαιτητών σε
κάθε παιγνίδι από το γηπεδούχο σωμα-
τείο, πληρωμές τις οποίες τα τελευταία
χρόνια αναλάμβανε η ΚΟΠ, θέλοντας
να μην επιβαρύνει τα ήδη άσχημα οικο-

νομικά των σωματείων της, τα δεδομέ-
να, ωστόσο, από του χρόνου αλλάζουν.
Ακόμη και έτσι όμως, οι σαράντα περί-
που χιλιάδες ευρώ δεν θα πρέπει να
θεωρούνται μεγάλο ποσό, έναντι των
θετικών που μπορεί να προκύψουν
από τη χρήση του VAR.

* * * * *  

Ασάνζ 
Το γράψαμε και θα το ξαναγράψουμε
γιατί έχει την πλάκα του. Ο ερχομός του
νέου προπονητή του ΑΠΟΕΛ έχει λάβει
τέτοιες διαστάσεις, υπάρχει ένα τέτοιο
πέπλο μυστηρίου, τόσο σκοτάδι που
νομίζεις αντί για προπονητή θα φέρουν
τον Ασάνζ τον ιδρυτή των Wikileaks. 

* * * * *  

Από σκοτάδι… φως
Υπάρχει μια άτυπη συμφωνία μεταξύ
δημοσιογράφων και ομάδων που ρί-
χνει σκοτάδι σ’ ό,τι έχει να κάνει με το
μεταγραφικό κομμάτι έως ότου ολο-
κληρωθούν οι αγωνιστικές υποχρεώ-
σεις. Όταν με το καλό ξυπνήσετε από
Δευτέρας ξεκινά άτυπα η μεταγραφική
περίοδος. Και ενώ όλα είναι σκοτεινά,
ρίχνεται άπλετο φως στο ποιοι έρχον-
ται και ποιοι φεύγουν. 

* * * * *  

Θέλουμε γήπεδα
Αυτή είναι η κατάληξη των συζητήσεων
και η ουσία των όσων βγήκαν από τη συ-

νέλευση για το ποδόσφαιρό μας. Καλό
είναι το προπονητικό κέντρο της ΚΟΠ,
καλό το VAR και οι κουβέντες για κάρτα
φιλάθλου όμως κόσμο στο γήπεδο χω-
ρίς βελτίωση των εγκαταστάσεων δεν
πρόκειται να δούμε. Αναφερόμαστε
στην generation X των Κυπρίων και όχι
τους παλιούς και παραδοσιακούς οπα-
δούς  που επηρεάζεται από άλλες κατα-
στάσεις η προσέλευσή τους. Όταν γεν-
νήθηκες μες την τεχνολογία και τις ανέ-
σεις που σου προσφέρει, δεν έχεις κα-
νένα λόγο να πληρώνεις για να βλέπεις
ένα προϊόν που για πολλούς λόγους
σου σπάει τα νεύρα. Ειδικά όταν δεν
έχεις και το κίνητρο του ανήκειν στους
οργανωμένους αφού αυτοί ως γνωστό
απέχουν. Κακά τα ψέματα δημιουργού-
σαν γενιές οπαδών οι οργανωμένοι στα
πέταλα, κάτι που πλέον χάνεται. Ρίξτε
χρήμα να φτιάξουμε γήπεδα 21ου αι-
ώνα γιατί σύντομα θα ψάχνουμε να
βρούμε το λάθος.

* * * * *  

Ανακατατάξεις
Τελειώνει η χρονιά και αναμένονται
αρκετές εξελίξεις στην ΑΕΛ. Είναι η
στιγμή που πρέπει να παρθούν αποφά-
σεις για το πώς θα προχωρήσει η ομά-
δα από εδώ και πέρα. Έγιναν πολλά το
τελευταίο διάστημα που χάλασαν το
κλίμα και όταν δεν έρχονται και τα απο-
τελέσματα η γκρίνια μεγαλώνει. Τα
πράγματα είναι απλά: το καλοκαίρι τέ-
θηκαν προς τους ποδοσφαιριστές τα
δεδομένα και πως όποιος δεν ήθελε

μπορούσε να αποχωρήσει. Κανείς δεν
έφυγε αλλά στην πράξη προκύπτει
πως κάποιοι το μετάνιωσαν. Ίσως απο-
χωρήσουν περισσότεροι από τους τέσ-
σερις που μπορούν να έρθουν αλλά κα-
λύτερα έτσι παρά να είναι με το ζόρι
κάποιοι στο βοηθητικό. 

* * * * *  

Ανταγωνισμός
Με την επέλαση του Απόλλωνα,  που
από ότι φαίνεται θα  κρατήσει, την
αγωνιστική συνέπεια της φετινής Ομό-
νοιας – που σημειωτέον παίζει το καλύ-
τερο ποδόσφαιρο -  την καλή πορεία
της Ανόρθωσης και την παραδοσιακή
ισχύ του ΑΠΟΕΛ  όλα δείχνουν ένα  πο-
λύ ανταγωνιστικό πρωτάθλημα.
Φέτος   τα πράγματα  δείχνουν - και εί-
ναι - πολύ  ευχάριστα, στον αγωνιστικό
τομέα γατί βλέπουμε όμορφα παιχνί-
δια ενώ ο ανταγωνισμός είναι για την
ώρα στα ύψη.

* * * * *  

Ασόβαροι
Το είπε με τον πιο ξεκάθαρο τρόπο ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας. «Δεν
υπάρχει περίπτωση να καταργηθεί η
κάρτα». Πάμε όμως για τροποποιήσεις
στη νομοθεσία σύμφωνα και με το λο-
γικό αίτημα των σωματείων. Αίτημα
που εκφράστηκε στην πρόσφατη Γ.Σ.
της ΚΟΠ. Όσοι συνεχίζουν να μιλούν
για κατάργηση της κάρτας  μόνο ασό-
βαροι μπορεί να χαρακτηριστούν. 

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Την τελευταία φορά που η Λίβερπουλ
κατέκτησε το πρωτάθλημα στην Αγ-
γλία, το όνομα της λίγκας ήταν Football
League. Οι Reds, τη σεζόν 1989-90
τερμάτισαν 9 βαθμούς πάνω από την...
Αστον Βίλα και οι ομάδες του Μάν-
τσεστερ ήταν στο Νο13 και το Νο14
έχοντας από 48 βαθμούς. Ήταν όμως
μία άλλη, πολύ διαφορετική εποχή.
Τριάντα χρόνια είναι σίγουρα πάρα
πολλά, ειδικά όταν μιλάμε για την Λί-
βερπουλ, την ομάδα που έχει 18 πρω-
ταθλήματα, 6 Κύπελλα Πρωταθλη-
τριών/Championσ League και που βά-
σει τίτλων είναι η κορυφαία αγγλική.
Τριάντα χρόνια μετά, όλα δείχνουν
πως έχει έρθει η ώρα να πανηγυρίσει
ξανά και να κατακτήσει το πρώτο πρω-
τάθλημα από τότε που η λίγκα έγινε
Premier League. Θα αναλύσουμε τα
πολλά στοιχεία που δείχνουν ότι οι
Reds δεν θα χάσουν αυτό το πρωτά-

θλημα. Με την ολοκλήρωση της 17ης
αγωνιστικής της Premier League, την
περασμένη Δευτέρα η Λίβερπουλ με
49 βαθμούς, έχει μια πολύ σημαντική
διαφορά από την άλλη βασική διεκ-
δικήτρια, τη Μάντσεστερ Σίτι (35 βαθ-
μούς). Πέρυσι η ομάδα του Γκουαρ-
διόλα έκανε το φινάλε που χρειαζόταν
για να κατακτήσει το πρωτάθλημα,
με 14 σερί νίκες! Φέτος, τα πράγματα
δεν έχουν καμία σχέση για τους Πο-
λίτες που έπειτα από 17 αγωνιστικές
μετρούν πολλές απώλειες την ώρα
που όταν η Λίβερπουλ χάσει βαθμούς,
αποτελεί είδηση. Εκτός αυτού, ο Πεπ
φαίνεται να πληρώνει την απόφαση
να μην προσθέσει στο ρόστερ του
έναν 4ο κεντρικό αμυντικό. 

Αντίθετα, η Λίβερπουλ δείχνει ότι
μπορεί να ανταπεξέλθει στους τραυ-
ματισμούς που έχει μέσα στην σεζόν

καλύτερα από οποιαδήποτε άλλη ομάδα
βγάζοντας με απίστευτη άνεση ένα
πολύ δύσκολο πρόγραμμα.

Το αξίζει ο Κλοπ
Ο Γιούργκεν Κλοπ κάνει αξιοθαύ-

μαστη δουλειά και όλοι συμφωνούν
ότι αξίζει να το πάρει. Δημιούργησε
ένα ταχυδυναμικό σύνολο που πνίγει
κάθε αντίπαλο με όπλα στο κέντρο
παίκτες όπως οι Χέντερσον, Μίλνερ,
Λαλάνα. Με ποδοσφαιριστές δηλαδή
που δεν θα αποτελούσαν και τις πρώ-
τες επιλογές στις λίστες των ανταγω-
νιστών τους. Ενίσχυσε την ομάδα με
παίκτες που πέρυσι ήταν μόνιμα τραυ-
ματίες, αλλά το ρίσκο του βγήκε. Κα-
τάφερε να μεταμορφώσει τη Λίβερ-
πουλ και μετά το Champions League
είναι αποφασισμένος να της χαρίσει
και την Premier League.

Δεν είναι μυστικό ότι στις επιτυχίες
χρειάζεται και τύχη η οποία φέτος χα-
μογέλασε πολλές φορές στην Λίβερπουλ
που όλα της πάνε καλά. 

Όλα ξεκίνησαν στις 9/8 όταν η Λί-
βερπουλ μπήκε με το δεξί στην φετινή
Premier League μιας και επικράτησε
της Νόριτς με 4-1 κι από τότε έχει μόλις
μία ισοπαλία στα 17 συνολικά παιχνίδια
που έδωσε μέχρι στιγμής. Ακολούθησαν
οι Σαουθάμπτον με 2-1, η άνετη νίκη
κόντρα στην Άρσεναλ με 3-1, ενώ τέ-
λειωσε τον μήνα Αύγουστο με διπλό
ενάντια στην Μπέρνλι.

Μπορεί να είχαν χάσει τον Άλισον
με τραυματισμό και παρόλο που οι
Reds δέχονταν σχεδόν σε κάθε παιχνίδι
γκολ, εντούτοις μπορούμε να πούμε
πως ο Άντριαν κάλυψε επάξια το κενό
του Βραζιλιάνου τερματοφύλακα.

Πλέον στο παιχνίδι είχαν μπει και

οι ανατροπές με τον Κλοπ να μεταδίδει
αυτό το πνεύμα σιγουριάς όταν το ματς
δεν κυλάει όπως θα ήθελε, όχι μόνο
στους ποδοσφαιριστές του αλλά και
στον ίδιο τον κόσμο. Θυμηθείτε μόνο
την πρώτη του δήλωση όταν ανέλαβε
τον Οκτώβρη του 2015 που έλεγε να
μετατρέψει τον κόσμο «from doubters
to believers». Κι αυτό ακριβώς έκανε!

Αλάνθαστη τον Σεπτέμβριο
Η Λίβερπουλ είχε έναν αλάνθαστο

Σεπτέμβριο μιας και επικράτησε των
Νιούκαστλ (3-1), Τσέλσι (2-1), Σέφιλντ
(1-0) και Λέστερ (2-1) με ανατροπές,
με γκολ στις καθυστερήσεις και εκεί
άρχισε να μεγαλώνει την ψαλίδα από
τους συνδιεκδικητές της.

Μπορεί το σερί των οχτώ συνεχό-
μενων νικών να έσπασε κόντρα στην
αιώνιά της αντίπαλο, Μάντσεστερ Γι-
ουνάιτεντ, ωστόσο το αήττητο παρέ-
μεινε. Σε ένα ματς που ελάχιστα θα
έχουμε να θυμόμαστε από αυτό, ο Λα-
λάνα έσωσε στο τέλος τον πόντο για
την ομάδα του. Από τότε όμως η Λί-
βερπουλ δεν ξανακοίταξε πίσω κι αυτό
γιατί ακολούθησαν άλλες οχτώ σερί
νίκες, με αποτέλεσμα να μεγαλώσει κι
άλλο η διαφορά από τις Λέστερ και
Μάντσεστερ Σίτι στους 10 και 14 βαθ-
μούς αντίστοιχα. Συγκεκριμένα οι Reds
κέρδισαν δύσκολα και μάλιστα με ανα-
τροπή με 2-1 τις Τότεναμ και Άστον
Βίλα, έκαναν το καλύτερο τους παιχνίδι
κόντρα στην Σίτι, επικρατώντας άνετα
με 3-1 και έκλεισαν τον Νοέμβριο με
άλλες δυο νίκες με 2-1 κόντρα στις Πά-
λας και Μπράιτον.

Η αρμάδα του Κλοπ συνεχίζει απτόη-
τη και ακόμη δυνατότερη τον τρέχοντα
μήνα. Διέλυσε με 5-2 την Έβερτον σε
ένα ματς μονόλογο (ποιο ντέρμπι;),
ενώ ούτε και οι Μπόρνμουθ-Γουότορντ
μπόρεσαν να σταθούν εμπόδιο.

Ενδεκάδα που κερδίζει ...
Άλισον κάτω από τα δοκάρια, δεξιά

ο Άρνολντ, αριστερά ο Ρόμπερτσον,
δίδυμο στην άμυνα οι Φαν Ντάικ-
Μάτιπ, στο κέντρο Χέντερσον, Φαμ-
πίνιο, Βαϊνάλντουμ, μπροστά οι «δαί-
μονες» Σαλάχ, Μανέ, Φιρμίνο και έχετε
την καλύτερη ενδεκάδα της Λίβερπουλ.
Το αν θα πάει μέχρι τέλους το αήττητο
ασφαλώς και δεν το γνωρίζουμε, αν
θα κάνει ρεκόρ βαθμών επίσης δεν ξέ-
ρουμε, γνωρίζουμε όμως πολύ καλά
είτε το θέλουμε, είτε όχι πως φέτος
δύσκολα το χάνει!

Φέτος δεν το χάνει με τίποτα...
Ολα τα σημάδια που δείχνουν ότι η Λίβερπουλ θα κατακτήσει τον τίτλο, μετά από 30 χρόνια

�������

Ο Γιούργκεν Κλοπ δημι-
ούργησε ένα ταχυδυναμικό
σύνολο που πνίγει κάθε 
αντίπαλο, με όπλα στο
κέντρο παίκτες που δεν 
θα αποτελούσαν και τις
πρώτες επιλογές στις 
λίστες των ανταγωνιστών. Πίστη στο πλάνο, επιβολή κυριαρχίας και κάθε ματς σαν τελικός, είναι τα στοιχεία

που χαρακτηρίζουν την Λίβερπουλ.
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των FLORIAN HEIDER*, FARZAD SAIDI** και GLENN SCHEPENS*** 

Στις 5 Ιουνίου του 2014 η ΕΚΤ είχε
μειώσει το επιτόκιο δανεισμού για
τις καταθέσεις των τραπεζών στην
κεντρική τράπεζα στο -0,1%, υιο-
θετώντας για πρώτη φορά στην
ιστορία της αρνητικά επιτόκια δα-
νεισμού. Ακολούθησαν ακόμη τέσ-
σερις μειώσεις, η πιο πρόσφατη
στο -0,5%, στις 18 Σεπτεμβρίου
2019.

Αυτό που είναι ξεχωριστό με
τη μείωση των επιτοκίων δανει-
σμού σε αρνητικό έδαφος είναι
πως, σε αντίθεση με τις συνηθι-
σμένες μειώσεις, δεν οδηγεί χα-
μηλότερα όλα τα επιτόκια βραχυ-
πρόθεσμου δανεισμού. Για παρά-
δειγμα, η μείωση των μέσων του
2014 μεταδόθηκε στα βραχυχρόνια
δάνεια (Eonia, Euribor τριών μη-
νών) και δεν οδήγησε σε αρνητικά

επιτόκια στις τραπεζικές καταθέ-
σεις. Γενικά, οι τράπεζες επιθυμούν
να χαμηλώνουν την απόδοση που
προσφέρουν οι τραπεζικές κατα-
θέσεις, αλλά διστάζουν συχνά να
προσφέρουν αρνητικά επιτόκια
δανεισμού. 

Μεταξύ τέλους 2013 και τέλους
2014 οι μεγάλες τράπεζες της Ευ-
ρωζώνης μείωσαν το επιτόκιο κα-
ταθέσεων, αλλά όχι κάτω από το
μηδέν τοις εκατό. Ως συνέπεια, οι
τράπεζες που έχουν υψηλές κατα-
θέσεις δεν επωφελούνται από το
φθηνότερο κόστος χρηματοδότη-
σης με τον τρόπο που το κάνουν
οι τράπεζες που χρηματοδοτούνται
σε μεγαλύτερο βαθμό από τις αγο-
ρές. 

Σε σύγκριση με τις τελευταίες,
οι τράπεζες που χρηματοδοτούνται

περισσότερο μέσω καταθέσεων
βλέπουν μικρότερη μείωση του
κόστους χρηματοδότησής τους
και συνεπώς μειώνεται η καθαρή
τους αξία. 

Αυτή η μείωση περιορίζει το κί-
νητρό τους για χορήγηση δανείων
και ενδέχεται επίσης να τις ωθήσει
σε «κυνήγι αποδόσεων» σε σύγ-

κριση με τράπεζες που έχουν χα-
μηλότερες καταθέσεις. Σε μελέτη
του 2019 ο Johannes Bubeck της
Bundesbank παρατηρεί ότι οι τρά-
πεζες με υψηλότερες καταθέσεις
αναδιαμορφώνουν το χαρτοφυλά-
κιο μετοχών και ομολόγων τους
όταν γίνονται αρνητικά τα επιτόκια
καταθέσεων και στρέφονται σε
επενδύσεις που έχουν υψηλότερη
απόδοση και υψηλότερο ρίσκο.

Και η αγορά αντιμετωπίζει αυτές
τις τράπεζες ως έχουσες υψηλότερο
ρίσκο, καθώς αυξάνεται η απόδοση
των CDS τους (ασφάλιστρα έναντι
κινδύνου χρεοκοπίας), ενώ θεωρεί
ότι υπάρχουν περισσότερες πιθα-
νότητες να χρειαστούν κεφαλαιακή
ενίσχυση στην περίπτωση που ξε-
σπάσει χρηματοπιστωτική κρίση.
Η έρευνά μας αλλάζει επίσης την

άποψη που έχουμε για τον ρόλο
των καταθέσεων ως χαρακτηρι-
στικό τραπεζικού επιχειρηματικού
μοντέλου. Συνήθως θεωρείς κανείς
ότι οι τράπεζες με υψηλές κατα-
θέσεις είναι οι παραδοσιακοί εν-
διάμεσοι που χορηγούν τα περισ-
σότερα δάνεια και είναι οι πιο στα-
θερές. Δυνητικά, τα αρνητικά επι-
τόκια δανεισμού ενδέχεται να αλ-
λάξουν τον ρόλο αυτών των τρα-
πεζών ως βασικού δανειστή της
πραγματικής οικονομίας.

* Ο κ. Florian Heider είναι σύμβουλος
στη Γενική Διεύθυνση Ερευνών της
ΕΚΤ.
** Ο κ. Farzad Saidi είναι βοηθός καθη-
γητής στο Πανεπιστήμιο της Βοστώνης.
*** Ο κ. Glenn Schepens είναι οικονο-
μολόγος της ΕΚΤ.

Τραπεζικός δανεισμός στην εποχή των αρνητικών επιτοκίων 

Με ρομπότ καλύπτουν την έλλειψη προσωπικού Προμηθευτές
γυρίζουν
την πλάτη
σε υπεραγορές
Λόγω μεγάλων απαιτήσεων
Ανησυχίες για υπερθέρμανση της
αγοράς από τον ανταγωνισμό των
υπεραγορών εκφράζονται από
διάφορες πλευρές. Ταυτόχρονα,
γίνεται λόγος για πιέσεις σε προ-
μηθευτές και διανομείς. Πληρο-
φορίες αναφέρουν ότι ήδη μεγάλοι
προμηθευτές απέσυραν προϊόντα
τους από μεγάλες αλυσίδες υπε-
ραγορών, λόγω των απαιτήσεων
και των όρων που θέλουν να βά-
λουν οι δεύτεροι στην συμφωνία
τους. Σελ. 4

Με αργό ρυθμό
η μείωση ΜΕΔ
της  ΚΕΔΙΠΕΣ
Μόλις 3,5% σε ένα χρόνο

Στα μέσα της διαδικασίας επανα-
διαπραγμάτευσης του συμβολαίου
της ΚΕΔΙΠΕΣ με την Altamira η
πρώτη ανακοίνωσε αποτελέσματα.
Η συνολική απομόχλευση των δα-
νείων ανήλθε σε ένα χρόνο μόνο
στο 3,5%, αποδεικνύοντας πως το
χαρτοφυλάκιο της ΚΕΔΙΠΕΣ είναι
ιδιαίτερα δύσκολο να εξυγιανθεί.
Δεν έχει μεγάλα «tickets», αλλά δεν
έχει και εποπτική πίεση. Σελ. 3

ΕΛΛΑΔΑ

Ζεσταίνεται η αγορά
εξοχικών στα ορεινά
H άνοιξη της εγχώριας κτηματαγοράς δεν
περιορίζεται στο κέντρο της Αθήνας, στα
νότια προάστια και στις Κυκλάδες, αλλά
πλέον επηρεάζει και τα χειμερινά εξοχικά
όπου οι τιμές των κατοικιών σε αυτά έχουν
αυξηθεί κατά 8% στη διάρκεια του 2019,
καθώς η ζήτηση είναι αυξημένη. Σελ. 12

ΠΑΓΚΟΣΜΙΑ ΤΡΑΠΕΖΑ

Στα 55 τρισ. δολ. το χρέος
αναπτυσσόμενων χωρών
Στο επίπεδο ρεκόρ των 55 τρισ. δολαρίων
εκτινάχθηκε πέρυσι το χρέος των αναπτυσ-
σόμενων χωρών. Από το 2010 μέχρι πέρυσι
το χρέος έχει αυξηθεί κατά 54%. Η Παγκό-
σμια Τράπεζα προειδοποιεί ότι αυξάνονται
οι πιθανότητες νέας κρίσης χρέους με επί-
κεντρο τον αναπτυσσόμενο κόσμο. Σελ. 8

ΒΡΕΤΑΝΙΑ

Αναβάθμιση
οικονομικών
προοπτικών
από οίκους
Fitch και S&P

Σελ. 10

Αρνητικά επιτόκια φέρνει το 2020
Μέσα στο πρώτο εξάμηνο αναμένεται να γίνουν οι ανακοινώσεις από τις κυπριακές τράπεζες

Σε αναζήτηση εργαζομένων με συγκεκριμένες δεξιότητες βρίσκεται μεγάλο μέρος της Ευρώπης, από την ατμομηχανή της ευρωπαϊκής
οικονομίας, τη Γερμανία, μέχρι τις χώρες της Ανατολικής Ευρώπης του πάλαι ποτέ ανατολικού μπλοκ. Σε ορισμένες από αυτές το πρόβλημα είναι
τόσο οξύ, ώστε μεγάλο ποσοστό των βιομηχανιών τους προεξοφλεί επιπτώσεις στην παραγωγή τους. Σχετικό ρεπορτάζ των Financial Times
αναφέρεται, ειδικότερα, στην περίπτωση της Πολωνίας που αναγκάζεται να επιστρατεύσει τα ρομπότ για να καλύψει τις ανάγκες των
βιομηχανιών της σε εργατικά χέρια. Σελ. 9

Σε χρεώσεις των μεγάλων κατα-
θετών αναμένεται να μπουν οι
κυπριακές τράπεζες μέσα στο
2020. Αν και στην αρχή όταν
πρωτοανακοινώθηκαν τα μέτρα
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας για την αύξηση του επιτο-

κίου επί των καταθέσεων που
«αποθηκεύονται» από 0,4% στο
0,5%, οι κυπριακές τράπεζες θα
το εφάρμοζαν από αρχές του
2020. Ωστόσο, αυτό αναμένεται
να γίνει έως τον Ιούνιο. Η χρονική
καμπή δεν έχει ιδιαίτερη σημα-

σία, απλώς θα γίνει περίπου τρεις
μήνες μετά την προειδοποίηση
μέσω PSD2, δηλαδή μέσω της
ρύθμισης των υπηρεσιών πλη-
ρωμών στην Ευρωπαϊκή αγορά.
Εκείνο που έχει ιδιαίτερη σημα-
σία, είναι το ύψος της κατάθεσης,

η οποία θα θεωρείται μεγάλη. Το
βάρος πέφτει ουσιαστικά στην
Ελληνική Τράπεζα και στην Τρά-
πεζα Κύπρου. Η πρώτη ανακοί-
νωσε επισήμως ότι θα προχωρή-
σει στην χρέωση των μεγάλων
της καταθετών, ενώ από την Αγία

Παρασκευή «σκέφτηκαν απλώς
φωναχτά» πως εξετάζουν το εν-
δεχόμενο. Η πραγματικότητα
όμως είναι πως και οι δύο θα προ-
χωρήσουν αναπόφευκτα στις
χρεώσεις των μεγάλων καταθε-
τών. Σελ. 5

������

Οι τράπεζες που
έχουν υψηλές κατα-
θέσεις δεν επωφε-
λούνται από το φθη-
νότερο κόστος χρημα-
τοδότησης.
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Τα βρήκε και με ΚΕΔΙΠΕΣ
Την παραχώρηση Ετήσιας Προσαύξησης και
Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής
(ΑΤΑ) αναδρομικά από 1/1/2019 ως επίσης και
για το 2020, με κατώτατο όριο μηνιαίας προ-
σαύξησης τα €75, αποφάσισε το Διοικητικό
Συμβούλιο και η Διεύθυνση της ΚΕΔΙΠΕΣ,
αναγνωρίζοντας την προσφορά του προσωπι-
κού. Η πιο πάνω εξέλιξη, σύμφωνα με ανακοί-
νωση της ΚΕΔΙΠΕΣ, «αποτελεί προσπάθεια
επίτευξης θετικού κλίματος συνεργασίας εν
αναμονή της ολοκλήρωσης των διαβουλεύσε-
ων με όλες τις Συντεχνίες για κατάληξη σε
υπογραφή Ενιαίας Συλλογικής Σύμβασης».
Μετά την υπογραφή της σύμβασης και με την
Τράπεζα Κύπρου, ανανεώθηκε η συλλογική
σύμβαση με παραπάνω από τους μισούς τρα-
πεζοϋπαλλήλους της Κύπρου. Υπενθυμίζεται
πως έχει υπογραφεί και με άλλες τράπεζες.

••••
Άνθρακας
Όπως εξηγεί η ΜΟΚΑΣ, η πλατφόρμα «Organi-
sed Crime and Corruption Reporting Project
(OCCRP)» που δημοσίευσε στην ιστοσελίδα
της στις 14/08/2019 άρθρο με τίτλο «Bank re-
cords Link President of Cyprus to “Troika La-
undromat”» ήταν άνθρακας. Δικαιωμένο δή-
λωσε την Παρασκευή το δικηγορικό γραφείο
«Νίκος Χρ. Αναστασιάδης & Συνεταίροι
Δ.Ε.Π.Ε». «Το εν λόγω πόρισμα αποκαθιστά
πλήρως τα πραγματικά γεγονότα και την αλή-
θεια, αναφέρει στην ανακοίνωσή του το εν
λόγω δικηγορικό γραφείο», την οποία υπο-
γράφει ο Δικηγόρος/ Διευθύνων Συνέταιρος
Στάθης Α. Λεμής.

••••
Περιμέναμε από εκθέσεις;
Έπρεπε να φτάσουμε εδώ για να δούμε πως οι
γιατροί θα εκμεταλλεύονταν τα κενά του Γε-
ΣΥ; Αφού γιατροί έφτιαξαν το ΓεΣΥ, ο αρχιτέ-
κτονας δεν ήξερε εξαρχής τα κενά του; Σπρώ-
χνουν ολοένα και περισσότερο στην αποτυχία
του σχεδίου και την μετατροπή του σε πολυα-
σφαλιστικό σύστημα. Επίσης περιμέναμε να
δούμε τις ατασθαλίες από εκθέσεις; Μία βόλ-
τα στα φαρμακεία και θα αντιλαμβανόταν ο
οποιοσδήποτε πως οι πελάτες - ασθενείς
έφευγαν με γεμάτες τις τσάντες φάρμακα.

••••
Κορύφωση του δράματος
Η εμπειρία της κίνησης στους δρόμους της
πρωτεύουσας αποκτά άλλο νόημα αυτές τις
μέρες. Από χθες Σάββατο όσοι αποτολμήσαμε
να βγούμε για τα χριστουγεννιάτικα ψώνια,
αρχίσαμε να αναπολούμε τις παλιές καλές
στιγμές των προηγούμενων εβδομάδων που
για να διασχίσουμε για παράδειγμα την Τροό-
δους σε ώρα  αιχμής θέλαμε μόνο μισή με μια
ώρα, αναλόγως της ώρας και της μέρας. Τι κυ-
κλοφοριακό έμφραγμα, τι σημειωτόν, τι μπο-
τιλιάρισμα. Καμιά λέξη δεν περιγράφει την

οδηγική εμπειρία αυτές τις μέρες στην πρω-
τεύουσα. Το δράμα των οδηγών κορυφώνεται
και μπαίνουν σε mood μάλλον Μεγάλης Εβδο-
μάδας, παρά των Χριστουγέννων.  Και ας μην
μιλήσουμε καλύτερα για τα παρκινγκ. Τα καλά

νέα στην προκειμένη, είναι ότι παραδίδεται η
Καλλιπόλεως.

••••
Ψάχνουν πάρκινγκ 
και στην Λάρνακα
Με τόσα έργα σε εξέλιξη στο κέντρο της Λάρ-
νακας είναι λογικό οι Λαρνακείς να υποφέ-
ρουν από έλλειψη χώρου στάθμευσης, με το
δράμα τους να εντείνεται με τα Χριστούγεννα
εν όψει. Εδώ παρεμβαίνει ο δήμος, ο οποίος
παραχώρησε δημοτικό τεμάχιο στην οδό Ζή-
νωνος Κιτιέως και ζητά προσφορές για την κα-
τασκευή και τη λειτουργία πολυώροφου χώ-
ρου στάθμευσης. Φυσικά η διαδικασία με τα
χρονοδιαγράμματα δεν είναι απλή υπόθεση,
έτσι η αποσυμφόρηση στους δρόμους της πό-
λης δεν αναμένεται σύντομα, αλλά τουλάχι-
στον υπάρχει η καλή θέληση.

••••
Μια γωνιά στο ράφι
Ο κούκος αηδόνι στοιχίζει στους προμηθευ-
τές η επιθυμία να βάλουν τα προϊόντα τους
σε περίοπτη θέση στο ράφι, προκειμένου να
μην μείνουν τελικά στο ράφι.  Βέβαια τα ρά-
φια είναι καινούργια και lux, και έγιναν μετά
από επενδύσεις εκατομμυρίων οι οποίες
πρέπει με τον ένα ή τον άλλο τρόπο να καλυ-
φθούν. 

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του DAVID RANDALL / REUTERS

Ανοδική κίνηση και
το 2020 για τις αγορές

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αγοραία Tιμή
Αγαθών/Υπηρεσιών

Με τον όρο αγοραία τιμή
ενός αγαθού ή μιας υπη-
ρεσίας εννοούμε την τιμή
που διαμορφώνεται στην
αγορά από τις δυνάμεις
της ζήτησης και της προ-
σφοράς, και εξισορροπεί

τη ζητούμενη και την προσφερόμενη πο-
σότητα σε μια συγκεκριμένη χρονική πε-
ρίοδο. Ονομάζεται και τιμή ισορροπίας,
και υποδηλώνει συμφωνία μεταξύ αγο-
ραστών και προμηθευτών για συγκεκρι-
μένη ποσότητα του αγαθού ή της υπηρε-
σίας σε μια δεδομένη χρονική στιγμή.   

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Και εγένετο Metropolis Mall με τις ευλογίες του Μητροπολίτη και τις ευχές του Προέδρου- απαραί-
τητα συστατικά μιας επιχειρηματικής επένδυσης.

Τώρα που το αποτέλεσμα των βρε-
τανικών εκλογών απομάκρυνε την
αβεβαιότητα γύρω από το Brexit,
ΗΠΑ και Κίνα τείνουν να συμφω-
νήσουν, έστω κι αν δεν έχουν υπο-
γράψει, και η Federal Reserve κα-
θιστά σαφές πως δεν πρόκειται να
αλλάξει στάση στο εγγύς μέλλον,
είναι πλέον ανοιχτός ο δρόμος για
να συνεχιστεί η άνοδος των αγορών
το 2020. 

Οι διαχειριστές κεφαλαίων εκτι-
μούν, πάντως, πως παραμένουν σε
εκκρεμότητα ορισμένα ζητήματα
γύρω από το διεθνές εμπόριο και
οι εκλογές που θα γίνουν στις ΗΠΑ
τον Νοέμβριο ενδέχεται να επη-
ρεάσουν την πορεία των μετοχών
το 2020. Η άνοδος των τιμών των
μετοχών θα είναι δώρο σε όσους
επενδυτές περίμεναν μάταια να
σημειώσουν άνοδο οι τομείς που
επηρεάζονται περισσότερο από
τον οικονομικό κύκλο, όπως η ενέρ-
γεια και ο χρηματοπιστωτικός κλά-
δος. 

Ο δείκτης S&P 500 σημείωσε
νέο ρεκόρ την Τρίτη, καθώς οι επεν-
δυτές γύρισαν την πλάτη στα ασφα-
λή καταφύγια των ομολόγων και
έδωσαν συνέχεια στην άνοδο που
τον έχει οδηγήσει σε κέρδη 28%
τους τελευταίους 12 μήνες. Η απο-
μάκρυνση των κινδύνων που απει-
λούσαν την αγορά θα μπορούσε
να οδηγήσει σε υπερθέρμανσή της,
προειδοποιεί ο Τσαρλς Λεμονίδης,
διαχειριστής επενδύσεων χαρτο-
φυλακίου στο hedge fund Value-
Works LLC. 

Οπως τονίζει ο ίδιος, «μπορεί
να δούμε να επικρατεί αισιοδοξία
στην αγορά και να καταγραφούν
αγορές που δεν εξαρτώνται από
τη χρηματιστηριακή αξία των εται-
ρειών». Ο εν λόγω διαχειριστής
επενδύσεων επικεντρώνεται πε-
ρισσότερο στις χρηματιστηριακές
αξίες και έχει αγοράσει μετοχές
ενεργειακών εταιρειών όπως η
Tidewater και οι εταιρείες βιοτε-
χνολογίας Gilead Sciences Inc. Εκτι-
μά πως «οι εταιρείες βιοτεχνολογίας
έχουν πολύ χαμηλές τιμές τώρα
και είναι πολύ ελκυστικές για τους
επενδυτές, αν σκεφθεί κανείς τα
θεμελιώδη μακροοικονομικά με-
γέθη τους». 

Οπως επισημαίνει ο ίδιος ανα-
λυτής, το ενδιαφέρον στρέφεται
όλο και περισσότερο στις προεδρι-
κές εκλογές που θα γίνουν στις
ΗΠΑ το επόμενο έτος και οι οποίες
μπορεί να «παγώσουν» κάθε εν-

διαφέρον των επενδυτών. «Οι προ-
εδρικές εκλογές “παγώνουν” τους
επενδυτές και στις δύο πλευρές
του πολιτικού φάσματος», τονίζει
και εξηγεί πως τα θεμελιώδη μα-
κροοικονομικά μεγέθη της αγοράς
είναι πραγματικά καλά, αλλά το
κλίμα θα επηρεαστεί αρνητικά από
τις εκλογές. Σύμφωνα με τον Στιβ
Κιαβαρόνε, διαχειριστή επενδύσε-
ων χαρτοφυλακίου στη Federated
Global Allocation Fund, αν υποχω-
ρήσει η αμερικανική αγορά μετο-
χών μπορεί να προσφέρει μια ευ-
καιρία στις εταιρείες μικρής κεφα-
λαιοποίησης, που έως τώρα είχαν
πολύ μικρότερη απόδοση σε σύγ-
κριση με τη συνολική πορεία του
χρηματιστηρίου. 

Ο ίδιος προειδοποιεί, όμως, πως
«η αγορά έχει σημειώσει τόσο ρα-
γδαία άνοδο, ώστε ενδέχεται να
δούμε μια αιφνιδιαστική και από-
τομη υποχώρηση για καθαρά τε-
χνικούς λόγους». Δεν παύει, πάντως,
να προβλέπει πως θα σημειωθεί
περαιτέρω άνοδος στις μετοχές
εταιρειών που δεν έχουν ακολου-
θήσει έως τώρα τη συνολική άνοδο
της αγοράς. 

Σύμφωνα με τη Λόρι Καλβαζίνα,
επικεφαλής του τομέα στρατηγικών
επενδύσεων της RBS Capital Mar-
kets, το γεγονός ότι ξεκαθαρίζει
το τοπίο γύρω από το Brexit θα
προσελκύσει ξανά τους επενδυτές
στις ευρωπαϊκές μετοχές, ενώ τα
προβλήματα του διεθνούς εμπορίου
θα τους προβληματίσουν όσον αφο-
ρά  την Κίνα. 

Η ίδια ανέφερε πως συνομίλησε
με επενδυτές που θεωρούν σημαν-
τικό βήμα μπροστά την έκβαση
των βρετανικών εκλογών, αλλά όχι
και τις εξελίξεις στο σινοαμερικα-
νικό μέτωπο. Ανάλογες είναι οι
εκτιμήσεις και του Μπράιαν Κέρ-
σμανκ, διαχειριστή επενδύσεων
χαρτοφυλακίου στην GOG Partners
International Equity. Ο Κέρμσνακ
έχει στρέψει το χαρτοφυλάκιό του
κυρίως σε ευρωπαϊκές μετοχές,
όπως του ομίλου London Stock Ex-
change και της γαλλικής εταιρείας
αεροδιαστημικής Safran SA. Εν-
διαφέρεται επίσης για τις μετοχές
ευρωπαϊκών εταιρειών ενέργειας,
που μέχρι τώρα έχουν πιεστεί εξαι-
τίας της ανησυχίας για την ισχύ
της ευρωπαϊκής οικονομίας. Οπως
τονίζει, «υπάρχουν πράγματι εν-
διαφέρουσες ευκαιρίες σε εταιρείες
που έως τώρα δεν ήθελε κανείς να
πλησιάσει».

Τεστ αντοχής στην κλιματική 
αλλαγή για βρετανικές τράπεζες 
Η Τράπεζα της Αγγλίας θα υποβάλει
τις μεγαλύτερες βρετανικές τράπε-
ζες και τις ασφαλιστικές για πρώτη
φορά σε τεστ αντοχής στις επιπτώ-
σεις της κλιματικής αλλαγής καθώς
και της στροφής των επενδυτών
σε πράσινες επενδύσεις.  Σύμφωνα
με σχετικό ρεπορτάζ των Financial
Times, θα συμμετάσχουν στη δο-
κιμασία οι επτά μεγαλύτερες τρά-
πεζες που υποβάλλονται γενικότερα
στα τεστ αντοχής της Τράπεζας
της Αγγλίας. Πρόκειται για τις Bar-
clays, HSBC, Standard Chartered,
Royal Bank of Scotland, Santander
UK, Lloyds Banking Group και Na-
tionwide αλλά και 39 ασφαλιστικές
που ήδη διεξάγουν εμπιστευτικά
ανάλογα τεστ σχετικά με την κλι-
ματική αλλαγή. 

Με την πρωτοβουλία αυτή, απτή
απόδειξη ότι διεισδύει πλέον η κλι-
ματική αλλαγή σε κάθε πτυχή της
οικονομίας, η Τράπεζα της Αγγλίας
θα αναγκάσει τράπεζες και ασφα-
λιστικές να αποκαλύψουν τον βαθμό
έκθεσής τους σε περιοχές απειλού-
μενες από ακραία καιρικά φαινό-
μενα αλλά και σε επενδυτικά χαρ-
τοφυλάκια με ομόλογα εταιρειών
που θεωρούνται επιζήμιες για το
περιβάλλον. Στη συνέχεια θα αξιο-
λογήσει τους ισολογισμούς των
τραπεζών και τη δυνατότητα κάθε
τράπεζας και κάθε ασφαλιστικής
να αντεπεξέλθει σε περίπτωση που
αυξηθούν τα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα, όπως οι πλημμύρες και οι

κατολισθήσεις. Θα αξιολογήσει επί-
σης πόσο ευάλωτες είναι τράπεζες
και ασφαλιστικές εάν σημειωθεί
ξαφνικά κύμα μαζικών πωλήσεων
τίτλων εταιρειών οι οποίες θεω-
ρούνται επιβλαβείς για το περιβάλ-
λον. Σημειωτέον ότι στη Βρετανία
τα δάνεια που έχουν χορηγήσει οι
τράπεζες σε βιομηχανίες παραγωγής
ορυκτών καυσίμων και γενικότερα
σε εταιρείες που ρυπαίνουν το πε-
ριβάλλον, αντιπροσωπεύουν το

70% των βασικών ιδίων κεφαλαίων,
δηλαδή το τμήμα του ενεργητικού
τους που θεωρείται ασφαλέστερο. 

Τέλος, η Τράπεζα της Αγγλίας
θα εξετάσει και κατά πόσον εγκυ-
μονεί κινδύνους μετάδοσης στην
παγκόσμια οικονομία το όποιο πρό-
βλημα παρουσιάσουν τράπεζες και
ασφαλιστικές στα σενάρια στα
οποία θα δοκιμαστούν. Σύμφωνα
με τη σχετική ανακοίνωσή της, τα
συγκεκριμένα τεστ αντοχής δεν
στοχεύουν στο να οδηγήσουν σε
αυξήσεις κεφαλαίου,  όπως συμ-
βαίνει με τα συνήθη τεστ κοπώ-
σεως, αλλά μόνον να εντοπίσουν

τυχόν κινδύνους στους ισολογι-
σμούς των τραπεζών και των ασφα-
λιστικών. Τα τεστ θα γίνουν στη
βάση τριών σεναρίων με το ηπιό-
τερο να προβλέπει την άνοδο της
θερμοκρασίας του πλανήτη κατά
λιγότερο από δύο βαθμούς Κελσίου,
καθώς θα έχουν μεσολαβήσει οι
αναγκαίες πολιτικές σε παγκόσμιο
επίπεδο. Το δεύτερο σενάριο αφορά
την περίπτωση στην οποία ανα-
βάλλονται οι αναγκαίες πολιτικές
κατά μία δεκαετία και λαμβάνονται
καθυστερημένα πυροδοτώντας
έτσι μαζικές πωλήσεις περιουσια-
κών στοιχείων. Το τρίτο και χει-
ρότερο σενάριο προβλέπει πως οι
κυβερνήσεις δεν κατορθώνουν να
καταλήξουν σε συμφωνία για την
αντιμετώπιση της κλιματικής αλ-
λαγής, με αποτέλεσμα την άνοδο
της θερμοκρασίας του πλανήτη
κατά 4 βαθμούς Κελσίου μέχρι το
2080, την άνοδο της επιφάνειας
της θάλασσας και πολύ συχνά
ακραία καιρικά φαινόμενα, όπως
οι καταιγίδες και οι πλημμύρες. 

Οι όμιλοι που θα υποβληθούν
στη δοκιμασία έχουν ήδη ειδοποι-
ηθεί ότι πρέπει να αναθέσουν σε
ανώτερα στελέχη τους την ευθύνη
για τη διαχείριση όσων κινδύνων
απορρέουν από την κλιματική αλ-
λαγή. Εχουν, επίσης, προειδοποιηθεί
ότι ενδέχεται να υποστούν κυρώσεις
αν η Τράπεζα της Αγγλίας κρίνει
ότι δεν διαχειρίζονται σωστά τον
κίνδυνο. Σε ό,τι αφορά, πάντως, τα

αποτελέσματα των τεστ αντοχής
θα δημοσιοποιηθούν το δεύτερο
εξάμηνο του 2021, στο πλαίσιο των
γενικότερων τεστ κοπώσεως που
διεξάγει η τράπεζα. Δεν πρόκειται,

πάντως, να αποκαλυφθούν οι συγ-
κεκριμένες επωνυμίες τραπεζών
και ασφαλιστικών ούτε να ανακοι-
νωθεί κατά πόσον πέρασαν επιτυ-
χώς ή απέτυχαν στα τεστ. Δεν απο-

κλείεται, όμως, στο μέλλον η Τρά-
πεζα της Αγγλίας να εκθέσει όσες
τράπεζες ή εταιρείες εκτιμά πως
δεν λαμβάνουν επαρκή μέτρα για
την αντιμετώπιση των κινδύνων.

Η κεντρική τράπεζα της χώρας θα αναγκάσει τράπεζες και ασφαλιστικές να αποκαλύψουν τον βαθμό έκθεσής τους
σε περιοχές απειλούμενες από ακραία καιρικά φαινόμενα, αλλά και σε επενδυτικά χαρτοφυλάκια με ομόλογα
εταιρειών που θεωρούνται επιζήμιες για το περιβάλλον.

������

Η Τράπεζα της Αγγλίας
θα αξιολογήσει τις συνέ-
πειες από πιθανή αύξη-
ση ακραίων καιρικών
φαινομένων.



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι ΑΚυριακή 22 Δεκεμβρίου 2019

 bidx1.com  |  +357 22 000 380

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Βρισκόμαστε στα μέσα της διαδι-
κασίας επαναδιαπραγμάτευσης του
συμβολαίου που έχει συνάψει η Κυ-
πριακή Εταιρεία Διαχείρισης Περι-
ουσιακών Στοιχείων με την Altamira
Asset Management για την διαχεί-
ριση των δανείων της πρώτης. Το
αποτέλεσμα αυτής της διαπραγμά-
τευσης αναμένεται στο άμεσο μέλ-
λον, καθώς είναι πολύ κοντά στο
να ολοκληρωθεί, ωστόσο είναι ήσ-
σονος σημασίας. Και αυτό, διότι,
βάσει των αποτελεσμάτων που εξέ-
δωσε εντός της εβδομάδας η ΚΕΔΙ-
ΠΕΣ, ο σημαντικότερος δείκτης
είναι ένας : ότι η συνολική απομό-
χλευση (recovery) των δανείων από
την έναρξη των εργασιών της ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ έφτασε σε ένα χρόνο μόλις
στο 3,5%. Και υπάρχουν δύο σκέλη.
Το 3,5% έχει πολύ μεγάλη διαφορά
σε σχέση με τα ποσοστά προόδου
που είχε προβάλει η Altamira ενώ-
πιον του πρώην Συνεργατισμού,
κατά τη συμφωνία που επετεύχθη
στο τέλος καλοκαιριού του 2017.
Τότε, βάσει των πλάνων που είχε
παρουσιάσει στον πρώην Συνερ-
γατισμό και είναι εις θέση η «Κ» να
γνωρίζει, είχε αναφέρει ότι θα κα-
ταφέρει σε πέντε χρόνια τα ΜΕΔ
του Συνεργατισμού να εξαλειφθούν
σχεδόν εντελώς. Στη νυν ΚΕΔΙΠΕΣ
όμως, τα πράγματα είναι διαφορε-
τικά και ο ρυθμός μείωσής τους κρί-
νεται ως «μη ικανοποιητικός» από
άτομα που γνωρίζουν τη συγκεκρι-
μένη αγορά. Το ποσοστό της απο-
μόχλευσης εξάλλου, όπως αναφέ-
ρουν τα ίδια πρόσωπα, είναι το ση-
μαντικό στοιχείο, αφού εκεί απο-
τυπώνεται πως έγινε κατορθωτό
για ένα δάνειο που σταμάτησε να
πληρώνεται, να ανακτηθεί το ποσό
του. Βάσει των στοιχείων της ΚΕ-
ΔΙΠΕΣ που αφορούν το διάστημα

από το Σεπτέμβριο του 2018 έως
και τον Σεπτέμβριο του 2019, «οι
χορηγήσεις σε ονομαστική αξία δια-
μορφώθηκαν σε 7,11 δισ. ευρώ στο
τέλος του τρίτου τριμήνου 2019,
από 7,23 δισ. στο προηγούμενο τρί-
μηνο, σημειώνοντας απομόχλευση
1,7% λόγω εισπράξεων και διαγρα-
φών. Η συνολική απομόχλευση μέσα
στο χρόνο ανήλθε σε 3,5%. Δεδο-
μένης λοιπόν της αξιολόγησης από
την BDO Κύπρου και Ιρλανδίας
πάνω στη συμφωνία που υπογρά-
φηκε το καλοκαίρι του 2017, κατά
τη γνώμη των ειδικών του τραπε-
ζικού και όχι μόνο κλάδου, δεν πρέ-
πει να βασιστεί σε απόλυτα νούμερα
και σε μείωση ενδεχομένως της τι-
μής που θα λαμβάνει από κάθε ανα-
διαρθρωμένο δάνειο, πράξη υπέρ

της ΚΕΔΙΠΕΣ και όλα τα συναφή.
Αναφέρουν πως θα πρέπει να γίνει
ποιοτική η αναδιαπραγμάτευση της
απόδοσής τους πάνω στο ομολο-
γουμένως προβληματικό χαρτοφυ-
λάκιο του πρώην Συνεργατισμού
που διαχειρίζονται. Την ίδια ώρα,
αναφορά γίνεται και για το μεγάλο
προσωπικό στο οποίο έχει να δια-
χειριστεί το δανειακό χαρτοφυλάκιο
της τράπεζας, καθώς για τη διαχεί-
ριση των δανείων εκτός από τα 200
άτομα της Altamira, υπάρχουν και
350 εργαζόμενοι της ΚΕΔΙΠΕΣ. 

Συν τοις άλλοις, επανέρχεται στο
προσκήνιο η αδυναμία της συμφω-
νίας που είχε συνάψει η πρώην ΣΚΤ
με την Altamira, που είναι ότι θα
πληρώνεται βάσει της απόδοσής
της, δηλαδή αναλόγως των δανείων

που καταφέρνει να εξυπηρετεί και
δίχως να λαμβάνει πάγια πληρωμή.
Σε αντίστοιχες συμφωνίες, όπως
για παράδειγμα με την APS και την
Ελληνική Τράπεζα, η συμφωνία
εκτός του ότι προέβλεπε την κατα-
βολή ποσού από την τσεχική APS
στην Ελληνική Τράπεζα ύψους σχε-
δόν 20 εκατ., εάν δεν ικανοποιούσε
η απόδοσή της, θα πλήρωνε «πέ-
ναλντι» στην τράπεζα.

Δύσκολο εγχείρημα
Η Κυβέρνηση εναπόθεσε τις ελ-

πίδες της στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ για την
επανεκκίνηση πληρωμών των προ-
βληματικών δανείων που είχαν στα-
ματήσει χρόνια. Η ΕΣΤΙΑ όμως –εκ
του αποτελέσματος των συμμετο-
χών- δεν αναμένεται να βοηθήσει
τα μέγιστα για τα δάνεια του Φορέα.
Το χαρτοφυλάκιο που έχει να δια-
χειριστεί η ΚΕΔΙΠΕΣ και που εξυ-
πηρετεί η Altamira δεν έχει μεγάλα
«tickets», όπως δηλαδή έχουν τα
τραπεζικά ιδρύματα στην Κύπρο.
Αυτό τι σημαίνει; Πως οι αναδιαρ-
θρώσεις, ή ακόμα καλύτερα τα «re-
coveries» που έχει να κάνει η Alta-
mira για λόγο της ΚΕΔΙΠΕΣ δεν
είναι ούτε εύκολα, ούτε έχουν με-
γάλο μέγεθος ώστε να διαφοροποι-
ούν σημαντικά τα δεδομένα στο
χαρτοφυλάκιό της. Ωστόσο, υπάρχει
ένας αντίλογος και στο ότι το χαρ-
τοφυλάκιο είναι δύσκολο. Οι περι-
πτώσεις που χειρίστηκε θα ήταν οι
πιο «εύκολες» από τις –ομολογου-
μένως- δύσκολες περιπτώσεις του
δανειακού χαρτοφυλακίου.

Το καλό με όλη τη διαδικασία
της απομόχλευσης του χαρτοφυ-
λακίου των δανείων της ΚΕΔΙΠΕΣ
είναι πως πλέον δεν έχει τους επό-
πτες να πιέζουν ασφυκτικά, όπως
συνέβαινε στην πρώην ΣΚΤ. Δεν
είναι τράπεζα από πέρυσι τον Οκτώ-
βριο.

Οι πληρωμές
Οι δαπάνες του Διαχειριστή - AL-

TAMIRA μέσω του οποίου γίνεται
η διαχείριση των χορηγήσεων σε
καθυστέρηση πέραν των 90 ημερών,
ως επίσης και οι πωλήσεις και ενοι-
κιάσεις ακινήτων, ανήλθαν για ένα
έτος στα 42,8 εκατ. ευρώ. Βάσει των
αποτελεσμάτων, οι δαπάνες του
δευτέρου τριμήνου του 2019 για την
Altamira ανήλθαν στα 11,1 εκατ.
ευρώ και για το τρίτο τρίμηνο στα
9,6 εκατ. ευρώ. Η αμοιβή αποτελείται
από σταθερή αμοιβή και μεταβλητή
αμοιβή στη βάση των λύσεων ανα-
διάρθρωσης ή ανάκτησης που υλο-
ποιούνται και των εισπράξεων από
πωλήσεις και ενοικιάσεις.

Τα περιουσιακά
Υπενθυμίζεται ότι στις 3 Σεπτεμ-

βρίου 2018 ολοκληρώθηκε η συμ-
φωνία μεταφοράς της ΣΚΤ στην Ελ-
ληνική. Με τη συναλλαγή μεταφέρ-
θηκαν στην Ελληνική, μεταξύ άλ-
λων, όλες οι καταθέσεις πελατών,
οι πλείστες εξυπηρετούμενες χο-
ρηγήσεις και τα ομόλογα που κατείχε
η πρώην Συνεργατική Κυπριακή
Τράπεζα. Στα πλαίσια της συμφωνίας
μεταφέρθηκαν στην Ελληνική Τρά-
πεζα 1.100 υπάλληλοι, ενώ η Ελλη-
νική ανέλαβε και το δίκτυο υποκα-
ταστημάτων της πρώην τράπεζας.
Τα περιουσιακά στοιχεία που πα-
ρέμειναν στην ΚΕΔΙΠΕΣ είναι τα
εξής:

• Χορηγήσεις ονομαστικής αξίας
7,3 δισ. ευρώ.

• Ακίνητη περιουσία στις ελεύ-
θερες περιοχές ύψους 681 εκατ.
ευρώ και όλη η ακίνητη περιουσία
στις κατεχόμενες περιοχές.

• Μετρητά και καταθέσεις σε
τράπεζες 81 εκατ. ευρώ.

• Συμμετοχές σε εταιρείες εμ-
πορικού τομέα και άλλα περιουσιακά
στοιχεία 121 εκατ. ευρώ.

Πονοκέφαλος τα ΜΕΔ στην ΚΕΔΙΠΕΣ
Μόλις στο 3,5% μέσα σε ένα χρόνο από τον Φορέα και την συνεργαζόμενή του εταιρεία την Altamira
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Οι δαπάνες του Διαχει-
ριστή - ALTAMIRA 
μέσω του οποίου γίνε-
ται η διαχείριση των 
χορηγήσεων σε καθυ-
στέρηση πέραν των 90
ημερών, ως επίσης και
οι πωλήσεις και ενοικιά-
σεις ακινήτων, ανήλθαν
για ένα έτος στα 42,8
εκατ. ευρώ.

Oι χορηγήσεις σε ονομαστική αξία διαμορφώθηκαν σε 7,11 δισ. ευρώ στο τέλος του τρίτου τριμήνου 2019.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Μια σύντομη συζήτηση με παρά-
γοντες του λιανικού εμπορίου δεί-
χνει ξεκάθαρα την ανησυχία που
υπάρχει για πιθανή καταιγίδα, η
οποία υποβόσκει στον τομέα του
λιανικού τροφίμων ή πιο συγκε-
κριμένα, των υπεραγορών, η οποία
έρχεται σε αντίθεση με την σημε-
ρινή νηνεμία που παρουσιάζει ο
κλάδος. Όντως, από την στιγμή
που γίνονται επενδύσεις εκατομ-
μυρίων για επέκταση της φυσικής
παρουσίας  υπεραγορών, δίδεται
η αίσθηση της ευημερίας στον κλά-
δο. Ωστόσο, είναι αυτά τα ανοίγ-
ματα που δημιουργούν τον προ-
βληματισμό σε όσους παρακολου-
θούν από κοντά τις εξελίξεις. Οι
επεκτάσεις, όπως εξηγούν στην
«Κ» πηγές από το λιανικό εμπόριο
της Κύπρου, εντείνουν τον αντα-
γωνισμό μεταξύ των βασικών παι-
κτών και έχουν αρνητικό αντίκτυ-
πο στις  συνεργασίες με εταιρείες
προμηθευτών. Οι ίδιες πηγές ανα-
φέρουν ότι η αγορά δεν μπορεί να
απορροφήσει νέα ανοίγματα υπε-
ραγορών, ενώ δίνουν πιο παρα-
στατικά την εικόνα αναφέροντας
χαρακτηριστικά ότι η Κύπρος είναι
ίσως η χώρα με τα περισσότερα
τετραγωνικά μέτρα υπεραγοράς
ανά κάτοικο σε παγκόσμιο επίπεδο.
Διαπίστωση η οποία οδηγεί στο
συμπέρασμα ότι ίσως ο ανταγωνι-
σμός μεταξύ των υπεραγορών, ο
οποίος αποτελεί τον μοχλό για τις
επενδύσεις και τις νέες αναπτύξεις,
να έχει οδηγήσει τις εταιρείες σε
υπερβολές και παρακινδυνευμένα
βήματα.Εκτιμήσεις αναφέρουν ότι
με αυτά τα δεδομένα το μέλλον
των υπεραγορών προδιαγράφεται
μάλλον δυσοίωνο. Περισσότερη
συγκέντρωση, δυσανάλογο εμβα-
δόν για τις ανάγκες της αγοράς και
περισσότερη πίεση στους προμη-
θευτές. Μάλιστα ως αποτέλεσμα
των πιο πάνω, δεν  θεωρείται απο-
μακρυσμένο σενάριο, τα επόμενα
πέντε χρόνια, ο αριθμός των παι-
κτών του λιανικού να μειωθεί από

τους σημερινούς έξι- επτά, στους
τρεις ή τέσσερις, είτε λόγω συγ-
χωνεύσεων είτε λόγω λουκέτων.

Οι αριθμοί
Το 2011 οι αριθμοί των κατα-

στημάτων του λιανικού τροφίμων
σε σουπερμάρκετ, σημείωνε ρεκόρ
και άγγιζε τα 202 παγκύπρια. Ακο-
λούθησε το φιάσκο και η πτώχευση
της αλυσίδας υπεραγορών Ορφα-
νίδης, κάτι που αναπόφευκτα είχε
ως αποτέλεσμα ένα μούδιασμα
στην αγορά. Δύο χρόνια αργότερα
ο αριθμός έπεσε στα 136. Από το
2017 ο αριθμός αυτός άρχισε πάλι
να ανεβαίνει και να φτάνει τα 143
το 2017, και τα 145 το 2018. Μέσα
στο 2019, ο αριθμός αυτός παρου-

σίασε εκ νέου αύξηση με τα νέα
ανοίγματα από τους μεγαλύτερους
παίκτες του κλάδου.Πλέον ο αριθ-
μός των καταστημάτων των έξι με-
γαλύτερων αλυσίδων υπεραγορών
ανέρχονται στα 69 σε όλη την ελεύ-
θερη Κύπρο, ενώ αναμένεται ότι
θα αυξηθούν το 2020. Έξι υπερα-
γορές διατηρεί το ΜΕΤRΟ -ένα κα-
τάστημα στην Αμμόχωστο, ένα
στην Λάρνακα, ένα στην Λεμεσό
όπου προγραμματίζεται και δεύ-
τερο, και τρία στην Λευκωσία. Οι
υπεραγορές Παπαντωνίου, έχουν
πλέον εννέα- πέντε στην Πάφο,
τρία στην Λεμεσό και ένα στην
Λευκωσία. Ο Αθηαινίτης έχει δύο
υπεραγορές στην Λευκωσία, 17 κα-
ταστήματα έχει το Lidl και προ-

γραμματίζεται ακόμα ένα, 17 έχει
ο Σκλαβενίτης και 15 καταστήματα
η ΑΛΦΑΜΕΓΑ. Σε επίπεδο πληρο-
φοριών αναφέρεται ότι ήδη υπάρχει
μεγάλη προσφορά καταστημάτων,
ενώ και αυτά που άνοιξαν εντός
του 2019 θα επιδράσουν στις ισορ-
ροπίες της αγοράς μέσα στο 2020.
Τότε εκτιμάται ότι θα αυξηθεί πε-
ρισσότερο ο ανταγωνισμός, η πίεση
στις συνεργασίες, θα πέσουν τιμές
και αυτό μπορεί να οδηγήσει μα-
κροχρόνια σε φαινόμενα του πα-
ρελθόντος. Υπεραγορές να μην
μπορούν να πληρώσουν, οι προ-
μηθευτές να διακόψουν συνεργα-
σίες κ.ο.κ. 

Προβλήματα με προμηθευτές
Το πιο πάνω σενάριο δεν έχει

ακόμα πρακτική εφαρμογή, αφού
όπως τονίζεται, δεν υπάρχουν επί
του παρόντος υπεραγορές- κακο-
πληρωτές. Αυτό που υπάρχει ωστό-
σο είναι η πίεση προς τους προ-
μηθευτές. Στους κύκλους του λια-
νικού εμπορίου είναι γνωστές ήδη
τρεις- τέσσερις περιπτώσεις που
προμηθευτές δεν τα βρήκαν στις
συμφωνίες με αλυσίδα υπεραγορών
και απέσυραν από τα ράφια τους
τα προϊόντα τους. Σε επίπεδο συ-
ζητήσεων επανέρχεται η περίπτω-
ση του Ορφανίδη, ο οποίος ενήρ-
γησε αλόγιστα και παρέσυρε με
την πτώχευση του σε οικονομική
καταστροφή αριθμό μικρών σε μέ-
γεθος προμηθευτών οι οποίοι δεν
είχαν ισχυρό οικονομικό έρεισμα
πέραν των συμφωνιών με τα κα-
ταστήματα της πτωχεύσασας υπε-
ραγοράς. Έχοντας λοιπόν πρόσφα-
τες τις μνήμες προηγούμενων πρα-
κτικών, προμηθευτές βλέπουν μάλ-
λον με επιφυλακτικότητα την επε-
κτατική στρατηγική των υπεραγο-
ρών, καθώς βλέπουν σε αυτή, μια
τάση υπερβολής, ικανή να δημι-
ουργήσει σε μακροπρόθεσμο επί-
πεδο στρεβλώσεις στην αγορά και
στο λιανικό εμπόριο της Κύπρου.
Εφόσον αυξάνεται η προσφορά,
και η ζήτηση παραμένει η ίδια,
τότε αναπόφευκτα δημιουργείται

η ανάγκη για μείωση των τιμών
μέσω εκπτώσεων και προσφορών.
Για να μπορέσει μια υπεραγορά να
προχωρήσει σε εκπτώσεις, πρέπει
προηγουμένως να έχει καταφέρει
να πείσει τον προμηθευτή σε μια
πιο συμφέρουσα συμφωνία. Πα-
ράγοντες της αγοράς αναφέρουν
ότι αυτή η τακτική δεν μπορεί να
έχει θετικά αποτελέσματα και στο
τέλος θα αποβεί εις βάρος τόσο
των προμηθευτών όσο και των
ίδιων των υπεραγορών.  Ίσως μα-
θαίνοντας από καταστάσεις του
παρελθόντος, υπάρχουν περιπτώ-
σεις προμηθευτών οι οποίοι προ-
χώρησαν στο άνοιγμα των δικών
τους καταστημάτων στα οποία το-
ποθετούν τα προϊόντα τους, μει-
ώνοντας έτσι την έκθεση τους στις
υπεραγορές. 

Κοινό μυστικό
Η εικόνα όπως περιγράφεται εί-

ναι κοινό μυστικό στους κύκλους
των προμηθευτών, ενώ συζητείται
και σε επίπεδο εμπορικών επιμε-
λητηρίων. Πηγές αναφέρουν στην
«Κ», ωστόσο, ότι παραδοσιακά οι
σχέσεις μεταξύ προμηθευτών και
υπεραγορών είναι ευαίσθητες και
ότι με εξαίρεση τις μαύρες σελίδες
για το λιανικό, που προηγήθηκαν
των τελευταίων ημερών των υπε-
ραγορών Ορφανίδη οι σχέσεις με-
ταξύ υπεραγορών και προμηθευτών
είναι καλές. 

Σε συζητήσεις στους ίδιους κύ-
κλους είναι γνωστή επίσης και η
ρήξη στις σχέσεις πρωταγωνιστών
και των δύο πλευρών, δηλαδή από
πλευράς των υπεραγορών και των
προμηθευτών, η οποία είχε ως απο-
τέλεσμα την αντικατάσταση κυ-
πριακών προϊόντων από τα ράφια
των συγκεκριμένων υπεραγορών
και την αντικατάσταση τους με ει-
σαγόμενα. Αυτή η εξέλιξη σύμφωνα
με τις εκτιμήσεις μπορεί να λει-
τουργήσει μόνο πρόσκαιρα, ενώ
θεωρείται ότι σε μακροπρόθεσμο
επίπεδο θα έχει αρνητικές συνέ-
πειες τόσο για τον κλάδο, όσο και
για την οικονομία ευρύτερα. 

Στρεβλώσεις φέρνει ο πόλεμος των υπεραγορών
Ανησυχίες για υπερθέρμανση του κλάδου που θα οδηγήσει σε συρρίκνωση των παικτών της αγοράς

Θεωρείται ότι το ελεύθερο ωράριο και η λειτουργία και την Κυριακή έχουν αυξήσει το εμβαδόν κατά 25%, ενώ σύμ-
φωνα με εκτιμήσεις οι Κύπριοι έχουν τη μεγαλύτερη αναλογία ανά κάτοικο και τετραγωνικού μέτρου υπεραγοράς.
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Πληροφορίες αναφέ-
ρουν στην «Κ» ότι ήδη
μεγάλοι προμηθευτές
απέσυραν τα προϊόντα
τους από μεγάλες αλυ-
σίδες υπεραγορών, λό-
γω των απαιτήσεων και
των όρων που θέλουν
να βάλουν οι δεύτεροι
στην συμφωνία τους. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Έχει αναφερθεί στο πρόσφατο πα-
ρελθόν από παράγοντες των εται-
ρειών των τηλεπικοινωνιών ότι η
αγορά της Κύπρου είναι πολύ μικρή
για τον αριθμό των εταιρειών τη-
λεπικοινωνιών που δραστηριοποι-
ούνται στην χώρα, ενώ έχει γίνει
λόγος κυρίως ανεπίσημα, για εν-
δεχόμενο συγχωνεύσεων μεταξύ
παικτών της αγοράς. Πρόκειται για
εκτίμηση η οποία βασίζεται και
στα αποτελέσματα της έρευνας
του Γραφείου Επιτρόπου Ρυθμίσεως
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και
Ταχυδρομείων, η οποία αποτυπώνει
τα δυνατά και τα αδύνατα σημεία
των τεσσάρων παικτών στον τομέα
των τηλεπικοινωνιών. Για παρά-
δειγμα η Cyta είναι πρώτη στους
συνδρομητές σταθερής ευρυζωνι-
κής πρόσβασης, ακολουθεί η Ca-
blenet και τρίτη η Primetel. Αυτό
είναι ακόμα και το αδύναμο χαρτί
της epic. Από την εταιρεία έχει το-
νιστεί ότι βρίσκεται στους στόχους

της η ενίσχυση της σταθερής ευ-
ρυζωνικής σύνδεσης. Στον τομέα
της κινητής τηλεφωνίας, το σκηνικό
διαμορφώνεται ως εξής. Την πρωτιά
διατηρεί η Cyta, ακολουθεί η epic,
η Primetel και στην τελευταία θέση
με πολύ χαμηλά ποσοστά είναι η
Cablenet. Θεωρείται λοιπόν έξυπνη
κίνηση για τους βασικούς παίκτες,
να κάνουν σκέψεις για συγχωνεύ-
σεις ή εξαγορές, ειδικότερα από
την στιγμή που τα μερίδια δείχνουν
ότι κάποιοι είναι πιο δυνατοί στην
κινητή τηλεφωνία και κάποιοι άλλοι
στις υπηρεσίες σταθερού δικτύου.  

Βάσει των δεδομένων, ένα από
τα σενάρια συγχώνευσης, ή συ-
νεργασίας, θα ήταν αυτό μεταξύ
της epic και μικρότερων εταιρειών
όπως η Cablenet ή η Primetel. Αυτό
υπήρχε τουλάχιστον σε επίπεδο
σκέψεων μέχρι εσχάτως. Η κίνηση
της Monaco Telecom ωστόσο να
εξαγοράσει την Vodafone Μάλτας,
έχει ανατρέψει τις όποιες βλέψεις
και επιδιώξεις υπήρχαν για συνερ-
γασία με την Cablenet εφόσον οι

ιδιοκτήτριες εταιρείες των δύο εται-
ρειών είναι ανταγωνιστές στην
αγορά της Μάλτας. Υπενθυμίζεται
ότι το 2014 η GO plc με έδρα την
Μάλτα ήρθε σε στρατηγική συμ-
φωνία με την Cablenet μέσω της
οποίας εξασφάλισε μερίδιο της τά-
ξης του 25% του μετοχικού κεφα-
λαίου της, ενώ η Monaco Telecom
προχώρησε τον Ιούλιο του 2018
στην εξαγορά  της MTN Κύπρου-
νυν epic.

Επενδύσεις μισού δισ. ευρώ
Η συμφωνία μεταξύ Monaco Te-

lecom και Vodafone Μάλτας ανα-
κοινώθηκε την προηγούμενη εβδο-
μάδα, ενώ είναι ενώπιον της Εθνι-
κής Αρχής Επικοινωνιών της Μάλ-
τας για έγκριση. Το ποσό εξαγοράς
έκλεισε στα 250 εκατομμυρίων ευ-
ρώ, ανεβάζοντας το ύψος των επεν-
δύσεων της Monaco Telecom στον
τομέα των τηλεπικοινωνιών, σε
πέραν του μισού δισ. σε περίοδο
ενάμιση χρόνου. Υπενθυμίζεται
ότι η επένδυση για εξαγορά της
epic τον περασμένο Ιούλιο ανήλθε
στα 260 εκατομμύρια ευρώ.

Όπως και στην περίπτωση της
εξαγοράς της κυπριακής MTN έτσι
και στην μαλτέζικη Vodafone, η
εταιρεία θα συνεχίσει να έχει την
ίδια επωνυμία για μια μεταβατική
περίοδο. Η συμφωνία είναι ενώπιον
της Εθνικής Αρχής Επικοινωνιών
της Μάλτας για έγκριση. Για το οι-
κονομικό έτος που έληξε στις 31
Μαρτίου 2019, η Vodafone Malta
είχε συνολικά έσοδα 82 εκατ. ευρώ,
και κέρδη προ φόρων ύψους 32
εκατ. ευρώ.

Νέα σενάρια συγχωνεύσεων στις τηλεπικοινωνίες
Πώς η εξαγορά της μαλτέζικης Vodafone από την Monaco Telecom επηρεάζει την κυπριακή αγορά 

������

Μετά την εξαγορά της
Vodafone στη Μάλτα, η
Monaco βάζει στην ου-
σία ταφόπλακα σε σενά-
ρια συγχώνευσης epic-
Cablenet.

Το ποσό εξαγοράς έκλεισε στα 250 εκατομμυρίων ευρώ, ανεβάζοντας το
ύψος των επενδύσεων της Monaco Telecom στον τομέα των τηλεπικοινωνιών,
σε πέραν του μισού δισ. σε περίοδο ενάμιση χρόνου.
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Η ΕΥ Κύπρου, εκ μέρους του πελάτη της, του Ιδρύματος
Έρευνας και Καινοτομίας, δέχεται αιτήσεις για την πλή-
ρωση της θέσης του Γενικού Διευθυντή.  

Ο ΠΕΛΑΤΗΣ ΜΑΣ

Το Ίδρυμα Έρευνας και Καινοτομίας (ΙδΕΚ) είναι ο
εθνικός φορέας, αρμόδιος για την υποστήριξη και προ-
ώθηση της έρευνας, της τεχνολογικής ανάπτυξης και
καινοτομίας στην Κύπρο.  

Ως εκτελεστικός βραχίονας του Συστήματος Δια-
κυβέρνησης Έρευνας και Καινοτομίας, το ΙδΕΚ παρέχει
χρηματοδότηση και υπηρεσίες προστιθέμενης αξίας
προς την ερευνητική και επιχειρηματική κοινότητα συ-
νεισφέροντας στην επίτευξη του οράματος «να καταστεί
η Κύπρος μια δυναμική και ανταγωνιστική οικονομία
με βασικούς πυρήνες ώθησης την έρευνα, την επιστη-
μονική αριστεία, την καινοτομία, την τεχνολογική
ανάπτυξη και την επιχειρηματικότητα και να αποτελέσει
περιφερειακό κέντρο στους βασικούς αυτούς τομείς».

Η υλοποίηση της αποστολής του ΙδΕΚ επιτυγχάνεται
μέσα από τους βασικούς άξονες δραστηριοτήτων του
Ιδρύματος, οι οποίοι περιλαμβάνουν το σχεδιασμό και
τη διαχείριση προγραμμάτων επιχορήγησης δραστη-
ριοτήτων έρευνας και καινοτομίας, την υποστήριξη της
ένταξης κυπριακών ερευνητικών ομάδων και επιχει-
ρήσεων σε ευρωπαϊκά και διεθνή προγράμματα και
πρωτοβουλίες, την παροχή υπηρεσιών υποστήριξης
προς επιχειρήσεις και ερευνητικές ομάδες για ανάπτυξη
καινοτομίας, την αξιοποίηση ερευνητικών αποτελεσμάτων,
τη μεταφορά γνώσης και τη διεθνή δικτύωση, καθώς
και την υλοποίηση δραστηριοτήτων ευαισθητοποίησης
του κοινού και ειδικών ομάδων – στόχων στα πιο πάνω
θέματα.

ΕΡΓΟΔΟΤΗΣΗ & ΠΑΚΕΤΟ ΑΠΟΛΑΒΩΝ

• Παρέχονται πολύ ικανοποιητικές απολαβές και ωφε-
λήματα, αναλόγως προσόντων.

• Το συμβόλαιο εργοδότησης είναι πενταετούς διάρκειας
με δικαίωμα ανανέωσης.

• Επιπρόσθετη ενθαρρυντική αμοιβή με βάση την από-
δοση / επίτευξη των ετήσιων στόχων που θα τίθενται
από το Διοικητικό Συμβούλιο.

• Υπηρεσιακό αυτοκίνητο ή επίδομα αυτοκίνητου. 

ΥΠΟΒΟΛΗ ΑΙΤΗΣΕΩΝ

Οι αιτήσεις πρέπει να υποβάλλονται ηλεκτρονικά
μέσω του πιο κάτω συνδέσμου, το αργότερο μέχρι 17
Ιανουαρίου, 2020. 

https://eysurveytool.ey.com/wix/p5026785.aspx

Οι αιτήσεις θα πρέπει να συνοδεύονται από τα εξής:
• Bιογραφικό σημείωμα.
• Συνοδευτική επιστολή (με φωτογραφία), η οποία να

περιλαμβάνει στοιχεία για το όραμα και τη φιλοδοξία
του υποψηφίου σχετικά με τη συγκεκριμένη θέση.

• Οποιαδήποτε άλλα έγγραφα που να υποστηρίζουν
την αίτηση του υποψηφίου για τη συγκεκριμένη
θέση.

Όλες οι αιτήσεις θα τύχουν εμπιστευτικού χειρισμού
από την ομάδα Συμβουλευτικών Υπηρεσιών Ανθρώπινου
Δυναμικού της ΕΥ. 

Σε συνεντεύξεις θα κληθούν μόνο οι επικρατέστεροι
υποψήφιοι και η όλη διαδικασία επιλογής και πρόσληψης
θα πραγματοποιηθεί με άκρα εχεμύθεια.

Η ΘΕΣΗ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ο Γενικός Διευθυντής είναι δυναμικός επαγγελματίας με ηγετικό εκτόπισμα, ο οποίος ευθύνεται
για την εύρυθμη και αποτελεσματική λειτουργία του Ιδρύματος. Υποβάλλει προς το Δοικητικό
Συμβούλιο εισηγήσεις για τη διαμόρφωση της στρατηγικής και του προϋπολογισμού του Ιδρύματος
και μεριμνά για την ετοιμασία και την υλοποίηση του σχεδίου δράσης.

Αναπτύσσει αμφίδρομη επικοινωνία και συνεργασία με το σύνολο του οικοσυστήματος Έρευνας
και Καινοτομίας, καθώς και με συναφείς εθνικούς και διεθνείς οργανισμούς και συνεισφέρει στην
ανάπτυξη και την υλοποίηση της εθνικής στρατηγικής για την έρευνα και την καινοτομία.

Aναφέρεται στο Διοικητικό Συμβούλιο του Ιδρύματος και είναι υπεύθυνος για την εφαρμογή
της πολιτικής και των αποφάσεών του. Λαμβάνει στρατηγική καθοδήγηση από το Διοικητικό
Συμβούλιο και βρίσκεται συνεχώς σε στενή συνεργασία μαζί του.

ΤΟ ΙΔΑΝΙΚΟ ΠΡΟΦΙΛ

• Τουλάχιστον 12 χρόνια εργασιακή εμπειρία, εκ των οποίων τουλάχιστον 7 σε υψηλόβαθμη
διευθυντική θέση με τεκμηριωμένη διοικητική και εκτελεστική εμπειρία. Ενδεικτικά, η εμπειρία
σε διευθυντική θέση δύναται να περιλαμβάνει τα πιο κάτω: εκπόνηση και υλοποίηση στρατηγικών
πλάνων και προϋπολογισμού, ανάπτυξη εργασιών και στρατηγικών συνεργειών, ευθύνη για
διαχείριση επιχειρησιακών μονάδων (businessunits), ευθύνη στη διαχείριση θεμάτων στο επίπεδο
του Διοικητικού Συμβουλίου ή και ανώτατης διοίκησης. 

• Έχει εργαστεί στον τομέα Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτομίας, επιχειρηματικότητας
ή/και διαχείρισης ερευνητικών κονδυλίων ή/και σε οργανισμό / επιχείρηση με τεχνολογικό /
ερευνητικό / καινοτόμο περιεχόμενο ή/και νεοφυή επιχείρηση. 

• Πολύ καλή γνώση των κοινωνικο-οικονομικών δεδομένων, μέτρων και πολιτικών που επηρεάζουν
τον τομέα της Έρευνας, Τεχνολογικής Ανάπτυξης και Καινοτομίας και επιχειρηματικότητας, σε
τοπικό και διεθνές επίπεδο.

• Έχει ηγετικό εκτόπισμα, με δυνατότητα να εμπνεύσει και να μετουσιώσει το όραμα του Ιδρύματος
σε στρατηγικό πλάνο και έχει εμπειρία στη διαχείριση αλλαγής σε επίπεδο οργανισμού και
κουλτούρας. 

• Έχει άρτιες επικοινωνιακές δεξιότητες και κατέχει άριστη γνωση της ελληνικής και αγγλικής γλώσ-
σας.

• Κατέχει πανεπιστημιακό δίπλωμα ή τίτλο ή ισότιμο προσόν (Σημ.: Ο όρος «πανεπιστημιακό δίπλωμα
ή τίτλος» καλύπτει και μεταπτυχιακό δίπλωμα ή τίτλο).

• Κατέχει μεταπτυχιακό δίπλωμα ή επαγγελματικό τίτλο ή ισότιμο προσόν.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στο χορό της μετακύλησης χρεώ-
σεων έναντι των μεγάλων καταθε-
τών θα μπουν και οι κυπριακές τρά-
πεζες με το νέο χρόνο. Αν και στην
αρχή όταν πρωτοανακοινώθηκαν
τα μέτρα της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας για την αύξηση του
επιτοκίου επί των καταθέσεων που
«αποθηκεύονται» από 0,4% στο
0,5%, οι κυπριακές τράπεζες θα
άρχιζαν από αρχές του 2020, εν-
δεχομένως τελικά να αρχίσουν κον-
τά στα μέσα του καινούργιου χρό-
νου. Το βάρος πέφτει ουσιαστικά
στην Ελληνική Τράπεζα και στην

Τράπεζα Κύπρου. Η πρώτη ανα-
κοίνωσε επισήμως ότι θα προχω-
ρήσει στην χρέωση των μεγάλων
της καταθετών, ενώ από την Αγία
Παρασκευή «σκέφτηκαν απλώς
φωναχτά» πως εξετάζουν το ενδε-
χόμενο. Η πραγματικότητα όμως
είναι πως και οι δύο θα προχωρή-
σουν αναπόφευκτα στις χρεώσεις
των μεγάλων καταθετών ανάμεσα
στο Μάρτη και Ιούνιο του 2020. Η
χρονική καμπή δεν έχει ιδιαίτερη
σημασία, απλώς θα γίνει περίπου
τρεις μήνες μετά την προειδοποί-
ηση μέσω PSD2, δηλαδή μέσω της
ρύθμισης των υπηρεσιών πληρω-
μών στην Ευρωπαϊκή αγορά. Εκείνο
που έχει ιδιαίτερη σημασία, είναι

το ύψος της κατάθεσης, η οποία
θα θεωρείται μεγάλη. Δεν είναι θε-
μιτό, ωστόσο είναι πιθανό οι δύο
τράπεζες να ευθυγραμμίσουν το
όριο του «μεγάλου καταθέτη», ώστε
να είναι και ανταγωνιστικές σε
αυτό τον τομέα. Τραπεζικές πηγές
που δεν πρόσκεινται σε καμία από
τις δύο τράπεζες τόνισαν στην «Κ»
πως ενδεχομένως να υπάρξουν και
διαχωρισμοί ανάμεσα στους μεγά-
λους καταθέτες. Όπως είπαν, δεν
είναι τίποτα καθορισμένο ακόμα,
εντούτοις δεν έχουν όλοι οι μεγάλοι
καταθέτες το ίδιο προφίλ. Πρόβαλαν
το παράδειγμα ενός μεγάλου κα-
ταθέτη που απλώς έχει παρκαρι-
σμένες τις καταθέσεις του στην

τράπεζα και ενός άλλου μεγάλου
καταθέτη που ναι μεν έχει πολλές
καταθέσεις στην εν  λόγω τράπεζα,
αλλά έχει και άλλες συνεργασίες
με αυτήν. Όπως, εξυπηρετούμενο
δανεισμό, επενδύσεις σε ασφαλι-
στικά προϊόντα με εταιρεία θυγα-
τρική της τράπεζας και άλλα επεν-
δυτικά. Ο πρώτος όπως είπαν θα
τύχει ενός χειρισμού και ο δεύτερος
διαφορετικού. Με την πορεία που
έχουν λάβει πλέον τα επιτόκια, που
βρίσκονται σε ιστορικό χαμηλό,
όλη αυτή η ρευστότητα των τρα-
πεζών αποδείχτηκε βάρος. Στοιχίζει
και δεν υπάρχουν πολλές εναλλα-
κτικές για να τοποθετήσουν οι τρά-
πεζες αυτή τη ρευστότητα, πόσω

μάλλον εάν αποδεικνύεται ιδιαι-
τέρως δύσκολο για να βρεθούν βιώ-
σιμοι δανειολήπτες. Επιπρόσθετα,
μπορεί και για τις δύο τράπεζες να
ήταν μια καλή χρονιά φέτος και
να παρουσίασαν αρκετά κέρδη,
εντούτοις η ρευστότητα που υπάρ-
χει στους ισολογισμούς τους στοι-
χίζει και πιέζει την κερδοφορία.
Άρα έχουμε το φαινόμενο ότι ενώ
η Ελληνική είναι μια μικρή Τράπεζα
για την Κύπρο, η Κύπρος είναι πολύ
μικρή για εμάς. Δεδομένου των πα-
ραπάνω, οι τράπεζες της Κύπρου,
γενικά και όχι μόνο αυτές οι δύο
μεγάλες, έχουν προχωρήσει στη
διοχέτευση αυτής της ρευστότητας
στο εξωτερικό. Ψάχνουν προσε-

κτικά και με χαμηλού ρίσκου επεν-
δύσεις, με τις πιο συνήθεις να είναι
τα κοινοπρακτικά δάνεια σε πρό-
τζεκτ του εξωτερικού.

Εναλλακτικές επενδύσεις
Να στραφούν σε επενδύσεις

των καταθέσεών τους σε τραπεζικά
προϊόντα στοχεύουν οι εν λόγω
τράπεζες. Έχουν δομημένα επεν-
δυτικά προϊόντα τα οποία είναι με-
τοχές, ξένο συνάλλαγμα, προϊόντα
σταθερού εισοδήματος και εμπο-
ρεύματα. Εκτός από τις χρεώσεις,
στην ουσία οι κυπριακές τράπεζες
υιοθετούν την πολιτική της ΕΚΤ.
Η ΕΚΤ θέλει να ωθήσει τις τράπεζες
να χρησιμοποιήσουν τη ρευστό-
τητά τους για ενίσχυση της ευρω-
παϊκής οικονομίας, ενώ την ίδια
ώρα να ενισχυθεί περαιτέρω η αγο-
ρά κρατικών ομολόγων. Σύμφωνα
με την πληροφόρηση που υπήρχε
μέχρι πρότινος, η Τράπεζα Κύπρου
ετοιμαζόταν να ανακοινώσει εναλ-
λακτικά προϊόντα που εστιάζονται
σε δύο πυλώνες. Πρώτον, επενδυ-
τικά πακέτα χαμηλού ρίσκου τα
οποία να απευθύνονται σε όλο το
φάσμα των πελατών, από μεσαίου
μεγέθους ιδιώτες μέχρι μεγάλες
επιχειρήσεις. Γι’ αυτό το σκοπό,
στην Αγία Παρασκευή σκέφτονταν
την αναβάθμιση συγκεκριμένων
μονάδων εντός της τράπεζας. Όσον
αφορά στους ιδιώτες, η Τράπεζα
Κύπρου είχε διαρρεύσει πως εξέταζε
επιλογές που σχετίζονται με ασφα-
λιστικά προϊόντα, ενώ τόνιζε και
το φορολογικό όφελος των πελατών
από τέτοιες επιλογές.

Η Ελληνική Τράπεζα από την
άλλη, παρουσιάζεται πιο έτοιμη
για τέτοια προϊόντα. Το Νοέμβριο
ανακοίνωσε συμφωνία με την Al-
lianz Global Investors (AGI) για
την διάθεση επενδυτικών προϊόν-
των. Εκείνο το προϊόν, όπως πλη-

ροφορείται η «Κ», θα το λανσάρει
τον Ιανουάριο, το οποίο θα απευ-
θύνεται σε ιδιώτες και σε ταμεία
προνοίας. Συμφώνησε για τη διά-
θεση, στην Κύπρο, μεριδίων (units)
οργανισμών Συλλογικών Επενδύ-
σεων σε Κινητές Αξίες («ΟΣΕΚΑ»),
υπό τη διαχείριση της AGI.

Πολλές καταθέσεις
Τα τελευταία διαθέσιμα αποτε-

λέσματα της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου αναφέρουν πως οι συ-
νολικές καταθέσεις τον Οκτώβριο
του 2019 παρουσίασαν καθαρή μεί-
ωση 158,3 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με καθαρή αύξηση 304,1 εκατ. ευρώ
τον Σεπτέμβριο 2019. Ο ετήσιος
ρυθμός μεταβολής έφθασε στο
1,8%, σε σύγκριση με 2,7% τον Σε-
πτέμβριο 2019, ενώ το υπόλοιπο
των καταθέσεων τον Οκτώβριο
2019 έφθασε στα 48,6 δισ. ευρώ.

Τα συνολικά δάνεια τον Οκτώ-
βριο 2019 παρουσίασαν καθαρή
μείωση 75 εκατ. ευρώ, σε σύγκριση
με καθαρή αύξηση 27,6 εκατ. τον
Σεπτέμβριο 2019.  Εντούτοις, ο
ετήσιος  ρυθμός μεταβολής αυξή-
θηκε στο 1,3%, σε σύγκριση με -
1,2% τον Σεπτέμβριο 2019, επειδή
η μείωση των δανείων ήταν κατά
πολύ μικρότερη από την αντίστοιχη
του περσινού Οκτωβρίου, η οποία
ανήλθε στο 1,1 δισ. ευρώ. Το υπό-
λοιπο των συνολικών δανείων τον
Οκτώβριο 2019 έφθασε στα 34,1
δισ. ευρώ.

Τέλος, για τον Οκτώβριο του
2019 το επιτόκιο για καταθέσεις
προθεσμίας έως ενός έτους από
νοικοκυριά παρουσίασε μείωση
στο 0,12%, σε σύγκριση με 0,16%
τον Σεπτέμβριο. Το αντίστοιχο επι-
τόκιο για καταθέσεις από μη χρη-
ματοδοτικές εταιρείες σημείωσε
άνοδο στο 0,31%, σε σύγκριση με
0,13% τον Σεπτέμβρη του 2019.

Αρνητικά επιτόκια έρχονται μέσα στο 2020
Πρέπει να προειδοποιήσουν μέσω PSD2 οι τράπεζες ώστε να εφαρμόσουν χρεώσεις στους μεγάλους καταθέτες

Η ΕΚΤ θέλει να ωθήσει τις τράπεζες να χρησιμοποιήσουν τη ρευστότητά τους για ενίσχυση της ευρωπαϊκής οικονομίας
και να ενισχυθεί περεταίρω η αγορά κρατικών ομολόγων.

������

Με την πορεία που
έχουν λάβει πλέον τα
επιτόκια, αφού είναι σε
ιστορικό χαμηλό, η ρευ-
στότητα των τραπεζών
αποδείχτηκε βάρος.
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«Αγκάθι» η 
καθυστέρηση 
μιας ΚΥΑ που αφορά 
τα επίπεδα της 
τετραϋδροκαννα-
βινόλης στα τρόφιμα.
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Θετικοί οι Ευρωπαίοι καταναλωτές, αλλά ζητούν αυστηρό πλαίσιο ελέγχου

Σε θέση μάχης οι πολυεθνικές για τα νέα προϊόντα σε τρόφιμα, καλλυντικά

Μια πολλά υποσχόμενη νέα αγορά 
Οι επενδύσεις στη φαρμακευτική και βιομηχανική κάνναβη μπορούν να δημιουργήσουν χιλιάδες θέσεις 

Η διαχείριση του πόνου 
αλλά και η ανακούφιση 
από αυτόν είναι  
ο κύριος λόγος που  
οι καταναλωτές ανα-
ζητούν φαρμακευτική 
κάνναβη.

Το 2024 η αξία της 
παγκόσμιας αγοράς 
τροφίμων με κάνναβη 
θα φτάσει τα 4,7 δισ. 
δολάρια. 
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Σημαντική -

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
 

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Mειώνονται  
οι εργαζόμενοι  
που αναζητούν εργα-
σία εκτός Ελλάδας.

9 στις 10 κενές
θέσεις εργασίας
καλύπτονται
σε ένα μήνα 
Ταχύτερα προσλαμβάνουν
πλέον οι ελληνικές επιχειρήσεις 

Βελτίωση -
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Να συνεχισθούν
οι μεταρρυθμίσεις
ζητούν οι επιχειρηματίες

ΣΒΕ: Να δοθούν 
ενισχύσεις και κίνητρα 
για τη διατήρηση 
των υφιστάμενων 
θέσεων εργασίας.

Προτεραιότητα 
-
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Διατεθειμένος  -
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή εκτιμούν ότι 
είναι αναγκαία η λήψη 
επεκτατικών μέτρων 
για να αντιμετωπιστεί 
η επιβράδυνση.

Χαλαρότερους
δημοσιονομικούς
κανόνες προωθεί
η Κομισιόν 
Στόχος, οι χώρες με χαμηλό χρέος
να αυξήσουν τις κρατικές δαπάνες

O νέος επίτροπος

Η περιπέτεια 

-

-

 -

-

-

-

-

-
-

-
-

-

 
-

-

-

-
-

Ομόλογα  
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

Επιθέσεις

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

Στο ύψος -
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
. 

«

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

Μηχανισμός για καταθέσεις

Σε ευρώ εκδίδουν ομόλογα
επιχειρήσεις των ΗΠΑ

Χάκερ επιτέθηκαν στην Τράπεζα της Αγγλίας

Χωρίς φρένο η αύξηση του παγκόσμιου χρέους την τελευταία οκταετία

Υπέκλεψαν ηχητικό 
υλικό πριν από την επί-
σημη ανακοίνωσή του 
και το άφησαν να διαρ-
ρεύσει σε χρηματιστές.

Το χρέος  
των αναπτυσσόμενων 
χωρών  
εκτινάχθηκε  
στα 55 τρισ. δολάρια.

H Τράπεζα της Αγγλίας -

«Η Ιστορία -
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Σε αναζήτηση -
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

Σε ποσοστό 49% οι βι-
ομηχανίες σε Πολωνία 
και Ουγγαρία αδυνα-
τούν να βρουν προσω-
πικό και προβλέπουν 
μείωση παραγωγής.

Επιστρατεύουν
ρομπότ λόγω 
της έλλειψης
προσωπικού 
Ανεπαρκές το εργατικό δυναμικό
σε Κεντρική και Ανατολική Ευρώπη 

Οι βιομηχανίες

Την ίδια στιγμή
-

-
-

-

-

 

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

Οσο οι ΗΠΑ

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

Στα 188 
-

-
-

-
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-
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-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Στους διαχειριστές -
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

Το σχέδιο του Βερολίνου

Νέους δασμούς στην Ε.Ε.
εξετάζει η Ουάσιγκτον

Αύξηση του παγκόσμιου χρέους στα 188 τρισ. δολ. 

Υψηλή φορολογία στους Αργεντίνους που φυγάδευσαν κεφάλαια στο εξωτερικό 

Σύμφωνα  
με τα στοιχεία  
του ΔΝΤ ανήλθε  
στο 226% του παγκό-
σμιου ΑΕΠ το 2018.

Η στατιστική υπηρεσία 
Indec αναφέρει  
πως πάνω από 300 δισ. 
δολ. έχουν βγει  
εκτός Αργεντινής. 

Το Ταμείο -

Ο νέος πρόεδρος
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Σε αναβάθμιση 

-
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-
-

-
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-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-

BLOOMBERG, REUTERS

Οι αξιολογήσεις  
των οίκων δημοσιεύ-
τηκαν λίγες ώρες μετά 
τις ανακοινώσεις  
Τζόνσον για τη μετα-
βατική περίοδο. 

Αναβάθμιση
Βρετανίας
από τους οίκους
S&P και Fitch
Εκτιμούν ότι εκμηδενίζονται πλέον
οι πιθανότητες άτακτης εξόδου 

O Μπ.  Τζόνσον

Μεγαλύτερο  

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η έντονη -
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

Οι βασικές -

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

Πέρυσι -
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

Απαιτητικό χρονοδιάγραμμα

Κατεβάζει ταχύτητα
η ολλανδική οικονομία 

«Εκρηξη» δανεισμού σημειώθηκε στην Τουρκία 

Στα χαρτιά παραμένουν τα έργα υποδομών που υποσχέθηκε ο Πούτιν 

Τα καταναλωτικά 
δάνεια αυξήθηκαν 
κατά 45% μετά  
τη μείωση  
των επιτοκίων. 

Μεγάλες 
καθυστερήσεις 
παρατηρούνται  
στο εθνικό πρόγραμμα 
υποδομών  
ύψους 400 δισ. δολ.

Ο Ερντογάν
-

Ο Ρώσος 
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Τα θετικά πρόσημα της αρνητικής εικόνας
Με θετικό πρόσημο κλείνει και η
φετινή χρονιά στην κτηματαγορά.
Θετικό πρόσημο σχεδόν σε όλες τις
κατηγορίες, όπως της κατασκευα-
στικής δραστηριότητας όπου περι-
λαμβάνονται νέα έργα, ανακαινίσεις,
έργα δημόσιας ωφελείας, αγορα-
πωλησιών και ενοικιάσεων.  Ακόμα
και αυτός ο τομέας των αναδιαρ-
θρώσεων προχώρησε, αλλά ως γνω-
στόν έχει φθάσει σε κάποιο όριο
όπου δύσκολα πλέον διακρίνεται
το αποτέλεσμα επειδή έμειναν πλέον
πολυάριθμες μικρές υποθέσεις που
δύσκολα προχωρούν.

Ψυχολογικά πολλά επενδύθηκαν
στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ, αλλά πρακτικά
αυτό δεν απέδωσε ούτε στο 15%
του αναμενόμενου αφού από τους
12.500 εν δυνάμει δικαιούχους μόλις
1.600 τόσες αιτήσεις έγιναν.  Οι αι-
τίες της αποτυχίας είναι πολλές και
πριν λίγο καιρό τις αναλύσαμε. Η
παράταση στην ημερομηνία λήξης
υποβολής των αιτήσεων αλλά και
η κάποια απλοποίηση στα προαπαι-
τούμενα προς υποβολή έγγραφα,
βοήθησαν σε κάποιο βαθμό να αυ-
ξηθούν οι αιτήσεις από το πενιχρό
νούμερο των 200 περίπου αιτήσεων
στις 1.600, αλλά δεν ήταν αρκετό
για να αυξηθούν εκεί που έπρεπε.
Αν έδειξε κάποια πράγματα αυτό

το αποτέλεσμα είναι πως πρώτον,
ένα μέτρο είναι καταδικασμένο σε
αποτυχία όταν άτομα με ευχέρεια
επηρεασμού της μάζας του κόσμου,
το πολεμούν αραδιάζοντας μέχρι
και ψέματα για να πετύχουν κάτι
που μόνο αυτοί γνωρίζουν, και δεύ-
τερον πως ένα τέτοιο σχέδιο φανέ-
ρωσε πολλούς στρατηγικούς κακο-
πληρωτές.

Δικαιούχοι ήταν όλων των τύπων.
Υπήρχαν άτομα που κινούνταν ορια-
κά εντός του σχεδίου και είπαν θα
το κυνηγήσουμε και μακάρι να πε-
τύχουμε.  Άλλοι ήταν οριακά εκτός
σχεδίου και πάσκισαν να μπουν.
Ήταν και αυτοί που σίγουρα δι-
καιούνταν αλλά επέλεξαν να μην
αιτηθούν επειδή αν έχαναν μετά 1-
2 δόσεις θα έχαναν με συνοπτικές
διαδικασίες και το σπίτι τους.  Οπότε
προτίμησαν να πάνε με την πεπα-
τημένη του ροκανίσματος του χρό-
νου.  Άλλοι είπαν πως αν δεν είχαν
μικρά παιδιά, θα το έδιναν στην
τράπεζα, αλλά επειδή έχουν μικρά
παιδιά θα το παλέψουν όσο πάει με
το ΕΣΤΙΑ.  Άλλοι άκουσαν αυτούς
που τους έλεγαν να μην αιτηθούν
και πως θα έρθει άλλο σχέδιο κα-
λύτερο.  Τώρα φυσικά ας πάνε να
βρουν αυτούς τους κυρίους να τους
ξοφλήσουν το δάνειο τους, αφού

καλύτερο σχέδιο με αυτή τη μορφή
δεν έρχεται.  Και είναι φυσικά και
αυτοί που σιώπησαν επειδή θέλουν
να εκμεταλλευτούν όση καθυστέ-
ρηση μπορούν χωρίς να πληρώσουν
ούτε ένα ευρώ και το ίδιο θα πράξουν
αν έρθει ενώπιόν τους το οποιοδή-
ποτε σχέδιο, όσο καλό και να είναι.

Από την άλλη είναι και οι τρά-
πεζες οι οποίες έκαναν εκτιμήσεις
του κουτουρού και έχασαν την ευ-
καιρία να εντάξουν κόσμο στο σχέ-

διο επειδή οι εκτιμήσεις ήταν αδι-
καιολόγητα ψηλές.  Το ίδιο ισχύει
και για εκείνες τις περιπτώσεις που
η προσπάθεια ήταν να μεγιστοποι-
ηθεί το ύψος του νέου επιχορηγη-
μένου δανείου έχοντας σαν βάση
ψηλές εκτιμήσεις ακινήτων.

Είμαστε λοιπόν εδώ και βλέπουμε
μια χρυσή ευκαιρία να φεύγει.  Χρυ-
σή επειδή χιλιάδες κόσμου θα μπο-
ρούσε να είχε γλυτώσει το σπίτι
του, να αποπληρώσει χαμηλότερο

δάνειο και πιο λίγους τόκους.  Και
την ίδια στιγμή να διαγράφονταν
δισεκατομμύρια μη εξυπηρετούμε-
νων χορηγήσεων από τους ισολο-
γισμούς των τραπεζών.

Τώρα κοιτάζουμε κάτι άλλο.  Να
κάνουμε ενοικιαστή τον οφειλέτη
και το ακίνητο του να περνά στην
ιδιοκτησία του κράτους.  Μια πρό-
ταση που εγώ έθεσα τον Μάρτιο
του 2013 τόσο δημοσίως όσο και
με προσωπικό τότε υπόμνημα στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας και σε
κάποιους αρχηγούς κομμάτων.  Δη-
λαδή πριν σχεδόν επτά χρόνια.
Μην ρωτάτε γιατί δεν έγινε τόσο
καιρό, αλλά προφανώς ήταν κάτι
που πέρασε από διάφορα «ζαχαρο-
πλαστεία» της πολιτικής σκηνής
και «τεχνοκρατών» και από ένα
σχέδιο «Α» εξελίχθηκε σε κάτι άλλο

εντελώς διαφορετικό και πολύ μι-
κρότερης εμβέλειας.  Και να τα απο-
τελέσματα.

Εγώ δεν έχω κολλήματα αν είναι
δική μου πρόταση ή όχι.  Σίγουρα
δεν ανακάλυψα την λαχανόπιτα
δεδομένου ότι κάτι ανάλογο με
αυτό που εισηγήθηκα, έμαθα αρ-
γότερα πως το εφάρμοσε με επι-
τυχία η Ιρλανδία.  Ε ωραία!  Γιατί
δεν το κάναμε;  Εγώ είχα πει πως
αν ο δανειολήπτης είναι ευάλωτος
και δεν μπορεί με τίποτε να απο-
πληρώσει την υποχρέωση του, τότε
να έρχεται το κράτος να λαμβάνει
την ιδιοκτησία της κατοικίας του
και να πληρώνει ένα ενοίκιο για
κάποια χρόνια σε ύψος που να μπο-
ρούσε να ανταπεξέλθει και μετά
αν του επέτρεπαν τα οικονομικά
του να το αγόραζε πίσω διαγρά-
φοντας έτσι την υποχρέωση του
δανείου.  Και ερχόμαστε να το εξε-
τάζουμε σαν πιθανό σενάριο σή-
μερα.  Μετά από επτά χρόνια όπου
οι τόκοι στην τράπεζα πήγαν στην
στρατόσφαιρα.

Ας είναι κύριοι κάνετε το έστω
και τώρα και ο Θεός βοηθός.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Με το ΕΣΤΙΑ χιλιάδες κόσμου θα μπορούσε να είχε γλυτώσει το σπίτι του, να
αποπληρώσει χαμηλότερο δάνειο και πιο λίγους τόκους. Την ίδια στιγμή να
διαγράφονταν δισεκατομμύρια μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων από τους
ισολογισμούς των τραπεζών.

������

Τώρα κοιτάζουμε κάτι
άλλο. Να κάνουμε ενοι-
κιαστή τον οφειλέτη και
το ακίνητό του να περνά
στην ιδιοκτησία του
κράτους. 

Αυξήθηκαν 8%
οι τιμές ακινήτων
στα χειμερινά
θέρετρα το 2019 
Ενισχυμένη η ζήτηση για «σαλέ»
σε Τρίκαλα Κορινθίας και Αράχωβα

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Μετά τα διαμερίσματα στη Γλυφάδα
και στο κέντρο της Αθήνας και
ασφαλώς και τις πολυτελείς εξοχικές
βίλες των νησιών των Κυκλάδων,
σε τροχιά ανάκαμψης έχουν εισέλθει
πλέον και τα «σαλέ», τα χειμερινά
εξοχικά, τα οποία ήταν από τις πρώ-
τες κατηγορίες ακινήτων που επλή-
γησαν από την οικονομική κρίση
και συνέχισαν να παραμένουν στα
«αζήτητα», τουλάχιστον μέχρι και
το 2017. Mε το πέρας του 2019, σύμ-
φωνα με σχετική ετήσια έρευνα
της εταιρείας πιστοποιημένων εκτι-
μητών Geoaxis Property & Valua-

tions Services, υπολογίζεται ότι οι
τιμές πώλησης κατοικιών σε επι-
λεγμένους τουριστικούς χειμερινούς
προορισμούς έχουν καταγράψει μέ-
ση ετήσια αύξηση της τάξεως του
8%, η οποία είναι και η σημαντι-
κότερη από το 2008.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Ge-
oaxis, αυτό που διακρίνεται κατ’
αρχάς είναι μια γενική άνοδος των
τιμών σε όλες τις περιοχές της έρευ-
νας, δηλαδή δεν ξεχωρίζει κάποια
έναντι της άλλης. Τη μεγαλύτερη
αύξηση με 9,6% καταγράφουν τα
ακίνητα στα Τρίκαλα Κορινθίας, τα
οποία, κατά τη διάρκεια των τελευ-
ταίων ετών, καθιερώθηκαν ως ένας
από τους αγαπημένους προορισμούς
του χειμώνα για τους Αθηναίους,
χάρις και στην εγγύτητα προς το
Λεκανοπέδιο. Εξίσου δυναμική, με
άνοδο κατά 9,5%, είναι βέβαια και
η αγορά της Αράχωβας, που ανέ-
καθεν αποτελούσε την πλέον ση-

μαντική μεταξύ των χειμερινών
προορισμών. Ακολουθεί το Καρπε-
νήσι, με αύξηση της τάξεως του
8,5%, ενώ στον Αγ. Αθανάσιο Πέλ-
λας, η αύξηση των ζητούμενων τι-
μών πώλησης διαμορφώθηκε σε
4%. Οπως προκύπτει από την έρευ-
να, η μέση επιφάνεια των πωλού-
μενων εξοχικών κατοικιών διαμορ-
φώνεται σε 171 τ.μ., με τη μέση
ηλικία τους να είναι 11 χρόνια, ακρι-
βώς όσο έχει διαρκέσει η κρίση στη
συγκεκριμένη αγορά. Πρόκειται
δηλαδή για ακίνητα τα οποία μόλις
είχαν κατασκευαστεί όταν ξέσπασε
η οικονομική κρίση και έκτοτε πα-
ρέμειναν «στο ράφι», αδυνατώντας
να βρουν αγοραστές, παρά τη με-
γάλη μείωση των τιμών.

Σύμφωνα με τον κ. Γιάννη Ξυλά,
επικεφαλής της Geoaxis, «η άνοδος
των τελευταίων 12 μηνών, αντα-
νακλά την παγίωση της επιστροφής
στην οικονομική και πολιτική κα-
νονικότητα, την προσδοκία ανά-
καμψης της αγοράς με καταγραφή
μελλοντικών υπεραξιών, την ενί-
σχυση της χειμερινής τουριστικής
κίνησης, καθώς και την έναρξη της
σταδιακής πρόσβασης σε εύκολο
δανεισμό». Υπενθυμίζεται ότι πέρυσι
ήταν το πρώτο έτος, κατά το οποίο,
οι τιμές των εξοχικών του χειμώνα,
ουσιαστικά σταθεροποιήθηκαν,
καθώς κατέγραψαν, έστω και ορια-
κά, την πρώτη ετήσια άνοδο από
το 2008, καθώς ενισχύθηκαν κατά
0,7%, έχοντας όμως καταγράψει
συνολική πτώση που άγγιξε ακόμα
και το 62% σε κάποιες περιοχές.
Ασφαλώς, δεν αρκεί μία ή δύο χρο-
νιές με θετικό πρόσημο, προκειμέ-
νου να διαφοροποιηθούν άρδην τα
δεδομένα που έχει προκαλέσει η
πολυετής κρίση στη συγκεκριμένη
κατηγορία ακινήτων. Κατά την
έρευνα της Geoaxis, ακόμα και σή-
μερα, οι τιμές εξακολουθούν να
είναι μειωμένες σχεδόν στο μισό,
ή κατά 50,5%, συγκριτικά με το
υψηλότερο σημείο, στο οποίο είχαν
βρεθεί τα εν λόγω ακίνητα το 2008.

Ειδικότερα, τη μεγαλύτερη μείωση
με 62% καταγράφει ο Αγιος Αθα-
νάσιος, με τις σημερινές ζητούμενες
τιμές πώλησης να μην ξεπερνούν
τα 1.240 ευρώ/τ.μ., από 3.300
ευρώ/τ.μ. που ήταν το 2008. 

Στην Αράχωβα, οι τιμές σήμερα
δεν ξεπερνούν τα 1.425 ευρώ/τ.μ.
από 3.000 ευρώ/τ.μ. πριν από μία
δεκαετία, έχοντας καταγράψει πτώ-
ση της τάξεως του 53%. Μικρότερη
μείωση κατά 44% εντοπίζεται στα
ακίνητα των Τρικάλων Κορινθίας,
όπου οι τιμές διαμορφώνονται σε
1.255 ευρώ/τ.μ. από 2.250 ευρώ/τ.μ.,
ενώ στο Καρπενήσι, η πτώση αγγίζει
το 43% σε 1.325 ευρώ/τ.μ. από 2.310
ευρώ/τ.μ. Οπως τονίζει ο κ. Ξυλάς,
παρά την αύξηση των τιμών τα τε-
λευταία δύο χρόνια, υπάρχουν ακό-
μα αρκετοί κατασκευαστές οι οποίοι
έχουν επενδύσει στη συγκεκριμένη
αγορά, δανειζόμενοι, προκειμένου
να ανεγείρουν πολυτελείς κατοικίες,
με συνολικό κόστος κατασκευής
και αγοράς γης, άνω των 1.500 ευ-
ρώ/τ.μ., ήτοι πολύ υψηλότερο από
τις σημερινές ζητούμενες τιμές πώ-
λησης. Πρόκειται δηλαδή για επαγ-
γελματίες που έχουν εγκλωβιστεί,
καθώς ούτε και η πώληση κάτω του
κόστους, μοιάζει ικανή να ενεργο-
ποιήσει την ζήτηση. «Χαρακτηρι-
στική είναι η εικόνα στο Λιβάδι της
Αράχωβας, όπου μετά το κατασκευα-
στικό αμόκ –σε σημείο που μεζο-
νέτες κτίστηκαν σχεδόν και μέσα
στη λίμνη– δεκάδες συγκροτήματα
παραμένουν ολοκληρωμένα δίχως

καμία προοπτική άμεσης διάθε-
σης».

Η εικόνα αυτή ενδέχεται να δια-
φοροποιηθεί, εφόσον αποδώσουν
καρπούς τα πρόσφατα βήματα που
έχουν γίνει από την κυβέρνηση
προς την κατεύθυνση της μείωσης
της φορολογίας, όπως επίσης και
η βελτίωση της πρόσβασης σε ευ-
κολότερο και φτηνότερο δανεισμό.
Αν τα παραπάνω συνοδευθούν από
την περαιτέρω οικονομική ομαλο-
ποίηση και την ενίσχυση του χει-
μερινού τουριστικού προϊόντος της
χώρας, το οποίο υπολείπεται κατά
πολύ του αντίστοιχου θερινού, η
απορρόφηση των παραπάνω ακι-
νήτων ενδεχομένως να επιταχυνθεί,
ενισχύοντας παράλληλα και τις
αξίες. Σύμφωνα με τον κ. Ξυλά, η
πραγματική ανάκαμψη της συγκε-
κριμένης αγοράς απέχει ακόμα χρο-
νικά, καθώς εκτιμάται ότι θα απαι-
τηθούν ακόμα τουλάχιστον τρία
χρόνια, ή ακόμα και πέντε, έως ότου
αποκατασταθεί η ζήτηση σε ένα
επίπεδο που να κρίνεται βιώσιμο.
Αυτό συμβαίνει εξαιτίας του τρόπου
λειτουργίας της συγκεκριμένης αγο-
ράς, καθώς έπεται των υπολοίπων
κατηγοριών ακινήτων. Δηλαδή,
πρώτα θα πρέπει να παγιωθεί η αύ-
ξηση των τιμών π.χ. στις κατοικίες
στα μεγάλα αστικά κέντρα, στα κα-
ταστήματα, στα γραφεία και στους
αποθηκευτικούς χώρους και στη
συνέχεια θα ακολουθήσουν και οι
πιο ειδικές κατηγορίες, όπως είναι
τα χειμερινά εξοχικά.

Η αγορά των χειμερινών εξοχικών
αποτελεί κατεξοχήν δείγμα των
«υπερβολών» των ετών που προ-
ηγήθηκαν της οικονομικής κρίσης,
όταν η περιοχή της Αράχωβας έφτα-
σε να χαρακτηρίζεται «Μύκονος
του χειμώνα», προσελκύοντας όλο
το ελληνικό «τζετ σετ» και πληθώρα
μεγαλογιατρών και δικηγόρων. Ηταν
η εποχή που η κατοχή ενός «σαλέ»
στο βουνό ήταν δείγμα κύρους και
πλούτου, μαζί φυσικά με το εξοχικό
στη Μύκονο ή στη Σαντορίνη.

Η τάση αυτή φαίνεται και από
το μέγεθος των κατοικιών που κα-
τασκευάζονταν κατά εκατοντάδες
κάθε χρόνο (μέχρι και 200 ακίνητα
εκτιμάται ότι ανεγείρονταν σε ετή-
σια βάση), καθώς οι περισσότερες
εξ αυτών ξεπερνούσαν κατά πολύ
τα 250-300 τ.μ. Η μεγαλύτερη συγ-
κέντρωση των νεόδμητων χειμερι-
νών εξοχικών εντοπίστηκε καταρχάς
στην Αράχωβα, με τον παραδοσιακό
οικισμό να φτάνει στα όριά του πολύ
γρήγορα, με αποτέλεσμα οι κατα-
σκευαστές να στραφούν σε άλλες
γειτονικές περιοχές, με πιο χαρα-
κτηριστική περίπτωση το Λιβάδι.

Κάπως έτσι, από το 2002 μέχρι
και το τέλος του 2005, οι τιμές πώ-
λησης ακινήτων στην περιοχή της

Αράχωβας αυξήθηκαν ακόμα και
κατά 100% σε ορισμένα σημεία,
τόσο για κατοικίες όσο και για οι-
κόπεδα. Ακριβότερα πωλούνταν τα
ακίνητα που βρίσκονται εγγύτερα
στο χιονοδρομικό κέντρο του Παρ-
νασσού. Μάλιστα, ήταν τέτοια η
ζήτηση, που για κάποια χρόνια ορι-
σμένοι ιδιώτες προχωρούσαν σε
αγορές οικοπέδων εκτός σχεδίου,
με στόχο να κατασκευάσουν και να
πωλήσουν οι ίδιοι τρεις μεζονέτες,
αποσβένοντας με τον τρόπο αυτό
το κόστος της τέταρτης, την οποία
και κρατούσαν για ιδία χρήση. Ανά-
λογα δε με το σημείο του οικοπέδου,
οι τιμές ενδεχομένως και να ήταν
υψηλότερες, επιτρέποντάς τους να
καταγράψουν ακόμα και κέρδη. Ενα
πρόσθετο πλεονέκτημα της αγοράς
οικοπέδου, έναντι της απευθείας
αγοράς έτοιμου σπιτιού, ήταν ότι
ο μελλοντικός ιδιοκτήτης εξασφάλιζε
ουσιαστικά έναν πολύ μεγαλύτερο
χώρο πέριξ της οικίας του, ενώ επι-
πλέον όριζε ο ίδιος τις προδιαγραφές
του εξοχικού του. Αντιθέτως, όσοι
αγόραζαν έτοιμο σπίτι (εκτός φυσικά
από τον κυρίως οικισμό της Αρά-
χωβας) αποκτούσαν ουσιαστικά εξ
αδιαιρέτου ιδιοκτησία σε κοινό οι-
κόπεδο.

������

Η μέση επιφάνεια 
των πωλούμενων 
εξοχικών κατοικιών
διαμορφώνεται σε 
171 τετραγωνικά.

Υπερβολές πριν από την κρίση
δημιούργησαν «φούσκα» 

Στην Αράχωβα, οι τιμές σήμερα δεν ξεπερνούν τα 1.425 ευρώ/τ.μ. από 3.000 ευρώ/τ.μ. πριν από μία δεκαετία, έχοντας καταγράψει πτώση 53%.
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Η αινιγματική Μέρικατ
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Μια φορά κι έναν καιρό
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Σκόνη και σκιά
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Η «Χριστουγεννιάτικη 

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Στο τέλος 

Οι παλιοί μύθοι 
επέστρεψαν μέσω 
της λογοτεχνίας 
του τρόμου – 
Οι παγανιστικές 
δοξασίες της υπαίθρου 
ενσωματώνονται 
σε καινούργιες ιστορίες.

Από τα φαντάσματα που στοίχειωναν τον Σκρουτζ στα... Πόλτεργκαϊστ

Τρόμος στη σοφίτα
των Χριστουγέννων

Βιβλία που φλερτάρουν με το υπερφυσικό
και το αίσθημα του δέους απέναντι στο άγνωστο
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Ατζέντα
22.12.19 -29.12.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
Η γκαλερί 

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

Πληροφορίες τηλέ-
φωνο 25378733, morfi@morfi.org

Η Θεατρική 

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

Πληροφορίες και κρατήσεις τη-
λέφωνο 99122552, 99588103

ΜΟΥΣΙΚΗ

Magic De Spell 40 Χρόνια Live
Μετά την -

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 22767711, red@music.net.cy

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

O Nαρουφέλ
και το χέρι του

Η ιστορία είναι 

-

-

-

-

-

-

-

-
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-
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-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

«Δως» μου το χέρι σου

Νύχτα μαγική 
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Κωστής Γεωργίου: Ζωγραφική - Γλυπτική

ΘΕΑΤΡΟ

«Αστέρι στο άπειρο» στο Θέατρο Ένα
Το θεατρικό 

-

-

-

-

Πληροφορί-
ες τηλέφωνο 99395970.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Εορταστική 
Χριστουγεννιάτικη 
Συναυλία Αγάπης
Οι «Φίλοι -

-

-

-

-

-
-

-
Πληροφορίες 

99467346, drricos@gmail.com

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

ΕΧΙΤ ή Η Αλίκη στη Χώρα των Τεράτων

EΚΘΕΣΗ

Ζωγραφική Φοιτητών 
Πέτρου Πτωχόπουλου
Η Γκαλερί -

-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 
22424983.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Το Κέντρο 
-
-

-

-

-

-
-

–Τι σημαίνει τραγωδία δωματίου; 
Τι σε δυσκόλεψε στη διασκευή;

-
-

-

-

-

-

-

-

-

–Δεν ξέρω αν πρόκειται για καινο-
τομία ακριβώς, αλλά δεν σε φοβί-
ζει να πειραματίζεσαι με τέτοια 
κείμενα;

-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

–Τι καινούργιο προσδοκάς να φέ-
ρεις με αυτή την παράσταση στα 
θεατρικά πράγματα;

-
-

-

-

–Θα δούμε μια αποκαθήλωση της 
«Αντιγόνης» και με άλλο μάτι τον 
Κρέοντα; 

-

-

-

–Έχεις σχηματίσει στο μυαλό σου 
τον ιδανικό πολίτη;

-
-

-

–Η συμμετοχή του ποιητή Μάρι-
ου Αγαθοκλέους πώς προέκυψε;

-
-
-

-

–Έχουμε ακόμα να μάθουμε πολ-
λά από τους αρχαίους τραγικούς, 
έτσι δεν είναι;

-
-

-

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΕΣ: 

-
-

-
-

Ας μάθουμε, αδελφέ μου, να κουβεντιάζουμε
Η  Έλενα Αγαθοκλέους ανεβάζει στις Αποθήκες Παπαδάκη στη Λεμεσό μια διαφορετική «Αντιγόνη» και μιλάει στην «Κ»

Το προφίλ -

«Δεν προσδοκώ ότι θα 
φέρω κάτι καινούργιο 
στα θεατρικά, δεν με 
απασχολεί αυτό γιατί θα 
γίνω ανταγωνιστική με 
τρόπο που θα σκοτώσει 
ό,τι δημιουργικό θέλω», 
λέει η Έλενα Αγαθοκλέ-
ους για την παράσταση.
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Συνέντευξη στη ΛΟΥΙΖΑ ΛΟΥΗ 

Ο Κωστής 

-

-

-

-

-

-

-

-

–Ποια είναι η σχέση σας με την 
Κύπρο, η τελευταία σας έκθεση 
έγινε στην γκαλερί Μορφή στη 
Λεμεσό. 

-

-

-

Τα μνημειακά έργα
–Εκθέτετε έργα σε γκαλερί, σε 
μουσεία αλλά και πολλά σε δη-
μόσιους χώρους. Ποια είναι η 
σχέση με τη δημόσια τέχνη; Και 
γιατί είναι τόσο σημαντική για 
εσάς;

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

–Γνωρίζω, επίσης, ότι είστε ένας 
πολιτικοποιημένος καλλιτέχνης. 
Τι ρόλο θεωρείτε ότι «πρέπει» 
να έχει ο καλλιτέχνης στην κοι-
νωνία;

-

-

-

-
-

-

-

-

–Έχετε επιρροές από τον 
Francis Bacon. Ποιον ρολό στην 
καλλιτεχνική σας καριέρα έπαι-
ξε αυτός ο καλλιτέχνης;

-
-

-

–Λέτε ότι τα έργα σας λένε αλή-
θειες. Ποιες είναι οι δίκες σας 
αλήθειες ή η δική σας αλήθεια; 

-

-

-

-

-

-

–Υπήρχε στιγμή στην καλλιτε-
χνική σας καριέρα που θα τη 
χαρακτηρίζατε σταθμό κάτι που 
σας χάραξε, που δεν θα ξεχνού-
σατε ποτέ;

-
-

-
-

–Ο Thomas Houseago (ένας από 
τους μεγαλύτερους καλλιτέχνες 
της γενιάς του) είπε σε μια συνέ-
ντευξη: «Οι γλύπτες βρίσκονται 
πάντα στην άκρη της καταστρο-
φής. Βάζουν όλα τα χρήματα πί-
σω στο έργο. Οι ζωγράφοι είναι 
αυτοί που αποκομίζουν τα κέρ-
δη». Τι πιστεύετε εσείς για αυτό; 
Κυμαίνεστε και στα δύο αλλά 
και σε πολλά αλλά είδη τέχνης. 
Πώς τα βλέπετε εσείς τα πράγ-
ματα όταν μπαίνει το θέμα του 
χρήματος στην τέχνη;

-

-

-

-

–Εκτός από τα πλανά σας που 
έχετε για την Κύπρο υπάρχει 
κάποιο άλλο πρότζεκτ που θα 
μπορούσατε να μοιραστείτε μα-
ζί μας;

-
-

-
-
-

-

–Μιλήστε μου για την ταινία του 
Αντώνη Ντούσια με τα έργα σας 
με το τίτλο «Βίαιη Εξίσωση».

-
-

-

Πόλος έλξης φιλότεχνων 
–Μιλήστε μου 

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

Ο δημιουργικός παραβάτης των δεδομένων 
Ο εικαστικός Κωστής Γεωργίου μιλάει στην «Κ» για το εμβληματικό γλυπτό που θα κοσμεί τη Μαρίνα της Αγίας Νάπας 

«Το «εγκώμιον» -

«Οφείλει, πρωτίστως 
στον εαυτό του, να λει-
τουργεί ως παρατηρη-
τής, ως σκεπτόμενος, 
ως αιρετικός! Ο δημι-
ουργός προτείνει. Δεν 
ακολουθεί τη μόδα και 
κωφεύει στις σειρήνες 
του lifestyle.»

«Είναι ευλογία για τον 
δημιουργό η πώλη-
ση του έργου του γιατί 
τον βοηθάει να συνεχί-
σει τη δημιουργική του 
πορεία. Αρκεί η πώλη-
ση να είναι αποτέλεσμα 
και όχι αυτοσκοπός. 
Να προκύπτει, αλλά να 
μην επιδιώκεται.»

Βιογραφικό 

Ο καταξιωμένος
-

-

-

-

«Δυστυχώς, -
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ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης: Με τα 
δικά του λόγια, τόμος Β΄: 1974-2016
εκδ. Παπαδόπουλος, σελ. 436

Του ΝΙΚΟΥ ΚΟΤΖΙΑ

Μεγάλο -

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

Ο Ανδρέας Παπανδρέου
-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Το Σκοπιανό

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

 
Ο κ. Νίκος Κοτζιάς είναι πρώην υπουργός 
Εξωτερικών.

Καλοκαίρι -

Κομμάτι της Ιστορίας
και της γνώσης της
Η Μεταπολίτευση με τη ματιά του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη

Ο Αλ. Παπαχελάς 
-
-
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Η επέτειος 

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

Ο Νίκος Παπάνας γεννήθηκε στη 
Θεσσαλονίκη. Είναι καθηγητής 
Ιατρικής στο Δημοκρίτειο Πανεπι-
στήμιο Θράκης. Από το 1988 έχει 
δημοσιεύσει ποιήματα, μεταφρά-
σεις ποιημάτων και δοκίμια για 
την ποίηση σε λογοτεχνικά πε-
ριοδικά. Το 2004 έλαβε τιμητική 
διάκριση από τον Σύνδεσμο Εκδο-
τών Βόρειας Ελλάδας. Πρόσφατα 
κυκλοφόρησε η ποιητική συλλογή 
του «Πρώτη δημοτικού και άλλα» 
από τις εκδόσεις Ιωλκός.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνί-
ας θα θέλατε να είστε και γιατί; 

-

-

-
-

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, 
ζώντες και τεθνεώτες;

-

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρό-
σφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βι-
βλίου;

-
-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

 
Εχετε Facebook, Twitter κτλ.; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθη-
ση ενός συγγραφέα;

-

 
Τι σηματοδοτεί η «πρώτη δημο-
τικού» στον τίτλο της ποιητικής 
σας συλλογής;

-
-
-

 
H ιδιότητα του ιατρού πώς συμβα-
δίζει με αυτήν του ποιητή;

-
-

-

-
-

ΛΕΝΙΑ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΥ
Αίθουσα των χαμένων βημάτων  
26 Ασκεπείς λυγμοί 
εκδ. Πόλις, σελ. 50

Η Λένια Ζαφειροπούλου 

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Των ΤΑΣΟΥ ΣΑΚΕΛΛΑΡΟΠΟΥΛΟΥ, ΜΑΡΙΑΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΟΥ

Θεραπευτική συνταγή με λήψη Ορφέα και Μαντελστάμ

«Με αφορμή» την προετοιμασία μιας έκθεσης για το 1821

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο ρόλος όποιου  
και όποιων αναλάβουν  
την ευθύνη να «αναστή-
σουν» τις αξίες,  
τα μηνύματα, τη γοητεία 
και κυρίως τον ιστορικό 
σφυγμό εκείνου  
του παρελθόντος.

Διονύσιος Τσόκος, «Ορκος».

ΕΘ
Ν

ΙΚ
Ο

 ΙΣ
ΤΟ

ΡΙ
ΚΟ

 Μ
ΟΥ

ΣΕ
ΙΟ

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΝΙΚΟ ΠΑΠΑΝΑ
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U

ST
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BD
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LA
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Z 
/ 

TH
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O
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Ο υπέροχος εφιάλτης των Χριστουγέννων

ΓΕΡΜΑΝΙΑ
Στα 67 

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Γεμάτος  -

-
-
-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

• -
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

•
-
-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Στις αυλές της Ευρώπης
Ανάμεσα -

-

ΑΝΝΟΒΕΡΟ
Ιγκορ Λέβιτ
Ανερχόμενος  -

-
-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Αρτεμισία
Η Εθνική Πινακοθήκη 

-
-

-

ΒΙΕΝΝΗ
Πρωτοπορία του 20ού αιώνα
Ενα από 

-
-
-

-
-

-

ΑΖΑΝ
Εκθεση Γκόγια
Για όποιον -

-
-
-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Από τον Ουόλτερ Σκοτ 

«“Φαντάσματα 
υπάρχουν;” ρώτησα. 
“Κάποτε υπήρχαν”,  
είπε σιγανά». 
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Πόσες -
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

Εκπληξη

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η Μαρί-Νικόλ Λεμιέ

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

Ο Ζακ Οφενμπαχ

-

-

-

-

-
-

-

-

Χριστούγεννα
με Μότσαρτ
και «Σαλώμη»
Επιλογές από την πλούσια
δισκογραφία κλασικής μουσικής

Σκηνή 

Eνα 

Εξι 

KA
M

IL
 G

H
AI

S
RU

TH
 W

AL
Z 

/ 
SA

LZ
BU

RG
ER

 F
ES

TS
PI

EL
E

Ανερχόμενο 

JO
D

IE
D

EV
O

S.
CO

M

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Οσο περνούν τα χρόνια 
τόσο ξεδιπλώνεται 
το ταλέντο του βαρύτο-
νου Τάση Χριστογιαν-
νόπουλου  η Γαλλία 
του έχει δώσει ευκαιρίες 
να φανερώσει την τέχνη 
του στο λυρικό θέατρο 
αλλά και στο τραγούδι.
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... 
 

Η παράσταση έχει την επίσημη έγκριση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για την Προδημοτική Εκπαίδευση, 
και ταξιδεύει σε Νηπιαγωγεία. Την παράσταση έχει παρακολουθήσει και συνιστά ανεπιφύλακτα για τα παιδιά ηλικίας 2-8 ετών, 

η Παιδοψυχολόγος Δρ Αριστονίκη Θεοδοσίου. Η παράσταση ταξιδεύει επίσης σε Οργανωμένους Φορείς και Σύνολα.

 

 

 
 

Χορηγοί: Χορηγός Επικοινωνίας:

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΕΩΡΓΟΥΛΗΣ
Διαστημικός καιρός
εκδ. Παπαδόπουλος, σελ. 112

Του ΛΟΥΚΑ ΒΛΑΧΟΥ

Ενα νέο -

-

-

-

-

-
-

-
Μετεωρολογικοί δορυφόροι

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Η πρόγνωση
-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

Ο κ. Λουκάς Βλάχος είναι καθηγητής 
Αστροφυσικής στο ΑΠΘ.

Ο Μανώλης Γεωργού-
λης έχει δουλέψει πολλά 
χρόνια και συνεχίζει να 
δουλεύει ερευνητικά σε 
θέματα που συνδέονται 
με την πρόβλεψη 
του διαστημικού καιρού.

Το βιβλίο 
Ενα πολύ 

-
-

«Βουτιά» στον πυρήνα
μιας ηλιακής καταιγίδας
Το συναρπαστικό φαινόμενο στο μικροσκόπιο της επιστήμης



Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

Κυριακή 22 Δεκεμβρίου 201910 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

07.30
10.00

11.00 

12.00

13.30 
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

15.45

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00
21.30

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05

00.00 

01.00

01.30 EIΔHΣEIΣ - (E)
02.30

07.30

11.00

11.30

14.35

16.00

16.50

17.40

18.30

19.15

19.30 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.40 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00

21.05
 Chat show
22.00

23.50 EIΔHΣEIΣ
00.10

05.30

09.45

13.00

16.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.00

20.10 OMEGA NEWS
21.00

22.00

23.00

23.40

00.40

01.40

02.40
03.50

06.10
06.40 

07.30 

08.10

09.50

10.30

12.00

12.50

14.15

16.15

15.45

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

23.30

01.00 Τίτλοι ειδήσεων 
01.10 

02.00 
02.50

05.50

06.20

07.00

09.00

10.00

11.20

12.40

15.40

16.40

17.30

18.00  Γεγονότα σε συντομία
18.10

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.15

01.00  Γεγονότα σε τίτλους 
01.10

02.20

04.20

05.00

06.00

07.00 

08.00 

09.30

10.00

13.00

13.45

15.00

16.50

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ (νοηματική)
18.00 

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

22.20
23.30

01.00 
02.00

03.30

08.45 
10.25 
12.10
13.40 
15.15 
17.20
19.05 
21.00
23.00

00.45 
02.20
03.55

05.45
07.25 
09.00
10.30

12.10
13.40
15.25 
17.05
18.35
20.05 
22.00

23.45 
01.15

02.50 

06.50
09.40
11.00
13.05
14.40
15.05
16.00
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.30 
20.00 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.25
22.25
00.10
03.45

12.00 
12.30
13.00
13.30
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30 Horseland
17.00
17.30
18.00
18.30 The Owl
19.00 Popples
19.30
20.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 Northpole 22.00 21.00 21.20 21.15 21.15 21.00

20.05 

07.35
08.30
10.10
11.50 
14.00
15.10 

17.00
19.15

21.00 
23.00 
01.30

Star Wars: Skywalker  
η άνοδος ��
ΦΑΝΤΑΣΙΑΣ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 

 
Οταν 

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

Κραυγαλέες ευκολίες

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Atlantics ���
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 
Μια ιστορία 

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Μικρή... ήττα
στον «Πόλεμο
των Αστρων»
Το τελευταίο μέρος της νέας τριλογίας 
δεν ανταποκρίνεται στις προσδοκίες

Η Ντέιζι Ρίντλεϊ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Ο έρωτας στα χρόνια της μετανάστευσης
Ενα διαφορετικό ΤΕΤ-Α-ΤΕΤ
Τη Δευτέρα
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Η πρώτη 

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

Μ.Κ

ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Οι πόλεις μας
με άλλη ματιά

Πότε 
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Με αφορμή έναν φίλο
που «έφυγε» νωρίς

Υπάρχει 

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ενα μη προβλέψιμο
μυθιστόρημα 

Σαν μια 
-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

ΞΕΝΙΑ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Αποκρυπτογραφώντας
τη σιωπή και το τραύμα

Οταν 

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Οταν πριν -

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Η «Μαρία Αντωνιέττα» του Καρρέρ στο φως έπειτα από 135 χρόνια

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Συνεχίζοντας την παράδοση της «Κ»
Τέσσερις δημοσιογράφοι της εφημερίδας –και συγγραφείς ταυτόχρονα– κρίνουν ο ένας το βιβλίο του άλλου

Η εξαιρετικά πλούσια 
αυτή όπερα εντάσσεται 
ομαλά στην ιταλική 
παράδοση του 19ου 
αιώνα.

Τασούλα Επτακοίλη, 

Ο Χάρης Αδριανός, -

ΓΙ
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Tα εξώφυλλα 
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